
















http://www.lesoir.be/102866/article/2017-07-04/gilles-de-kerchove-sur-la-lutte-contre-le-terrorisme-il-faut-former-les-citoyens
http://www.lesoir.be/102866/article/2017-07-04/gilles-de-kerchove-sur-la-lutte-contre-le-terrorisme-il-faut-former-les-citoyens
http://www.lesoir.be/102866/article/2017-07-04/gilles-de-kerchove-sur-la-lutte-contre-le-terrorisme-il-faut-former-les-citoyens
http://www.lesoir.be/102866/article/2017-07-04/gilles-de-kerchove-sur-la-lutte-contre-le-terrorisme-il-faut-former-les-citoyens




















































http://servicepublic.Brussels/region-dynamique-levendig-gewest/
http://servicepublic.Brussels/region-dynamique-levendig-gewest/


https://www.notaire.be/acheter-louer-emprunter/l-droits-d-enregistrement/en-region-bruxeiloise-l/abattement-de-droits-d-enregistrement-a-bruxelles
https://www.notaire.be/acheter-louer-emprunter/l-droits-d-enregistrement/en-region-bruxeiloise-l/abattement-de-droits-d-enregistrement-a-bruxelles
https://www.notaire.be/acheter-louer-emprunter/l-droits-d-enregistrement/en-region-bruxeiloise-l/abattement-de-droits-d-enregistrement-a-bruxelles
https://www.notaris.be/verkopen-kopen-huren-lenen/kopen-en-verkopen-1/registratierechten-in-het-brussels-gewest-1
https://www.notaris.be/verkopen-kopen-huren-lenen/kopen-en-verkopen-1/registratierechten-in-het-brussels-gewest-1






http://www.be-alert.be
mailto:be-alert@ibz.fgov.be
http://datanews.levif.be/ict/actualite/le-gouvernement-lance-le-systeme-d-avertissement-be-alert/article-normal-676999.html
http://datanews.levif.be/ict/actualite/le-gouvernement-lance-le-systeme-d-avertissement-be-alert/article-normal-676999.html
http://datanews.levif.be/ict/actualite/le-gouvernement-lance-le-systeme-d-avertissement-be-alert/article-normal-676999.html
https://www.be-alert-ins.be/TASubscription/login.jsp
https://www.be-alert-ins.be/TASubscription/login.jsp
http://www.be-alert.be
mailto:be-alert@ibz.fgov.be
http://datanews.levif.be/ict/actualite/le-gouvernement-lance-le-systeme-d-avertissement-be-alert/article-normal-676999.html
http://datanews.levif.be/ict/actualite/le-gouvernement-lance-le-systeme-d-avertissement-be-alert/article-normal-676999.html
http://datanews.levif.be/ict/actualite/le-gouvernement-lance-le-systeme-d-avertissement-be-alert/article-normal-676999.html
https://www.be-alert-ins.be/TASubscription/login.jsp
https://www.be-alert-ins.be/TASubscription/login.jsp
http://datanews.levif.be/ict/actualite/le-gouvernement-lance-le-systeme-d-avertissement-be-alert/article-normal-676999.html
http://datanews.levif.be/ict/actualite/le-gouvernement-lance-le-systeme-d-avertissement-be-alert/article-normal-676999.html
http://datanews.levif.be/ict/actualite/le-gouvernement-lance-le-systeme-d-avertissement-be-alert/article-normal-676999.html














































https://www.notaire.be/acheter-louer-emprunter/1-droits-d-enregistrement/en-region-bruxelloise-l/abattement-de-droits-d-enregistrement-a-bruxelles
https://www.notaire.be/acheter-louer-emprunter/1-droits-d-enregistrement/en-region-bruxelloise-l/abattement-de-droits-d-enregistrement-a-bruxelles
https://www.notaire.be/acheter-louer-emprunter/1-droits-d-enregistrement/en-region-bruxelloise-l/abattement-de-droits-d-enregistrement-a-bruxelles
https://www.notaris.be/verkopen-kopen-huren-lenen/kopen-en-verkopen-1/registratierechten-in-het-brussels-gewest-1
https://www.notaris.be/verkopen-kopen-huren-lenen/kopen-en-verkopen-1/registratierechten-in-het-brussels-gewest-1
























































http://smartcity.brussels/le-projet-acteurs
http://smartcity.brussels/news-261-la-solution-immobiliere-adequate-pour-votre-entreprise-a-bruxelles-notre-mission
http://smartcity.brussels/news-261-la-solution-immobiliere-adequate-pour-votre-entreprise-a-bruxelles-notre-mission
http://smartcity.brussels/news-261-la-solution-immobiliere-adequate-pour-votre-entreprise-a-bruxelles-notre-mission
http://bx1.be/news/67-dentreprises-starters-en-plus-a-bruxelles-en-2016/
http://bx1.be/news/67-dentreprises-starters-en-plus-a-bruxelles-en-2016/
https://smartcity.brussels/het-project-actoren
https://smartcity.brussels/het-project-actoren
https://smartcity.brussels/news-261-de-geschikte-vastgoedoplossing-voor-uw-bedrijf-in-brussel-dat-is-onze-missie
https://smartcity.brussels/news-261-de-geschikte-vastgoedoplossing-voor-uw-bedrijf-in-brussel-dat-is-onze-missie
http://bx1.be/news/67-dentreprises-starters-en-plus-a-bruxelles-en-2016/
http://bx1.be/news/67-dentreprises-starters-en-plus-a-bruxelles-en-2016/






http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/gouvernement-bruxellois-six-millions-pour-soutenir-l-emploi-et-l-entrepreneuriat-innovant-58de6877cd70812w6523adfa
http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/gouvernement-bruxellois-six-millions-pour-soutenir-l-emploi-et-l-entrepreneuriat-innovant-58de6877cd70812w6523adfa
http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/gouvernement-bruxellois-six-millions-pour-soutenir-l-emploi-et-l-entrepreneuriat-innovant-58de6877cd70812w6523adfa
http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/gouvernement-bruxellois-six-millions-pour-soutenir-l-emploi-et-l-entrepreneuriat-innovant-58de6877cd70812w6523adfa
http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/gouvernement-bruxellois-six-millions-pour-soutenir-l-emploi-et-l-entrepreneuriat-innovant-58de6877cd70812w6523adfa
http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/gouvernement-bruxellois-six-millions-pour-soutenir-l-emploi-et-l-entrepreneuriat-innovant-58de6877cd70812w6523adfa


http://werk-economie-emploi.brussels/fr_FR/appel-projets-accompagnement-sba-2017
http://werk-economie-emploi.brussels/fr_FR/appel-projets-accompagnement-sba-2017
http://werk-economie-emploi.brussels/nl_BE/projectoproep-begeleiding-sba-2017
http://werk-economie-emploi.brussels/nl_BE/projectoproep-begeleiding-sba-2017




http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/gouvernement-bruxellois-six-millions-pour-soutenir-l-emploi-et-l-entrepreneuriat-innovant-58de6877cd70812a6523adfa
http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/gouvernement-bruxellois-six-millions-pour-soutenir-l-emploi-et-l-entrepreneuriat-innovant-58de6877cd70812a6523adfa
http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/gouvernement-bruxellois-six-millions-pour-soutenir-l-emploi-et-l-entrepreneuriat-innovant-58de6877cd70812a6523adfa
http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/gouvernement-bruxellois-six-millions-pour-soutenir-l-emploi-et-l-entrepreneuriat-innovant-58de6877cd70812a6523adfa
http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/gouvernement-bruxellois-six-millions-pour-soutenir-l-emploi-et-l-entrepreneuriat-innovant-58de6877cd70812a6523adfa
http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/gouvernement-bruxellois-six-millions-pour-soutenir-l-emploi-et-l-entrepreneuriat-innovant-58de6877cd70812a6523adfa






























































http://appsso.eurostat.ec.europa.eu/nui/show.do?dataset=edat_lfse_22&lang=fr
http://appsso.eurostat.ec.europa.eu/nui/show.do?dataset=edat_lfse_22&lang=fr
http://ec.europa.eu/eurostat/statistics-explained/index.php/Statistics_on_young_people_neither_in_employment_nor_in_education_or_training#NEETs:_analysis_by_sex_and_age
http://ec.europa.eu/eurostat/statistics-explained/index.php/Statistics_on_young_people_neither_in_employment_nor_in_education_or_training#NEETs:_analysis_by_sex_and_age
http://ec.europa.eu/eurostat/statistics-explained/index.php/Statistics_on_young_people_neither_in_employment_nor_in_education_or_training#NEETs:_analysis_by_sex_and_age


 https://www.gouvernement.lu/7052500/l70613-etude-NEET.pdf
 https://www.gouvernement.lu/7052500/l70613-etude-NEET.pdf
https://www.gouvernement.lu/7052457/13-meisch-neets
https://www.gouvernement.lu/7052457/13-meisch-neets
https://www.gouvernement.lu/7052500/170613-etude-NEET.pdf
https://www.gouvernement.lu/7052500/170613-etude-NEET.pdf
https://www.gouvernement.lu/7052457/13-meisch-neets
https://www.gouvernement.lu/7052457/13-meisch-neets
























https://ec.europa.eu/info/sites/info/files/2017-european-semester-country-specific-recommendations-commission-recommendations_-_belgium-fr.pdf
https://ec.europa.eu/info/sites/info/files/2017-european-semester-country-specific-recommendations-commission-recommendations_-_belgium-fr.pdf
https://ec.europa.eu/info/sites/info/files/2017-european-semester-country-specific-recommendations-commission-recommendations_-_belgium-fr.pdf
https://ec.europa.eu/info/sites/info/files/2017-european-semester-country-specific-recommendations-commission-recommendations_-_belgium-fr.pdf
https://ec.europa.eu/info/sites/info/files/2017-european-semester-country-specific-recommendations-commission-recommendations_-_belgium-fr.pdf
https://ec.europa.eu/info/sites/info/files/2017-european-semester-country-specific-recommendations-commission-recommendations_-_belgium-fr.pdf






http://www.didiergosuin.brussels/fr/news/emploi/1500000-eu-pour-lutter-contre-la-discrimination-a-l-embauche-en-region-bruxelloise
http://www.didiergosuin.brussels/fr/news/emploi/1500000-eu-pour-lutter-contre-la-discrimination-a-l-embauche-en-region-bruxelloise
http://www.didiergosuin.brussels/fr/news/emploi/1500000-eu-pour-lutter-contre-la-discrimination-a-l-embauche-en-region-bruxelloise
http://www.didiergosuin.brussels/sites/default/files/communiques-de-presse/20170519_1.500.000_euro_voor_de_strijd_tegen_discriminatie_bij_aanwerving_in_het_brussels_gewest.pdf
http://www.didiergosuin.brussels/sites/default/files/communiques-de-presse/20170519_1.500.000_euro_voor_de_strijd_tegen_discriminatie_bij_aanwerving_in_het_brussels_gewest.pdf
http://www.didiergosuin.brussels/sites/default/files/communiques-de-presse/20170519_1.500.000_euro_voor_de_strijd_tegen_discriminatie_bij_aanwerving_in_het_brussels_gewest.pdf










































http://www.courrierinternational.com/article/economie-les-investissements-chinois-seraient-les-bienvenus-en-europe
http://www.courrierinternational.com/article/economie-les-investissements-chinois-seraient-les-bienvenus-en-europe
http://www.courrierinternational.com/article/economie-les-investissements-chinois-seraient-les-bienvenus-en-europe
http://www.courrierinternational.com/article/economie-les-investissements-chinois-seraient-les-bienvenus-en-europ
http://www.courrierinternational.com/article/economie-les-investissements-chinois-seraient-les-bienvenus-en-europ
http://www.courrierinternational.com/article/economie-les-investissements-chinois-seraient-les-bienvenus-en-europ


http://cirb.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-un
http://cirb.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-un
http://cirb.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-un
http://cibg.brussels/nl/nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-digitale-strategie-voor-brussel?set_language=nl
http://cibg.brussels/nl/nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-digitale-strategie-voor-brussel?set_language=nl
http://cibg.brussels/nl/nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-digitale-strategie-voor-brussel?set_language=nl


http://cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-smart-city-strategie
http://cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-smart-city-strategie
http://cibg.brussels/nl/bestanden/brussels-smart-city-strategie
http://cibg.brussels/nl/bestanden/brussels-smart-city-strategie
























http://www.significance.nl/RER/fichiers/RER%20Rapport%20final.pdf
http://www.significance.nl/RER/fichiers/RER%20Rapport%20final.pdf
http://www.significance.nl/GEN/bestanden/GEN%20Eindrapport.pdf
http://www.significance.nl/GEN/bestanden/GEN%20Eindrapport.pdf












































https://www.bruxelles.be/plan-climat
https://greencitysolutions.de
http://www.lavenir.net/cnt/dmf20170425_00994802/%20ce-mur-végétal-filtre-autant-de-CO2-que-275-arbres-le-city-tree-le-futur-vert-du-centre-ville
http://www.lavenir.net/cnt/dmf20170425_00994802/%20ce-mur-végétal-filtre-autant-de-CO2-que-275-arbres-le-city-tree-le-futur-vert-du-centre-ville
http://www.lavenir.net/cnt/dmf20170425_00994802/%20ce-mur-végétal-filtre-autant-de-CO2-que-275-arbres-le-city-tree-le-futur-vert-du-centre-ville
https://www.bruxelles.be/%20cette-page-nexiste-pas-ou-plus?_ga=2.20740408.14787%2040556.1506079205-1801488729.1506079205
https://www.bruxelles.be/%20cette-page-nexiste-pas-ou-plus?_ga=2.20740408.14787%2040556.1506079205-1801488729.1506079205
https://www.bruxelles.be/%20cette-page-nexiste-pas-ou-plus?_ga=2.20740408.14787%2040556.1506079205-1801488729.1506079205
https://www.brussel.be/klimaatplan
https://greencitysolutions.de
http://www.lavenir.net/cnt/dmf20170425_00994802/%20ce-mur-végétal-filtre-autant-de-CO2-que-275-arbres-le-city-tree-le-futur-vert-du-centre-ville
http://www.lavenir.net/cnt/dmf20170425_00994802/%20ce-mur-végétal-filtre-autant-de-CO2-que-275-arbres-le-city-tree-le-futur-vert-du-centre-ville
http://www.lavenir.net/cnt/dmf20170425_00994802/%20ce-mur-végétal-filtre-autant-de-CO2-que-275-arbres-le-city-tree-le-futur-vert-du-centre-ville
https://www.brussel.be/city-tree-op-kunstberg
https://www.brussel.be/city-tree-op-kunstberg




















https://opendata.brussels.be/explore/dataset/logements-de-la-regie-fonciere/information/information/
https://opendata.brussels.be/explore/dataset/logements-de-la-regie-fonciere/information/information/
https://opendata.brussels.be/explore/dataset/logements-de-la-regie-fonciere/information/information/
https://opendata.brussels.be/explore/dataset/logements-de-la-regie-fonciere/information/information/
pdeleeuw
Barrer 

pdeleeuw
Barrer 

www.slrb.irisnet.be/societes-locales/patrimoine/cartographie-par-societe-par-commune
www.slrb.irisnet.be/societes-locales/patrimoine/cartographie-par-societe-par-commune
www.slrb.irisnet.be/societes-locales/patrimoine/cartographie-par-societe-par-commune
www.slrb.irisnet.be/societes-locales/patrimoine/cartographie-par-societe-par-commune




http://ibsa.brussels/chiffres/chiffres-cles-de-la-region
http://ibsa.brussels/chiffres/chiffres-cles-par-commune
http://ibsa.brussels/chiffres/chiffres-cles-par-commune
http://bisa.brussels/cijfers/kerncijfers-van-het-gewest%E2%80%89?set_language=nl#.WcJr4a3pMUG
http://bisa.brussels/cijfers/kerncijfers-van-het-gewest%E2%80%89?set_language=nl#.WcJr4a3pMUG
http://bisa.brussels/cijfers/kerncijfers-per-gemeente#.WcJsMq3pMUF
http://bisa.brussels/cijfers/kerncijfers-per-gemeente#.WcJsMq3pMUF




















































https://www.sciendesetavenir.fr/sante/la-pollution-dans-le-metro-parisien-comparable-a-celle-des-tun
https://www.sciendesetavenir.fr/sante/la-pollution-dans-le-metro-parisien-comparable-a-celle-des-tun
https://www.sciendesetavenir.fr/sante/la-pollution-dans-le-metro-parisien-comparable-a-celle-des-tun
https://www.sciendesetavenir.fr/sante/la-pollution-dans-le-metro-parisien-comparable-a-celle-des-tun








http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/une-cartographie-des-panneaux-solaires-en-2018-593707dccd7002254344f5cb
http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/une-cartographie-des-panneaux-solaires-en-2018-593707dccd7002254344f5cb
http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/une-cartographie-des-panneaux-solaires-en-2018-593707dccd7002254344f5cb
http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/une-cartographie-des-panneaux-solaires-en-2018-593707dccd7002254344f5cb
http://www.lalibre.be/regions/bruxelles/une-cartographie-des-panneaux-solaires-en-2018-593707dccd7002254344f5cb










http://www.ivcie.be
http://www.ivcie.be
























Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 september 2017 (nr. 32) 
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 septembre 2017 (no 32) 259

Question n° 625 de M. Bertin Mampaka Mankamba du 
14 aout 2017 (Fr.) :

L’état d’avancement du projet Navez.

Voir question et réponse n° 615

Question n° 626 de M. Bertin Mampaka Mankamba du 
14 aout 2017 (Fr.) :

L’état d’avancement du projet Molenblok.

Voir question n° 615

Réponse :

–    Nombre total de logements du projet :

28

–    Nombre de logements affectés au logement social ainsi qu’au 
logement moyen :

28 logements sociaux

–    Des logements seront-ils accessibles aux personnes à mobilité 
réduite ?

1 logement et il est aménagé à l’intérieur pour l’utilisation par 
des personnes à mobilité réduite.

–    Des logements seront-il réservés pour des femmes victimes de 
violences conjugales ?

Voir avec le gestionnaire des logements

–    Où en est l’élaboration du projet ?

Réceptionné et livré en 2016

–    Qui est le maitre d’œuvre ?

Atelier d’Architecture Antex

–    Qui en assurera la gestion ?

Le Logement Bruxellois

–    Quel est le cout moyen des logements ?

Le cout de construction moyen des logements s’élève à 
1.245,73 euros/m² parking inclus et hors révision, honoraires, 
frais administratifs/gestion, TVA et intérêts intercalaires soit 
164.614,96 euros/logement.

Le projet est un bâtiment passif.

Le cout total tous frais inclus mais HTVA s’élève à 
1.801,24 euros/m² soit 238.020,83 euros/logement.

–    Quel était le cout initialement prévu pour le projet ?  

Le cout de construction initialement prévu s’élevait à 
1.250 euros/m² hors parking, révision, honoraires, frais admi-
nistratifs/gestion et intérêts intercalaires.

Vraag nr. 625 van de heer Bertin Mampaka Mankamba 
d.d. 14 augustus 2017 (Fr.) :

Vooruitgang van het project Navez.

Zie vraag en antwoord nr. 615

Vraag nr. 626 van de heer Bertin Mampaka Mankamba 
d.d. 14 augustus 2017 (Fr.) :

Vooruitgang van het project Molenblok.

Zie vraag nr. 615

Antwoord :

–    Totaal aantal woningen van het project :

28

–    Aantal woningen dat bestemd is als sociale woning en als 
woning voor middeninkomens :

28 sociale woningen

–    Zullen er woningen toegankelijk zijn voor personen met een 
beperkte mobiliteit ?

1 woning waarvan het interieur ingericht is voor gebruik door 
Personen met Beperkte Mobiliteit.

–    Zullen er woningen voorbehouden zijn voor vrouwen die het 
slachtoffer zijn van partnergeweld ?

Vraag voor de beheerder van de woningen

–    Hoe ver staat dit project ?

Opgeleverd en afgeleverd in 2016

–    Wie is de bouwheer ?

Atelier d’Architecture Antex

–    Wie zal het beheer op zich nemen ?

Brusselse Woning

–    Wat is de gemiddelde kostprijs van de woningen ?

De gemiddelde kostprijs van de woningen bedraagt 
1.245,73 euro/m2 incl. parking en zonder herziening, 
honoraria, administratieve kosten en beheerskosten, BTW, en 
tussentijdse rentes, ofwel 164 614,96 euro/woning.

Het project is een passiefgebouw.

De totale kostprijs incl. kosten maar excl. BTW bedraagt 
1.801,24 euro/m2, ofwel 238.020,83 euro/woning.

–    Wat was de oorspronkelijk voorziene kostprijs van het 
project ?

De oorspronkelijk voorziene kostprijs bedroeg 1.250 euro/m2 
excl. parking, herziening, honoraria, administratieve kosten/
beheerskosten en tussentijdse rentes.
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–    Quand le projet a-t-il été initié ?

En 2007. Le projet a été initialement mis à l’arrêt pour 
permettre de répondre à une modification de la mobilité à 
l’initiative de la Ville de Bruxelles en vue de créer une voirie 
suivant un plan d’alignement de 1933 sur le site du terrain 
concédé. Le projet a ensuite fait l’objet de plusieurs recours 
mais ont tous été rejetés. 

Le permis définitif a été octroyé en 2011.

Le chantier a duré 24 mois.

–    Quand devait-il être clôturé ?

N/A

–    Quand sera-t-il ou a-t-il été effectivement accessible aux 
locataires ?

2016

–    Si le projet est terminé ou en instance de l’être, quel est son 
cout final ?

Le cout total s’élève à 6.664.583,12 euros HTVA.

Le bâtiment a été acheté par la Ville de Bruxelles.

Question n° 627 de M. Bertin Mampaka Mankamba du 
14 aout 2017 (Fr.) :

L’état d’avancement du projet Middelweg.

Voir question n° 615

Réponse :

–    Nombre total de logements du projet :

58

–    Nombre de logements affectés au logement social ainsi qu’au 
logement moyen :

23 logements sociaux et 35 logements moyens

–    Des logements seront-ils accessibles aux personnes à mobilité 
réduite ?

14 logements

–    Des logements seront-il réservés pour des femmes victimes de 
violences conjugales ?

Voir avec les gestionnaires des logements sociaux et moyens  

–    Où en est l’élaboration du projet ?

Réceptionné et livré en décembre 2013.

–    Qui est le maitre d’œuvre ?

ArchiWind Société d’Architecture

–    Qui en assurera la gestion ?

–    Wanneer werd het project opgestart ?

In 2007. Het project werd oorspronkelijk stopgezet om te 
kunnen beantwoorden aan een verzoek tot wijziging van de 
Stad Brussel, die op de site van het in concessie gegeven 
terrein een weg wilde aanleggen volgens een rooilijnplan 
van 1933. Het project is intussen het voorwerp geweest van 
verschillende beroepen, maar deze werden telkens geweigerd.

De definitieve vergunning werd toegekend in 2011.

De werkzaamheden hebben 24 maanden geduurd.

–    Wanneer zou dit project afgewerkt moeten zijn ?

N.v.t.

–    Wanneer zal effectief toegankelijk zijn voor de huurders ?  

2016

–    Indien het project (bijna) afgewerkt is, wat is de uiteindelijke 
kostprijs ?

De totale kostprijs bedraagt 6.664 euro 583,12 excl. BTW.

Het gebouw werd door de Stad Brussel gekocht.

Vraag nr. 627 van de heer Bertin Mampaka Mankamba 
d.d. 14 augustus 2017 (Fr.) :

Vooruitgang van het project Middelweg.

Zie vraag nr. 615

Antwoord :

–    Totaal aantal woningen van het project :

58

–    Aantal woningen dat bestemd is als sociale woning en als 
woning voor middeninkomens :

23 sociale woningen en 35 woningen voor middeninkomens

–    Zullen er woningen toegankelijk zijn voor personen met een 
beperkte mobiliteit ?

14 woningen

–    Zullen er woningen voorbehouden zijn voor vrouwen die het 
slachtoffer zijn van partnergeweld ?

Vraag voor de beheerders van de sociale woningen en 
woningen voor middeninkomens

–    Hoe ver staat dit project ?

Opgeleverd en afgeleverd in december 2013.

–    Wie is de bouwheer ?

ArchiWind Architectenbureau

–    Wie zal het beheer op zich nemen ?
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Le Logement Bruxellois pour les logements sociaux et la 
Régie Foncière de la Ville de Bruxelles pour les logements 
moyens. 

–    Quel est le cout moyen des logements ?

Le cout de construction moyen des logements s’élève à 
1.225,21 euros/m² parking inclus et hors révision, honoraires, 
frais administratifs/gestion, TVA et intérêts intercalaires soit 
134.287,17 euros/logement.

Le cout total tous frais inclus mais HTVA s’élève à 
1.484,93 euros/m² soit 162.753,91 euros/logement.

–    Quel était le cout initialement prévu pour le projet ?  

Le cout de construction initialement prévu s’élevait à 
1.250 euros/m² hors parking, révision, honoraires, frais admi-
nistratifs/gestion et intérêts intercalaires.

–    Quand le projet a-t-il été initié ?

En 2007. Le projet a été initialement mis à l’arrêt pour permette 
de répondre à une modification de la mobilité à l’initiative de 
la Ville de Bruxelles en vue de modifier la circulation aux 
abords du site et de réaliser une place publique sur une partie 
du terrain concédé.

Le permis a été octroyé en 2010.

Le chantier a duré 24 mois.

–    Quand devait-il être clôturé ?

N/A

–    Quand sera-t-il ou a-t-il été effectivement accessible aux 
locataires ?

Décembre 2013

–    Si le projet est terminé ou en instance de l’être, quel est son 
cout final ?

Le cout total s’élève à 9.731.187,69 euros HTVA.

Le bâtiment a été acheté par la Ville de Bruxelles.

Question n° 628 de M. Bertin Mampaka Mankamba du 
14 aout 2017 (Fr.) :

L’état d’avancement du projet Faînes.

Voir question n° 615

Réponse :

Parmi les nombreux projets de construction figurait le projet 
Faînes.

Le nombre total de logement du projet ?

99

–    Le nombre de logements affectés au logement social ainsi 
qu’au logement moyen ?

De Brusselse Woning voor de sociale woningen en de 
Grondregie van de Stad Brussel voor de woningen voor 
middeninkomens.

–    Wat is de gemiddelde kostprijs van de woningen ?

De gemiddelde kostprijs van de woningen bedraagt 
1.225,21 euro/m2 incl. parking en zonder herziening, 
honoraria, administratieve kosten en beheerskosten, BTW, en 
tussentijdse rentes, ofwel 134.287,17 euro/woning.

De totale kostprijs incl. kosten maar excl. BTW bedraagt 
1.484,93 euros/m2, ofwel 162.753,91 euros/woning.

–    Wat was de oorspronkelijk voorziene kostprijs van het 
project ?

De oorspronkelijk voorziene kostprijs bedroeg 1.250 euro/m2 
excl. parking, herziening, honoraria, administratieve kosten/
beheerskosten en tussentijdse rentes.

–    Wanneer werd het project opgestart ?

In 2007. Het project werd oorspronkelijk stopgezet om te 
kunnen beantwoorden aan een verzoek tot wijziging van de 
Stad Brussel, die de circulatie aan de randen van de site wilde 
wijzigen en op een deel van het in concessie gegeven terrein 
een openbaar plein wilde aanleggen.

De vergunning werd toegekend in 2010.

De werkzaamheden hebben 24 maanden geduurd.

–    Wanneer zou dit project afgewerkt moeten zijn ?

N.v.t.

–    Wanneer zal effectief toegankelijk zijn voor de huurders ?  

December 2013

–    Indien het project (bijna) afgewerkt is, wat is de uiteindelijke 
kostprijs ?

De totale kostprijs bedraagt 9.731.187,69 euro excl. BTW.

Het gebouw werd door de Stad Brussel gekocht.

Vraag nr. 628 van de heer Bertin Mampaka Mankamba 
d.d. 14 augustus 2017 (Fr.) :

Vooruitgang van het project Beukennootjes.

Zie vraag nr. 615

Antwoord :

Onder de talrijke bouwprojecten was er ook het project 
Faînes. In verband hiermee wil ik graag weten ;

–    Het totale aantal woningen van het project ?

99

–    Het aantal woningen bestemd voor de sociale woning alsook 
voor woningen voor middeninkomens ?
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63 logements destinés à la location, dont 15 et un local com-
munautaire + jardin pour « personnes handicapées mentales 
vieillissantes » (8e jour, en principe), ainsi que 14 logements 
intergénérationnels et un local communautaire + jardin, et 36 
logements destinés à la vente.

–    Des logements seront-ils accessibles aux personnes à mobilité 
réduite ?

Oui

–    Des logements seront-ils réservés pour des femmes victimes 
de violences conjugales ?

Non

Au niveau de la construction même du projet :

–  Où en sommes-nous dans son élaboration ?

Début chantier : 09/2017

–  Qui est le maitre d’œuvre du projet ?

SCRL Fonds du Logement de la Région de 
Bruxelles-Capitale

–  Qui en assurera la gestion ?

SCRL Fonds du Logement de la Région de 
Bruxelles-Capitale

–  Quel est le cout moyen des logements ?

213.824 euros

–  Quel était le cout initialement prévu pour ce projet ?  

21.915.000 euros

Au niveau des échéances :

–  Quand le projet a-t-il été initié ?

14/02/2014

–  Quand devait-il être clôturé ?

08/2019

–  Quand sera-t-il ou a-t-il été effectivement accessible aux 
locataires ?

08/2019

–  Si le projet est terminé ou en instance de l’être, quel est son 
cout final ?

À déterminer à l’issue du projet.

Question n° 629 de M. Bertin Mampaka Mankamba du 
14 aout 2017 (Fr.) :

L’état d’avancement du projet Cité Modèle Bis.

Voir question et réponse n° 615

63 woningen bestemd voor verhuur, waarvan 15 en één 
gemeenschappelijk zaal + tuin voor « verouderende mentale 
gehandicapte personen » (8ste dag, in principe), en ook 14 
intergenerationele woningen en een gemeenschappelijke zaal 
+ tuin, en 36 woningen bestemd voor de verkoop.

–    Zullen er woningen toegankelijk voor personen met een 
beperkte mobiliteit zijn ?

Ja

–    Zullen er woningen gereserveerd worden voor vrouwen die 
het slachtoffer van partnergeweld ?

Neen

Wat de bouw van hetzelfde project betreft :

–  Hoe staat het met de uitwerking ?

Begin werf : 09/2017

–  Wie is de bouwheer voor het project ?

CVBA Woningfonds van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest.

–  Wie verzorgt het beheer ?

CVBA Woningfonds van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest.

–  Wat is de gemiddelde kostprijs van de woningen ?

213.824 euro

–  Welke was de oorspronkelijk voorziene kostprijs voor dit 
project ?

21.915.000 euro

Betreffende de deadlines :

–  Wanneer is het project gestart ?

14/02/2014

–  Wanneer moet het afgesloten worden ?

08/2019

–  Wanneer is het of was het daadwerkelijk toegankelijk voor 
de huurders ?

08/2019

–  Indien het project afgerond is of bijna, wat is de uiteinde-
lijke kostprijs ?

Te bepalen na afloop van het project.

Vraag nr. 629 van de heer Bertin Mampaka Mankamba 
d.d. 14 augustus 2017 (Fr.) :

Vooruitgang van het project Modelwijk Bis.

Zie vraag en antwoord nr. 615
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Question n° 630 de M. Bertin Mampaka Mankamba du 
14 aout 2017 (Fr.) :

L’état d’avancement du projet Cité Modèle.

Voir question et réponse n° 615

Question n° 631 de M. Bertin Mampaka Mankamba du 
14 aout 2017 (Fr.) :

L’état d’avancement du projet Chemin vert.

Voir question n° 615

Réponse :

–    Nombre total de logements du projet :

133

–    Nombre de logements affectés au logement social ainsi qu’au 
logement moyen :

72 logements sociaux et 61 logements moyens dont logements 
unifamiliales

–    Des logements seront-ils accessibles aux personnes à mobilité 
réduite ?

32 logements

–    Des logements seront-il réservés pour des femmes victimes de 
violences conjugales ?

Voir avec les gestionnaires des logements

–    Où en est l’élaboration du projet ?

Adjudication des travaux en cours

–    Qui est le maitre d’œuvre ?

B2Ai Architecture.

–    Qui en assurera la gestion ?

Le Logement Bruxellois pour les logements sociaux et la 
Régie Foncière de la Ville de Bruxelles pour les logements 
moyens.

–    Quel est le cout moyen des logements ?

Le cout de construction moyen des logements est estimé à 
1.350 euros/m² parking inclus et hors révision, honoraires, frais 
administratifs/gestion, TVA, demandes spécifiques de l’ex-
ploitant et intérêts intercalaires soit 216.428 euros/logement.  

Le projet est constitué de plusieurs bâtiments dont des 
maisons unifamiliales, des logements sociaux et moyens, 
une voirie à rétrocéder à la Ville de Bruxelles. Les bâtiments 
seront des bâtiments passifs.  

Vraag nr. 630 van de heer Bertin Mampaka Mankamba 
d.d. 14 augustus 2017 (Fr.) :

Vooruitgang van het project Modelwijk.

Zie vraag en antwoord nr. 615

Vraag nr. 631 van de heer Bertin Mampaka Mankamba 
d.d. 14 augustus 2017 (Fr.) :

Vooruitgang van het project Groenweg.

Zie vraag nr. 615

Antwoord :

–    Totaal aantal woningen van het project :

133

–    Aantal woningen dat bestemd is als sociale woning en als 
woning voor middeninkomens :

72 sociale woningen en 61 woningen voor middeninkomens, 
waaronder eengezinswoningen

–    Zullen er woningen toegankelijk zijn voor personen met een 
beperkte mobiliteit ?

32 woningen

–    Zullen er woningen voorbehouden zijn voor vrouwen die het 
slachtoffer zijn van partnergeweld ?

Vraag voor de beheerders van de woningen

–    Hoe ver staat dit project ?

Gunning van de werkzaamheden loopt

–    Wie is de bouwheer ?

B2Ai Architecture

–    Wie zal het beheer op zich nemen ?

De Brusselse Woning voor de sociale woningen en de 
Grondregie van de Stad Brussel voor de woningen voor 
middeninkomens.

–    Wat is de gemiddelde kostprijs van de woningen ?

De gemiddelde kostprijs van de woningen wordt geschat op 
1.350 euro/m2 incl. parking en zonder herziening, honoraria, 
administratieve kosten en beheerskosten, BTW, specifieke 
verzoeken van de uitbater en tussentijdse rentes, ofwel 
216.428 euro/woning.

Het project bestaat uit verschillende gebouwen, waaronder 
eengezinswoningen, sociale woningen en woningen voor 
middeninkomens en een weg die teruggegeven moet 
worden aan de Stad Brussel. De gebouwen zullen passief-
gebouwen zijn.



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 september 2017 (nr. 32) 
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 septembre 2017 (no 32)264

Le cout total tous frais inclus mais HTVA est estimé à 
1.611 euros/m² soit 187.407,60 euros/logement, demandes 
spécifiques de l’exploitant incluses.

–    Quel était le cout initialement prévu pour le projet ?  

Le cout de construction initialement prévu s’élevait à 
1.350 euros/m² hors parking, révision, honoraires, frais admi-
nistratifs/gestion et intérêts intercalaires.

–    Quand le projet a-t-il été initié ?

En 2007. Le projet a subi de profondes modifications suite 
aux discussions et recours menés par les riverains. Plusieurs 
permis ont été introduits. Le projet initial comprenait 214 
logements, réduits dans un premier temps à 160 logements 
dont la majorité de logements sociaux pour finalement 
terminer à 133 logements dont 72 sociaux et 61 moyens 
repartis entre autres dans des maisons unifamiliales.  
 

–    Quand devait-il être clôturé ?

N/A

–    Quand sera-t-il ou a-t-il été effectivement accessible aux 
locataires ?

2020

–    Si le projet est terminé ou en instance de l’être, quel est son 
cout final ?

A voir à l’issue des travaux.

Question n° 632 de M. Bertin Mampaka Mankamba du 
14 août 2017 (Fr.) :

L’état d’avancement du projet Bolivar.

Voir question n° 615

Réponse : Le projet a été abandonné à la demande de la Ville 
et de la Région, en 2009.

De totale kostprijs incl. kosten maar excl. BTW wordt geschat 
op 1.611 euro/m2, ofwel 187.407,60 euro/woning incl. 
specifieke verzoeken van de uitbater.

–    Wat was de oorspronkelijk voorziene kostprijs van het 
project ?

De oorspronkelijk voorziene kostprijs bedroeg 1.350 euro/m2 
excl. parking, herziening, honoraria, administratieve kosten/
beheerskosten en tussentijdse rentes.

–    Wanneer werd het project opgestart ?

In 2007. Het project was het voorwerp van diepgaande 
wijzigingen naar aanleiding van de gesprekken met en de 
beroepen van de omwonenden. Verschillende vergunningen 
werden ingediend. Het oorspronkelijke project bevatte 
214 woningen, in een eerste stadium verminderd tot 160 
woningen, waarvan het merendeel sociale woningen, om uit-
eindelijk te eindigen op 133 woningen, waarvan 72 sociale 
woningen en 61 woningen voor middeninkomens, verdeeld 
tussen onder andere eengezinswoningen.

–    Wanneer zou dit project afgewerkt moeten zijn ?

N.v.t.

–    Wanneer zal effectief toegankelijk zijn voor de huurders ?  

2020

–    Indien het project (bijna) afgewerkt is, wat is de uiteindelijke 
kostprijs ?

Te bekijken aan het einde van de werkzaamheden.

Vraag nr. 632 van de heer Bertin Mampaka Mankamba 
d.d. 14 augustus 2017 (Fr.) :

Vooruitgang van het project Bolivar.

Zie vraag nr. 615

Antwoord : Het project werd in 2009 stopgezet op vraag van 
de Stad en het Gewest.
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Question n° 423 de Mme Barbara d’Ursel-de Lobkowicz 
du 14 juin 2017 (Fr.) :

Le nettoyage des containers loués par Bruxelles-Propreté.

Les écoles, immeubles à appartements et collectivités peuvent 
recevoir des conteneurs pour déchets triés et non triés, que 
Bruxelles-Propreté vient vider.

Ces conteneurs, dont le contenu peut se répandre à l’intérieur 
et générer des odeurs, posent un vrai problème de nettoyage. 
En effet, il n’est pas toujours aisé d’effectuer cette tâche, sans 
compter les eaux usées qui vont se répandre dans les cours des 
immeubles. Le problème risque également d’être beaucoup plus 
criant avec la collecte séparée des déchets organiques.

C’est pourquoi je voudrais vous demander quelle est la 
politique de Bruxelles-Propreté sur ce point.

Quelles sont les obligations des locataires de conteneurs ? 
Sont-ils tenus de les nettoyer ?

Ce service est-il aussi assuré par l’ABP et, dans l’affirmative, 
est-il payant ou gratuit ?

Possédez-vous des machines spécifiques pour accomplir cette 
tâche ou faites-vous appel à une société spécialisée ? Utilisez-
vous des produits de nettoyage écologiques ?

Enfin, que deviennent les eaux usées ? Sont-elles recyclées ?

Réponse : Le nettoyage incombe aux locataires des 
conteneurs. L’Agence n’offre donc pas ce service. Elle intervient 
uniquement pour les remplacer ou les réparer.  

Question n° 424 de M. Emin Özkara du 15 juin 2017 
(Fr.) : 

Les conteneurs à déchets enterrés.

Nous apprenions le samedi 3 juin 2017 dans la presse que 
l’Agence Bruxelles-Propreté (ABP) prévoit d’installer sept 
conteneurs enterrés dans plusieurs communes de la Région 

Vraag nr. 423 van mevr. Barbara d’Ursel-de Lobkowicz 
d.d. 14 juni 2017 (Fr.) :

Reiniging van de containers die Net-Brussel verhuurt.

Scholen, appartementsgebouwen en collectiviteiten kunnen 
containers voor gesorteerd en niet gesorteerd afval vragen die 
Net-Brussel komt leegmaken.

Deze containers waarvan de inhoud binnenin verspreid kan 
raken en geurhinder kan veroorzaken kunnen moeilijk gereinigd 
worden en het afvalwater verspreidt zich op de binnenkoeren van 
de appartementsgebouwen. Het probleem riskeert nog groter te 
worden met de afzonderlijke ophaling van organisch afval.  

Wat is het beleid van Net-Brussel op dit vlak ?  

Welke verplichtingen hebben de huurders van de containers ? 
Moeten zij die reinigen ?

Wordt die dienst ook aangeboden door het ANB en is die dan 
betalend of niet ?

Beschikt de dienst over specifieke machines voor deze taak of 
wordt een gespecialiseerde firma ingezet ? Worden er ecologische 
reinigingsproducten gebruikt ?

Wat gebeurt er met het afvalwater ? Gerecycleerd ?

Antwoord : De reiniging is de verantwoordelijkheid van de 
huurders van de containers. Het Agentschap biedt deze dienst dus 
niet aan. Het Agentschap komt uitsluitend tussen om de containers 
te vervangen of te herstellen.

Vraag nr. 424 van de heer Emin Özkara d.d. 15 juni 2017 
(Fr.) :

De ondergrondse afvalcontainers.

Wij lazen op zaterdag 3 juni 2017 in de pers dat het 
Agentschap Net Brussel (ANB) plant zeven ondergrondse 
containers te plaatsen in verscheidene gemeenten van het Brussels 

Staatssecretaris belast 
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Vuilnisophaling en -verwerking, 
Wetenschappelijk Onderzoek, 

Gemeentelijke Sportinfrastructuur 
en Openbaar Ambt

Secrétaire d’État chargée de la 
Propreté publique et de la Collecte 

et du Traitement des Déchets, 
de la Recherche scientifique, des 

Infrastructures sportives communales 
et de la Fonction publique
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bruxelloise (1). À la différence des bulles à verre enterrées, les 
conteneurs à déchets seront installés là où il n’y a pas de collecte 
préalable. Le financement des conteneurs et de leur installation 
sera à charge du demandeur. Pour l’instant l’ABP a donné 
son feu vert à sept sites répartis sur 3 communes : Anderlecht, 
Molenbeek et Bruxelles-Ville et leur installation est prévue pour 
septembre 2017.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. En plus des sept demandes acceptées, d’autres demandes 
ont-elles été posées à l’ABP pour l’installation de conteneurs 
à déchets enterrés ?

2. Ces conteneurs concernent-ils également les déchets 
plastiques (sacs bleus) ?

3. Quels sont les permis requis pour pouvoir procéder à l’instal-
lation de ces conteneurs à déchets enterrés ?

4. Quels sont les critères retenus pour accepter ou non l’installa-
tion de tels conteneurs ?

5. Qui se chargera d’installer ces conteneurs à déchets enterrés : 
l’ABP, un sous-traitant… ? Un appel à projets ou marché 
public en rapport avec ces conteneurs a-t-il été lancé ? Si oui, 
qui peut poser sa candidature ?

Réponse : D’autres demandes ont effectivement été 
introduites. Elles sont analysées au cas par cas. Pour l’analyse, 
plusieurs critères sont pris en compte :

–    Construction neuve ou existante ?

–    Nombre de logements ?

–    Accessibilité des points d’apport envisagés ?

–    Localisation dans la Région.

Par point d’apport, il est prévu d’installer des conteneurs pour 
les fractions suivantes :

–    Déchets résiduels ;

–    Déchets PMC ;

–    Déchets Papier-Carton ;

–    Déchets alimentaires.

L’achat et le placement des conteneurs enterrés seront 
effectués auprès d’un fournisseur distributeur agréé par l’Agence. 
Le financement est à charge du demandeur.  

Tout comme pour les bulles à verre enterrées, un permis 
d’urbanisme n’est requis que dans les périmètres classés ou aux 
abords directs de monuments classés.

(1)  S. N., « Bruxelles : Les premiers conteneurs à déchets enterrés 
débarquent », Publié le samedi 3 juin 2017 à 9h55 - Mis à jour le 
samedi 3 juin 2017 à 15h06, http://www.dhnet.be/regions/bruxelles/
bruxelles-les-premiers-conteneurs-a-dechets-enterres-debarquent-
5931c8b8cd702b5fbeef3bbb, consulté le 8 juin 2017.  

Gewest (1). In tegenstelling tot de ondergrondse glascontainers 
zullen de afvalcontainers geplaatst worden op plaatsen waar het 
afval niet vooraf wordt opgehaald. De aanvragers zullen betalen 
voor de containers en de installatie ervan. Tot nog toe heeft het 
ANB groen licht gegeven voor zeven sites, die verspreid zijn over 
3 gemeenten : Anderlecht, Molenbeek en Brussel-Stad, en de 
installatie ervan wordt gepland tegen september 2017. 

Graag een antwoord op volgende vragen.

1. Werden naast de zeven aanvaarde aanvragen andere aanvragen 
ingediend bij het ANB voor de installatie van ondergrondse 
afvalcontainers ?

2. Zijn deze containers eveneens bestemd voor plastiek afval 
(blauwe zakken) ?

3. Welke vergunningen zijn vereist om te kunnen overgaan tot de 
installatie van deze ondergrondse afvalcontainers ?

4. Welke criteria worden gehanteerd om de installatie van 
dergelijke containers al dan niet te aanvaarden ?

5. Wie zal zorgen voor de installatie van deze ondergrondse 
afvalcontainers : het ANB, een onderaannemer… ? Werd een 
projectoproep gelanceerd betreffende deze containers ? Zo ja, 
wie kan zich kandidaat stellen ?

Antwoord : Er werden inderdaad andere aanvragen ingediend. 
Deze worden geval per geval geanalyseerd. Voor de analyse wordt 
rekening gehouden met verscheidene criteria :

–    Nieuwe of bestaande constructie ?

–    Aantal woningen ?

–    Toegankelijkheid van de voorgenomen punten voor toevoer ?

–    Ligging in het Gewest.

Per punt van toevoer wordt er voorzien om containers te 
plaatsen voor de volgende afvalonderdelen :

–    Restafval ;

–    PMD-afval ;

–    Papier/Karton-afval ;

–    Voedselafval.

De aankoop en de plaatsing van de ingegraven containers 
zullen verricht worden door een door het Agentschap erkende 
leverancier distributeur. De financiering is ten laste van de 
aanvrager.

Net zoals voor de ingegraven glasbollen is een stedenbouw-
kundige vergunning slechts vereist in de beschermde perimeters 
of in de directe omgeving van beschermde monumenten.

(1)  S.N., « Bruxelles : Les premiers conteneurs à déchets enterrés 
débarquent », gepubliceerd op zaterdag 3 juni 2017 om 09.55 uur – 
Bijgewerkt op zaterdag 3 juni 2017 om 15.06 uur, http://www.dhnet.
be/regions/bruxelles/bruxelles-les-premiers-conteneurs-a-dechets-en-
terres-debarquent-5931c8b8cd702b5fbeef3bbb, geraadpleegd op 
8 juni 2017.

http://www.dhnet.be/regions/bruxelles/bruxelles-les-premiers-conteneurs-a-dechets-enterres-debarquent-5931c8b8cd702b5fbeef3bbb
http://www.dhnet.be/regions/bruxelles/bruxelles-les-premiers-conteneurs-a-dechets-enterres-debarquent-5931c8b8cd702b5fbeef3bbb
http://www.dhnet.be/regions/bruxelles/bruxelles-les-premiers-conteneurs-a-dechets-enterres-debarquent-5931c8b8cd702b5fbeef3bbb
http://www.dhnet.be/regions/bruxelles/bruxelles-les-premiers-conteneurs-a-dechets-enterres-debarquent-5931c8b8cd702b5fbeef3bbb
http://www.dhnet.be/regions/bruxelles/bruxelles-les-premiers-conteneurs-a-dechets-enterres-debarquent-5931c8b8cd702b5fbeef3bbb
http://www.dhnet.be/regions/bruxelles/bruxelles-les-premiers-conteneurs-a-dechets-enterres-debarquent-5931c8b8cd702b5fbeef3bbb
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Pour les chantiers réalisés en voirie, un accord du gestionnaire 
de voirie est requis. Celui-ci est obtenu via la plateforme Osiris.  

Question n° 425 de Mme Dominique Dufourny du 22 juin 
2017 (Fr.) :

L’absentéisme de longue durée au sein du Service public 
régional de Bruxelles.

Récemment, une députée libérale wallonne interrogeait votre 
homologue concernant la problématique de l’absentéisme de 
longue durée au sein du Service public de Wallonie. Elle pointait 
le taux d’absentéisme moyen de 8,4 % en 2016 au sein du SPW 
et interrogeait le ministre wallon sur le volet réintégration des 
personnes absentes depuis une longue durée qui a été inséré au 
plan wallon du bien-être au travail.  

Au niveau fédéral, le gouvernement a trouvé un accord en res-
ponsabilisant trois acteurs : le malade, le médecin et l’employeur. 
Les profils de prescription anormaux seront identifiés et les 
médecins du travail seront invités à proposer des trajets de 
réinsertion. Quant aux salariés qui refusent de collaborer, leur 
indemnité pourra être réduite de 10 %. En ce qui concerne les 
employeurs, ceux qui ne font pas ou peu d’effort pour rendre 
possible le retour au travail des salariés malades risqueront une 
amende de 800 euros.  

1. Quel est le taux moyen d’absentéisme au sein du SPRB en 
2016 ? Pourriez-vous indiquer qu’elle est la proportion 
d’absences de longue durée ?

2. Ces chiffres sont-ils en hausse ou en baisse par rapport à 
2015 ?

3. Quelle est la tranche d’âge la plus touchée par l’absentéisme 
de longue durée ?

4. Quelle politique de gestion de l’absentéisme avez-vous mise 
en place, que ce soit au niveau de la prévention ou de la réin-
tégration ?

Réponse : En réponse à ses questions, j’ai l’honneur de 
communiquer à l’honorable membre les éléments suivants :

Le taux d’absentéisme au sein du SPRB est en baisse en 2016 
et s’élève à 5,26 %

La proportion des absences de longue durée correspond à:

–    1,76 % pour les absences de longue durée  (de 22 et 126 jours 
d’absence) ;

–    0,92 % pour les absences d’extra-longue durée  (+ de 126 
jours d’absence).

Voor werken die verwezenlijkt worden aan het wegennet, 
is een akkoord vereist van de wegbeheerder. Dit akkoord kan 
bekomen worden via het platform Osiris.

Vraag nr. 425 van mevr. Dominique Dufourny d.d. 22 juni 
2017 (Fr.) :

Het absenteïsme van lange duur binnen de Gewestelijke 
Overheidsdienst Brussel.

Onlangs heeft een Waals liberaal parlementslid de ambtgenoot 
van de staatssecretaris aan de tand gevoeld over het absenteïsme 
van lange duur binnen de Waalse overheidsdiensten. Zij heeft 
gewezen op het gemiddelde percentage van absenteïsme van 
8,4 % in 2016 binnen de Waalse overheidsdiensten en heeft de 
Waalse minister vragen gesteld over de re-integratie van langdurig 
afwezige personen. Dit plan maakt deel uit van het Waalse plan 
voor welzijn op het werk.

De federale regering heeft een akkoord gevonden waarbij 
drie actoren geresponsabiliseerd worden : de zieken, de arts en de 
werkgever. De profielen van abnormale voorschriften zullen nader 
bekeken worden en de arbeidsgeneesheren zullen verzocht worden 
om trajecten voor re-integratie voor te stellen. De werknemers 
die weigeren mee te werken kunnen bestraft worden met een 
vermindering van hun vergoeding met 10 %. De werkgevers die 
weinig of geen inspanningen doen om de terugkeer naar het werk 
van zieke werknemers mogelijk te maken, riskeren een boete van 
800 euro.

1. Wat is de gemiddelde graad van absenteïsme binnen de GOB 
in 2016 ? Wat is de verhouding van afwezigheden van lange 
duur ?

2. Stijgen deze cijfers of dalen deze cijfers in vergelijking met 
2015 ?

3. Welke leeftijdschijf wordt het meest getroffen door 
absenteïsme van lange duur ?

4. Welk beleid op het vlak van absenteïsme heeft de staatssecre-
taris op poten gezet, op het vlak van preventie en re-integra-
tie ? 

Antwoord : In antwoord op haar vragen, heb ik de eer het 
geachte lid volgende elementen mee te delen :

Het afwezigheidscijfer bij de GOB is in 2016 gedaald en 
bedraagt 5,26 %.

Het aandeel afwezigheden van lange duur stemt overeen met :

–    1,76 % voor de afwezigheden van lange duur (van 22 tot 126 
dagen afwezigheid) ;

–    0,92 % voor de afwezigheden van extra lange duur (meer dan 
126 dagen afwezigheid).
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Ces chiffres sont globalement en baisse par rapport à ceux 
de 2015. Le SPRB enregistre une baisse de 71,40 % dans les 
absences d’extra-longue durée et une petite hausse de 13,08 % 
dans les absences de longue durée.

Le SPRB attire l’attention sur le fait qu’il a connu une vague 
de maladies graves en 2015 qui pourraient, entre autres, expliquer 
l’explosion des absences d’extra-longue durée.

Clairement ce sont les tranches d’âges [40-49] et [50-65] qui 
sont les plus touchées par les absences de longue et d’extra-longue 
durée.

Pour des raisons de divergence dans le comptage des 
nombres de jours d’absence pour maladie, nous déconseillons 
la comparaison par chiffre individuel entre les années passées et 
2016.

Le SPRB développe depuis plusieurs années déjà toute une 
série d’actions concrètes aussi bien pour lutter contre l’absen-
téisme que surtout, pour améliorer durablement le bien-être de ses 
agents. Nous vous proposons une liste non exhaustive d’actions 
visant la réintégration des agents en absence de longue durée, des 
outils de pilotage de gestion d’absentéisme, une étude scientifique 
menée en collaboration avec la KUL ainsi que des services 
proposés aux agents :  

Des outils de pilotage sont conçus pour mesurer, quantifier 
et chiffrer la réalité de l’absentéisme. Ils sont au service de la 
hiérarchie, des managers de proximité et de toutes les parties 
concernées par la thématique  (Base de données comparatives, 
tableaux de bord permettant la production de rapports trimestriels, 
indicateurs de bien-être…).

Le télétravail constitue également une opportunité pour 
améliorer le quotidien des agents et il leur permet de concilier vie 
privée et vie professionnelle.

Le SPRB mène aussi une politique de réintégration des agents 
après une absence de longue durée via un accompagnement indi-
vidualisé, par exemple après un burn-out  (entretiens, coaching 
par des professionnels externes,…). Cette procédure a pour 
objectif de favoriser un retour au travail serein et d’éviter tout 
risque de rechute.

Une Plateforme Bien-être a été créée réunissant l’ensemble des 
acteurs du bien-être. Des collaborations et diverses actions sont 
régulièrement organisées  (séances et outils d’information, cours 
collectifs de sport, etc.). Par exemple, une checklist  (élaborée 
sur base scientifique) burn-out sera bientôt mise à disposition des 
agents sur l’intranet. Le but étant de permettre à l’agent de détecter 
à temps les premiers symptômes de burn-out et lui permettre de 
s’orienter rapidement vers les acteurs compétents. Les résultats de 
ces tests restent confidentiels et à disposition unique de l’agent.  
 

Deze cijfergegevens zijn globaal gezien gedaald ten opzichte 
van de cijfers voor 2015. De GOB tekent een daling van 71,40 % 
op bij de afwezigheden van extra lange duur en een lichte stijging 
van 13,08 % bij de afwezigheden van lange duur.

De GOB wijst op het feit dat er een golf van ernstige ziektes 
is geweest in 2015, die onder andere de enorme toename van de 
afwezigheden van extra lange duur zouden kunnen verklaren.

Het zijn duidelijk de leeftijdscategorieën [40-49] en [50-65] 
die het meest getroffen worden door afwezigheden van lange en 
extra lange duur.

Omdat de dagen van afwezigheid wegens ziekte op verschil-
lende manieren werden geteld, raden wij af een vergelijking te 
maken tussen het individuele cijfer van de vorige jaren en dat 
vanaf 2016.

De GOB ontwikkelt sinds een aantal jaar reeds een hele reeks 
concrete acties, niet alleen om te strijden tegen het absenteïsme 
maar vooral om het welzijn van zijn personeelsleden duurzaam 
te verbeteren. We leggen u een niet-uitputtende lijst van acties 
voor die gericht zijn op de re-integratie van personeelsleden die 
langdurig afwezig zijn, sturingsinstrumenten voor het beheer van 
absenteïsme, een wetenschappelijke studie die uitgevoerd werd 
in samenwerking met de KUL alsook diensten die we aan de 
personeelsleden aanbieden :

Er worden sturingsinstrumenten ontworpen om het 
absenteïsme te meten, te kwantificeren en te becijferen. Ze staan 
ter beschikking van de hiërarchie, proximity managers en alle 
bij dit onderwerp betrokken partijen (database voor vergelijking, 
boordtabellen waarmee trimestriële rapporten kunnen worden 
geproduceerd, welzijnsindicatoren,…).

Het telewerk vormt eveneens een mogelijkheid om het 
dagelijkse leven van de personeelsleden te verbeteren en het staat 
hen toe om privé- en beroepsleven beter op elkaar af te stemmen.

De GOB voert ook een re-integratiebeleid voor personeels-
leden na een afwezigheid van lange duur via een individuele 
begeleiding, bijvoorbeeld na een burn-out (gesprekken, coaching 
door externe professionele coaches,…). Deze procedure heeft tot 
doel een serene werkhervatting te bevorderen en elk risico op een 
terugval te vermijden.

Er werd een welzijnsplatform opgericht dat alle actoren van 
het welzijn op het werk verenigt. Er worden regelmatig samenwer-
kingen en verschillende acties georganiseerd (informatiesessies 
en -instrumenten, collectieve sportlessen,…). Er zal binnenkort 
bijvoorbeeld een burn-out checklist(op wetenschappelijke basis 
opgesteld) op intranet ter beschikking gesteld worden van de per-
soneelsleden. Het is de bedoeling om het personeelslid toe te staan 
om tijdig de eerste symptomen van een burn-out leren herkennen 
en hem/haar toe te staan zich snel te begeven naar de bevoegde 
actoren. De resultaten van deze testen blijven vertrouwelijk en 
staan slechts ter beschikking van het personeelslid.
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La gestion du bien-être figure explicitement dans les objectifs 
des membres du conseil de direction et les différents niveaux de 
la ligne hiérarchique composant le SPRB.

Aussi, diverses politiques sont mises en place pour favoriser 
le développement personnel des agents, ce qui contribue implici-
tement à leur bien-être, telles que des évènements conviviaux, les 
possibilités d’aménagement raisonnable du temps de travail, etc. 
Le SPRB s’entoure régulièrement, lors de projets de changement, 
de coachs et conseillers experts en la matière.

Toutes ces actions et bien d’autres concourent, directement ou 
indirectement, à la prévention de certaines absences et certaine-
ment au bien-être général des agents.

Question n° 426 de M. Arnaud Pinxteren du 22 juin 2017 
(Fr.) :

Les marchés publics conclus par Bruxelles-Propreté.

Les marchés publics constituent de belles opportunités pour 
diminuer l’empreinte écologique de notre Région. À travers les 
marchés publics, les pouvoirs publics ont un véritable levier pour 
agir de façon durable et éthique sur l’économie.

C’est à ce titre que nous souhaiterions vous poser les questions 
suivantes concernant les marchés publics initiés par Bruxelles-
Propreté depuis 2013 :

–    Combien de contrats de sous-traitance ont-ils été conclus par 
Bruxelles-Propreté ?

–    Quel est l’objet de ces marchés et, par marché, quels sont la 
procédure d’attribution, le montant et la société bénéficiaire ?

–    Parmi ces marchés, quelle est la proportion de marchés publics 
contenant des clauses environnementales ou sociales ?

–    Parmi ceux-ci, quelle est la proportion de marchés publics 
contenant des clauses éthiques ?

Réponse : Lors de chaque procédure de marché public, 
l’Agence procède à une analyse afin de juger de l’opportunité 
d’introduire des clauses environnementales, sociales ou éthiques 
au sein du cahier des charges.

–    L’Agence Bruxelles-Propreté a conclu plus de 233 marchés 
publics  (avec cahier des charges) depuis 2013. La liste de ces 
marchés reprenant leur objet, la procédure de passation, leur 
montant ainsi que les adjudicataires, est reprise en annexe (*). 

–    Parmi ces 233 marchés, 40 % comportent des clauses environ-
nementales ou sociales.

–    Plus de 15 % du total des marchés comportent également des 
clauses éthiques.

De plus, depuis avril 2017, les exigences éthiques des marchés 
publics ont été renforcées. En effet, chaque cahier des charges 

Het algemene welzijnsbeheer wordt uitdrukkelijk vermeld in 
de doelstellingen van de directieraadsleden en de verschillende 
niveaus van de hiërarchische lijn die deel uitmaken van de GOB.

Er worden bovendien ook diverse beleidslijnen doorgevoerd 
om de persoonlijke ontwikkeling van de personeelsleden te 
bevorderen, wat impliciet bijdraagt tot hun welzijn, zoals gezellige 
evenementen, de mogelijkheden tot een redelijke regeling van de 
werktijd, enz. De GOB omringt zich regelmatig, bij veranderings-
projecten, met coaches en adviseurs die experten zijn op dit vlak.

Al deze acties en nog vele andere dragen rechtstreeks of 
onrechtstreeks bij tot het voorkomen van bepaalde afwezigheden 
en zeker tot het algemene welzijn van de personeelsleden.

Vraag nr. 426 van de heer Arnaud Pinxteren d.d. 22 juni 
2017 (Fr.) :

Overheidsopdrachten gesloten door Net-Brussel.

De overheidsopdrachten vormen een goede gelegenheid 
om de ecologische voetafdruk van het Gewest te beperken. De 
overheid beschikt hier over een hefboom om een duurzame en 
ethische invloed op de economie te hebben.

Daarom volgende vragen over de overheidsopdrachten van 
Net-Brussel sinds 2013 :  

–    Hoeveel onderaannemingscontracten heeft Net-Brussel 
gesloten ?

–    Wat is het voorwerp van de opdrachten en hoe zijn die gegund, 
voor welke bedragen en aan welke bedrijven ?

–    Wat is het aandeel van de overheidsopdrachten met milieu- of 
sociale clausules ?

–    Wat is het aandeel van de overheidsopdrachten met ethische 
clausules ?

Antwoord : Bij elke procedure voor een overheidsopdracht 
voert het Agentschap een analyse uit om te oordelen over de 
opportuniteit van het invoeren van milieu-, sociale-, of ethische 
clausules in de taakomschrijving.

–    Het Agentschap Net-Brussel heeft meer dan 233 overheidsop-
drachten gesloten (met taakomschrijving) sinds 2013. De lijst 
van deze opdrachten, met hun voorwerp, de gunningsproce-
dure, het bedrag en tevens de opdrachtnemers, bevindt zich 
in bijlage (*).

–    40 % van deze 233 opdrachten bevatten milieu- of sociale 
clausules.

–    Ruim 15 % van het totaal der opdrachten bevatten tevens 
ethische clausules.

Bovendien werden sinds april 2017 de ethische eisen van de 
overheidsopdrachten versterkt. Inderdaad, elke taakomschrijving 
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comporte désormais une déclaration relative au respect des 
conventions de base de l’OIT  (interdiction du travail des enfants, 
interdiction du travail forcé, liberté d’association et droits de 
négociation collective, interdiction des discriminations, droit à un 
salaire vital, etc). Les soumissionnaires, pour pouvoir participer 
au marché, doivent adhérer à ces conventions.

En ce qui concerne les marchés de travaux, si le seuil des 
750.000,00 euros hors TVA est dépassé et que la durée du marché 
excède les 60 jours, l’Agence introduit dans le cahier des charges 
des clauses sociales.

Enfin, des ETA bruxelloises sont régulièrement consultées 
pour des procédures négociées sans publicité relatives à certains 
services spécifiques  (mise sous plis, distribution toutes boites, 
manutentions diverses, lavage d’EPI, etc). Des marchés publics 
ont également été « réservés » et cela en collaboration avec Actiris 
et SAW-B.

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 427 de M. Vincent De Wolf du 22 juin 2017 
(Fr.) :

Les tournées incomplètes de collecte des déchets.

Il me revient que des problèmes de collecte de déchets, par-
ticulièrement les sacs bleus et jaunes, se répètent dans le quartier 
Merode/Tervueren. Les sacs déposés par les riverains dans le 
respect des jours de collecte ne sont pas enlevés et aucun passage 
de rattrapage ne serait organisé.

Quoique ce problème ne devrait se produire dans aucun 
quartier de notre Région, il apparait néanmoins que la non-collecte 
de sacs déposés en voirie ternit, dans le cas présent, un quartier 
commerçant et touristique, dès lors que nous sommes aux portes 
du parc du Cinquantenaire et de ses musées.

Avez-vous connaissance de cette problématique ? Quelles 
sont les raisons qui expliquent la répétition de la non-collecte des 
sacs de couleur ? Quelles sont les possibilités, pour les habitants, 
de signaler ce type de problèmes ?

De manière plus globale, disposez-vous d’informations sur 
les tournées incomplètes, d’une part, et sur le signalement par 
des habitants, de sacs laissés sur les trottoirs après des tournées 
organisées par l’Agence Bruxelles-Propreté ? 

Réponse : La non-collecte des sacs que vous évoquez est lié 
aux difficultés opérationnelles que l’Agence a rencontrées sur le 
mercredi. Des tournées de rattrapage sont mises en place pour 
régler ce type de problème dans les meilleurs délais.  

bevat voortaan een verklaring omtrent het respecteren van de 
basisovereenkomsten van de IAO (verbod op kinderarbeid en 
op gedwongen arbeid, vrijheid van vereniging en het recht op 
collectieve onderhandeling, verbod op discriminatie, recht op 
een leefbaar loon, enz.). De inschrijvers moeten om te kunnen 
deelnemen aan de opdracht, deze overeenkomsten onderschrijven.

Wat betreft de overheidsopdrachten voor werken, voegt het 
Agentschap in de taakomschrijving sociale clausules in wanneer 
de drempel van 750.000 euro, BTW niet inbegrepen, wordt over-
schreden en de duur van de opdracht meer bedraagt dan 60 dagen.

Tenslotte worden de Brusselse maatwerkbedrijven regelmatig 
geraadpleegd voor onderhandelingsprocedures zonder bekend-
making, met betrekking tot specifieke diensten (couverteren, 
huis-aan-huisverdeling, reinigen beschermingsmiddelen, enz.) 
Bepaalde overheidsopdrachten werden eveneens « gereserveerd » 
en dit in samenwerking met Actiris en SAW-B. 

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 427 van de heer Vincent De Wolf d.d. 22 juni 
2017 (Fr.) :

Onvolledige afvalophalingen.

Er zouden herhaalde problemen zijn met de afvalophaling, 
vooral met de blauwe en de gele zakken, in de wijk van Merode 
en Tervuren. De zakken die de bewoners op de ophalingsdagen 
buiten zetten, worden niet opgehaald en er zou geen enkele 
inhaalronde gepland worden.

Hoewel dit probleem zich in geen enkel wijk van ons Gewest 
zou mogen voordoen, schaadt de niet-ophaling van zakken op de 
openbare weg in dit geval een handels- en toeristische wijk in de 
onmiddellijke buurt van het Jubelpark en de musea.  

Is de staatssecretaris daarvan op de hoogte ? Waarom zijn de 
gekleurde zakken herhaaldelijk niet opgehaald ? Hoe kunnen de 
bewoners dit soort problemen signaleren ?  

Heeft de staatssecretaris meer informatie over de onvolledige 
ophalingen en over de meldingen van bewoners over de zakken die 
blijven staan na ophaalrondes van het Agentschap Net-Brussel ?  

Antwoord : Het niet inzamelen van de zakken waarover u 
het heeft, is te wijten aan de operationele problemen waar het 
Agentschap op woensdagen mee kampt. Extra inzamelrondes 
worden georganiseerd om dit type van problemen binnen de 
kortste tijd op te lossen.
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Les riverains peuvent signaler ces problèmes via le site 
internet de l’Agence, l’application Fix My Street ou encore via 
le numéro vert.

Mes équipes sont en contact régulier avec l’Agence pour cette 
problématique. De nouveaux plans ont été mis en place depuis le 
14 juin dernier pour régler le problème.  

L’Agence nous informe que depuis la mise en place de 
ces nouveaux plans, la quasi-totalité des tournées qui sortent 
terminent leur plan dans les délais prévus. D’après les services 
opérationnels, la situation ne devrait aller qu’en s’améliorant 
le mercredi et il n’y aurait plus de non-collecte comme on a pu 
connaitre jusqu’à présent en sélective à Etterbeek.

Question n° 428 de Mme Hannelore Goeman du 5 juillet 
2017 (N.) :

Le recrutement de Bruxellois à Innoviris.

Dans l’accord de gouvernement, on peut lire ceci : « Le gou-
vernement se donne pour objectif, dans les cinq ans, d’augmenter 
de 10 % par rapport à 2013 le nombre de Bruxellois dans l’admi-
nistration régionale (Ministère et OIP) sans pour autant augmenter 
le nombre total d’agents publics. »

Le moment est venu de dresser un état des lieux.

1. Quelle est actuellement (en chiffres absolus et en pourcentage) 
la proportion de Bruxellois dans les effectifs globaux 
d’Innoviris ? Quelle était-elle en 2013 ?

2. Combien de personnes Innoviris a-t-il recrutées en 2016 ? 
Combien d’entre elles habitent-elles en Région bruxelloise ? 
Pouvez-vous ventiler ces chiffres comme suit : 

a) par niveau de qualification et/ou de recrutement ; 

b) par catégorie d’âge ; 

c) par lieu de résidence (commune) ?

3. Quelle est la proportion de Bruxellois au sein du conseil de 
direction et du conseil d’administration d’Innoviris ?

4. Quelles actions spécifiques a-t-on entreprises en 2016 afin de 
recruter davantage de Bruxellois dans cet organisme ?  

Réponse : 

1. Nombre absolu et pourcentage du personnel issu de la Région 
de Bruxelles-Capitale au sein d’Innoviris :

2017 2013

RBC 30 60% 19 58%

Hors RBC 20 40% 14 42%

Total 50 100% 33 100%

De omwonenden kunnen deze problemen melden op de inter-
netsite van het Agentschap, via de app Fix My Street of nog via 
het groene nummer.

Mijn ploegen hebben regelmatig contact met het Agentschap 
om dit probleem aan te pakken. Nieuwe plannen werden in 
werking gesteld sinds 14 juni laatstleden om dit probleem op te 
lossen.

Het Agentschap meldt ons dat sinds het inwerkingstellen 
van deze nieuwe plannen quasi alle rondes binnen de voorziene 
tijd worden afgewerkt. Volgens de operationele diensten zou de 
situatie op woensdag steeds verbeterd worden en zal er geen 
sprake meer zijn van onvolledige inzamelingen, zoals dat enkel in 
Etterbeek het geval was.

Vraag nr. 428 van mevr. Hannelore Goeman d.d. 5 juli 
2017 (N.) :

Het aanwerven van Brusselaars binnen Innoviris.

In het regeerakkoord staat het volgende : « De Regering 
streeft ernaar om binnen de vijf jaar het aantal Brusselaars in 
de gewestelijke administratie (ministerie en ION’s) met 10 % te 
verhogen ten opzichte van 2013, zonder dat dit evenwel leidt tot 
een stijging van het totale aantal overheidspersoneelsleden.

Tijd voor een stand van zaken.

1. Wat is momenteel het aandeel (absoluut en percentueel) 
inwoners van het Brussels Gewest in het totale personeelsbe-
stand van Innoviris ? Wat was dit in 2013 ?

2. Hoeveel mensen heeft Innoviris aangeworven in 2016 ? 
Hoeveel daarvan zijn inwoners van het Brussels Gewest ? 
Kan de minister dit ook onderverdelen :

a) per scholingsniveau en/of het aanwervingsniveau ;

b) per leeftijdscategorie ;

c) per woonplaats (gemeente) ?

3. Wat is het aandeel Brusselaars in de directieraad en in de raad 
van bestuur van Innoviris• ?

4. Welke specifieke acties werden in 2016 ondernomen om meer 
inwoners uit het Brussels Gewest binnen deze instelling aan 
te werven ?

Antwoord : 

1. Absoluut en procentueel aandeel medewerkers uit het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest (BHG) bij Innoviris :

2017 2013

BHG 30 60% 19 58%

Niet-BHG 20 40% 14 42%

Totaal 50 100% 33 100%
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2. Nombre de recrutements de personnel issu de la RBC au sein 
d’Innoviris en 2016 par niveau d’études, âge, et commune :

Niveau RBC Hors RBC Total

A 6 4 10

B 1 0 1

C 0 2 2

Total 7 6 13

Âge RBC Hors RBC Total

< 25 ans 0 2 2

25 - 30 ans 2 1 3

31 – 35 ans 3 1 4

36 – 40 ans 1 0 1

41 – 50 ans 1 1 2

> 50 ans 0 1 1

Total 7 6 13

Commune

Anderlecht 1

Auderghem 1

Ixelles 1

Schaerbeek 2

Woluwe-St-Lambert 1

Woluwe-St-Pierre 1

Total 7

3. Les deux  (100 %) membres du comité de direction habitent 
en RBC.

4. Innoviris poursuit une politique proactive pour recruter 
davantage d’habitants de la RBC en suivant trois pistes :

–  Conventions de premier emploi  (via Actiris).

–  Toutes les offres d’emploi sont systématiquement publiées 
sur le site internet d’Actiris.

–  Toutes les offres d’emplois sont également publiées sur le 
site publicjobs.brussels.

Question n° 429 de Mme Hannelore Goeman du 5 juillet 
2017 (N.) :

Le recrutement de Bruxellois à Bruxelles-Propreté.

2. Aantal aanwervingen van medewerkers bij Innoviris uit BHG 
in 2016 volgens opleidingsniveau, leeftijd en gemeente :

Niveau BHG Niet-BHG Totaal

A 6 4 10

B 1 0 1

C 0 2 2

Totaal 7 6 13

Leeftijd BHG Niet-BHG Totaal

< 25 jaar 0 2 2

25 - 30 jaar 2 1 3

31 – 35 jaar 3 1 4

36 – 40 jaar 1 0 1

41 – 50 jaar 1 1 2

> 50 jaar 0 1 1

Totaal 7 6 13

Gemeente

Anderlecht 1

Oudergem 1

Elsene 1

Schaarbeek 2

Sint-Lambrects-Woluwe 1

Sint-Pieters-Woluwe 1

Totaal 7

3. De twee (100 %) leden van de directieraad zijn beiden 
inwoners van het BHG.

4. Innoviris voert een proactief beleid om meer inwoners van het 
BHG aan te werven op drie manieren :

–  Startbaanovereenkomsten (via Actiris).

–  Alle jobaanbiedingen werden systematisch gepubliceerd op 
de website van Actiris.

–  Alle jobaanbiedingen worden eveneensgepubliceerd op de 
website publicjobs.brussels. 

Vraag nr. 429 van mevr. Hannelore Goeman d.d. 5 juli 
2017 (N.) :

Het aanwerven van Brusselaars binnen Net Brussel.
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Dans l’accord de gouvernement, on peut lire ceci : « Le gou-
vernement se donne pour objectif, dans les cinq ans, d’augmenter 
de 10 % par rapport à 2013 le nombre de Bruxellois dans l’admi-
nistration régionale (Ministère et OIP) sans pour autant augmenter 
le nombre total d’agents publics. »

Le moment est venu de dresser un état des lieux.

1. Quelle est actuellement (en chiffres absolus et en pourcentage) 
la proportion de Bruxellois dans les effectifs globaux de 
Bruxelles-Propreté ? Quelle était-elle en 2013 ?

2. Combien de personnes Bruxelles-Propreté a-t-il recrutées 
en 2016 ? Combien d’entre elles habitent-elles en Région 
bruxelloise ? Pouvez-vous ventiler ces chiffres comme suit : 

a) par niveau de qualification et/ou de recrutement ; 

b) par catégorie d’âge ; 

c) par lieu de résidence (commune) ?

3. Quelle est la proportion de Bruxellois au sein du conseil de 
direction et du conseil d’administration de Bruxelles-Propreté ?

4. Quelles actions spécifiques a-t-on entreprises en 2016 afin de 
recruter davantage de Bruxellois dans cet organisme ?  

Réponse : 

–    Le nombre de Bruxellois occupés au 31/12/2016 à l’Agence : 
1890 sur 2713  (soit 69.66 %)

–    Le nombre de Bruxellois occupés au 31/12/2013 à l’Agence : 
1530 sur 2366  (soit 64.67 %)

L’Agence a engagé 484 personnes au sein de l’Agence en 
2016, dont 433 Bruxellois  (soit 89.46 %).

In het regeerakkoord staat het volgende : « De Regering 
streeft ernaar om binnen de vijf jaar het aantal Brusselaars in 
de gewestelijke administratie (ministerie en ION’s) met 10 % te 
verhogen ten opzichte van 2013, zonder dat dit evenwel leidt tot 
een stijging van het totale aantal overheidspersoneelsleden. »

Tijd voor een stand van zaken.

1. Wat is momenteel het aandeel (absoluut en percentueel) 
inwoners van het Brussels Gewest in het totale personeelsbe-
stand van Net Brussel ? Wat was dit in 2013 ?

2. Hoeveel mensen heeft Net Brussel aangeworven in 2016 ? 
Hoeveel daarvan zijn inwoners van het Brussels Gewest ? 
Kan de minister dit ook onderverdelen :

a) per scholingsniveau en/of het aanwervingsniveau ;

b) per leeftijdscategorie ;

c) per woonplaats (gemeente) ?

3. Wat is het aandeel Brusselaars in de directieraad en in de raad 
van bestuur van Net Brussel ?

4. Welke specifieke acties werden in 2016 ondernomen om meer 
inwoners uit het Brussels Gewest binnen deze instelling aan 
te werven?

Antwoord : 

–    Het aantal Brusselaars dat op 31/12/2016 is tewerkgesteld bij 
het Agentschap : 1890 op 2713 (hetzij 69,66 %)

–    Het aantal Brusselaars dat op 31/12/2013 is tewerkgesteld bij 
het Agentschap : 1530 op 2366 (hetzij 64,67 %)

Het Agentschap heeft 484 personen aangenomen bij het 
Agentschap in 2016, waarvan 433 Brusselaars (hetzij 89,46 %).

Aantal Brusselse personeelsleden aangeworven in 2016 per rang en per leeftijd / 
Nombre d’agents Bruxellois par grade et par âge engagés en 2016

Rang / Grade

Leeftijdscat. / Tranche d’âge.

18 - 24 
jaar / ans

25 - 30 
jaar / ans

30 - 39 
jaar / ans

40 - 49 
jaar / ans

50 jaar en 
ouder /  
50 ans 
et plus

Algemeen 
totaal /  
Total 

général/

Adjunct van openbare reinheid / Adjoint de propreté publique 2 3 3 3  11

Assistent van openbare reinheid / Assistant de propreté publique 6 3 1  1 11

Attaché 1 1 2   4

Chemicus / Chimiste   1   1

Deskundige / Expert  1    1

Ingenieur / Ingénieur   1   1

Industrieel ingenieur van openbare reinheid /  
Ingénieur industriel de propreté publique

  1 1  2

Werkman van openbare reiniging / Ouvrier de propreté publique 180 118 97 2 1 398

Vakman van openbare reiniging /  
Ouvrier spécialisés de propreté publique

2 1 1   4

Algemeen totaal / Total général 191 127 107 6 2 433
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Le Comité de direction est composé d’agents statutaires de 
rang supérieur ou égal à A4. Actuellement, sur les 6 postes, 4 sont 
vacants. Les directeur général et directeur général adjoint faisant 
fonction sont domiciliés l’un à Forest l’autre à Meise.  

Etant un parastatal de type A, l’Agence n’a pas de Comité de 
gestion.

Les actions qui ont été entreprises en 2016 afin d’occuper plus 
de Bruxellois sont les suivantes :

–    organisation de jobdatings en collaboration avec Actiris qui 
fait le screening des candidats et les présente à l’Agence ;  

–    diffusion de toutes nos offres d’emploi par le biais d’Actiris 
et de son réseau bruxellois  (centre de formation bruxellois, 
Missions locales bruxelloises etc.) ;

–    collaboration avec certains CPAS Bruxellois afin d’occuper 
des articles 60 au sein de l’Agence ;

–    participation à différents évènements qui se déroulent à 
Bruxelles et qui drainent un nombre important de Bruxellois : 
fête de l’Iris,…

Gemeente / Commune Aantal personeelsleden aangeworven in 2016 /  
Nombre d’agents engagés en 2016

1000 31

1020 20

1030 81

1040 8

1050 11

1060 17

1070 60

1080 69

1081 8

1082 11

1083 9

1090 27

1120 6

1130 1

1140 20

1150 3

1160 6

1170 5

1180 10

1190 11

1200 10

1210 9

Het Directiecomité bestaat uit statutaire personeelsleden die 
behoren tot rang A4 of een hogere rang. Momenteel zijn 4 van 
de 6 posten vacant. De waarnemend Directeur-generaal en de 
waarnemend Adjunct Directeur-generaal zijn gedomicilieerd in 
enerzijds Vorst en anderzijds Meise.

Aangezien het Agentschap een parastatale instelling van 
categorie A is, heeft het geen Beheerscomité.

De volgende acties werden ondernomen in 2016 om meer 
Brusselaars tewerk te stellen :

–    organisatie van jobdatings in samenwerking met Actiris die de 
screening uitvoert van de kandidaten en hen voorstelt aan het 
Agentschap ;

–    verspreiding van al onze vacatures via Actiris en zijn Brussels 
netwerk (Brussels vormingscentrum, Brusselse lokale 
opdrachten, enz.) ;

–    samenwerking met sommige Brusselse OCMW’s om 
artikel 60-werknemers tewerk te stellen bij het Agentschap ;

–    deelname aan verschillende evenementen die plaatsvinden in 
Brussel en die tal van Brusselaars aantrekken : Irisfeest,…  



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 september 2017 (nr. 32) 
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 septembre 2017 (no 32) 275

–    accueil d’étudiants et stagiaires bruxellois notamment ceux 
provenant du Centre de référence des métiers de la Ville 
Beezybrussels.

Question n° 430 de Mme Hannelore Goeman du 5 juillet 
2017 (N.) :

Le recrutement de Bruxellois au Service public régional de 
Bruxelles.

Dans l’accord de gouvernement, on peut lire ceci : « Le gou-
vernement se donne pour objectif, dans les cinq ans, d’augmenter 
de 10 % par rapport à 2013 le nombre de Bruxellois dans l’admi-
nistration régionale (Ministère et OIP) sans pour autant augmenter 
le nombre total d’agents publics. »

Le moment est venu de dresser un état des lieux.

1. Quelle est actuellement (en chiffres absolus et en pourcentage) 
la proportion de Bruxellois dans les effectifs globaux du 
Service public régional de Bruxelles ? Quelle est-elle pour 
chaque administration ? Quelle était-elle en 2013 ?

2. Combien de personnes le SPRB a-t-il recrutées en 2016 ? 
Combien d’entre elles habitent-elles en Région bruxelloise ? 
Pouvez-vous ventiler ces chiffres comme suit :

a) par service ;

b) par niveau de qualification et/ou de recrutement ;

c) par catégorie d’âge ;

d) par lieu de résidence (commune) ?

3. Quelle est la proportion de Bruxellois au sein du comité de 
direction (ou du collège des fonctionnaires généraux) du 
SPRB ? Quelle est-elle pour chaque administration ?

4. Quelles actions spécifiques a-t-on entreprises en 2016 afin de 
recruter davantage de Bruxellois dans cette institution ?

Réponse : 

1. En date du 18/07/2017, le Service public régional de Bruxelles 
comptait 624 agents domiciliés à Bruxelles, soit 41,49 % de 
l’effectif global du SPRB. Le détail par administration donne 
les chiffres suivants :  

BCR 178  (44,72 %)

BEE 118  (35,98 %)

BFB 43  (38,74 %)

BL 19  (35,19 %)

BM 213  (42,60 %)

BPL 50  (47,62 %)

BEXT 3  (37,50 %)

Le Comité de direction est composé d’agents statutaires de 
rang supérieur ou égal à A4. Actuellement, sur les 6 postes, 4 sont 
vacants. Les directeur général et directeur général adjoint faisant 
fonction sont domiciliés l’un à Forest l’autre à Meise.  

Etant un parastatal de type A, l’Agence n’a pas de Comité de 
gestion.

Les actions qui ont été entreprises en 2016 afin d’occuper plus 
de Bruxellois sont les suivantes :

–    organisation de jobdatings en collaboration avec Actiris qui 
fait le screening des candidats et les présente à l’Agence ;  

–    diffusion de toutes nos offres d’emploi par le biais d’Actiris 
et de son réseau bruxellois  (centre de formation bruxellois, 
Missions locales bruxelloises etc.) ;

–    collaboration avec certains CPAS Bruxellois afin d’occuper 
des articles 60 au sein de l’Agence ;

–    participation à différents évènements qui se déroulent à 
Bruxelles et qui drainent un nombre important de Bruxellois : 
fête de l’Iris,…

–    tewerkstelling van Brusselse studenten en stagiairs, 
in het bijzonder diegenen die afkomstig zijn uit het 
Referentiecentrum voor Stadsberoepen Beezy-brussels.

Vraag nr. 430 van mevr. Hannelore Goeman d.d. 5 juli 
2017 (N.) :

Het aanwerven van Brusselaars binnen de Gewestelijke 
overheidsdienst Brussel.

In het regeerakkoord staat het volgende : « De Regering 
streeft ernaar om binnen de vijf jaar het aantal Brusselaars in 
de gewestelijke administratie (ministerie en ION’s) met 10 % te 
verhogen ten opzichte van 2013, zonder dat dit evenwel leidt tot 
een stijging van het totale aantal overheidspersoneelsleden. »

Tijd voor een stand van zaken.

1. Wat is momenteel het aandeel (absoluut en percentueel) 
inwoners van het Brussels Gewest in het totale personeels-
bestand van de Gewestelijke Overheidsdienst(en) ? Wat is dit 
per bestuur ? Wat was dit in 2013 ?

2. Hoeveel mensen heeft de GOB aangeworven in 2016 ? 
Hoeveel daarvan zijn inwoners van het Brussels Gewest ? 
Kan de minister dit ook onderverdelen :

a) per dienst ;

b) per scholingsniveau en/of het aanwervingsniveau ;

c) per leeftijdscategorie ;

d) woonplaats (gemeente) ?

3. Wat is het aandeel Brusselaars in het directiecomité (of in 
college van ambtenaren-generaal) van de GOB ? Wat is dit 
per bestuur ?

4. Welke specifieke acties werden in 2016 ondernomen om meer 
inwoners uit het Brussels Gewest binnen deze instelling aan te 

Antwoord : 

1. Op 18/07/2017 telde de Gewestelijke Overheidsdienst Brussel 
(GOB) 624 in Brussel gedomicilieerde personeelsleden, wat 
overeenkomt met 41,49 % van het volledige personeelsbe-
stand van de GOB. Uitgesplitst per bestuur zijn de cijfers als 
volgt :

BGC 178 (44,72 %)

BEW 118 (35,98 %)

BFB 43 (38,74 %)

BHU 19 (35,19 %)

BM 213 (42,60 %)

BPB 50 (47,62 %)

BEXT 3 (37,50 %)
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Bien que ne faisant plus partie du SPRB à cette date, les 
chiffres pour Bruxelles Fiscalité et Bruxelles Urbanisme et 
Patrimoine sont donnés à titre indicatif.

BF 53  (34,19 %)

BUP 152  (55,68 %)

La situation au 31/12/2013 était la suivante  (NB : au 1er 
janvier 2014, la Régie foncière et la Direction Beliris ont été 
transférées de BM à BCR) :

BCR 169  (46,05 %)

BEE 107  (39,05 %)

BFB 29  (36,71 %)

BF 30  (31,25 %)

BDU* 161  (49,54 %)

BM 243  (45,85 %)

BPL 50  (46,73 %)

(* avant la scission en BLO et BUP)

Soit au niveau du SPRB, 789 agents représentant 44,38 % de 
l’effectif.

2. En 2016, 215 agents sont entrés en service au SPRB, parmi 
lesquels 110  (51,16 %) étaient domiciliés à Bruxelles.  

a) Le détail par administration donne :

BCR 24  (68,57 %)

BDU* 24  (66,67 %)

BEE 23  (52,27 %)

BEXT 5  (55,56 %)

BF 15  (36,59 %)

BFB 1  (14,29 %)

BM 13  (34,21 %)

BPL 5  (100,00 %)

(* avant la scission en BLO et BUP)

b) Le détail par niveau donne :

A 64  (63,37 %)

B 10  (23,26 %)

C 24  (42,86 %)

D 5  (71,43 %)

E 7  (87,50 %)

c) Le détail par tranche d’âge donne :

– 30 - 36  (44,44 %)

30 - 39 48  (57,83 %)

40 - 49 18  (48,65 %)

50 - 59 7  (53,85 %)

60 + 1  (100,00 %)

Ter informatie vermelden we ook de cijfers voor Brussel 
Fiscaliteit en Brussel Stedenbouw en Erfgoed, hoewel die op 
voornoemde datum geen deel meer uitmaakten van de GOB.

BF 53 (34,19 %)

BSE 152 (55,68 %)

Op 31/12/2013 was de situatie als volgt (NB : op 1 januari 
2014 werden de Grondregie en de directie Beliris overgehe-
veld van BM naar BGC) :

BGC 169 (46,05 %)

BEW 107 (39,05 %)

BFB 29 (36,71 %)

BF 30 (31,25 %)

BSO* 161 (49,54 %)

BM 243 (45,85 %)

BPB 50 (46,73 %)

(* vóór de opsplitsing in BHU en BSE)

Zijnde voor de GOB als geheel 789 personeelsleden of 
44,38 % van het personeelsbestand.

2. In 2016 zijn er 215 personeelsleden in dienst getreden bij de 
GOB, van wie er 110 (51,16 %) hun woonplaats in Brussel 
hadden.

a) Uitgesplitst per bestuur ging het om :

BGC 24 (68,57 %)

BSO* 24 (66,67 %)

BEW 23 (52,27 %)

BEXT 5 (55,56 %)

BF 15 (36,59 %)

BFB 1 (14,29 %)

BM 13 (34,21 %)

BPB 5 (100,00 %)

(* vóór de opsplitsing in BHU en BSE)

b) Uitgesplitst per niveau geeft dit :

A 64 (63,37 %)

B 10 (23,26 %)

C 24 (42,86 %)

D 5 (71,43 %)

E 7 (87,50 %)

c) De cijfers per leeftijdscategorie zijn als volgt :

– 30 36 (44,44 %)

30 - 39 48 (57,83 %)

40 - 49 18 (48,65 %)

50 - 59 7 (53,85 %)

60 + 1 (100,00 %)
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d) La répartition des Bruxellois par commune est la suivante :
 

Anderlecht 5  (4,55 %)

Auderghem 10  (9,09 %)

Bruxelles 16  (14,55 %)

Etterbeek 3  (2,73 %)

Evere 5  (4,55 %)

Forest 9  (8,18 %)

Ganshoren 5  (4,55 %)

Ixelles 7  (6,36 %)

Jette 3  (2,73 %)

Koekelberg 1  (0,91 %)

Molenbeek-Saint-Jean 8  (7,27 %)

Saint-Gilles 9  (8,18 %)

Saint-Josse 3  (2,73 %)

Schaerbeek 9  (8,18 %)

Uccle 6  (5,45 %)

Watermael-Boitsfort 1  (0,91 %)

Woluwe-Saint-Lambert 7  (6,36 %)

Woluwe-Saint-Pierre 3  (2,73 %)

3. Au Conseil de direction du SPRB, 6 agents sont domiciliés à 
Bruxelles, soit 75,00 %.

4. Depuis 2016, un certain nombre d’actions ont déjà été 
entreprises pour inciter les habitants de la Région de 
Bruxelles-Capitale à venir travailler au Service public 
régional de Bruxelles.

La participation du SPRB à la fête de l’Iris, qui s’adresse 
surtout à un public bruxellois, en est un exemple. Toutes les 
offres d’emplois sont également publiées sur Brujobs. Selon 
des statistiques de ce site, il apparait que 79 % des visiteurs 
ont une adresse IP à Bruxelles, ce qui signifie que le public 
bruxellois est bel et bien atteint. Toutes les offres d’emplois 
sont également publiées sur Actiris.

Depuis 2017, à mon initiative, le SPRB a considérablement 
amélioré sa collaboration avec Actiris pour les engagements 
contractuels. Ainsi, Actiris recherche toujours dans ses bases 
de données les candidats adéquats pour nos fonctions.

Question n° 431 de M. Marc Loewenstein du 11 juillet 
2017 (Fr.) :

L’évacuation de déchets d’amiante pour les particuliers à 
Bruxelles.

Les Bruxellois sont parfois amenés, dans différentes circons-
tances et notamment lors de travaux d’aménagement de leur bien, 

d) Uitgesplitst naar gemeente zijn de Brusselaars als volgt 
vertegenwoordigd :

Anderlecht 5 (4,55 %)

Oudergem 10 (9,09 %)

Brussel 16 (14,55 %)

Etterbeek 3 (2,73 %)

Evere 5 (4,55 %)

Vorst 9 (8,18 %)

Ganshoren 5 (4,55 %)

Elsene 7 (6,36 %)

Jette 3 (2,73 %)

Koekelberg 1 (0,91 %)

Sint-Jans-Molenbeek 8 (7,27 %)

Sint-Gillis 9 (8,18 %)

Sint-Joost 3 (2,73 %)

Schaarbeek 9 (8,18 %)

Ukkel 6 (5,45 %)

Watermaal-Bosvoorde 1 (0,91 %)

Sint-Lambrechts-Woluwe 7 (6,36 %)

Sint-Pieters-Woluwe 3 (2,73 %)

3. Van de leden van de Directieraad van de GOB wonen er 6 in 
Brussel, zijnde 75,00 %.

4. Sinds 2016 werden al een aantal acties ondernomen om 
de inwoners van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
aan te trekken om te komen werken bij de Gewestelijke 
Overheidsdienst Brussel.

De deelname van de GOB aan het Irisfeest, dat vooral gericht 
is op een Brussels publiek, is hier een voorbeeld van. Al de 
vacatures worden ook gepubliceerd op Brujobs. Uit statis-
tieken van deze site blijkt dat 79 % van de bezoekers een IP 
adres in Brussel hebben, dus dat dit wel degelijk het Brussels 
publiek bereikt. Al de openstaande vacatures worden ook op 
de website van Actiris geplaatst.

Sinds 2017 heeft de GOB, op mijn initiatief, zijn samenwer-
king met Actiris voor contractuele aanwervingen al enorm 
verbeterd. Zo gaat Actiris steeds in zijn gegevensbanken op 
zoek naar de geschikte kandidaten voor onze functies.

Vraag nr. 431 van de heer Marc Loewenstein d.d. 11 juli 
2017 (Fr.) :

De evacuatie van asbestafval voor privépersonen in Brussel.
 

In verschillende omstandigheden, met name tijdens werken in 
hun goed, zijn de Brusselaars soms genoopt zich te ontdoen van 
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à se débarrasser de déchets d’amiante. Or, lorsqu’ils consultent 
le site internet de Bruxelles-Propreté, ils constatent vite que ces 
déchets ne sont pas acceptés. De plus, un manque d’information 
est flagrant en ce qu’aucune solution ne leur est proposée sur 
le site internet de Bruxelles-Propreté, si ce n’est un renvoi vers 
Bruxelles Environnement.

La dangerosité de l’amiante sur la santé n’est plus à rappeler. 
Un article de l’Echo du 13 octobre 2016 indiquait que, près de 
20 ans après son interdiction en Belgique, l’amiante continue 
d’exercer ses ravages en silence. Ainsi, ce sont 900 personnes 
qui meurent chaque année en Belgique de maladies directement 
liées à l’amiante. Selon certaines études, il resterait 3,7 millions 
de tonnes d’amiante dans le pays.

En théorie, à l’heure actuelle, pour se débarrasser des déchets 
d’amiante, l’unique possibilité est le recours à un collecteur agréé. 
Cependant, il s’agit d’une opération inadéquate car le particulier 
n’a, bien souvent, qu’une faible masse de déchets d’amiante. Pour 
un certain nombre de particuliers, dans un élan d’incivilité et 
d’irresponsabilité, ces déchets virent en dépôts clandestins et ce 
tant au péril de la santé des passants que de celle des agents de 
terrain communaux et régionaux.

En réponse à ma question orale posée le 15 novembre 2016, 
vous m’annonciez qu’un conteneur spécifique aux déchets 
d’amiante serait installé dans le courant de l’année 2017 au parc à 
conteneurs régional sud.

Dès lors, Mme la secrétaire d’État, pourriez-vous m’indiquer :

1. Où en sommes-nous dans la mise en place de ce nouveau 
conteneur ?

2. La concertation entre Bruxelles Environnement et Bruxelles-
Propreté a-t-elle bien été menée ?

3. Le projet de permis d’environnement a-t-il été finalisé pour le 
parc à conteneur sud ?

4. Quels équipements et formations recevront les travailleurs du 
parc régional sud dans l’objectif de garantir leur sécurité par 
rapport aux déchets d’amiante ?

5. Quand les formations seront-elles données ?

6. Le conteneur spécifique pour les déchets d’amiante pourra-t-il 
bien être placé dans les délais que vous aviez évoqués fin 
2016, à savoir dans le courant de l’année 2017 ? Disposez-
vous d’un agenda/rétro-planning plus précis ?

7. Qu’en est-il de la communication à destination des 
particuliers ?

Réponse : Une réunion a eu lieu entre Bruxelles Environnement 
et l’Agence afin de discuter des conditions d’exploitation liées à 
cette installation.

Sur cette base, une procédure d’acceptation et de collecte de 
déchets d’amiante a été élaborée et est en cours de validation.  

asbestafval. Bij het raadplegen van de website van Net Brussel 
stellen zijn echter snel vast dat dergelijk afval niet aanvaard wordt. 
Bovendien is het gebrek aan informatie flagrant, want geen enkele 
oplossing wordt hen voorgesteld, ze worden enkel doorverwezen 
naar Leefmilieu Brussel.  

Het is niet meer nodig te wijzen op het gevaar dat asbest 
inhoudt voor de gezondheid. Volgens een artikel in de « Echo » 
van 13 oktober 2016 blijft asbest stilzwijgend ravages aanrichten, 
twintig jaar na het verbod ervan in België. Zo sterven in België 
jaarlijks 900 personen door ziektes die rechtstreeks voortvloeien 
uit asbest. Volgens sommige onderzoeken blijven 3,7 miljoen ton 
asbest aanwezig in België.

In theorie is de enige mogelijkheid om zich te ontdoen van 
asbestafval thans een beroep te doen op een erkende ophaler. 
Dat is echter geen passende manier, want de privépersoon heeft 
vaak slechts een kleine hoeveelheid asbestafval. Een aantal van 
hen getuigen van weinig burgerzin en verantwoordelijkheid en 
brengen dit afval naar sluikstortplaatsen, met gevaar voor de 
gezondheid van de voorbijgangers en de gemeentelijke en gewes-
telijke beambten op het terrein.

Als antwoord op mijn mondelinge vraag van 15 november 
2016, kondigde u aan dat een specifieke container voor asbestafval 
in de loop van 2017 in gewestelijk containerpark zuid geplaatst 
zou worden.

Graag een antwoord op volgende vragen.

1. Hoe ver staat het met de plaatsing van deze nieuwe container ?
 

2. Heeft wel degelijk overleg plaatsgevonden tussen Leefmilieu 
Brussel en Net Brussel ?

3. Werd het ontwerp van milieuvergunning afgerond voor het 
containerpark zuid ?

4. Welke uitrusting en opleiding zullen de werknemers van 
het containerpark zuid ontvangen om hun veiligheid te 
waarborgen met betrekking tot het asbestafval ?

5. Wanneer worden de opleidingen verstrekt ?

6. Kan de specifieke container voor het asbestafval wel degelijk 
binnen de eind 2016 aangekondigde termijnen worden 
geplaatst, te weten in de loop van 2017 ? Beschikt u over een 
agenda/retro-planning ?

7. Hoe staat het met de communicatie ten behoeve van de 
privépersonen?

Antwoord : Er heeft een vergadering plaatsgevonden tussen 
Leefmilieu Brussel en het Agentschap om de exploitatievoor-
waarden te bespreken die verbonden zijn aan deze installatie.

Op basis hiervan werd een procedure voor de aanvaarding en 
de inzameling van asbestafval uitgewerkt die momenteel wordt 
gevalideerd.
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Une demande de modification de permis sera introduite 
d’ici la fin de l’année afin de permettre la collecte de ce déchet 
dangereux. Cette demande de permis nécessite un avis du SIAMU 
ainsi qu’une reconnaissance de l’état du sol.

Seuls les déchets d’amiante venant exclusivement des ménages 
seront acceptés. Des sacs spécifiques pour déchets d’amiante 
seront mis en vente par l’ABP sur l’ensemble des Recy-parks 
gérés par l’ABP. Seuls les déchets d’amiante conditionnés dans 
ces sacs seront autorisés  (pas de collecte en vrac ni dans d’autres 
sacs).  

Tous les agents de Bruxelles-Propreté travaillant au Recy-Park 
Sud recevront les EPI adéquats et suivront annuellement une 
formation sur la collecte d’amiante afin de pouvoir évaluer cor-
rectement les risques d’exposition à l’amiante.  

En ce qui concerne la communication vers les particuliers, 
voici ce qui est prévu :

–    Distribution de flyers reprenant les modalités de collecte du 
déchet d’amiante pour les citoyens qui se rendent dans les 
Recypark ;

–    Informations sur le site internet de l’IBGE  (réalisé par 
l’IBGE) ainsi que sur le site de l’ABP ;

–    Les modalités de collecte seront communiquées aux 
communes également.

Question n° 432 de M. Hamza Fassi-Fihri du 13 juillet 
2017 (Fr.) :

Les politiques de recherche scientifique.

Je voulais aujourd’hui aborder un sujet important pour 
l’avenir de notre Région mais dont on parle assez peu, à savoir 
la recherche scientifique. L’accord de majorité prévoit à cet 
égard plusieurs objectifs. Je voulais faire un état des lieux de la 
réalisation de certains de ceux-ci, mais aussi aborder l’enjeu de 
l’équilibrage effectué à travers votre action entre le soutien aux 
entreprises innovantes et la recherche appliquée.

Tout d’abord, la DPR prévoit, dans la lignée des objectifs de 
la stratégie UE2020, de consacrer 3 % – tant publics que privés – 
du PIB régional à la recherche & développement en concentrant 
ses efforts selon le concept de « spécialisation intelligente », 
selon lequel trois domaines font l’objet d’un soutien renforcé à 
Bruxelles : la santé, l’environnement et l’économie numérique. 
Où en est-on dans la réalisation de l’objectif relatif au PIB ? Quel 
est l’état d’avancement des différentes initiatives menées afin de 
spécialiser la R & D dans le domaine de la santé ?

Concernant l’économie numérique, la DPR prévoit la création 
d’une plateforme, au sein notamment du pôle numérique de compé-
titivité, visant à développer des partenariats entre l’enseignement 

Er zal voor het einde van het jaar een aanvraag tot wijziging 
van vergunning worden ingediend om de inzameling van dit 
gevaarlijk afval toe te staan. Deze vergunningsaanvraag vereist 
een advies van de DBDMH en een verkennend bodemonderzoek.

Alleen het asbestafval dat uitsluitend afkomstig is van de 
gezinnen, zal worden aanvaard. Er zullen specifieke vuilniszakken 
bestemd voor asbestafval te koop worden aangeboden door het 
ANB in alle containerparken die worden beheerd door het ANB. 
Alleen het asbestafval dat in deze vuilniszakken verpakt is, zal 
worden toegelaten (geen inzameling van onverpakt asbestafval of 
asbestafval in andere vuilniszakken).

Alle personeelsleden van Net Brussel die werken in het 
Recypark Zuid zullen de geschikte beschermingsmiddelen 
ontvangen en zullen jaarlijks een opleiding volgen over de 
inzameling van asbestafval. Zo zullen ze op een juiste manier de 
blootstellingsrisico’s voor asbest kunnen evalueren.

Op het vlak van communicatie naar de particulieren wordt het 
volgende voorzien :

–    Distributie van flyers die de inzamelingsmodaliteiten voor 
asbestafval hernemen voor de burgers die zich begeven naar 
de containerparken ;

–    Informatie op de website van het BIM (opgesteld door het 
BIM) en op de website van het ANB ;

–    De inzamelingsmodaliteiten zullen eveneens worden 
meegedeeld aan de gemeenten.

Vraag nr. 432 van de heer Hamza Fassi-Fihri d.d. 13 juli 
2017 (Fr.) :

De maatregelen inzake wetenschappelijk onderzoek.

Ik wens het vandaag te hebben over een onderwerp dat 
belangrijk is voor de toekomst van ons Gewest, waarvan weinig 
gesproken wordt, te weten wetenschappelijk onderzoek. Het 
meerderheidsakkoord voorziet in verscheidene doelstellingen ter 
zake. Ik wens te weten hoever het met sommige ervan staat, maar 
het tevens te hebben over het streven naar een evenwicht tussen 
steun aan innoverende bedrijven en toegepast onderzoek.

In de eerste plaats plant de GBV in de lijn van de doelstellin-
gen van de EU2020-strategie 3 % van het – private en openbare – 
gewestelijk BNP te wijden aan Onderzoek & Ontwikkeling, door 
zijn inspanningen toe te spitsen volgens het concept « intelligente 
specialisatie », op grond waarvan in Brussel versterkte steun 
gegeven wordt voor drie materies : gezondheid, leefmilieu en 
de digitale economie. Hoe ver staan we daarmee ? Hoe staat het 
met de verschillende initiatieven met het oog op gespecialiseerde 
R&D inzake gezondheid ?

Inzake de digitale economie voorziet de GBV in de oprichting 
van een platform, met name binnen de digitale concurrentiepool, 
teneinde partnerschappen te ontwikkelen tussen het hoger 
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supérieur, technique et professionnel, les institutions publiques 
et le monde de l’entreprise et créer des centres de technologies 
avancées ouverts à tous ces acteurs pour former les jeunes à 
certains métiers d’avenir à haute valeur technologique, mutualiser 
les outils nécessaires à des formations de pointe et renforcer la 
recherche. Quel est l’état d’avancement de la mise en place de ce 
projet ? Quel est le pourcentage de projets de recherche financés 
par la Région, relatif au concept de « Smart city » ?  
 

Enfin, en ce qui concerne l’environnement, dernier thème 
prioritaire en matière de recherche, est-ce que d’autres secteurs, 
hormis celui de l’économie circulaire, ont bénéficié d’un soutien 
renforcé depuis le début de la législature ?

De manière plus globale, quel est l’équilibrage effectué, à 
travers vos décisions prises depuis le début de la législature, entre 
le soutien accordé au développement d’entreprises innovantes 
issues des universités, hautes écoles et centres de recherche et le 
soutien à la recherche appliquée ? Pour mon groupe, la recherche 
appliquée est bien évidemment importante, mais le soutien au 
développement d’entreprises innovantes l’est au moins tout 
autant. En effet, il est pour nous fondamental de moderniser notre 
économie et de placer les entreprises bruxelloises dans l’économie 
de demain.

Réponse : L’objectif des 3 %. En 2013, le taux bruxellois d’in-
vestissement en R&D  (les dépenses totales en R&D exprimées 
en % du PIB) était de 1,51 %. Ce taux est en augmentation depuis 
2011 et atteint en 2013 un niveau presque équivalent à celui 
d’avant la crise économique et financière.

Les crédits à la recherche permettent, eux, de mesurer 
directement les efforts des pouvoirs publics en matière de R&D. 
Ainsi, depuis le début de la législature, j’ai pu obtenir une aug-
mentation de presque 37 % des crédits dédiés à la recherche pour 
atteindre un budget de 63,1 millions d’euros en 2017.

Nous avons aussi augmenté les effectifs d’Innoviris afin de 
pouvoir gérer cette croissance.

Plusieurs actions sont en cours pour le Domaine d’Activité 
Stratégique « santé – médecine personnalisée ». Je peux vous 
citer le projet ONCO-BRU visant à poursuivre le développement 
du cancéropôle sur les terrains de l’hôpital Erasme. De même, le 
centre MedTech est lui aussi élaboré en ce moment dans le cadre 
d’un projet régional de recherche par l’ASBL « Brussels Medical 
Device Center ».

Afin de promouvoir de manière générale les soins de 
santé comme domaine de recherche appliquée, l’appel Bridge 
« Médecine personnalisée et soins intégrés » a été lancé en 2017.  

A part cela, Innoviris agit aussi en tant que partenaire au sein 
de la plateforme « e-santé.brussels ».

En matière d’économie numérique, mes collègues Didier 
Gosuin, Bianca Debaets et moi-même avons créé la coupole 

onderwijs (technisch en professioneel), de openbare instellingen 
en de bedrijfswereld, en centra voor gevorderde technologieën 
op te richten die openstaan voor alle actoren, zodat de jongeren 
kunnen opgeleid worden voor sommige toekomstberoepen met 
hoge technologische waarde, de tools die nodig zijn voor spitsop-
leidingen gezamenlijk gebruikt kunnen worden en het onderzoek 
versterkt kan worden. Hoe ver staat het met de invoering van dit 
project ? Welk percentage onderzoeksprojecten wordt gefinan-
cierd door het Gewest met betrekking tot het concept « Smart 
City » ?

Tot slot, wat het leefmilieu betreft, het laatste prioritair 
thema inzake onderzoek, hebben andere sectoren buiten de 
kringeconomie versterkte steun gekregen sedert het begin van de 
regeerperiode ?

Meer in het algemeen, hoe werd bij uw beslissingen sedert 
het begin van de zittingsperiode, de afweging gemaakt tussen 
de steun voor de ontwikkeling van innoverende bedrijven uit de 
universiteiten, hogescholen en onderzoekscentra en de steun voor 
toegepast onderzoek ? Voor mijn fractie is toegepast onderzoek 
uiteraard belangrijk, maar steun voor de ontwikkeling van 
innoverende bedrijven minstens even belangrijk. Voor ons is 
het immers fundamenteel onze economie te moderniseren en de 
Brusselse bedrijven een plaats te geven in de economie van de 
toekomst.

Antwoord : De 3 % doelstelling. In 2013 bedroeg het 
Brusselse O&O investeringspeil (uitgedrukt als de totale uitgaven 
van O&O in % van het BBP) 1,51 %. Dit percentage steeg sinds 
2011 en bereikte in 2013 quasi het pre-crisis niveau.  

De kredieten voor onderzoek laten echter wel een directe 
meting toe van de publieke inspanningen aangaande O&O. Zo 
heb ik sinds het begin van de legislatuur een verhoging verkregen 
van bijna 37 % voor de kredieten bestemd voor het onderzoek, 
waardoor we in 2017 een budget bereiken van 63,1 miljoen euro.

We hebben tevens het personeelsbestand van Innoviris 
uitgebreid om deze aangroei op te vangen.

Diverse acties lopen vandaag rond het strategische bedrijfsseg-
ment « gezondheid- gepersonaliseerde geneeskunde ». Ik vernoem 
hierbij het project ONCO-BRU dat doelt op de ontwikkeling van 
de kankerpool op de terreinen van het Erasmusziekenhuis. Ook 
het MedTech centrum wordt op dit moment uitgebouwd in het 
kader van een gewestelijk onderzoeksproject uitgevoerd door de 
vzw « Brussels Medical Device Center ».

Ter algemene bevordering van gezondheidszorg als toe-
gepast-onderzoeksdomein, werd in 2017 de Bridge oproep 
« Gepersonaliseerde gezondheidszorg en geïntegreerde zorgen » 
gelanceerd.

Innoviris treedt daarnaast ook op als partner binnen het 
platform « e-santé.brussels ».

Op het gebied van de digitale economie hebben mijn 
collega’s Didier Gosuin, Bianca Debaets en ikzelf de koepel 
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Digital.brussels. En intégrant nos différentes actions autour de 
l’économie digitale, cette coupole doit renforcer l’image digitale 
de Bruxelles à travers un soutien intelligent d’un écosystème 
digital dynamique.

Le concept de Smart City, englobe de nombreux domaines 
de recherche tels que les TIC, l’environnement, l’énergie, le 
transport, la robotique, etc. L’analyse des soutiens accordés en 
2015 aux entreprises permet d’estimer que 7,6 % de ces projets 
abordent explicitement le concept de smart city.

Le soutien stratégique à la recherche et l’innovation dans le 
domaine de l’environnement vise plusieurs domaines de recherche 
de manière transversale. Le thème de l’« autonomie énergétique » 
de l’appel à projets Bridge 2015 en est un exemple.  

Innoviris vient aussi de lancer l’appel à projets « Living Labs 
Brussels Retrofit », qui a pour but de promouvoir la rénovation 
durable dans le secteur résidentiel.

Comme je vous l’ai expliqué à l’instant, le budget bruxellois 
consacré à la recherche, au développement et à l’innovation 
affiche une belle croissance depuis le début de la législature. Si 
l’équilibre entre entreprises et organismes de recherche varie – 
notamment en raison de l’existence de conventions pluriannuelles 
avec certains organismes de recherche  (qui n’apparaissent pas 
tous les ans donc) –, la valeur absolue des budgets accordés à 
chacune de ces catégories de bénéficiaire augmente chaque année. 
Ces augmentations progressives nous permettent de soutenir tous 
les projets qui nous sont proposés, indépendamment du type de 
bénéficiaire et pour autant qu’ils répondent aux critères de qualité 
scientifique, technique et économique.

Il convient en outre de noter qu’une partie du soutien aux 
organismes de recherche concerne directement les spinoffs, 
entreprises innovantes issues des universités, des hautes écoles et 
des centres de recherche.

De plus, la plupart des programmes de recherche appliquée 
visent le transfert de connaissances entre le monde académique 
et le tissu socioéconomique à Bruxelles par des collaborations 
université/entreprises. C’est notamment le cas des programmes 
Anticipate, Doctiris et Bridge.  

Ainsi en 2014, environ 34 % du budget total d’Innoviris 
ont été accordés à la recherche et au développement au sein 
des entreprises contre 47 % pour les organismes de recherche. 
Les autres 19 % ont été accordés au secteur non marchand, à la 
guidance et réseautage et à la promotion de la recherche.

En 2015, 2016 et 2017, le pourcentage du budget accordé aux 
entreprises était respectivement de 47 %, 29 % et 40 %.  

Enfin, pour favoriser davantage l’émergence d’entreprises 
innovantes, j’ai décidé en 2016 d’injecter 4 millions d’euros dans 
le fonds de pré-amorçage de la SA « Brustart ». Ces moyens sont 
destinés à prendre des participations dans le capital des jeunes 

Digital.Brussels opgericht. Door onze verschillende acties rond 
de digitale economie te integreren, moet deze koepel het digitale 
imago van Brussel versterken door een intelligente steun van een 
dynamisch digitaal ecosysteem.

Het concept Smart City omvat diverse onderzoeksdomeinen 
zoals ICT, milieu/ energie/ transport, robotica, etc. Uit een analyse 
van de in 2015 toegekende steun aan ondernemingen blijkt dat 
naar schatting 7,6 % van de projecten een expliciete focus op 
smart city had.

De strategische ondersteuning van onderzoek en innovatie 
binnen het domein « milieu » is transversaal gericht op uit-
eenlopende onderzoeksdomeinen. Het thema « energetische 
autonomie » van de Bridge projectoproep uit 2015 is hiervan een 
voorbeeld.

Innoviris heeft eveneens een oproep tot projecten gedaan, nl. 
« Living Labs Brussels Retrofit », met tot doel duurzame renovatie 
in de woningsector aan te moedigen.

Zoals ik zopas stelde, kent de Brusselse begroting voor 
onderzoek, ontwikkeling en innovatie een stevige groei sinds 
het begin van de legislatuur. Ook al schommelt het evenwicht 
tussen ondernemingen en onderzoeksinstellingen in functie van 
het bestaan van meerjarige overeenkomsten met bepaalde instel-
lingen (die dus niet elk jaar verschijnen), toch stijgt ieder jaar de 
absolute waarde van de toegekende budgetten aan ieder van de 
categorieën. Deze progressieve verhogingen laten ons toe alle 
projecten die ons worden voorgelegd te steunen, onafhankelijk 
van het type begunstigde en voor zover ze beantwoorden aan 
de criteria van wetenschappelijke, technische en economische 
kwaliteit. 

Er dient bovendien opgemerkt te worden dat een deel van 
de steun aan de onderzoeksinstellingen rechtstreeks de spin-offs 
betreft, innoverende ondernemingen uit de universiteiten, 
hogescholen en onderzoekscentra.

Meer nog, het merendeel van de programma’s voor toegepast 
onderzoek zijn gericht op de overdracht van kennis uit de 
academische wereld en het socio-economisch weefsel van Brussel, 
door medewerkers van de universiteiten/ ondernemingen. Dat is 
ondermeer het geval voor de programma’s Anticipate, Doctiris en 
Bridge.

In 2014 werd ongeveer 34 % van het totaal budget van 
Innoviris toegekend aan O&O binnen ondernemingen en 47 % 
binnen onderzoeksinstellingen. De overige 19 % kwam ten 
goede aan O&O van non-profit actoren, aan het financiering van 
begeleiding en contacten en aan de promotie van onderzoek.

In 2015, 2016 en 2017 bedroeg het percentage van de 
begroting toegekend aan de ondernemingen respectievelijk 47 %, 
29 % en 40 %.

Om de oprichting van innovatieve ondernemingen verder 
te ondersteunen heeft Innoviris in 2016 beslist 4 miljoen euro 
te injecteren in het pre-seedfonds van de NV « Brustart ». Deze 
middelen zijn bedoeld om deel te nemen aan het kapitaal van 
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entreprises innovantes bruxelloises. En outre l’approbation finale 
des ordonnances permettra la mise en œuvre de l’instrument 
Proof of Concept. Cet instrument permet de valider la faisabilité 
de résultats issus de la recherche académique et de confirmer leur 
potentiel de valorisation, notamment via spin-off ou licence.  
 

Question n° 433 de M. Michaël Vossaert du 2 aout 2017 
(Fr.) :

Le bilan du ramassage des sacs orange.

Le sac orange a été introduit il y a huit mois et concerne 
l’ensemble des communes bruxelloises. Selon la presse, 2.423 
tonnes ont déjà été ramassées en six mois sur l’ensemble des 
communes. Il serait intéressant de faire un bilan plus affiné.

1. Quel est le nombre de tonnes de sacs orange ramassés depuis 
le 1er janvier 2017, ventilé par commune ?

2. Quels sont les foyers les plus proactifs dans l’utilisation du 
sac orange ?

3. Disposez-vous de statistiques par quartier et/ou sous-secteur ? 
Le cas échéant, pourriez-vous lister les indicateurs disponibles 
concernant le ramassage des sacs orange ?

Réponse : De janvier à juillet, l’Agence a collecté 2729 tonnes 
de déchets organiques sélectivement.

Parallèlement, elle a également collecté 2516 tonnes de 
déchets mixtes  (sacs verts et sacs organiques collectés dans un 
seul et même camion).

Fin juillet, les collectes de déchets verts collectés sélective-
ment étaient en recul de 2.343 tonnes.

L’Agence considère dès lors que l’écart entre les déchets 
mixtes et les déchets verts est attribuable à la fraction organique.  

Cela signifie que le tonnage total d’organique avoisine les 
2900 tonnes sur les 7 premiers mois de l’année.

Compte tenu des contraintes de collecte  (qui s’opèrent sur 
une logique axiale et non communale), la nécessité de collecter les 
2 fractions dans un seul camion dans certains quartiers, l’Agence 
n’est pas en mesure de donner une statistique par commune.  

L’Agence a toutefois constaté que sur les 7 premiers mois, 
les collectes de sacs blancs ont diminué de 4.400 tonnes. Le 
changement de collecte a agi comme un phénomène de substitu-
tion en faveur des collectes suivantes :

jonge, innoverende, Brusselse ondernemingen, zoals die uit de 
portefeuille van Innoviris. Daarenboven zal de finale goedkeuring 
van de ordonnanties de operationalisering van het instrument Proof 
of Concept (POC) toelaten. Dit instrument laat toe de resultaten 
voortvloeiend uit het academisch onderzoek te valideren en hun 
waarderingspotentieel te bevestigen, ondermeer via een spin-off 
of licentie.

Vraag nr. 433 van de heer Michaël Vossaert d.d. 2 augustus 
2017 (Fr.) :

De balans van de ophaling van de oranje zakken.

De oranje zakken zijn acht maanden geleden ingevoerd in 
alle Brusselse gemeenten. Volgens de pers is er reeds 2423 ton 
opgehaald op 6 maanden tijd in alle gemeenten. Een meer gede-
tailleerde balans kan interessant zijn.

1. Hoeveel ton oranje zakken is er sinds 1 januari 2017 per 
gemeente opgehaald ?

2. Welke huishoudens zijn het meest proactief in het gebruik van 
de oranje zak ?

3. Zijn er statistieken per wijk en/of subsector ? In voorkomend 
geval, graag de lijst met de beschikbare indicatoren met 
betrekking tot de ophaling van de oranje zakken.

Antwoord : Tussen januari tot juli heeft het Agentschap 2729 
ton selectief organisch afval ingezameld.

Tegelijkertijd heeft het Agentschap ook 2516 ton gemengd 
afval ingezameld (groene vuilniszakken en organische vuilnis-
zakken samen in eenzelfde vrachtwagen).

Eind juli waren de inzamelingen van selectief opgehaald 
groenafval gedaald met 2.343 ton.

Het Agentschap is bijgevolg van mening dat het verschil 
tussen het gemengd afval en het groenafval kan worden toege-
schreven aan het organisch afvalgedeelte.

Dit betekent dat de totale hoeveelheid organisch afval 
schommelt rond de 2900 ton op de eerste 7 maanden van het jaar.

Rekening houdend met de inzamelingsverplichtingen (die 
werken via een axiale logica en niet volgens gemeente) en met 
de noodzaak om de 2 afvalonderdelen in te zamelen in eenzelfde 
vrachtwagen in sommige wijken, kan het Agentschap geen statis-
tieken per gemeente verschaffen.

Het Agentschap heeft echter vastgesteld dat de inzameling 
van witte vuilniszakken, gedurende de 7 eerste maanden, is 
gedaald met 4.400 ton. De ophaalwijziging heeft gewerkt als een 
substitutiefenomeen ten behoeve van de volgende inzamelingen :



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 september 2017 (nr. 32) 
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 septembre 2017 (no 32) 283

–    Organique : + 1.875 tonnes ;

–    P/C : + 1.483 tonnes ;

–    PMC : + 973 tonnes.

Exprimée en pourcentage, l’augmentation est respectivement 
de 200 %, 9 % et 16,5 %. Ces augmentations doivent toutefois 
être relativisées par le fait que les collectes ont été étendues à tout 
le territoire pour la 1re et leur fréquence multipliée par 2 pour les 2 
autres.  

Enfin, concernant les déchets organiques, nous constatons 
qu’après avoir progressé régulièrement pour atteindre jusqu’à 
100 tonnes par semaine fin juin, la collecte s’est réduite de moitié 
pendant tout le mois d’aout.

Une campagne de sensibilisation est prévue au mois d’octobre 
afin de relancer l’intérêt des Bruxellois pour cette nouvelle 
collecte. L’importance de la bonne présentation de ces déchets 
à la collecte sera rappelée ainsi que l’utilisation des conteneurs 
orange.

Question n° 434 de M. Hamza Fassi-Fihri du 3 aout 2017 
(Fr.) :

Le télétravail au sein de la fonction publique régionale.

Le télétravail prend une place de plus en plus importante au 
sein des entreprises privées. Les avantages pour les employeurs, les 
employés mais également pour l’environnement sont nombreux. 
Si l’écobilan complet du télétravail n’a pas été calculé, il semble 
pouvoir fortement diminuer certaines dépenses et le temps perdu 
à cause des transports.

Le secteur public a lui aussi investi dans ce nouveau mode 
de travail. Pourriez-vous me fournir sous forme de tableau, pour 
les années 2014, 2015, 2016 et 2017, les informations suivantes :

1. Combien de travailleurs au sein de vos administrations et OIP 
profitent-ils de ce mode de travail ?

2. Pourriez-vous me transmettre le nombre de jours actuellement 
prestés à domicile ?

3. Pourriez-vous également différencier au sein de votre 
réponse les différents types de travail à domicile (le travail dit 
structurel, le travail occasionnel et le travail de circonstance) ?

4. Le travail à domicile a-t-il influencé la productivité des tra-
vailleurs ? De quelle manière ?

5. Pourriez-vous m’éclairer quant à la proportion de femmes/
hommes utilisant ce mode de travail ?

–    Organisch afval : + 1.875 ton ;

–    P/K : + 1.483 ton ;

–    PMD : + 973 ton.

Uitgedrukt in percentages bedragen de toenames respectie-
velijk 200 %, 9 % en 16,5 %. Deze verhogingen moeten echter 
worden gerelativeerd, aangezien de inzamelingen werden 
uitgebreid naar het hele grondgebied voor het eerste afvalonder-
deel en de frequentie van de inzamelingen werd verdubbeld voor 
de twee andere onderdelen.

Op het vlak van organisch afval merken we ten slotte op dat 
de inzameling gehalveerd is tijdens de hele maand augustus, en 
dit nadat het gestaag was toegenomen en eind juni tot 100 ton per 
week had bereikt.

Er wordt een bewustmakingscampagne voorzien in de maand 
oktober om de belangstelling van de Brusselaars voor deze 
nieuwe ophaling te doen herleven. Er zal herinnerd worden aan 
het belang van het gepaste moment om dit afval aan te bieden 
voor inzameling en aan het gebruik van de oranje containers.

Vraag nr. 434 van de heer Hamza Fassi-Fihri d.d. 3 augustus 
2017 (Fr.) :

Het thuiswerk in het gewestelijk openbaar ambt.

Het thuiswerk krijgt een steeds ruimere plaats binnen de private 
bedrijven. De voordelen voor de werkgevers, de werknemers en 
voor het milieu zijn talrijk. De volledige ecologische balans van 
thuiswerk is niet berekend, maar het zou bepaalde uitgaven en de 
verloren tijd tijdens het transport sterk kunnen verminderen.  

De openbare sector heeft ook geïnvesteerd in dit nieuw soort 
werken. Graag in de vorm van een overzicht en voor de jaren 
2014, 2015, 2016 en 2017 de volgende informatie :

1. Hoeveel werknemers binnen uw bestuur en de ION’s maken 
gebruik van de mogelijkheid van thuiswerk ?

2. Graag een overzicht van het aantal dagen die thans thuis 
gepresteerd worden.

3. Graag een opsplitsing volgens het soort thuiswerk (het 
zogeheten structurele werk, het occasionele werk en het 
gelegenheidswerk).

4. Heeft het thuiswerk invloed gehad op de productiviteit van de 
werknemers ? Hoe ?

5. Wat is de verhouding vrouwen en mannen bij dit soort werk ?
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Réponse : 

Service public régional de Bruxelles – SPRB

(BUP inclus ainsi que le SPRB F jusqu’au 31/12/2016)

–    Types de télétravail :

–  Structurel : télétravailleur qui effectue du télétravail en 
moyenne au moins un jour par semaine  (maximum 3 jours) 
sur base mensuelle ;

–  Occasionnel : télétravailleur qui effectue du télétravail sur 
une base non régulière avec un maximum de trois jours par 
mois ;

–  Mobile : télétravail ni occasionnel ni structurel, presté par 
un travailleur mobile à son domicile, ou dans tout autre 
endroit fixe convenu en dehors des locaux de l’employeur, 
avec l’autorisation de celui-ci.

–    Nombre de télétravailleurs au sein du SPRB  (répartition par 
type de télétravail et par sexe) :

2014 2015 2016 2017

Télétravail structurel
Féminin 141 253 352 449

Masculin 70 103 168 199

Total 211 356 520 648

Télétravail occasionnel
Féminin 132 153 141 121

Masculin 49 83 104 85

Total 181 236 245 206

Télétravail mobile  
(jour complet)

Féminin 7 15 19 28

Masculin 9 25 43 47

Total 16 40 62 75

Télétravail mobile  
(en heures)

Féminin 7 15 19 28

Masculin 9 25 43 47

Total 16 40 62 75

Total 452 704 892 959

–    Jours de télétravail prestés :

Année Description Nbre d’agents Nbre de 
jours

2014 Télétravail mobile 16 572,00

Télétravail mobile hh:mm 44 139,69

Télétravail occasionnel 181 2.441,67

Télétravail structurel 211 7.690,00

2014 452 10.843.36

Antwoord : 

Gewestelijke Overheidsdienst Brussel – GOB

(inclusief BSE en de GOB F tot en met 31.12.2016)

–    Soorten telewerk :

–  Structureel : een telewerker die gemiddeld ten minste een 
dag per week telewerkt (maximaal 3 dagen) op maande-
lijkse basis ;

–  Occasioneel : een telewerker die niet regelmatig telewerkt, 
met een maximum van drie dagen per maand ;  

–  Mobiel : noch occasioneel, noch structureel, telewerk dat 
wordt uitgevoerd door een mobiele werknemer bij hem of 
haar thuis of op elke andere vaste plaats buiten de lokalen 
van de werkgever, met de toestemming van die laatste.

–    Aantal telewerkers bij de GOB (verdeling per soort telewerk 
en per geslacht) :

2014 2015 2016 2017

Structureel telewerk
Vrouw 141 253 352 449

Man 70 103 168 199

Totaal 211 356 520 648

Occasioneel telewerk
Vrouw 132 153 141 121

Man 49 83 104 85

Totaal 181 236 245 206

Mobiel telewerk 
(volledige dag)

Vrouw 7 15 19 28

Man 9 25 43 47

Totaal 16 40 62 75

Mobiel telewerk 
(in uren)

Vrouw 7 15 19 28

Man 9 25 43 47

Totaal 16 40 62 75

Totaal 452 704 892 959

–    Gepresteerde telewerkdagen :

Jaar Omschrijving Aantal 
Personeelsleden

Aantal 
dagen

2014 Mobiel telewerk 16 572,00

Mobiel telewerk uu:mm 44 139,69

Occasioneel telewerk 181 2.441,67

Structureel telewerk 211 7.690,00

2014 452 10.843.36
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Année Description Nbre d’agents Nbre de 
jours

2015 Télétravail mobile 40 1.686,00

Télétravail mobile hh:mm 72 310,34

Télétravail occasionnel 236 2.821.90

Télétravail structurel 356 13.162,00

2015 704 17.980,24

2016 Télétravail mobile 40 2.002,00

Télétravail mobile hh:mm 72 426,34

Télétravail occasionnel 236 2.874,00

Télétravail structurel 356 20.004,00

2016 704 25.306,34

2017 Télétravail mobile 76 1.404,00

Télétravail mobile hh:mm 30 244,09

Télétravail occasionnel 206 1.602,00

Télétravail structurel 647 16.880.50

2017 Données à jour 
au 31/08/2017

959 20.130,59

Total 3.007 74.260,53

Depuis 2015, un projet de centralisation des services « Be 
Moving » a été mis en œuvre au sein du SPRB. Dans ce cadre, de 
nombreux agents travaillant auparavant dans un bureau « fermé » 
ont dû passer dans des espaces partagés. Par conséquence, une 
augmentation importante du nombre de télétravailleurs a été 
constatée depuis le démarrage du projet.

En effet, ce mode d’organisation du travail permet aux agents 
une meilleure concentration et donc une augmentation de la pro-
ductivité des travailleurs.

Par ailleurs, pour les agents de Bruxelles Urbanisme & 
Patrimoine, le travail à domicile n’a pas eu une influence signi-
ficative sur la productivité des travailleurs mais il a, par contre, 
considérablement amélioré leur bien-être.

Le télétravail permet de mieux concilier vie privée et profes-
sionnelle avec notamment la possibilité depuis 2017 de le prendre 
par demi-jours.

Certains processus de travail ont dû être repensés pour faire 
face à l’absence physique des collaborateurs, surtout pour les 
agents qui intègrent un processus opérationnel ou travaillent en 
équipe.

Les moments de rencontre  (réunions récurrentes) ont 
été définis en concertation. De même, les télétravailleurs ont 
restructuré leur planning, gardant les tâches pour lesquelles 

Jaar Omschrijving Aantal 
Personeelsleden

Aantal 
dagen

2015 Mobiel telewerk 40 1.686,00

Mobiel telewerk uu:mm 72 310,34

Occasioneel telewerk 236 2.821.90

Structureel telewerk 356 13.162,00

2015 704 17.980,24

2016 Mobiel telewerk 40 2.002,00

Mobiel telewerk uu:mm 72 426,34

Occasioneel telewerk 236 2.874,00

Structureel telewerk 356 20.004,00

2016 704 25.306,34

2017 Mobiel telewerk 76 1.404,00

Mobiel telewerk uu:mm 30 244,09

Occasioneel telewerk 206 1.602,00

Structureel telewerk 647 16.880.50

2017 Gegevens up-to-date 
tot 31.08.2017

959 20.130,59

Totaal 3.007 74.260,53

Sinds 2015 loopt een project voor de centralisering van 
de diensten bij de GOB (Be Moving). In dat verband werken 
meerdere personeelsleden die voorheen in een afgesloten kantoor 
werkten vandaag in gedeelde ruimtes. Bijgevolg werd sinds de 
start van het project een gevoelige stijging vastgesteld van het 
aantal telewerkers.

Deze werkorganisatie laat personeelsleden toe zich beter te 
concentreren en zorgt dus voor een hogere productiviteit van de 
werknemers.

Bij Brussel Stedenbouw en Erfgoed heeft het telewerk 
overigens geen aanzienlijke invloed gehad op de productiviteit 
van de medewerkers, maar heeft het daarentegen wel hun welzijn 
opmerkelijk verbeterd.

Telewerk zorgt voor een beter evenwicht tussen het privéleven 
en het werk, mede dankzij de in 2017 ingevoerde mogelijkheid 
om halve dagen te telewerken.

Bepaalde werkprocessen moesten herzien worden om een 
antwoord te bieden op de fysieke afwezigheid van de medewerkers. 
Dat was vooral het geval voor personeelsleden die deel uitmaken 
van een operationeel proces of die in teamverband werken.

De vergadermomenten (voor terugkerende vergaderingen) 
werden in onderling overleg vastgelegd. Daarnaast hebben de 
telewerkers ook hun werkplanning geherstructureerd, waarbij 
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une plus grande concentration est requise pour le(s) jour(s) 
de télétravail. Ce type de tâches est effectivement effectué de 
manière plus efficace à domicile. 

Innoviris

Questions 1, 3 et 5 :

2014 2015 2016 2017

Nombre de salariés 29 39 51 56

Nombre de télétravailleurs 10 18 23 34

Proportion – Féminin 7 (70%) 10 (56%) 13 (56%) 22 (65%)

Proportion – Masculin 3 (30%) 8 (44%) 10 (44%) 12 (35%)

Occasionnel – TOTAL 8 (80%) 16 (89%) 20 (87%) 28 (82%)

Occasionnel – Féminin 5 (63%) 8 (50%) 11 (55%) 17 (61%)

Occasionnel – Masculin 3 (38%) 8 (50%) 9 (45%) 11 (39%)

Structurel – TOTAL 2 (20%) 2 (11%) 3 (13%) 6 (18%)

Strucurel – Féminin 2 (100%) 2 (100%) 2 (67%) 5 (83%)

Structurel – Masculin 0 (0%) 0 (0%) 1 (33%) 1 (17%)

Question 2 :

Le travail à domicile au sein d’Innoviris est limité à un jour 
par semaine pour le structurel et aux 3 jours par mois règlemen-
tairement autorisés pour l’occasionnel.

Question 4 :

D’une manière générale, la productivité a augmenté mais 
aucun indicateur ne permet d’objectiver la réponse. L’on peut 
cependant constater que les bénéfices qu’offre le télétravail en 
termes notamment de diminution du stress et d’équilibre vie 
privée-vie professionnelle permettent aux travailleurs d’Innoviris 
d’offrir des prestations de qualité lorsqu’ils sont en télétravail. En 
effet, la charge de travail a tendance à augmenter et les bénéfices 
(capacité de concentration supérieur,…) qu’offre le télétravail ont 
permis de résorber cette charge de travail supplémentaire dans des 
conditions acceptables.

Agence régionale pour la Propreté – ARP

Question 1 :

L’Agence régionale pour la Propreté ayant, comme majeure 
partie, des activités opérationnelles, celle-ci n’octroie par 
conséquent pas le télétravail.

Questions 2, 3 et 4 :

ze de taken die een grotere concentratie vereisen, bewaren voor 
telewerkdagen. Het is immers veel doeltreffender dit soort taken 
thuis te verrichten.

Innoviris

Vragen 1, 3 en 5 :

2014 2015 2016 2017

Aantal medewerkers 29 39 51 56

Aantal telewerkers 10 18 23 34

Proportie – Vrouw 7 (70%) 10 (56%) 13 (56%) 22 (65%)

Proportie – Man 3 (30%) 8 (44%) 10 (44%) 12 (35%)

Occasioneel - TOTAAL 8 (80%) 16 (89%) 20 (87%) 28 (82%)

Occasioneel – Vrouw 5 (63%) 8 (50%) 11 (55%) 17 (61%)

Occasioneel – Man 3 (38%) 8 (50%) 9 (45%) 11 (39%)

Structureel - TOTAAL 2 (20%) 2 (11%) 3 (13%) 6 (18%)

Structureel – Vrouw 2 (100%) 2 (100%) 2 (67%) 5 (83%)

Structureel - Man 0 (0%) 0 (0%) 1 (33%) 1 (17%)

Vraag 2 :

Telewerk binnen Innoviris is beperkt tot één dag per week 
voor structureel telewerk en tot drie dagen per maand voor het 
occasioneel telewerk.

Vraag 4 :

In algemene zin is de productiviteit toegenomen, hoewel 
geen enkele indicator toelaat deze toename te objectiveren. 
Echter dient gezegd dat de voordelen van telewerk op vlak van 
stressvermindering en het evenwicht werk-privé, de medewerkers 
van Innoviris toelaten om kwaliteitsvol werk te leveren tijdens 
hun telewerktijd. De werklast kende recent een toename, en de 
voordelen van telewerk (verhoogde concentratie,…) helpen om 
deze bijkomende werklast op te vangen in aanvaardbare omstan-
digheden.  

Gewestelijk Agentschap voor Netheid – GAN

Vraag 1 :

Aangezien het Gewestelijk Agentschap voor Netheid hoofd-
zakelijk operationele activiteiten uitvoert, kent het geen telewerk 
toe.

Vragen 2, 3 en 4 :
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Non applicable

Question 5 :

Personnel Nombre %

Employé 348 11,87%

Féminin 157 45,11% (sur le total 
d’employés)

Masculin 191 54,89% (sur le total 
d’employés)

Ouvrier 2584 88,13%

Féminin 119 4,61% (sur le total 
d’ouvriers)

Masculin 2465 95,39% (sur le 
total d’ouvriers)

Total 2932 100,00%

Chiffres au 24/08/2017

Niet van toepassing

Vraag 5 :

Personeel Aantal %

Bedienden 348 11,87%

Vrouw 157 45,11% (op het totale 
aantal bedienden)

Man 191 54,89% (op het totale 
aantal bedienden)

Arbeiders 2584 88,13%

Vrouw 119 4,61% (op het totale 
aantal arbeiders)

Man 2465 95,39% (op het totale 
aantal arbeiders)

Totaal 2932 100,00%

Cijfers op 24.08.2017

Question n° 313 de M. Emin Özkara du 24 mai 2017 (Fr.) : 

Les animaux blessés recueillis en Région bruxelloise.

Le 22 et 23 avril 2017, le Centre de revalidation pour la 
faune sauvage de Bruxelles ouvrait ses portes au grand public, 
l’occasion pour le centre de sensibiliser les Bruxellois dans 
leur diversité à la protection de la biodiversité dans notre belle 
Région. Dépendant de la Ligue royale belge pour la protection 
des oiseaux, ce centre a accueilli pas moins de 2.026 animaux 
blessés en 2016. En comparaison avec l’année 2015, on 
enregistre une hausse de 6 % de prises en main d’animaux 
blessés (1). Parmi ces animaux, on comptait 1.293 animaux qui 
font partie de la faune sauvage.

(1) Pa. D, « 2000 animaux blessés recueillis », La Libre Belgique, 
maandag 24 april 2017, blz. 22

Vraag nr. 313 van de heer Emin Özkara d.d. 24 mei 2017 
(Fr.) :

De in het Brussels Gewest opgevangen gewonde dieren.

Op 22 en 23 april 2017 opende het Brusselse revalidatiecen-
trum voor wilde dieren zijn deuren voor het grote publiek. Dat 
was voor het centrum de gelegenheid om de Brusselaars in al hun 
verscheidenheid bewust te maken over de bescherming van de 
biodiversiteit in ons mooie Gewest. Dit centrum maakt deel uit 
van het Koninklijk Belgisch Verbond voor de Bescherming van 
de Vogels en heeft in 2016 niet minder van 2026 gewonde dieren 
opgevangen. In vergelijking met het jaar 2015 is het aantal dieren 
waarover het zich ontfermd heeft met 6 % gestegen (1). 1.293 van 
die dieren behoren tot de wilde fauna.

(1) Pa. D, « 2000 animaux blessés recueillis », La Libre Belgique, 
maandag 24 april 2017, blz. 22

Staatssecretaris belast met 
Ontwikkelingssamenwerking, 

Verkeersveiligheidsbeleid, 
Gewestelijke en Gemeentelijke 
Informatica en Digitalisering, 

Gelijkekansenbeleid en Dierenwelzijn

Secrétaire d’État chargée de la 
Coopération au Développement, de la 
Sécurité routière, de l’Informatique 

régionale et communale et de la 
Transition numérique, de l’Égalité 
des Chances et du Bien-être animal
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Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. Existe-t-il une liste, commune par commune, répertoriant à 
quels endroits exactement quelles espèces d’animaux ont été 
trouvées blessées ou mortes ?

2. Le centre de revalidation pour la faune sauvage de Bruxelles 
est-il le seul centre en capacité d’accueillir des animaux 
blessés en Région bruxelloise ? Existe-t-il d’autres centres de 
ce genre en Région bruxelloise ? La Région bruxelloise dis-
pose-t-elle de son propre centre de revalidation pour animaux 
blessés ?

3. Existe-t-il une collaboration entre Bruxelles Environnement et 
le Centre de revalidation pour la faune sauvage de Bruxelles ?

4. La Région bruxelloise soutient-elle le centre de revalidation 
pour la faune sauvage de Bruxelles ?

5. Une campagne de sensibilisation à destination des Bruxellois 
a-t-elle été organisée par Bruxelles Environnement concernant 
la protection de la faune de notre Région et plus précisément 
concernant les animaux sauvages vivant dans notre Région ?

6. Le Centre de revalidation pour la faune sauvage de Bruxelles 
bénéficie-t-il d’un soutien financier de la Région ?

a) Si oui, depuis quand et pour quel montant ?

b) Si non, pour quelles raisons le Centre ne reçoit-il pas un 
soutien financier de la Région ?

Réponse : Quand un animal en détresse est reçu par un centre 
de revalidation, comme celui pour la faune sauvage à Anderlecht, 
l’endroit exact où l’animal a été trouvé est encodé dans leur base 
de données informatisée. Il y a donc un répertoire pour la Région 
bruxelloise, qui peut au besoin être trié commune par commune 
via les codes postaux.

Le centre de revalidation pour la faune sauvage situé rue de 
Veeweyde à Anderlecht est le seul centre qui peut détenir des 
individus d’espèces protégées à des fins de revalidation à long 
terme.

En dehors du centre de revalidation d’Anderlecht, il existe 
2 antennes indépendantes. Ces 2 antennes ont un rôle double :  

–    apporter des « petits soins rapides » à des individus d’animaux 
sauvages légèrement blessés. Dans ce cas le relâcher des 
individus se fait très rapidement ;

–    suppléer momentanément au centre de revalidation d’An-
derlecht lors de la fermeture de celui-ci, par exemple le 
dimanche. Les animaux ayant besoin d’une revalidation plus 
longue sont ensuite transférés vers un centre de revalidation 
agréé le plus proche dans l’intérêt de l’animal blessé.

En ce qui concerne votre troisième question, la collaboration 
entre Bruxelles Environnement et le centre de revalidation prend 
différentes formes : une convention, un permis d’environnement, 
une autorisation de dérogation du statut protégé d’oiseaux 
indigènes, mammifères, amphibiens et reptiles, et une subvention.

1. Bruxelles Environnement et le centre de revalidation des 
animaux sauvages collaborent étroitement depuis 2005. 
Cette collaboration a été optimisée et formalisée par la trans-

Graag wil ik u de volgende vragen stellen :

1. Bestaat er een lijst waarin per gemeente wordt opgenomen op 
welke plaatsen de gewonde of dode dieren worden gevonden 
en over welke diersoorten het gaat ?

2. Is het Brusselse revalidatiecentrum voor wilde dieren het 
enige centrum dat gewonde dieren kan opvangen in het 
Brussels Gewest ? Bestaan er nog zulke centra in het Brussels 
Gewest ? Beschikt het Brussels Gewest over zijn eigen revali-
datiecentrum voor gewonde dieren ?  

3. Bestaat er een samenwerking tussen Leefmilieu Brussel en 
het Brusselse revalidatiecentrum voor wilde dieren ?

4. Steunt het Brussels Gewest het Brusselse revalidatiecentrum 
voor wilde dieren ?

5. Heeft Leefmilieu Brussel een bewustmakingscampagne voor 
de Brusselaars georganiseerd over de bescherming van de 
fauna in ons Gewest en meer bepaald over de wilde dieren die 
in ons Gewest leven ?

6. Krijgt het Brusselse revalidatiecentrum voor wilde dieren 
financiële steun van het Gewest ?

a) Zo ja, sinds wanneer en voor welk bedrag ?

b) Zo niet, om welke redenen ontvangt het centrum geen 
financiële steun van het Gewest ?

Antwoord : Wanneer een dier in nood opgevangen wordt 
door een revalidatiecentrum, zoals dat voor de wilde fauna te 
Anderlecht, wordt de exacte locatie waar het dier is gevonden 
opgenomen in hun elektronische databank. Er bestaat dus een 
register voor het Brussels Gewest, dat indien nodig gesorteerd kan 
worden gemeente per gemeente via de postcodes.

Het revalidatiecentrum voor de wilde fauna dat gelegen 
is in de Veeweydestraat te Anderlecht is het enige centrum dat 
bepaalde beschermde soorten mag houden voor revalidatie op 
lange termijn.

Buiten het revalidatiecentrum in Anderlecht bestaan er 2 onaf-
hankelijke steunpunten. Deze steunpunten hebben een tweeledige 
rol :

–    « Snelle kleine zorgen » verstrekken aan individuele wilde 
dieren die licht gekwetst zijn. In dit geval gebeurt het loslaten 
van de dieren heel snel ;

–    Momenteel springt het revalidatiecentrum van Anderlecht bij 
tijdens sluitingsmomenten, bijvoorbeeld op zondag. De dieren 
die een langere revalidatie nodig hebben, worden daarna over-
gebracht naar een erkend revalidatiecentrum dat het dichtst 
ligt, en dit in het belang van het gekwetst dier.

Voor wat betreft uw derde vraag, uit de samenwerking tussen 
Leefmilieu Brussel en het revalidatiecentrum zich op verschil-
lende manieren : een overeenkomst, een milieuvergunning, een 
toelating tot afwijking van het beschermd statuut van inheemse 
vogels, zoogdieren, amfibieën en reptielen, en een subsidie.

1. Sinds 2005 werken Leefmilieu Brussel en het revalidatiecen-
trum voor wilde dieren nauw samen. Deze samenwerking 
werd geoptimaliseerd en geformaliseerd door in 2011 over te 
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formation en 2011 d’une subvention de fonctionnement en 
une convention. Cette convention régit les conditions et les 
modalités pour la capture, l’accueil et les soins ainsi que le 
lâchage des animaux sauvages affaiblis.

2. Le permis d’environnement (réf. 284328) prévoit les 
conditions pour le nombre d’animaux à détenir et les cadavres 
éventuels. Ce permis a été prolongé en 2009 jusqu’en 2022.

3. La LRBPO (La Ligue pour la protection des oiseaux) demande 
chaque année à Bruxelles Environnement une dérogation pour 
la capture, le transport et la détention en captivité d’animaux 
qui sont strictement protégés par l’ordonnance relative à la 
conservation de la nature du 01/03/2012, tant pour le fonc-
tionnement professionnel que pour leurs volontaires.

4. Le centre de revalidation reçoit effectivement une subvention 
de la région. Cf. la réponse à la dernière question et le tableau 
récapitulatif.

La Région de Bruxelles-Capitale reconnait l’importance du 
centre de revalidation pour animaux sauvages et soutient les 
nombreux volontaires qui s’engagent bénévolement, au quotidien, 
pour soigner les animaux en détresse.

Cette reconnaissance a été reconnue par le gouvernement 
bruxellois dans le plan régional Nature qui a été approuvé en avril 
2016. Le gouvernement s’engage pour les 5 prochaines années à 
prévoir une convention annuelle avec un centre de revalidation 
pour recueillir, soigner et relâcher les animaux affaiblis.  

Concernant votre question sur la sensibilisation des Bruxellois, 
plusieurs canaux de communication (site internet, fiches info, 
dépliants, brochures, livres, etc.) ont été développés ou actualisés 
au cours des derniers mois dans le but d’informer les citoyens de 
la protection optimale de la biodiversité indigène.

Ainsi, des cartes de recherche ont été publiées pour certaines 
espèces dans le but d’inviter les Bruxellois à accorder davantage 
d’attention aux animaux et plantes présents dans leur envi-
ronnement immédiat. Il existe des cartes de recherche pour les 
mammifères, les amphibiens et reptiles, et les papillons.

Un autre exemple est l’organisation d’un moment de formation 
autour des chauves-souris. Cette initiative sera organisée fin aout, 
juste avant la Nuit de la Chauve-Souris.

Une campagne de sensibilisation sera lancée à l’automne en ce 
qui concerne l’interdiction de nourrissage des animaux sauvages 
dans les espaces verts publics.

À votre dernière question, je peux vous répondre que le centre 
de revalidation reçoit depuis 2005 une subvention de fonctionne-
ment de la part de la Région de Bruxelles-Capitale (cf. Tableau en 
annexe (*)). Au cours des 6 dernières années, cette subvention a 
pris la forme d’une convention entre Bruxelles d’un montant de 
5.000 euros (conservation de la nature). À cela vient s’ajouter une 
subvention depuis 2015 (bien-être animal).

schakelen van een werkingssubsidie naar een overeenkomst. 
Deze overeenkomst regelt de voorwaarden en modaliteiten 
voor het vangen, opvangen en verzorgen en opnieuw loslaten 
van verzwakte wilde dieren.

2. De milieuvergunning (ref 284328) bepaalt de voorwaarden 
voor het aantal te houden dieren en de eventuele kadavers. 
Deze vergunning werd in 2009 verlengd tot 2022.

3. De KBVBV (De Vogelliga) verzoekt Leefmilieu Brussel 
jaarlijks een afwijking voor het vangen, het transporteren 
en het houden in gevangenschap van dieren die absoluut 
beschermd worden door de ordonnantie betreffende het 
Natuurbehoud van 1/3/2012, zowel voor de professionele 
werking als voor hun vrijwilligers.

4. Het revalidatiecentrum ontvangt effectief een subsidie van het 
gewest. Zie daarvoor het antwoord op de laatste vraag en de 
overzichtstabel.

Het Brussels Gewest erkent het belang van het revalidatiecen-
trum voor wilde dieren en ondersteunt de vele vrijwilligers die 
zich dagelijks belangeloos inzetten voor de verzorging van dieren 
in nood.

Deze erkenning werd door de Brusselse regering onder-
schreven in het Brusselse Natuurplan, dat in april 2016 werd 
goedgekeurd. Hierin engageert de regering zich voor de komende 
vijf jaar « voor de opmaak van een jaarlijkse overeenkomst met 
een revalidatiecentrum voor de opvang en de verzorging van 
verzwakte dieren, en vervolgens het weer vrijlaten ervan ».

Betreffende uw vraag over de sensibilisering van de 
Brusselaars zijn er verschillende communicatiekanalen (website, 
infofiches, folders, brochures, boeken,…) uitgewerkt of geactu-
aliseerd met als doel de burgers te informeren over de optimale 
bescherming van de inheemse biodiversiteit.

Zo werden bijvoorbeeld zoekkaarten voor bepaalde soorten-
groepen opgemaakt met als doel de Brusselaars uit te nodigen 
om meer aandacht te hebben voor de dieren en planten in hun 
omgeving. Er bestaan zoekkaarten voor zoogdieren, amfibieën en 
reptielen alsook voor dagvlinders.

Een ander voorbeeld is de organisatie van een vormingsmo-
ment rond vleermuizen. Dit initiatief zal worden georganiseerd 
eind augustus, net voor de Nacht van de vleermuis.

In het najaar zal een sensibiliseringscampagne worden 
opgestart betreffende het voederverbod van wilde dieren in de 
openbare groene ruimten.

Op uw laatste vraag kan ik antwoorden dat het revalidatie-
centrum sinds 2005 een werkingstoelage van het Brussels Gewest 
ontvangt (zie tabel in bijlage (*)). De afgelopen zes jaar gebeurde 
dat in de vorm van een overeenkomst met Leefmilieu Brussel ter 
waarde van 5.000 euro (natuurbehoud). Sinds 2015 komt daar een 
subsidietoelage bij (dierenwelzijn).  
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(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 314 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
6 juin 2017 (Fr.) :

L’utilisation du téléphone au volant.

Nous connaissons le fléau et le danger que constitue l’utilisa-
tion du téléphone au volant.

À cet égard, je souhaiterais connaitre les mesures que vous 
avez mises en place depuis le début de la législature et les 
réflexions que vous continuez à nourrir afin de sensibiliser les 
conducteurs sur les dangers de l’utilisation d’un téléphone au 
volant.

Aussi, êtes-vous en mesure de nous communiquer le nombre 
d’infractions constatées et distribuées par les services de police 
qui ont trait à ce type d’utilisation ? Je vous saurais gré de nous 
communiquer ces données pour les années 2014, 2015, 2016 et 
2017.

Réponse : La distraction – des conducteurs, mais aussi des 
piétons – est une thématique importante en termes de sécurité 
routière. Elle est d’ailleurs reprise sous l’objectif opérationnel 
4.3 du Plan d’Actions de Sécurité routière 2011-2020 : « Les 
conducteurs s’arrêtent pour effectuer toute action non liée 
à la conduite. Les piétons évitent la multi-activité lors des 
traversées. »

En effet, ce même plan d’Actions fait état d’un sur-risque 
d’implication, lié à la distraction, dans un accident corporel. En 
termes de connaissance plus approfondie de cette thématique, je 
vous renvoie au rapport de recherche de l’IBSR publié en mai 
2014 « Conduire sans les mains – utilisation du GSM et mani-
pulation d’autres objets pendant la conduite sur le réseau routier 
belge ».

À l’échelle de la Région de Bruxelles-Capitale, le plan 
d’actions prévoit donc effectivement l’organisation de campagnes 
consacrées aux risques liés à la multi-activité et aux défauts de 
vigilance pour tous les usagers de la route, en ce compris les 
conducteurs utilisateurs de kit mains libres.

L’IBSR a mené la campagne « Bip ! Bip ! Boum ! Boum ! » 
en 2014, visant à sensibiliser les conducteurs aux risques liés à 
l’utilisation du GSM au volant. Nous prévoyons également de 
mener une campagne à ce sujet dans la Région. Un marché public 
a été récemment publié à cette fin. Je me réjouis de l’arrivée 
prochaine de deux nouveaux collaborateurs au sein de la cellule 
sécurité routière, qui pourront redynamiser ce volet stratégique de 
« sensibilisation et éduction » à la sécurité routière.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 314 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
6 juni 2017 (Fr.) :

Het gebruik van een telefoon aan het stuur.

Wij weten welke plaag het gebruik van een telefoon aan het 
stuur is en welke risico’s het inhoudt.

Ter zake zou ik willen weten welke maatregelen u hebt 
ingesteld sedert het begin van de zittingsperiode, en welk 
denkwerk u blijft verrichten om de bestuurders bewust te maken 
van de risico’s van het gebruik van een telefoon aan het stuur.  

Kan u ons meedelen hoeveel overtredingen werden vastgesteld 
door de politiediensten met betrekking tot dergelijk gebruik ? 
Graag de gegevens voor 2014, 2015, 2016 en 2017.  
 

Antwoord : De afleiding –van de bestuurders maar ook van 
de voetgangers – is een belangrijk thema met betrekking tot 
verkeersveiligheid. Deze werd overigens opgenomen onder de 
operationele doelstelling 4.3 van het verkeersveiligheidsplan 
2011-2020 : « De bestuurders houden op met activiteiten die niet 
verbonden zijn met de rijtaak. Voetgangers vermijden « multi-ac-
tiviteit » tijdens het oversteken ».

Het actieplan maakt gewag van het grote risico van betrokken 
raken bij een lichamelijk ongeval wanneer men afgeleid wordt. 
Voor een grondiger onderzoek naar dit thema verwijs ik u naar 
het rapport van het BIVV dat in mei 2014 gepublieerd werd 
« RIJDEN ZONDER HANDEN - Gebruik van de GSM en andere 
voorwerpen tijdens het rijden op het Belgische wegennet ».  

Wat het Brussels Hoofdstedelijk Gewest betreft, voorziet het 
Actieplan dus wel degelijk in de organisatie van campagnes rond 
de risico’s verbonden aan « multi-activiteit » en aan het gebrek 
aan aandacht van alle weggebruikers, met inbegrip de bestuurders 
die een handenvrij set gebruiken.

Het BIVV heeft de campagne « Beep ! Beep ! Boem ! Boem ! 
gevoerd in 2014 om bestuurders te ontraden te GSM’en en SMS’en 
achter het stuur. Wij voorzien ook een campagne te voeren binnen 
het gewest. Daartoe werd recent een openbare aanbesteding 
gepubliceerd. Ik ben ook blij met de verwachte aankomst van 
twee nieuwe medewerkers binnen de cel Verkeersveiligheid die 
een nieuw impuls zullen kunnen geven aan het strategisch luik 
« sensibilisering en opleiding voor verkeersveiligheid ».
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En 2016, 25.968 infractions ont été constatées par la police 
pour l’utilisation du GSM au volant contre 22.306 en 2015 
(source : rapports de la police fédérale – aperçu des infractions 
de roulage - FPF/DGR/DRI – BIPOL juin 2016 et 2017). Nous ne 
disposons pas de données pour les années précédentes.

Question n° 319 de M. Paul Delva du 12 juin 2017 (N.) :  

Le nombre d’accidents impliquant des jeunes.

Chaque jour, 18 jeunes automobilistes sont encore impliqués 
dans un accident en Belgique. Le nombre d’accidents diminue bien, 
mais l’IBSR n’en qualifie pas moins ce chiffre de préoccupant.

En 2017 également, les moins de 25 ans restent en effet 
surreprésentés dans les chiffres des accidents. Ces dix dernières 
années, le nombre d’accidents impliquant des jeunes a certes 
diminué d’un tiers, passant de plus de 10.000 en 2007 à 6.700 
l’an dernier. (Le nombre total d’accidents a baissé de 19 %.) Mais 
alors que les jeunes ne représentent que 9 % de la population, ils 
étaient impliqués dans 21 % des accidents corporels enregistrés.  

Le nombre de jeunes tués sur les routes révèle également que 
la Belgique a encore fort à faire par rapport au reste de l’Europe : 
ce nombre est de 122 jeunes par million d’habitants, contre 110 en 
France et 47 aux Pays-Bas.

Au vu de ces chiffres belges, je voudrais vous poser les 
questions suivantes :

1. Comment le nombre total d’accidents de la route à Bruxelles 
a-t-il évolué ces trois dernières années ? Merci de ventiler en 
accidents corporels enregistrés et accidents mortels.

2. Comment le nombre total d’accidents de la route impliquant 
un jeune (de moins de 25 ans) a-t-il évolué ces trois dernières 
années à Bruxelles ? Merci de ventiler en accidents corporels 
et accidents mortels.

Réponse : Afin de vous fournir une réponse détaillée en ce 
qui concerne le nombre d’accidents et d’accidents impliquant des 
jeunes, je vous renvoie aux tableaux en annexe (*).

(*) (Les tableaux ne seront pas publiés mais resteront 
disponibles pour consultation au Greffe ou via le site du 
Parlement.)

Question n° 320 de M. Paul Delva du 12 juin 2017 (N.) :  

Le nombre d’accidents impliquant des vélos électriques.

In 2016 werden door de politie 25.968 inbreuken vastgesteld 
en voor het GSM-gebruik aan het stuur. In 2015 waren dat er 
22.306 (bron : rapporten Federale Politie – overzicht verkeer-
sinbreuken - FPF/DGR/DRI – BIPOL juni 2016 en 2017). Wij 
beschikken niet over de gegevens van voorgaande jaren.

Vraag nr. 319 van de heer Paul Delva d.d. 12 juni 2017 
(N.) :

Het aantal ongevallen met jongeren.

Nog elke dag zijn in België 18 jonge automobilisten betrokken 
bij een ongeval, Het aantal incidenten daalt wel, maar toch noemt 
BIW dit cijfer onrustwekkend.

Jongeren onder de 25 blijven ook in 2017 immers over-
vertegenwoordigd in de ongevallencijfers. De afgelopen tien 
jaar is het aantal ongevallen waarbij jongeren betrokken waren 
weliswaar met een derde gedaald, van meer dan 10.000 in 2007 
naar goed 6.700 vorig jaar. (Het totale aantal ongevallen daalde 
met 19 procent.) Maar hoewel jongeren slechts 9 procent van de 
bevolking uitmaken, waren zij wel betrokken bij 21 procent van 
de geregistreerde letselongevallen.

Dat België nog werk heeft in vergelijking met de rest van 
Europa, blijkt ook uit het aantal jonge verkeersdoden : 122 
jongeren per miljoen inwoners, tegenover 110 in Frankrijk en 47 
in Nederland.

Naar aanleiding van deze cijfers voor België kreeg ik van de 
staatssecretaris graag een antwoord op de volgende vragen :

1. Hoe evolueerde het totale aantal verkeersongevallen in 
Brussel de voorbije drie jaar ? (Graag uitgesplitst naar geregi-
streerde letselongevallen en ongevallen met verkeersdoden.)

2. Hoe evolueerde het aantal verkeersongevallen waar een 
jongere (onder de 25) bij betrokken was in Brussel de 
voorbije drie jaar ? (Graag uitgesplitst naar letselongevallen 
en verkeersdoden.)

Antwoord : Graag verwijs ik naar de tabellen in bijlage voor 
een gedetailleerd antwoord betreffende het aantal ongevallen en 
het aantal ongevallen met jongeren (*).

(*) (De tabellen zullen niet gepubliceerd worden maar blijven 
ter beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website 
van het Parlement.)

Vraag nr. 320 van de heer Paul Delva d.d. 12 juni 2017 
(N.) :

Het aantal ongevallen met elektrische fietsen.
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Dans les statistiques en la matière, les accidents impliquant 
des vélos électriques sont désormais comptabilisés séparément. 
En 2016, 730 accidents impliquant des vélos électriques ont fait 
des blessés, soit 8 % du nombre total d’accidents impliquant un 
cycliste.

D’après l’Institut belge pour la sécurité routière (IBSR), 
c’est notamment dû au fait que les vélos électriques sont surtout 
populaires auprès des personnes âgées.

Ces trois dernières années, on estime qu’un demi-million de 
vélos électriques supplémentaires circulent sur nos routes. Le 
risque d’accidents augmente dès lors en conséquence. L’IBSR 
appelle les villes et les communes à améliorer les pistes cyclables 
et les infrastructures vélo.

Au vu de ces chiffres, je voudrais vous poser les questions 
suivantes :

1. Combien d’accidents impliquant des cyclistes la Région 
de Bruxelles-Capitale a-t-elle comptés en 2016 ? Merci 
de spécifier en fonction du type d’accident (avec blessés, 
morts…), de l’âge et du sexe des victimes.

2. Combien d’accidents impliquant des cyclistes à vélo 
électrique la Région de Bruxelles-Capitale a-t-elle comptés en 
2016 ? Merci de spécifier en fonction du type d’accident (avec 
blessés, morts…), de l’âge et du sexe des victimes.

3. Quelle augmentation les vélos électriques ont-ils connue à 
Bruxelles ces trois dernières années ?

Réponse : Afin de répondre à votre question 1 et 2, je vous 
renvoie aux tableaux en annexe (*).

Nous n’avons pas connaissance du nombre de vélos 
électriques à Bruxelles, ni de leur augmentation au cours des trois 
dernières années.

Un seul comptage distinguant la part des vélos électriques 
a été réalisé à ce jour en Région de Bruxelles-Capitale, en un 
seul point de comptage. Si la part mesurée de ceux-ci parmi les 
cyclistes était alors de 8,5 %, ce chiffre est cependant à interpréter 
avec beaucoup de précautions, vu le peu de point de comptage en 
particulier. Par ailleurs, cela ne nous permet aujourd’hui pas de 
dresser un tableau de l’évolution de ce mode de transport.

(*) (Les tableaux ne seront pas publiés mais resteront 
disponibles pour consultation au Greffe ou via le site du 
Parlement.)

In de ongevallencijfers worden ongevallen met elektrische 
fietsen voortaan apart opgelijst. In 2016 gebeurden in België 730 
ongevallen met elektrische fietsen waarbij gewonden vielen. Dat 
is 8 % van het totale aantal fietsongevallen.  

Volgens het Belgisch Instituut voor de Verkeersveiligheid 
(BIW) komt dat onder meer doordat de elektrische fietsen vooral 
bij oudere mensen populair zijn.

De voorbije drie jaar zijn er naar schatting een half miljoen 
elektrische fietsen bijgekomen op onze wegen. Het risico 
op ongevallen neemt dan ook toe. Het BIW roept steden en 
gemeenten alvast op om werk te maken van betere fietspaden en 
fietsvoorzieningen.

Naar aanleiding van deze cijfers, kreeg ik graag een antwoord 
op de volgende vragen :

1. Hoeveel ongevallen met fietsen gebeurden in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest in 2016 ? Graag met verdere specifi-
cering naar type ongeval (met gewonden, doden. ), leeftijd en 
geslacht slachtoffers.

2. Hoeveel ongevallen met elektrische fietsen gebeurden in het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest in 2016. Graag met verdere 
specificering naar type ongeval (met gewonden, doden.), 
leeftijd en geslacht slachtoffers.

3. Hoeveel elektrische fietsen zijn er in Brussel de afgelopen 
drie jaar bijgekomen ?

Antwoord : Graag verwijs ik naar de tabellen in bijlage voor 
een antwoord op uw vraag 1 en 2 (*).

Wij hebben geen kennis van het aantal elektrische fietsen in 
Brussel, noch van de toename over de afgelopen drie jaar.  

Tot nu toe is één enkele telling uitgevoerd rond het aandeel 
van de elektrische fietsen in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
op één enkel telpunt. Hoewel het gemeten aandeel onder fietsers 
toen 8.5 % bedroeg, moeten deze cijfers uiterst voorzichtig worden 
geïnterpreteerd, gezien het tekort aan telpunten. Bovendien staat 
dit ons niet toe om een overzicht te geven van de evolutie van dit 
vervoermiddel.

(*) (De tabellen zullen niet gepubliceerd worden maar blijven 
ter beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website 
van het Parlement.)
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Questions n° 323 de M. Emin Özkara, n° 324 de M. Bea 
Diallo, n° 325 de M. Zahoor Ellahi Manzoor et n° 326 de 
M. Julien Uyttendaele du 9 juin 2017 (Fr.) :

La note stratégique Smart City, le Smart City Program 
Office et la procédure d’accompagnement du CIRB pour 
aider votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City. 

Dans sa déclaration de politique régionale 2014-2019, le 
gouvernement a émis le souhait de faire de Bruxelles une capitale 
numérique et s’est engagé à faire de la transition numérique un 
axe fort de son programme de développement. Pour concrétiser 
ses engagements, le gouvernement bruxellois a décidé de piloter à 
l’avenir une stratégie numérique unifiée qui se veut ambitieuse et 
coordonnée : Digital.Brussels (1). La Smart City constitue l’épine 
dorsale de cette nouvelle stratégie numérique bruxelloise (2).  

En février 2017, le gouvernement bruxellois a signé une note 
stratégique Smart City.

« La note Smart City fixe les trajectoires concernant les 
priorités numériques et Smart City pour la Région. Elle se 
fonde à cet égard sur les priorités liées à l’agenda numérique 
européen (indice DESI) et détermine d’autres priorités liées au 
contexte Smart City (transversalité, mutualisation et réutilisation, 
inclusion digitale, dimension européenne, gouvernance et mesure 
de performance).

La première partie de la note propose une série de projets 
concrets pour 2017, projets qui ont été identifiés sur la base des 
priorités et des axes retenus dans la note globale relative à la 
Smart City et l’utilisation des éléments issus de l’indice DESI. 
Pour chacun des piliers, au moins un projet spécifique est prévu 
afin de s’assurer que Bruxelles puisse se positionner en tant que 
« Région intelligente » et capitale numérique.

Cette note Smart City définit le rôle de la Région et le rôle 
du CIRB, son partenaire clé dans la réalisation des projets Smart 
City.

La Région a pour mission de gérer au moins une partie 
de l’infrastructure physique, de développer une stratégie des 
données, de collaborer avec l’écosystème des entreprises actives 
dans la Smart City et d’établir de nouveaux moyens d’interac-
tion avec le citoyen (comme les « living lab » par exemple). Le 
ClRB continuera de mutualiser les infrastructures et les solutions 
régionales, de remplir sa fonction de carrefour pour l’échange de 
données, et mettra en place le Smart City Program Office. » (3)  

(1)   CIRB : « Digital.Brussels, une nouvelle stratégie numérique unifiée 
pour la Région bruxelloise », posté le 01/02/2017, http://cirb.brussels/
fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-nu-
merique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise, consulté le 2 juin 2017  
  

(2) Idem  

(3)  SMART CITY STRATEGIE, http :/ /cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-
smart-city-strategie, consulté le 2 juin 2017.  

Vragen nr. 323 van de heer Emin Özkara, nr. 324 van de 
heer Bea Diallo, nr. 325 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor en 
nr. 326 van de heer Julien Uyttendaele d.d. 9 juni 2017 (Fr.) :

De strategische nota inzake Smart City, het Smart City 
Program Office en de begeleidingsprocedure van het CIBG 
om uw kabinet te helpen bij het denkwerk over een Smart 
City-project.

In haar gewestelijke regeringsverklaring 2014-2019 heeft 
de regering de wens geformuleerd om van Brussel een digitale 
hoofdstad te maken en daarbij heeft zij zich ertoe verbonden om 
van digitalisering een krachtlijn te maken in haar ontwikkelings-
programma. Om dat engagement concreet te maken, heeft de 
Brusselse Regering beslist om voortaan met één ambitieuze en 
gecoördineerde digitale strategie op te treden : Digital.Brussels (1). 
Smart City vormt de ruggengraat van de nieuwe Brusselse digitale 
strategie (2).

In februari 2017 heeft de Brusselse Regering een strategische 
nota inzake Smart City ondertekend :

« De Smart City-nota legt de roadmaps vast voor de digitale 
en Smart City-prioriteiten voor het Gewest. Zij bouwt daarbij op 
de prioriteiten van de Europese digitale agenda (DESI-index) en 
legt nog andere prioriteiten vast in de context van de Smart City 
(transversaliteit, mutualisering en hergebruik, digitale inclusie, 
Europese dimensie, governance en prestatiemeting).  

In het eerste deel stelt de nota voor 2017 een aantal concrete 
projecten voor, die geïdentificeerd werden op basis van de prio-
riteiten en de assen die weerhouden werden in de globale Smart 
City-nota en het gebruik van de elementen uit de DESI-index. 
Voor elk van de pijlers wordt voorzien in minstens een specifiek 
project om ervoor te zorgen dat Brussel als « Slim Gewest » en 
digitale hoofdstad op de kaart gezet kan worden.

Deze nota tekent de rol uit van het Gewest en de rol van 
het CIBG, dé partner bij uitstek voor het uitrollen van Smart 
City-projecten.

Het Gewest heeft tot taak minstens een deel van de fysische 
infrastructuur te beheren, een datastrategie uit te werken, samen 
te werken met het ecosysteem van de ondernemingen met 
Smart City-activiteiten, en nieuwe manieren uit te werken voor 
interacties met de burger (zoals de « living labs » bijvoorbeeld). 
Het CIBG zal doorgaan met het mutualiseren van de geweste-
lijke infrastructuren en oplossingen, met het vervullen van zijn 
kruispuntfunctie voor de uitwisseling van gegevens, en met het 
uitrollen van de Smart City Program Office. » (3)

(1)  CIBG, « Digital.Brussels nieuwe eengemaakte digitale strategie 
voor Brussel », geplaatst op 01/02/2017, http://cibg.brussels/nl/
nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-di-
gitale-strategie-voor-brussel?set_language=nl, geraadpleegd op 2 juni 
2017. 

(2) Idem  

(3)  SMART CITY STRATEGIE, http://cibg.brussels/nl/bestanden/brus-
sels-smart-city-strategie, geraadpleegd op 2 juni 2017.

http://cirb.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise
http://cirb.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise
http://cirb.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise
http://cibg.brussels/nl/nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-digitale-strat
http://cibg.brussels/nl/nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-digitale-strat
http://cibg.brussels/nl/nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-digitale-strat
http://cibg.brussels/nl/bestanden/brussels-smart-city-strategie
http://cibg.brussels/nl/bestanden/brussels-smart-city-strategie
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Le CIRB devra aussi mettre en place une procédure d’ac-
compagnement pour aider chacun des organismes et chacun des 
membres du gouvernement bruxellois à réfléchir à un chantier 
Smart City dans l’une de ses compétences.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. La procédure d’accompagnement prévue par le CIRB a-t-elle 
été initiée et a-t-elle débuté ? Avez-vous déjà débuté une 
réflexion au sujet d’un chantier Smart City et si oui, dans 
laquelle de vos compétences ? Quel est le planning des 
travaux ? Quels sont les budgets et l’infrastructure nécessaires 
pour mener à bien ce chantier ?

2. Quels sont les projets Smart City en cours de réalisation et 
les plateformes actuellement en service qui relèvent de vos 
compétences ministérielles ?

3. Quels sont les membres du gouvernement et les organismes 
avec lesquels vous collaborez sur des projets et des plateformes 
Smart City ? Pouvez-vous nous décrire brièvement ces 
projets et plateformes ? Quels sont les services offerts par 
ces plateformes ? Des échanges de données et une mise à 
disposition des données sont-ils envisagés ? Si oui, avec qui, 
comment et quand ?

4. Participez-vous activement à la plateforme Smart City ? Si 
oui, de quelles manières et depuis quand ?

5. Pour chacun des organismes qui relèvent de vos compétences 
et qui participent à un chantier ou à une plateforme Smart 
City, les « Smart City Officer » ou « Data officer » ont-ils déjà 
été désignés ? Avez-vous déjà eu des contacts avec le Smart 
City Ambassador ? Si oui, dans les grandes lignes, quels ont 
été les sujets abordés depuis votre premier contact ?

Réponse : L’appel d’offres concernant l’opérationnalisation a 
été lancé le 27 juin 2017. Cela devra conduire au lancement d’un 
Smart City office à l’automne pour la priorisation, l’accompagne-
ment et le soutien de différents aspects transversaux d’une Smart 
City.

C’est dans ce cadre de Smart City que des projets seront 
également développés en dehors de ma compétence.

Il va de soi que je n’ai pas attendu cette initiative pour 
agir. Dans le cadre de mes compétences, j’examine toujours les 
synergies avec le thème de la Smart City.

En matière d’égalité des chances, plusieurs hackathons ont eu 
lieu en 2016 au sujet de l’ouverture des données en collaboration 
avec des organisations, des artistes créatifs et des développeurs 
informatiques bruxellois. Suite à la création du portail open data et 
à l’issue des hackatons organisée par l’ASBL Amazone et l’ASBL 
interface3 des données genrées sont partagées sur ce portail.

En matière de sécurité routière, le lancement de l’application 
ping a mis en lumière que la co-création avec le citoyen est un 
trait essentiel d’une Smart City type.

En ce qui concerne la coopération au développement, nous 
avons soutenu en juin 2017 l’organisation d’un hackathon à 
Kinshasa qui a donné lieu à une belle dynamique.

Het CIBG zal ook een begeleidingsprocedure moeten instellen 
om iedere instelling en ieder lid van de Brusselse Regering te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project binnen een 
van zijn bevoegdheden.

Graag wil ik u de volgende vragen stellen :

1. Werd de begeleidingsprocedure van het CIBG ingeleid en is 
die van start gegaan ? Heeft u al denkwerk gestart over een 
Smart City-project en zo ja, binnen welke van uw bevoegd-
heden ? Wat is de planning voor de werkzaamheden ? Welke 
middelen en infrastructuur zijn nodig om dit project tot een 
goed einde te brengen ?

2. Welke Smart City-projecten worden momenteel uitgevoerd 
en welke platforms zijn momenteel in gebruik die onder uw 
ministeriële bevoegdheden vallen ?

3. Met welke regeringsleden en instellingen werkt u samen voor 
Smart City-projecten en -platforms ? Kunt u die projecten en 
platforms kort beschrijven ? Welke diensten worden door die 
platforms aangeboden ? Zijn er plannen om gegevens uit te 
wisselen en ter beschikking te stellen ? Zo ja, met wie, hoe en 
wanneer ?  

4. Werkt u actief mee aan het Smart City-platform ? Zo ja, op 
welke manieren en sinds wanneer ?

5. Werden, voor elk van de instellingen die onder uw bevoegd-
heden vallen en die meewerken aan een Smart City-project 
of platform, al « Smart City Officers » of « Data Officers » 
aangeduid ? Hebt u al contacten gehad met de Smart City 
Ambassador ? Zo ja, wat waren in grote lijnen de onderwerpen 
die werden behandeld sinds uw eerste contact ?

Antwoord : De aanbesteding rond operationalisering werd 
uitgeschreven en gelanceerd op 27 juni 2017. Dit zal moeten 
leiden tot de lancering van een Smart city office in het najaar voor 
de prioritisering, begeleiding en ondersteuning van de verschil-
lende transversale aspecten van een Smart City.

Het is in dit kader van Smart City dat ook projecten buiten 
mijn eigen bevoegdheid zullen uitgewerkt worden.

Ik heb hier echter natuurlijk niet op gewacht. In mijn eigen 
bevoegdheden kijk ik steeds naar kruisbestuivingen met het Smart 
City thema.

Rond gelijke kansen werden in 2016 verschillende hackatons 
rond open data georganiseerd met Brussels organisaties, creatie-
velingen en IT ontwikkelaars. De opendata portal heeft als gevolg 
gehad dat na hackatons door Amazone vzw en vzw Interface3 
gender gebaseerde open data informatie werd toegevoegd aan 
deze portal.

Op vlak van verkeersveiligheid wordt met de lancering van 
de ping fiets applicatie duidelijk gemaakt dat co-creatie met de 
burger een typische Smart city betreft.

Op vlak van ontwikkelingssamenwerking werd nog in juni 
2017 recent een hackaton (hackin) in Kinshasa ondersteund met 
een heel positieve dynamiek als gevolg.
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2. De par ma mission de transformation numérique, je me suis 
engagée à faire de Bruxelles une Smart City. Cette mission 
est bien évidemment de nature transversale, lorsqu’il s’agit de 
différentes actions concrètes.

La communication des différentes administrations bruxel-
loises se passe d’ailleurs d’une manière transversale sur le 
portail smartcity.brussels.

De plus, je peux également mentionner les projets en cours 
en ce qui concerne l’infrastructure IT comme le déploiement 
des bornes wifi en Région bruxelloise sous l’appellation wifi.
brussels sans oublier la poursuite du projet » fiber to the 
school », la fibre optique dans les écoles secondaires.

En 2017 également, un appel thématique a été lancé en matière 
de Smart City, cette fois autour du thème de la culture, par le 
biais duquel des actions de plusieurs ASBL de l’entreprenariat 
créatif pourront être soutenues.

Au printemps 2017 un évènement Smart City a été organisé 
sur le thème d’éducation et de culture. En automne un 
évènement sur l’économie est prévu.

Le grand public et des groupes spécifiques se familiarisent 
avec des thèmes de Smart City et en discutent.

L’inclusion numérique reste un point d’attention. Une étude 
est en cours en ce qui concerne les recommandations émises 
à ce sujet ; tout comme la réorientation des espaces publics 
numériques.

3. L’approche transversale de la numérisation et de la smart city 
a été soulignée, avec l’annonce au début 2017 d’une stratégie 
numérique bruxelloise incluant l’innovation et la numéri-
sation de l’économie, en collaboration avec mes collègues 
Laanan et Gosuin.

Avec Easy Brussels, nous collaborons à un projet de simplifica-
tion administrative avec le projet « l’ABC des démarches ».  

Dans le projet LEZ (zone de basses émissions) l’informatique 
joue un rôle important par le contrôle qui se passera par les 
caméras de vidéosurveillance.

Cette année, on a par également annoncé qu’un volet smart city 
(mise à disposition du niveau musical) serait intégré au projet 
des limitateurs acoustiques de ma collègue Céline Fremault.  

La plateforme Open Data est la pierre angulaire des projets 
que nous lançons actuellement, des projets qui reposent tous 
sur la gestion intelligente des données urbaines et l’ouverture 
de ces données, mais également des services et des systèmes 
à toutes les parties prenantes. Ce portail dispose d’informa-
tions sur les différents organismes régionaux. (STIB, IBSA, 
Bruxelles Mobilité,…)

4. En préparation à l’élargissement et l’approfondissement de 
la plateforme smart city, nous collaborons également à des 
projets européens (projet bIoTope avec des modules réutili-
sables) qui nous permettra d’échanger un nouveau type de 
données, les données Internet des objets, et de travailler selon 
des standards dont nous participons à l’élaboration.

5. Il y a des interactions régulières avec le Smart City 
Ambassador. 

2. Ik heb vanuit mijn missie van digitale transformatie, de taak 
opgenomen om van Brussel een Smart City te maken. Die 
taak is natuurlijk van transversale aard, wanneer het gaat over 
de verschillende concrete acties.

De communicatie van verschillende Brusselse administra-
ties gebeurt trouwens op een transversale wijze op de portal 
smartcity.Brussels.

Voorts kan ik natuurlijk de lopende projecten melden rond IT 
infrastructuur zoals de uitrol van wifi hotspots in het Brussels 
Gewest onder de noemer wifi.Brussels ; ook het project « fiber 
to the school », glasvezel naar secundaire scholen, loopt voort. 

Ook in 2017 werd een thematische oproep gelanceerd rond 
Smart city, dit keer rond het thema cultuur, waarmee acties 
van verschillende vzws in creatief ondernemerschap kunnen 
ondersteund worden.

In het voorjaar van 2017 werd een Smart city event rond 
onderwijs en een rond cultuur georganiseerd. In het najaar is 
er een rond economie voorzien.

Het grote publiek en specifieke groepen maken kennis met 
Smart city thema’s en kunnen hier over discussieren.

Digitale inclusie blijft een aandachtspunt. Een studie is 
lopende rond aanbevelingen hierover ; ook de herorientatie 
van openbare computerruimtes hoort hierbij.  

3. De transversale aanpak van digitalisering en smart city werd 
benadrukt, met de aankondiging begin 2017 van een Brusselse 
digitale strategie inclusief innovatie en digitalisering van de 
economie samen met mijn collega’s Laanan en Gosuin.  

Met Easy Brussels wordt een project van administratieve 
vereenvoudiging uitgewerkt met het project « ABC des 
démarches »

In het LEZ project (lage emissie zone) speelt dan weer de 
IT een belangrijke rol doordat de controles gebeuren via de 
gewestelijke videobeveiligingscamera’s.

Dit jaar werd tevens aangekondigd dat er een smart city luik 
(ter beschikking stelling van muziekniveau) mee in het project 
van geluidsbegrenzers van mijn collega Celine Fremault 
opgenomen wordt.

Het platform Open Data is de hoeksteen van de projecten die 
we vandaag lanceren, projecten die allen berusten op het slim 
gebruik van de stedelijke gegevens en de open gegevens, maar 
ook open diensten en systemen voor alle belanghebbende 
partijen. Deze portal heeft nu al informatie van verschillende 
regionale organismen. (MIVB, BISA, Brussel Leefmilieu,…)  

4. Ter voorbereiding van de uitbreiding en de verdieping van het 
platform Smart City werken we ook aan Europees projecten 
(project bIoTope van herbruikbare modules) dat ons zal 
toelaten om een nieuw soort gegevens, de Internet of Things 
gegevens, uit te wisselen, en te werken volgens standaarden 
waar we bijdragen tot de uitwerking.

5. Er wordt met de Smart City Ambassador regelmatig overlegd. 
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Le professeur Pieter Ballon a initié une chaire smart city au 
SMIT-VUB auquel la smart city manager du CIRB participe.  

Le CIRB a également des contacts avec le professeur Ballon 
au sujet des indicateurs Smart City et des recommandations 
qu’il propose relativement à la mise en place d’une stratégie 
Smart City pour la Région de Bruxelles-Capitale.

Question n° 327 de M. Emin Özkara du 9 juin 2017 (Fr.) : 

La sécurité informatique des institutions régionales.

Il y a quelques jours, le système informatique de la Chambre 
des députés néerlandaise a été touché par ce qu’on appelle 
en français un rançongiciel (1), le terme utilisé en Anglais est 
ransomware.

Les ransomwares et autres malwares peuvent causer des 
dégâts considérables, voire détruire complètement une infrastruc-
ture IT et les données numériques stockées par celle-ci.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes en rapport 
avec les systèmes informatiques des institutions régionales :

1. Une analyse de risques renforcée a-t-elle été récemment 
menée sur les éléments techniques tels que les matériels, les 
logiciels, les réseaux,. et sur l’environnement du système 
informatique comme les utilisateurs, les bâtiments,… afin de 
détecter les menaces et vulnérabilités des systèmes informa-
tiques régionaux, et ce en vue d’assurer l’intégrité, la confi-
dentialité et la disponibilité des systèmes informatiques ? Qui 
a réalisé cette analyse de risques ? Quel en a été le résultat ? 
Les différents impacts d’attaques de ransomwares ou autres 
malwares ont-ils été évalués ?

2. Une politique de sécurité renforcée est-elle déjà d’actualité ? 
La politique de sécurité a-t-elle été mise à jour suite à la 
dernière analyse de risques ? Qui évalue si la politique de 
sécurité est bien respectée ? Un plan de continuité des activités 
en cas de panne informatique a-t-il déjà été dégagé ?

3. Tous les mails (entrants et sortants) et tous les documents 
téléchargés à partir d’une source non fiable (internet, clés 
USB, etc.) sont-ils soumis à une détection des malwares, 
ransomwares et codes malicieux ? Des outils d’analyse réseau 
(par exemple IDS) sont-ils déployés à travers le réseau ?  

4. Quel est le budget annuel consacré à la sécurité informatique 
des institutions régionales ?

5. Les institutions publiques régionales ont-elles déjà fait l’objet 
de ce type d’attaque ?

(1)  Datanews, « La Chambre des députés néerlandais aux prises avec un 
rançongiciel », http://m.datanews.levif.be/ict/actualite/la-chambre-
des-deputes-neerlandaise-aux-prises-avec-un-rancongiciel/
article-normal-637745.html, consulté le 31 mars 2017.

Professor Pieter Ballon heeft een leerstoel Smart City 
opgericht aan de SMIT-VUB waar de smart city manager van 
het CIBG aan deelneemt.

Het CIBG heeft ook contacten met professor Ballon over de 
Smart City indicatoren en de aanbevelingen die ze voorstellen 
betreffende de invoering van een strategie Smart City voor het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

Vraag nr. 327 van de heer Emin Özkara d.d. 9 juni 2017 
(Fr.) :

Informaticaveiligheid van de gewestelijke instellingen.

Enkele dagen geleden werden het computersysteem van de 
Nederlandse Kamer van Volksvertegenwoordigers aangevallen 
door ransomware, rançongiciel (1) in het Frans en afpersingssoft-
ware in het Nederlands.

Ransomware en andere malware kunnen aanzienlijke schade 
veroorzaken en een IT-infrastructuur en de opgeslagen digitale 
gegevens zelfs volledig vernielen.

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld over 
de computersystemen van de gewestelijke instellingen :

1. Is er onlangs een uitgebreide risicoanalyse uitgevoerd van de 
technische bestanddelen zoals de apparatuur, de programma-
tuur, de netwerken en de omgeving van het computersysteem 
zoals de gebruikers en, de gebouwen, om de dreigingen en 
zwakke punten van de gewestelijke computersystemen op 
te sporen en aldus de integriteit, de vertrouwelijkheid en de 
beschikbaarheid van de computersystemen te garanderen ? 
Wie heeft die risicoanalyse uitgevoerd ? Hoe luiden de 
conclusies ervan ? Zijn de verschillende gevolgen van de 
aanvallen met ransomware of andere malware geëvalueerd ?

2. Is er al een versterkt veiligheidsbeleid aan de orde ? Is het 
veiligheidsbeleid bijgewerkt na de laatste risicoanalyse ? Wie 
evalueert of het veiligheidsbeleid goed gevolgd wordt ? Is er 
al een plan opgesteld om de activiteiten in geval een compu-
terpanne te kunnen voortzetten ?

3. Worden alle (inkomende en uitgaande) e-mails en alle 
documenten die van een niet betrouwbare bron (internet, 
USB-sticks enz.) worden gedownload, gescreend op malware, 
ransomware en schadelijke codes ? Worden er op het netwerk 
tools ingezet om het netwerk te beveiligen (bijvoorbeeld 
IDS) ?

4. Welk budget wordt op jaarbasis besteed aan de computerbe-
veiliging van de gewestelijke instellingen ?

5. Is er al een dergelijke aanval op de gewestelijke overheidsin-
stellingen geweest ?

(1)  Datanews, « La chambre des députés néerlandais aux prises avec un 
rançongiciel », http://m.datanews.levif.be/ict/actualite/la-chambre-
des-deputes-neerlandaise-aux-prises-avec-un-rancongiciel/
article-normal-637745.html, geraadpleegd op 31 maart 2017.

http://m.datanews.levif.be/ict/actualite/la-chambre-des-deputes-neerlandaise-aux-prises-avec-un-rancongiciel/article-normal-637745.html
http://m.datanews.levif.be/ict/actualite/la-chambre-des-deputes-neerlandaise-aux-prises-avec-un-rancongiciel/article-normal-637745.html
http://m.datanews.levif.be/ict/actualite/la-chambre-des-deputes-neerlandaise-aux-prises-avec-un-rancongiciel/article-normal-637745.html
http://m.datanews.levif.be/ict/actualite/la-chambre-des-deputes-neerlandaise-aux-prises-avec-un-ranc
http://m.datanews.levif.be/ict/actualite/la-chambre-des-deputes-neerlandaise-aux-prises-avec-un-ranc
http://m.datanews.levif.be/ict/actualite/la-chambre-des-deputes-neerlandaise-aux-prises-avec-un-ranc
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6. Une campagne d’information ou de sensibilisation à ce 
phénomène a-t-elle été menée au sein des institutions 
publiques régionales afin de sensibiliser les utilisateurs ?

Réponse : Je vous remercie pour vos questions sur la sécurité 
informatique.

Après avoir réalisé une petite enquête auprès du CIRB qui 
gère les systèmes informatiques régionaux, je peux vous fournir 
les informations suivantes :

1. Analyses de risque :

Le CIRB effectue régulièrement deux types d’analyses :

–  Le CIRB protège son réseau à l’aide de pare-feu et de proxy 
inverses. Un scanner de vulnérabilité identifie toutes les 
vulnérabilités du serveur. Les recommandations reprises 
dans les rapports font l’objet de discussions entre les ISO 
(information security officers) et les services techniques 
ainsi que les mesures nécessaires, comme le patching et les 
mises à jour, sont testés et, si possible, implémentés dans 
des environnements de production.

–  Chaque année, des analyses de risque sont mises en 
œuvre et conduisent à des propositions d’amélioration. 
L’Information Security Board décide de l’urgence, de la 
priorité et de l’exécution pratique en fonction du budget et 
des ressources disponibles. Un Business Continuity Plan 
est utilisé activement afin d’améliorer en continu la confi-
dentialité, l’intégrité et la disponibilité des systèmes d’in-
formation. Le CIRB n’a pas eu d’infection et n’a pas eu 
un impact de ransomware ou de logiciels malveillants. Le 
CIRB a assisté certains de ses clients dans la lutte contre 
des infections par des ransomwares.

2. Politique de sécurité

Depuis fin 2010, le CIRB a mis en place une politique de 
sécurité de l’information sur la base de la norme ISO27001. 
Cette politique est évaluée chaque année via des audits 
internes et adaptée en fonction des menaces actuelles.

Le CIRB s’efforce chaque année de faire réaliser un audit 
externe de ses mesures actuelles afin de pouvoir prendre et 
budgétiser des mesures d’amélioration objectives et fondées. 
L’accent est mis sur la sécurité préventive. Il existe différentes 
procédures de Disaster Recovery qui doivent être concentrées 
par des services techniques dans un plan général de Disaster 
Recovery.

3. Scanneurs de courriels

Un antimalware a été installé de manière standard contre les 
attaques malveillantes et les ransomwares sur chaque PC.

La défense de première ligne du réseau est composée de 
pare-feu. Dans l’environnement des courriels, tous les spams 
et les attaques malveillantes reconnues sont stoppés par une 
solution antispam et antimalware.

Les proxy inverses font en sorte que les serveurs restent 
invisibles depuis Internet.

4. Budget annuel

Le budget sécurité au CIRB peut être estimé à un peu moins 
d’un million d’euros par an :

–  2 CISO (chief information security officers) ;

6. Is er binnen de gewestelijke overheidsinstellingen een 
campagne gevoerd om de gebruikers te informeren en bewust 
te maken van dat fenomeen ?

Antwoord : Ik dank u voor de vragen rond informati- 
caveiligheid.

Navraag bij het CIBG die de regionale IT systemen beheert 
leert me het volgende :  

1. Risicoanalyses :

Het CIBG voert regelmatig 2 soorten analyses uit :

–  Het CIBG beschermt haar netwerk met firewalls en rever-
se-proxies. Een « Vulnerability scanner » identificeert alle 
server vulnerabiliteiten. De aanbevelingen in rapporten 
worden besproken tussen de ISO’s (information security 
officers) en de technische diensten en de noodzakelijke 
maatregelen, zoals patching en updates, worden getest 
en indien mogelijk geïmplementeerd in de productie 
omgevingen.

–  Jaarlijks worden risicoanalyses uitgevoerd die leiden tot 
verbeteringsvoorstellen. De Information Security Board 
beslist over dringendheid, de prioriteit en de uitvoer-
baarheid in functie van beschikbaar budget en resources. 
Een Business Continuity Plan wordt actief gebruikt om 
continu de confidentialiteit, integriteit en beschikbaarheid 
van de informatiesystemen te verbeteren. Het CIBG heeft 
geen infecties gehad en heeft daardoor ook geen gevolgen 
ondervonden betreffende ransomware of malware. Het 
CIBG heeft sommige van haar klanten geassisteerd tegen 
infecties door ransomware.

2. Veiligheidspolitiek

Het CIBG heeft sinds eind 2010 een Information Security 
Politiek ingevoerd op basis van de ISO27001 norm. Deze 
politiek wordt jaarlijks geëvalueerd via interne audits en 
aangepast in functie van actuele dreigingen.

Het CIBG probeert jaarlijks een externe audit te laten uitvoeren 
op haar actuele maatregelen om objectieve en gefundeerde 
verbeteringen te kunnen nemen en te budgetteren. De nadruk 
ligt op preventieve veiligheid. Er bestaan verschillende 
Disaster Recovery procedures die door de technische diensten 
in een algemeen Disaster Recovery Plan moeten geconcen-
treerd worden.

3. Mailscanners

Tegen malware en ransomware is er standaard op elke PC een 
antimalware geïnstalleerd.

De eerstelijns defensie van het netwerk bestaat uit Firewalls. 
In de mail omgeving worden alle spammails en herkende 
malware tegen gehouden door een antispam en antimalware 
oplossing.

Reverse proxies zorgen ervoor dat servers onzichtbaar blijven 
vanaf het internet.

4. Jaarlijks budget

Het veiligheidsbudget bij het CIBG kan geschat worden op 
iets minder dan 1 miljoen euro per jaar :

–  2 CISO (chief information security officers) ;
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–  le centre de donnée (VPN, antivirus, firewall ;

–  des frais non attribuables directement (comme l’installation 
de patches), mais qui contribuent à la sécurité.  

5. Cyberattaques

Les infections d’attaques malveillantes se produisent régu-
lièrement dans des institutions publiques. À l’exception des 
ransomwares, ces infections restent relativement limitées 
parce que tous les virus connus sont stoppés. L’impact 
des nouveaux virus reste souvent limité à un seul PC. Les 
ransomwares ont souvent un impact plus important parce 
qu’ils infectent généralement le réseau.

6. Campagne d’information

Le personnel du CIRB responsable de la sécurisation de ses 
centres de données régionaux et des clients qui y sont présents 
suit régulièrement des formations de sensibilisation internes 
obligatoires.

Depuis fin 2016, le CIRB a mis au point un service 
« Information Security as a Service (ISaaS) » qui a pour 
mission de conseiller concrètement le secteur public sur tous 
les aspects sécuritaires. L’accent est essentiellement mis sur la 
sécurisation préventive. Une campagne de sensibilisation est 
également toujours présentée chez tous les clients pour tous 
les membres du personnel.

Question n° 328 de Mme Dominique Dufourny du 21 juin 
2017 (Fr.) :

Les fortes chaleurs et les animaux domestiques.

Chaque année, lors des fortes chaleurs, la presse se fait l’écho 
de nombreux animaux de compagnie laissés dans les voitures 
en plein soleil et les vétérinaires relèvent de nombreux cas de 
souffrance due à la chaleur.

Dès lors, voici mes questions :

1. Si depuis quelques années les campagnes de prévention à 
destination des personnes les plus vulnérables fonctionnent 
bien, des dispositifs similaires sont-ils mis en place pour les 
animaux de compagnie ?

2. Envisagez-vous la possibilité de mener une campagne d’in-
formation pour les propriétaires d’animaux domestiques ?

Réponse : Le 3 juillet, un article contenant plusieurs conseils à 
ce sujet a été publié sur le site internet de Bruxelles Environnement. 
Il est ainsi conseillé de faire boire de grandes quantités d’eau à 
votre animal domestique, de l’installer à l’ombre, de ne le laisser 
sortir que lorsqu’il fait plus frais et de ne jamais laisser l’animal 
dans un véhicule fermé au soleil.

Quoi qu’il en soit, cet aspect fait également partie du message 
que nous voulons transmettre avec la campagne de grande 
ampleur « Un animal de compagnie c’est la famille qui s’agrandit, 
pensez-y avant de dire oui » qui a commencé début juillet. Cette 

–  de datacenter infrastructuur (VPN, antivirus, firewall) ;

–  er zijn een aantal kosten die niet rechtstreeks kunnen 
aangerekend worden (zoals installeren van patches), maar 
die wel bijdragen aan de veiligheid.

5. Cyber aanvallen

Malware infecties gebeuren regelmatig in publieke instellin-
gen. Met uitzondering van ransomware blijven deze infecties 
relatief beperkt omdat alle gekende virussen tegengehouden 
worden. De impact van nieuwe virussen blijft meestal beperkt 
tot een individuele PC. Ramsomware heeft vaak een grotere 
impact omdat deze vaak het netwerk infecteren.  

6. Informatiecampagne

Het CIBG personeel verantwoordelijk voor de beveiliging 
van haar regionale datacentra en de klanten daarin aanwezig, 
volgt regelmatig verplichte interne sensibilisatie opleidingen. 

Het CIBG heeft sinds eind 2016 een dienst « Information 
Security as a Service (ISaaS) » uitgewerkt om de publieke 
sector concreet te adviseren op alle veiligheidsvlakken. Het 
accent ligt hoofdzakelijk op preventieve beveiliging. Bij 
alle klanten wordt ook steeds een sensibilisatie campagne 
voorgesteld voor alle personeelsleden.  

Vraag nr. 328 van mevr. Dominique Dufourny d.d. 21 juni 
2017 (Fr.) :

Huisdieren en hitte.

Elk jaar schrijven de kranten over het grote aantal gezel-
schapsdieren die worden achtergelaten in auto’s in volle zon 
en registreren de dierenartsen een groot aantal gevallen van 
dierenleed ten gevolge van de hitte.

Daarover had ik u graag de volgende vragen gesteld :

1. De preventiecampagnes ter attentie van de meest kwetsbare 
personen werpen sinds enkele jaren vruchten af, maar worden 
er soortgelijke campagnes opgezet voor gezelschapsdieren ?  

2. Overweegt u de mogelijkheid om een voorlichtingscampagne 
voor de eigenaars van huisdieren te voeren?

Antwoord : Op 3 juli is op de website van Leefmilieu Brussel 
een artikel gepubliceerd over dit onderwerp met een aantal tips. 
Zo wordt aangeraden om uw huisdier veel te laten drinken, 
de schaduw te laten opzoeken, enkel uit te laten wanneer het 
afgekoeld is en om het dier nooit in een warme, gesloten wagen 
achter te laten.

In elk geval maakt dit aspect ook deel uit van de boodschap 
die we willen brengen met de grote campagne « Een huisdier is 
een extra gezinslid, bezint eer je je bindt » die begin juli opgestart 
werd. Deze campagne spoort (toekomstige) baasjes aan om steeds 
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campagne encourage les (futurs) maitres à toujours bien prendre 
soin des animaux domestiques, et ce également en dehors des cas 
de fortes chaleurs.

L’objectif n’est pas de réaliser une nouvelle campagne d’in-
formations à ce sujet, étant donné les informations qui sont déjà 
diffusées par le biais des conseils et de la campagne estivale (cf. 
réponse 1).

Question n° 329 de Mme Hannelore Goeman du 5 juillet 
2017 (N.) :

Le recrutement de Bruxellois au Centre d’informatique 
pour la Région bruxelloise.

Dans l’accord de gouvernement, on peut lire ceci : « Le gou-
vernement se donne pour objectif, dans les cinq ans, d’augmenter 
de 10 % par rapport à 2013 le nombre de Bruxellois dans l’admi-
nistration régionale (Ministère et OIP) sans pour autant augmenter 
le nombre total d’agents publics. »

Le moment est venu de dresser un état des lieux.

1. Quelle est actuellement (en chiffres absolus et en pourcentage) 
la proportion de Bruxellois dans les effectifs globaux du 
Centre d’informatique pour la Région bruxelloise ? Quelle 
était-elle en 2013 ?

2. Combien de personnes le CIRB a-t-il recrutées en 2016 ? 
Combien d’entre elles habitent-elles en Région bruxelloise ? 
Pouvez-vous ventiler ces chiffres comme suit : 

a) par niveau de qualification et/ou de recrutement ; 

b) par catégorie d’âge ; 

c) par lieu de résidence (commune) ?

3. Quelle est la proportion de Bruxellois au sein du conseil de 
direction et du conseil d’administration du CIRB ?

4. Quelles actions spécifiques a-t-on entreprises en 2016 afin de 
recruter davantage de Bruxellois dans cet organisme ?  

Réponse : 

Pour le CIRB :

1. Pourcentage de Bruxellois au CIRB :

Au 31/12/2013 : 3 des 9 personnes, soit 33,3 % du personnel  

Au 31/12/2016 : 2 des 5 personnes, soit 40 % du personnel  

2. Combien de personnes recrutées en 2016 au CIRB : 0  

3. Pourcentage de Bruxellois au sein de la Direction du CIRB : 
50 %.   
Le CIRB n’a pas de conseil d’administration.

goed zorg voor huisdieren te dragen, ook buiten het geval van 
hevige warmte.  

Het is niet de bedoeling om hier nog een extra informatie-
campagne aan te wijden, rekening houdend met de informatie 
die via de tips en via de zomercampagne al verspreid wordt (zie 
antwoord 1).

Vraag nr. 329 van mevr. Hannelore Goeman d.d. 5 juli 
2017 (N.) :

Het aanwerven van Brusselaars binnen het Centrum voor 
Informatica voor het Brussels Gewest.

In het regeerakkoord staat het volgende : « De Regering 
streeft ernaar om binnen de vijf jaar het aantal Brusselaars in 
de gewestelijke administratie (ministerie en ION’s) met 10 % te 
verhogen ten opzichte van 2013, zonder dat dit evenwel leidt tot 
een stijging van het totale aantal overheidspersoneelsleden. »

Tijd voor een stand van zaken.

1. Wat is momenteel het aandeel (absoluut en percentueel) 
inwoners van het Brussels Gewest in het totale personeels-
bestand van het Centrum voor informatica voor het Brussels 
Gewest ? Wat was dit in 2013 ?

2. Hoeveel mensen heeft het CIBG aangeworven in 2016 ? 
Hoeveel daarvan zijn inwoners van het Brussels Gewest ? 
Kan de minister dit ook onderverdelen :

a) per scholingsniveau en/of het aanwervingsniveau ;

b) per leeftijdscategorie ;

c) per woonplaats (gemeente) ?

3. Wat is het aandeel Brusselaars in de directieraad en de raad 
van bestuur van CIBG ?

4. Welke specifieke acties werden in 2016 ondernomen om meer 
inwoners uit het Brussels Gewest binnen deze instelling aan 
te werven ?

Antwoord : 

Voor het CIBG :

1. Percentage Brusselaars binnen het CIBG :

Op 31/12/2013 : 3 van de 9 personen, hetzij 33.3 % van het 
personeel

Op 31/12/2016 : 2 van de 5 personen, hetzij 40 % van het 
personeel

2. Hoeveel personen zijn aangeworven in 2016 binnen het 
CIBG ? 0

3. Percentage van Brusselaars binnen de directie van het CIBG : 
50 %.  
Het CIBG heeft geen Raad van Bestuur.
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4. L’ensemble des ressources humaines du CIRB sont recrutées 
depuis 2007 par l’ASBL IRISteam.

Pour l’ASBL IRISteam :

1. Pourcentage de Bruxellois chez IRISteam :

–  Au 31/12/2013 : 108 personnes de 262, soit 41,2 % du 
personnel

–  Au 31/12/2016 : 153 personnes de 334, soit 45,8 %  

2. Combien de personnes recrutées en 2016 chez IRISteam : 61 
personnes :

–  Par niveau d’études

Master 26

Bachelor 28

Secondaire 7

–  Par tranche d’âge

20-30 9

30-40 23

40-50 17

50-60 11

60-70 1

–  Par commune de domicile

Braine-l’Alleud 1

Braine-le-Comte 1

Bruxelles 36

Denderleeuw 1

Diepenbeek 1

Familleureux 1

Goutroux 1

Havay 1

Hyon 1

Jurbise 1

La Louvière 1

Lasne 1

Limont 1

Mettet 1

Mortsel 1

Nossegem 1

Orp-Jauche 1

Plombières 1

Pont-à-Celles 1

Sterrebeek 1

Strijpen 1

Tienen 1

4. De totale menselijke middelen van het CIBG worden sinds 
2007 door de vzw IRISteam aangeworven.

Voor de Vzw IRISteam :

1. Percentage van Brusselaars bij IRISteam :

–  Op 31/12/2013 : 108 personen van de 262, hetzij 41,2 % 
van het personeel

–  Op 31/12/2016 : 153 personen van de 334, hetzij 45,8 % 
van het personeel

2. Hoeveel personen zijn aangeworven in 2016 bij IRISteam ? 
61 personen :

–  Verdeling per studieniveau

Master 26

Bachelor 28

Middelbaar 7

–  Per leeftijdscategorie

20-30 9

30-40 23

40-50 17

50-60 11

60-70 1

–  Per gemeente van woonplaats

Eigenbrakel 1

Gravenbrakel 1

Brussel 36

Denderleeuw 1

Diepenbeek 1

Familleureux 1

Goutroux 1

Havay 1

Hyon 1

Jurbise 1

La Louvière 1

Lasne 1

Limont 1

Mettet 1

Mortsel 1

Nossegem 1

Orp-Jauche 1

Plombières 1

Pont-à-Celles 1

Sterrebeek 1

Strijpen 1

Tirlemont 1
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Veltem-Beisem 1

Wavre 1

Wierde 1

Zottegem 1

Soit un total de 59 % de Bruxellois.

3. Pourcentage de Bruxellois au sein de la Direction d’IRISteam : 
50 %

Pourcentage de Bruxellois au sein du conseil d’administration 
d’IRISteam : 75 %.

4. Actions mises en œuvre pour l’engagement de Bruxellois :

–  parutions dans le journal local Metro ;

–  maintien d’une collaboration proche avec l’organisme de 
formation bruxellois Interface3 ;

–  implication d’Actiris dans le processus de recrutement ;

–  publication des offres de stages sur le portail régional ;  

–  participation à des salons de l’emploi sur le territoire de 
Bruxelles.

Question n° 330 de M. Alain Destexhe du 5 juillet 2017 
(Fr.) :

Coopération avec la Fédération Wallonie-Bruxelles pour la 
promotion des vertus pédagogiques des jeux en ligne.

De plus en plus, les technologies sont utilisées à des fins 
pédagogiques et professionnelles. En effet, les jeux vidéo qui 
étaient auparavant essentiellement perçus comme des moyens 
de distraction sont désormais orientés de manière à favoriser 
l’apprentissage de manière ludique.

Par exemple, le « serious game » de Natagora a été conçu pour 
s’insérer dans le programme du secondaire afin de sensibiliser les 
élèves aux enjeux de la biodiversité.

Après avoir interrogé  la Ministre de l’Education de la 
Fédération Wallonie-Bruxelles à ce sujet, celle-ci m’a informé 
qu’en parallèle aux contacts étroits entretenus avec la Région 
wallonne qui ont permis l’émergence de nombreuses initiatives à 
ce sujet, elle menait également des discussions sur ce thème avec 
la Région bruxelloise.

Mes questions, Mme la secrétaire d’État, sont les suivantes :

–    Pouvez-vous me confirmer être en contact avec la Ministre 
de l’Enseignement de la Fédération Wallonie-Bruxelles à ce 
sujet ?

–    Ces contacts ont-ils débouché sur des initiatives concrètes ? Si 
oui, lesquelles ?

Veltem-Beisem 1

Wavre 1

Wierde 1

Zottegem 1

Hetzij een totaal van 59 % Brusselaars.

3. Percentage Brusselaars binnen de Directie IRISteam : 50 %  

Percentage Brusselaars binnen de Raad van Bestuur van 
IRISteam : 75 %.

4. Acties ondernomen voor de aanwerving van Brusselaars :

–  uitgaven in de plaatselijke krant Metro ;

–  behoud van een nauwe samenwerking met de Brusselse 
opleidingsinstelling Interface 3 ;

–  betrokkenheid van Actiris bij het aanwervingsproces ;

–  publicatie van de stageplaatsen op de gewestelijke 
portaalsite ;

–  deelname aan jobbeurzen op het grondgebied van Brussel. 

Vraag nr. 330 van de heer Alain Destexhe d.d. 5 juli 2017 
(Fr.) :

Samenwerking met de federatie Wallonië-Brussel om de 
pedagogische voordelen van online spellen te promoten.

Technologie wordt steeds vaker aangewend voor pedagogi-
sche en professionele doeleinden. Videospellen werden vroeger 
vooral beschouwd als ontspanningsmiddelen, maar worden 
voortaan gebruikt om het spelenderwijs leren te bevorderen.  

Het serious game Natagora werd bijvoorbeeld ontworpen 
voor het secundair onderwijs om de leerlingen bewust te maken 
van de biodiversiteit.

De onderwijsminister van de federatie Wallonië-Brussel heeft 
me laten weten dat ze nauwe contacten met het Waals Gewest 
heeft gelegd, die tot een groot aantal initiatieven op dat vlak 
hebben geleid, maar tegelijk ook besprekingen over dat thema 
voert met het Brussels Gewest.  

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld :

–    Kunt u bevestigen dat u in contact staat met de onderwijsmi-
nister van de federatie Wallonië Brussel ?  

–    Hebben die contacten tot concrete initiatieven geleid ? Zo ja, 
welke ?
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–    Quelles initiatives avez-vous prises de manière à diffuser les 
nouvelles pratiques consistant à promouvoir et intégrer les 
technologies, et tout particulièrement l’utilisation didactique 
du jeu vidéo dans d’autres domaines comme l’enseignement 
et l’emploi ?

Réponse : Je suis, tout comme le député, consciente des pos-
sibilités offertes par les « serious games » pour le développement 
d’un enfant ou d’un adolescent durant son parcours scolaire.  

C’est la raison pour laquelle j’ai par exemple soutenu 
cette année un jeu citadin ludique « Think Twice » concernant 
Bruxelles, dans le cadre des commémorations du 22 mars.

Ce jeu a été créé spécialement par et pour des jeunes. Ces 
jeunes pouvaient indiquer quelles étaient leur vision ou expérience 
de Bruxelles.

Je suis en effet, avec le Ministre-Président, en contact avec la 
Ministre en charge de l’Enseignement en Communauté française 
pour voir dans quelle mesure la Région peut s’inscrire dans le 
volet digital du Pacte d’Excellence.

La question d’un soutien de la Région pour des serious games 
n’a toutefois, à ce stade, pas encore été mise sur la table.

Selon mes informations, le Ministre-Président n’est pas plus 
informé de l’introduction de jeux dans l’enseignement et des 
collaborations possibles à ce niveau.

Comme le député en est certainement conscient, je mise 
énormément sur la formation digitale des jeunes, même déjà 
chez les plus petits : avec le soutien de l’ASBL Maks (Capital 
Digital), de l’ASBL Gluon (Gluon Summer Lab) ou encore via 
le soutien à des Coderdojos à la Monnaie ou à des hackathons 
(Odisee, Brusselstechcare, Interface3…) où des étudiants IT 
essayent de formuler des solutions par rapport à des probléma-
tiques sociétales. Ces initiatives à petite échelle doivent conduire 
les jeunes à se familiariser avec le codage et le développement 
d’une app et surtout avec le fait d’apprendre à penser en fonction 
de la résolution de problèmes.

Au cours des prochaines années, je vais poursuivre cette 
politique, et même la renforcer, au niveau de la Région.

Question n° 331 de Mme Dominique Dufourny du 
11 juillet 2017 (Fr.) :

Les colliers électriques pour chiens.

En mars dernier, le Conseil wallon du bien-être animal rendait 
un avis négatif concernant l’usage des colliers électriques pour 
chien et conseillait au Ministre d’en interdire l’utilisation. Cet 
avis a été rendu suite à une journée d’échange et de réflexion sur 
la question, à l’initiative du Ministre wallon. Durant cette journée, 

–    Welke initiatieven hebt u genomen om nieuwe praktijken 
zoals de promotie en integratie van technologie, inzonderheid 
het didactisch gebruik van het videospel, toe te passen op 
andere gebieden zoals onderwijs en tewerkstelling ?  

Antwoord : Ik ben me, net als de volksvertegenwoordiger, 
bewust van de mogelijke opportuniteiten van serious games in de 
ontwikkeling van een kind of een adolescent tijdens zijn of haar 
schoolloopbaan.

Daarom ondersteunde ik bijvoorbeeld dit jaar een ludiek 
stadsspel « Think Twice » rond Brussel, nav de herdenkingen van 
22 maart.

Dit spel was ook specifiek gemaakt door en voor jongeren. 
Deze jongeren konden aangeven door welke bril ze Brussel zien 
en ervaren.

Ik ben effectief, samen met de minister-president, in contact 
met de bevoegde minister van de Franse Gemeenschap om na te 
gaan of en op welke manier het Gewest kan aansluiten bij het 
digitale luik van het Pacte d’Excellence uit te voeren.

De vraag naar ondersteuning of ontwikkeling vanuit het BHG 
voor serious games is echter op dat moment niet aan bod gekomen.

Volgens mijn informatie is de minister-president evenmin op 
de hoogte van de introductie van games in het onderwijs en de 
mogelijke samenwerking op dat punt.

Zoals de volksvertegenwoordiger er zich ongetwijfeld bewust 
van is, zet ik sterk in op de digitale vorming bij jongeren, zelfs 
vanaf de allerkleinsten : met de steun aan vzw Maks (Capital 
Digital) of vzw Gluon (Gluon Summer Lab) of nog door onder-
steuning aan Coderdojo’s in Muntpunt of aan hackathons (Odisee, 
Brusselstechcare, Interface3,…) waar IT-studenten oplossingen 
op maatschappelijke problemen trachten te formuleren. Deze 
kleinschalige initiatieven moeten de jongeren ertoe brengen om 
zich vertrouwd te maken met het coderen en het ontwikkelen van 
een app en vooral het oplossingsgericht leren denken.  

Ik zal dit beleid in de komende jaren voortzetten en zelfs 
versterken binnen het Gewest.

Vraag nr. 331 van mevr. Dominique Dufourny d.d. 11 juli 
2017 (Fr.) :

Elektrische halsbanden voor honden.

In maart laatstleden heeft de Waalse Raad voor Dierenwelzijn 
een negatief advies uitgebracht over het gebruik van elektrische 
halsbanden voor honden en de minister aanbevolen om ze te 
verbieden. Het advies kwam na een dag van uitwisselingen en 
reflecties over de kwestie waartoe de Waalse minister het initiatief 
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différents experts ont pu présenter leur point de vue et répondre 
aux questions des membres du Conseil. Le Conseil a également 
pris en compte l’avis rendu en 2010 par le Conseil fédéral du 
bien-être des animaux.

Dès lors, voici mes questions :

1. Quelle est la position du gouvernement bruxellois sur l’utili-
sation de colliers électriques pour chien ?

2. Le Conseil bruxellois du bien-être animal s’est-il déjà 
prononcé sur le sujet ? Avez-vous demandé au Conseil 
d’inscrire cette problématique à l’agenda ?

Réponse : En ce qui concerne votre première question sur 
l’avis du gouvernement bruxellois concernant les colliers élec-
troniques, je peux vous annoncer que le gouvernement n’a pas 
encore adopté de position à ce sujet.

Le gouvernement soutient bien évidemment toute proposition 
pouvant améliorer le bien-être animal dans notre Région.

Le Conseil bruxellois du Bien-Etre animal ne s’est pas encore 
prononcé sur la question des colliers électroniques et aucune 
demande n’a été formulée pour inscrire cette question à l’ordre 
du jour.

Ce sujet reste toutefois intéressant et je souhaiterais mener 
une étude à ce sujet comme c’est le cas en Flandre et en Wallonie. 
Sur cette base, l’usage de ces colliers pourrait être interdite, s’il 
ressort que ceux-ci sont nuisibles pour les chiens.  

Question n° 332 de M. Marc Loewenstein du 11 juillet 
2017 (Fr.) :

Organisation de la Journée bruxelloise de la moto.

La Journée bruxelloise de la moto du 18 mars 2017 marquait 
l’ouverture de la saison moto, plusieurs activités gratuites se tenant 
à la Maison de la sécurité routière, à Haren. Le programme se 
composait entre autres d’une révision des aptitudes à la conduite, 
d’un contrôle gratuit de la moto, d’une session d’information sur 
les formations, de parcours-tests gratuits avec de nouvelles motos, 
d’un simulateur de conduite, de différents labos sur les aspects de 
sécurité…

Cette journée, organisée à l’initiative de Bruxelles Mobilité, 
était pilotée par deux structures : l’IBSR (Institut Belge pour la 
Sécurité Routière), désigné comme prestataire de l’évènement, 
et la FEDEMOT, ASBL constituée de motocyclistes bénévoles 
soucieux de la sécurité et de la mobilité de tous, et plus particuliè-
rement des jeunes.

Pour l’occasion, une convention de subvention a été signée 
entre la Région bruxelloise, représentée par vous, Mme la 
secrétaire d’État, et la FEDEMOT pour un montant d’environ 

had genomen. Tijdens die dag konden verschillende deskundigen 
hun standpunt uiteenzetten en de vragen van de leden van de raad 
beantwoorden. De raad hield eveneens rekening met het advies 
dat de federale Raad voor Dierenwelzijn had uitgebracht in 2010.

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld :

1. Wat is het standpunt van de Brusselse regering over het 
gebruik van elektrische halsbanden voor honden ?

2. Heeft de Brusselse Raad voor Dierenwelzijn zich al over 
die kwestie uitgesproken ? Hebt u de Raad gevraagd om de 
kwestie te agenderen ?

Antwoord : Voor wat betreft uw eerste vraag over het standpunt 
van de Brusselse regering over de elektronische halsbanden, kan 
ik u zeggen dat de regering hierover nog geen standpunt heeft 
ingenomen.

De regering steunt uiteraard ieder voorstel dat het dierenwel-
zijn in ons Gewest kan verbeteren.

De Brusselse Raad voor het Dierenwelzijn heeft zich op 
heden nog niet uitgesproken over de kwestie van de elektronische 
halsbanden en er werd ook nog niet gevraagd dit op de agenda te 
zetten.

Het is echter een interessant onderwerp dat ik graag wil 
laten onderzoeken, zoals dat in Vlaanderen en Wallonië gebeurt. 
Op basis daarvan zou het gebruik van die halsbanden verboden 
kunnen worden, als blijkt dat deze de honden effectief schade 
toebrengen.

Vraag nr. 332 van de heer Marc Loewenstein d.d. 11 juli 
2017 (Fr.) :

Organisatie van de Brusselse dag van de motorrijder.

De Brusselse dag van de motorrijder, op 18 maart 2017 
opende het motorseizoen met een aantal gratis activiteiten op het 
domein van het Huis van de Verkeersveiligheid. Het programma 
bestond onder meer uit een opfrissing van de rijvaardigheden, een 
gratis nazicht van het motorvoertuig, een informatiesessie over de 
opleidingen, gratis testritten van nieuwe motoren, een rijsimula-
tor, verschillende labo’s over de veiligheidsaspecten…  

Deze dag werd georganiseerd op initiatief van Brussel 
Mobiliteit, en werd gestuurd door twee structuren : het BIVV 
(Belgisch Instituut voor de Verkeersveiligheid), aangewezen als 
organisator van het evenement, en FEDEMOT, een vzw met 
vrijwillige motorrijders die zich bekommeren om ieders veiligheid 
en mobiliteit, in het bijzonder die van de jongeren.

Voor deze gelegenheid werd een subsidieconventie 
ondertekend tussen het Brussels Gewest, vertegenwoordigd door 
uzelf, en FEDEMOT, voor een bedrag van ongeveer 24.000 euro, 
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24.000 euros. L’objet de cette convention était de prendre en 
charge les frais d’organisation de la journée. Ces frais étaient de 
+/– 4.000 euros pour la FEDEMOT, les 20.000 euros restant étant 
à verser à l’IBSR pour ses propres prestations.

Une première tranche de 80 % de la subvention totale a été 
versée préalablement à l’évènement à la FEDEMOT, la seconde 
tranche devant être versée sur la base des pièces justificatives. La 
FEDEMOT, en qualité de seule partie à la convention face à la 
Région, a elle-même transféré 80 % de la part totale qui revenait à 
l’IBSR pour l’organisation de cette journée (+/– 16.000 euros) et 
a gardé pour elle 80 % de ses charges (+/– 3.200 euros).

L’IBSR n’ayant reçu que 80 % de son dû, elle s’est adressée à 
la FEDEMOT pour qu’elle lui verse la différence, la FEDEMOT 
qui joue ici le rôle de « boite aux lettres » entre l’IBSR et la 
Région.

Or, par manque de justificatifs fournis par l’IBSR, la 
FEDEMOT ne peut obtenir ni pour elle, ni pour l’IBSR, le solde 
de la subvention.

Enfin, une même journée du motard était organisée en 
Wallonie et en Flandre le dimanche 26 mars, soit 8 jours plus 
tard…

Dès lors, Mme la secrétaire d’État, pourriez-vous m’indiquer :

1. Pour quelles raisons la convention de subvention a-t-elle 
été uniquement conclue avec la FEDEMOT qui doit jouer 
le rôle d’intermédiaire vis-à-vis de l’IBSR ? Pourquoi une 
convention de subvention n’a-t-elle pas été conclue par 
ailleurs avec l’IBSR ?

2. Dans la présente situation, quelles sont les actions que vous 
avez prévues de mener pour sortir la FEDEMOT de cette 
situation, faire en sorte qu’elle obtienne 100 % de ses dépenses 
justifiées et qu’elle soit déliée de son obligation vis-à-vis de 
l’IBSR ?

3. Pour quelles raisons Bruxelles a-t-elle organisé la journée 
du motard huit jours avant celles organisées simultanément 
en Flandre et en Wallonie ? N’aurait-il pas été plus efficace 
et cohérent de se coordonner entre les trois Régions pour 
organiser cette journée à la même date ?

Réponse : Vous n’êtes pas sans savoir que nous ne concluons 
des conventions qu’avec les porteurs de projets, et non pas 
avec des sous-traitants. La sous-traitance est entièrement sous 
la responsabilité de la partie avec laquelle nous concluons une 
convention. Dans ce cas, le dossier a été soumis par Fedemot.

Le poste « dépenses par des tiers » a été mentionné dans le 
dossier d’origine de Fedemot.

Au moment où Fedemot rentrera toutes les pièces justifica-
tives, conformément à la convention, à l’administration, l’ASBL 
aura droit à un paiement de 100 % de la Région.

En sélectionnant une date à part pour cette première édition, 
nous avons attiré davantage l’attention sur l’importance de la 

met als doel de kosten voor de organisatie van deze dag te betalen. 
Deze kosten bedroegen +/– 4.000 euro voor FEDEMOT, de 
overige 20.000 euro moesten betaald worden aan het BIVV voor 
zijn eigen werk.

Een eerste schijf van 80 % van de totale subsidie werd vóór het 
evenement betaald aan de FEDEMOT, de tweede schijf moet nog 
betaald worden op grond van de bewijsstukken. De FEDEMOT, 
enige partij bij de conventie met het Gewest, heeft zelf 80 % van 
het totale deel dat toekwam aan het BIVV voor de organisatie van 
deze dag (+/– 16.000 euro) overgedragen, en heeft 80 % van zijn 
lasten (+/– 3.200 euro) behouden.

Aangezien het BIVV slechts 80 % van het hem verschuldigde 
bedrag ontving, richtte het zich tot de FEDEMOT opdat deze 
hem het verschil zou betalen. Het FEDEMOT trad daarbij op als 
tussenpersoon tussen het BIVV en het Gewest.

Bij gebrek aan bewijsstukken vanwege het BIVV, kan de 
FEDEMOT echter noch voor zichzelf, noch voor het BIVV, het 
saldo van de subsidie krijgen.

Ook in Wallonië en in Vlaanderen werd een dag van de 
motorrijder georganiseerd op zondag 26 maart, 8 dagen later…  

Graag een antwoord op volgende vragen.

1. Om welke redenen werd de subsidieconventie enkel gesloten 
met de FEDEMOT, die moet optreden als tussenpersoon ten 
opzichte van het BIVV ? Waarom werd daarnaast geen subsi-
dieconventie gesloten met het BIVV ?  

2. Welke acties plant u in deze situatie om de FEDEMOT uit 
deze situatie te halen, ervoor te zorgen dat zijn 100 % van 
de verantwoorde uitgaven krijgt en ontheven wordt van haar 
verplichting ten opzichte van het BIVV ?  

3. Waarom organiseerde Brussel de dag van de motorijder 
acht dagen voor die werd georganiseerd in Vlaanderen en in 
Wallonië ? Ware coördinatie tussen de drie Gewesten om deze 
dag op dezelfde datum te organiseren niet doeltreffender en 
coherenter geweest ?

Antwoord : U weet dat wij enkel conventies sluiten met 
de indiener van een project, niet met de onderaannemers. 
Onderaanneming ligt volledig binnen de verantwoordelijkheid 
van de partij waarmee wij een conventie sluiten. In dit geval werd 
het dossier ingediend door Fedemot.

De post « kosten door derden » werd vermeld in het oorspron-
kelijk dossier van Fedemot.

Op het moment dat Fedemot alle verantwoordingsstukken 
indient, conform de conventie, bij de administratie zal zij recht 
hebben op de 100 % uitbetaling van het Gewest.

Door een afzonderlijke datum te kiezen voor deze eerste 
editie, hebben we het belang van de sensibilisering van het 
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sensibilisation par rapport à la pratique de la moto en Région 
bruxelloise. De cette façon, nous n’avons pas été noyés dans les 
actions organisées par la Flandre et la Wallonie une semaine plus 
tard et nous avons donc pu mettre l’accent sur les spécificités de 
la Région de Bruxelles-Capitale.

Bien sûr, nous restons ouverts par rapport à toutes les formes 
d’améliorations possibles et nous pourrions envisager à l’avenir 
de collaborer avec les confrères des deux autres Régions

Question n° 333 de M. Ahmed El Khannouss du 13 juillet 
2017 (Fr.) :

L’abandon des animaux domestiques en Région de 
Bruxelles-Capitale.

Pour de nombreuses familles, la période estivale rime avec 
vacances, soleil et départ pour le grand large. Malheureusement, 
pour de nombreux animaux domestiques, cette période rime avec 
abandon. Je pense par exemple aux jeunes propriétaires de chiens 
qui se retrouvent pour la première fois confrontés au problème 
du départ en vacances et font face à un manque de solutions pour 
la garde de leur chien et ne peuvent se permettre d’emmener leur 
animal pour diverses raisons (taille de l’animal, finances limitées, 
difficulté logistique, etc.). Certains d’entre eux, dans pareil 
cas, choisissent malheureusement d’abandonner leur animal 
domestique.

Mme la secrétaire d’État, sachant que c’est un sujet auquel 
vous portez une attention particulière, j’aimerais vous poser les 
questions suivantes :

–    Pourriez-vous me donner les chiffres relatifs aux abandons 
d’animaux domestiques en 2016 ?

–    Comment analysez-vous l’évolution de ces chiffres compara-
tivement à la situation en 2014 et en 2015 ?

–    Le nombre d’animaux domestiques abandonnés a-t-il été plus 
important durant l’été 2016 que durant le reste de l’année 
2016 ?

–    Quelle est la ventilation de ces chiffres par espèce ?

–    Avez-vous des estimations pour 2017 ?

Mme la secrétaire d’État, nous savons aussi que les refuges 
font un important travail de recueil de ces animaux abandonnés. 
Dès lors, j’aimerais savoir :

–    Quel est le nombre d’animaux domestiques abandonnés qui 
ont pu être recueillis dans un refuge en 2016 ?

–    Quel a été le pourcentage d’animaux abandonnés qui ont pu 
être adoptés en 2016 ?

–    En moyenne, combien de temps un animal abandonné 
passe-t-il dans un refuge avant d’être adopté en 2016 ?

–    Quel est l’âge moyen, en 2016, des animaux abandonnés 
lorsqu’ils sont découverts par un refuge et lorsqu’ils sont 
adoptés ?

motorrijden in Brussel extra onder de aandacht kunnen brengen. 
Op die manier zijn we niet gewoon meegegaan met de stroom van 
Vlaanderen en Wallonië en hebben we daardoor de eigenheid van 
het Brussels Hoofdstedelijk Gewest kunnen benadrukken.  

Uiteraard staan wij open voor alle vormen van verbeteringen 
en kan overwogen worden om samen te werken met de collega’s 
van de twee andere Gewesten.

Vraag nr. 333 van de heer Ahmed El Khannouss d.d. 
13 juli 2017 (Fr.) :

Het achterlaten van huisdieren in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest.

Voor veel gezinnen rijmt de zomerperiode met vakantie, zon 
en reizen. Spijtig genoeg rijmt deze periode voor veel huisdieren 
met achtergelaten worden. Ik denk bijvoorbeeld aan de jonge 
eigenaars van honden die op vakantie vertrekken, geen oplossing 
hebben voor hun hond en hun dier ook niet kunnen meenemen 
om uiteenlopende redenen (grootte, beperkte middelen, logistieke 
problemen, enz.). In dergelijk geval kiezen sommigen van hen er 
spijtig genoeg voor hun huisdier achter te laten.  
 
 

Wetend dat u bijzondere aandacht heeft voor dit onderwerp 
wens ik u volgende vragen te stellen :  

–    Kan u mij de cijfers geven inzake het achterlaten van 
huisdieren in 2016 ?

–    Hoe analyseert u de ontwikkeling van deze cijfers in vergelij-
king met de situatie in 2014 en in 2015 ?

–    Werden meer dieren achtergelaten tijdens de zomer van 2016 
dan tijdens de rest van dat jaar ?  

–    Kan u die cijfers opsplitsen naargelang de diersoort ?

–    Beschikt u over ramingen voor 2017 ?

Wij weten dat opvanghuizen belangrijk werk verrichten voor 
deze achtergelaten dieren. Daarom wens ik een antwoord op 
volgende vragen.

–    Hoeveel achtergelaten huisdieren konden opgevangen worden 
in een opvanghuis in 2016 ?

–    Welk percentage achtergelaten dieren kon geadopteerd 
worden in 2016 ?

–    Hoeveel tijd bracht een achtergelaten dier gemiddeld door in 
een opvanghuis alvorens geadopteerd te worden in 2016 ?

–    Wat is de gemiddelde leeftijd van de achtergelaten dieren 
wanneer zij gevonden worden door een opvanghuis en 
wanneer zij geadopteerd worden ?
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Réponse : En 2016, 3260 animaux domestiques abandonnés 
ont été recueillis par les refuges de la Région bruxelloise. Il s’agit 
de :

–  543 chiens

–  1920 chats

–  193 rongeurs

–  601 oiseaux

–  9 reptiles/amphibiens/poissons

En ce qui concerne les années 2014 et 2015, deux 
remarques préalables doivent être faites : d’une part Bruxelles 
Environnement ne dispose que de chiffres relatifs aux chiens et 
aux chats pour ces années et d’autre part, un nouveau refuge s’est 
ajouté en 2016, ce qui fait augmenter le nombre de chiens et chats 
qui ont été recueillis. Ces précautions étant prises, les refuges 
ont communiqué les chiffres suivants : 2404 chats et chiens 
abandonnés en 2014 et 2096 en 2015. L’année 2016 compte, 
comme mentionné, 2463 abandons de chats et de chiens. On note 
donc une légère augmentation du nombre de chats et de chiens 
abandonnés.

Pour l’année 2016, Bruxelles Environnement dispose d’une 
ventilation pour chaque période de 4 mois des abandons de chiens 
et de chats. Les chiffres sont les suivants :

–  De janvier à avril : 580 animaux

–  De mai à aout : 1030 animaux

–  De septembre à décembre : 853 animaux

Le nombre d’abandons a donc effectivement été plus élevé 
durant les mois d’été en 2016 (2e quadrimestre, de mai à aout).

Pour la ventilation des chiffres par espèce, voyez la réponse à 
la première question.

Bruxelles Environnement ne dispose pas encore de tendances 
pour 2017. Les refuges doivent communiquer les chiffres en 
janvier 2018.

Les chiffres dont Bruxelles Environnement dispose sont 
fournis par les refuges. Tous les animaux recensés ci-après ont 
donc bien été recueillis par les refuges bruxellois.

3294 animaux ont été adoptés en 2016, soit un peu plus de 
64 % des animaux recueillis dans les refuges bruxellois (à savoir 
5141).

Bruxelles Environnement ne dispose pas des données 
concernant la durée moyenne du temps que les animaux passent 
dans un refuge, ni sur l’âge moyen des animaux au moment de 
l’adoption.

Antwoord : In 2016 werden in totaal 3260 achtergelaten 
huisdieren opgevangen in de asielen van het Brussels gewest. Het 
gaat om :

–  543 honden

–  1920 katten

–  193 knaagdieren

–  601 vogels

–  9 reptielen/amfibieën/vissen

Twee voorafgaande opmerkingen moeten gemaakt worden 
voor wat betreft 2014 en 2015 : Leefmilieu Brussel beschikt 
enerzijds voor die jaren enkel over de cijfers voor honden en 
katten, anderzijds is er één nieuw asiel bijgekomen in 2016, wat 
het aantal opgevangen honden en katten doet stijgen. Rekening 
houdend met dit element hebben de asielen de volgende cijfers 
overgemaakt : 2404 achtergelaten katten en honden in 2014, 2096 
in 2015. Tot slot, zoals reeds gezegd, werden in 2016 2463 katten 
en honden achtergelaten. We constateren dus een lichte stijging in 
het aantal achtergelaten katten en honden in het Brussels gewest. 

Brussel Leefmilieu beschikt voor het jaar 2016 over een 
opdeling in periodes van telkens 4 maand voor de achtergelaten 
honden en katten. De cijfers zijn de volgende :

–  Van januari tot april : 580 dieren

–  Van mei tot augustus : 1030 dieren

–  Van september tot december : 853 dieren

Het aantal achtergelaten dieren was dus effectief hoger tijdens 
de zomermaanden van 2016 (mei tot augustus).

Voor de opdeling van de cijfers per diersoort verwijzen we 
naar het antwoord op vraag nummer 1.

Brussel Leefmilieu beschikt nog niet over de tendensen voor 
2017. De asielen moeten de cijfers communiceren in januari 2018. 

De cijfers waarover Brussel Leefmilieu beschikt worden 
bezorgd door de asielen. Alle dieren waarvan hier sprake zijn dus 
dieren opgevangen door de Brusselse asielen.

3294 huisdieren werden geadopteerd in 2016, wat een beetje 
meer is dan 64 % van alle opgevangen dieren in de Brusselse 
asielen (namelijk 5141).

Brussel Leefmilieu beschikt niet over de gegevens betreffende 
de gemiddelde duur van de doorgebrachte tijd van de dieren in een 
asiel, noch over de gemiddelde leeftijd van de dieren bij opname. 
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Question n° 334 de M. Olivier de Clippele du 13 juillet 
2017 (Fr.) :

Discrimination des visiteurs des malades au CHU 
Saint-Pierre.

L’arrêté royal du 12 janvier 1970 modifiant le 5° de l’annexe 
à l’arrêté royal du 23 octobre 1964, portant fixation des normes 
auxquelles les hôpitaux et leurs services doivent répondre, a réglé 
comme suit l’assistance morale, religieuse ou philosophique aux 
patients hospitalisés. Je cite les extraits qui intéressent la question :

« Les ministres des cultes et conseillers laïcs demandés par les 
patients auront librement accès à l’établissement ; ils y trouveront 
le climat et les facilités appropriés à l’accomplissement de leur 
mission. »  
 

« Les ministres ou représentants des cultes et les conseillers 
laïcs peuvent rendre visite aux patients hospitalisés à tout 
moment, sans limitation imposée de durée. Toutefois, lorsqu’un 
patient hospitalisé a demandé expressément l’assistance d’un 
ministre ou représentant déterminé d’un culte ou d’un conseiller 
laïc déterminé, les autres personnes, qui sont à la disposition de 
l’hôpital pour l’assistance morale, religieuse ou philosophique, 
doivent s’abstenir de toute visite à ce patient. La même ligne de 
conduite sera adoptée à l’égard du patient qui a déclaré ne vouloir 
recevoir aucune visite ».

J’ai été informé de difficultés qui auraient surgi au sujet de 
l’application de cet arrêté royal. Je n’ignore pas que vous n’avez 
pas la compétence des cultes ni celle des hôpitaux, mais si je 
vous pose cette question, c’est parce qu’il me revient que certains 
comportements pourraient être taxés de discriminatoires à l’égard 
de l’une ou l’autre de ces convictions morales, philosophiques ou 
religieuses.

Je cite ici quelques témoignages qui me sont parvenus :  

–    Une visiteuse des malades s’est vu refuser l’accès à la 
chambre où était hospitalisée une petite fille de 7 ans. Cette 
dernière l’avait appelée pour prier avec elle. La visiteuse a 
dû demander à une éducatrice de bien vouloir l’accompagner. 
Heureusement, une bonne âme s’est présentée et a pu voir 
avec étonnement cette petite fille qui priait à genoux dans la 
chambre d’hôpital.

–    Une autre visiteuse des malades a fait état d’interdictions de 
revoir des patients habitués à ses visites au motif que ces 
patients n’avaient pas rempli un formulaire les autorisant à 
recevoir cette visite lors de leur admission à l’hôpital.

–    À l’hôpital Saint-Pierre, « l’espace de paix » se trouve au bout 
du couloir dans un local situé au sous-sol, qui était destiné à 
un « kot à brosses et balais ».

Vraag nr. 334 van de heer Olivier de Clippele d.d. 13 juli 
2017 (Fr.) :

Discriminatie ten aanzien van de ziekenbezoekers in het 
UZ-Sint-Pieter.

In het koninklijk besluit van 12 januari 1970 tot wijziging 
van 5° van de bijlage bij het koninklijk besluit van 23 oktober 
1964 tot bepaling van de normen die door de ziekenhuizen en hun 
diensten moeten worden nageleefd, werd de morele, religieuze of 
filosofische bijstand aan patiënten als volgt geregeld :

« Aan de bedienaren van de eredienst en de lekenraadgevers, 
die door patiënten gevraagd worden, zal ongehinderd toegang 
worden verleend tot de inrichting ; zij moeten er voor de 
uitoefening van hun opdracht de geschikte sfeer en faciliteiten 
vinden. Volledige vrijheid van levensbeschouwing, godsdienst en 
politieke overtuiging dient aan iedereen gewaarborgd. »

« De bedienaren of vertegenwoordigers van de erediensten 
en de lekenraadgevers mogen de gehospitaliseerde patiënten ten 
allen tijde bezoeken, voor onbeperkte duur. Indien een gehos-
pitaliseerde patiënt uitdrukkelijk de bijstand van een bepaalde 
bedienaar of lekenraadgever heeft gevraagd, moeten de andere 
personen die ter beschikking van het ziekenhuis staan voor 
morele, religieuze of filosofische bijstand zich onthouden van elk 
bezoek aan deze patiënt. Dezelfde gedragslijn wordt aangenomen 
ten aanzien van de patiënt die verklaard heeft geen enkel bezoek 
te willen ontvangen. »

Ik heb weet van problemen rond de toepassing van dit KB. Ik 
weet dat u niet bevoegd bent voor de erediensten en de ziekenhui-
zen, maar ik stel u de vraag omdat ik vernomen heb dat bepaald 
gedrag als discriminerend beschouwd zou kunnen worden ten 
aanzien van een van deze morele, levensbeschouwelijke of 
religieuze overtuigingen.  

Ik haal hierna enkele getuigenissen aan die mij ter ore 
gekomen zijn :

–    Een ziekenbezoekster werd toegang geweigerd tot de zie-
kenhuiskamer waar een meisje van 7 verbleef, dat haar 
geroepen had om met haar te bidden. De bezoekster moest een 
opvoedster vragen haar te vergezellen. Gelukkig kwam toen 
een goede ziel langs, die met verbazing kon zien hoe dit kleine 
meisje in haar ziekenkamer op haar knieën zat te bidden ;

–    Een andere ziekenbezoekster meldde het verbod om patiënten 
die deze bezoeken gewend waren opnieuw te zien, met als 
reden dat deze patiënten bij hun opname in het ziekenhuis 
geen formulier hadden ingevuld dat hen toelating gaf dit 
bezoek te ontvangen ;

–    In het Sint-Pietersziekenhuis bevindt de « vredesruimte » zich 
op het einde van de gang in een ondergrondse ruimte, die 
bestemd was als « bezemruimte ».
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Apparemment, ce sont surtout les visiteurs de l’aumônerie 
catholique qui font l’objet de ces mesures, car j’ai pu rencontrer 
des personnes ayant d’autres convictions qui ne font pas l’objet 
des mêmes restrictions.

Cette attitude de l’hôpital donne l’apparence d’un comporte-
ment discriminatoire à leur égard sans justification légitime.

Aussi, je me permets de vous poser les questions suivantes :

–    Êtes-vous informée de cette situation ?

–    Avez-vous reçu un rapport sur les mesures qui sont prises par 
les hôpitaux pour faire respecter l’arrêté royal du 12 janvier 
1970 ?

–    Quelles sont les mesures que vous avez prises pour éviter des 
politiques discriminatoires semblables dans les hôpitaux de 
la Région ?

Réponse : Comme vous le décrivez dans votre exposé et bien 
que les hôpitaux dits de la Région soient situés sur le territoire de 
la Région de Bruxelles-Capitale, la discrimination en leur sein ne 
relève pas du champ de compétences de la Région.  

Je n’étais à ce jour pas au courant des exemples que vous 
mentionnez et je n’ai jamais reçu de rapport y afférent.

Néanmoins, dans le cadre de ma compétence, j’ai proposé 
une mesure règlementaire : le projet d’ordonnance tendant à lutter 
contre certaines formes de discrimination et promouvoir l’égalité 
de traitement.  

Ce texte, discuté en commission de ce jour, comporte une liste 
de motifs de discrimination prohibés.

Le texte définit également les types de comportements 
notamment : la discrimination directe et indirecte.

La conviction religieuse ou philosophique est un des critères 
protégés.

De plus, la proposition renferme également le principe du 
renversement de la charge. Lors de l’introduction d’une plainte, 
il appartiendra au plaignant de produire des faits ou tout autre 
élément de preuve susceptibles de faire naître une présomption 
de discrimination et au défendeur de renverser cette présomption.

Les plaintes peuvent être introduite auprès d’Unia. Unia est 
habilité à combattre toute forme de discriminations, de distinction, 
d’exclusion, de restriction, d’exploitation ou de préférence fondée 
notamment sur la conviction religieuse ou philosophique.

Unia est habilité entre autres à recevoir des signalements, 
à les traiter et à accomplir toute mission de conciliation ou de 
médiation qu’il juge utile. La dotation de la Région de Bruxelles-
Capitale à Unia dans le cadre de cet accord de coopération s’est 
élevée en 2017 à 52.000 euros.

Kennelijk gelden deze maatregelen vooral voor de bezoekers 
van de katholieke aalmoezeniersdienst, want ik kon personen met 
andere overtuigingen ontmoeten voor wie deze beperkingen niet 
golden.

Deze houding van het ziekenhuis geeft blijk van discriminatie 
ten aanzien van hen, zonder wettige rechtvaardiging.

Graag wens ik een antwoord op volgende vragen :

–    Bent u op de hoogte van deze situatie ?

–    Hebt u een verslag ontvangen over de maatregelen die de zie-
kenhuizen zullen nemen teneinde het koninklijk besluit van 
12 januari 1970 na te leven ?

–    Welke maatregelen hebt u genomen ter voorkoming van 
dergelijke discriminerende maatregelen in de ziekenhuizen 
van het Gewest ?

Antwoord : Zoals u het omschrijft in uw uiteenzetting 
en hoewel de zogenaamde gewestelijke ziekenhuizen op het 
grondgebied van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest gevestigd 
zijn, valt de discriminatie in hun schoot niet binnen de bevoegd-
heden van het Gewest.

Tot op heden was ik niet op de hoogte van de voorbeelden waar 
u naar verwijst en ik heb nooit een verslag ter zake ontvangen.

Toch heb ik vanuit mijn bevoegdheid een regelgevende 
maatregel voorgesteld : het ontwerp van ordonnantie ter bestrijding 
van bepaalde vormen van discriminatie en ter bevordering van 
gelijke behandeling.

Dit ontwerp dat vandaag in de commissie wordt besproken 
bevat een lijst van de verboden discriminatiegronden.

In dit ontwerp worden ook de soorten gedragingen bepaald, 
onder andere de directe en indirecte discriminatie.

Geloof of levensbeschouwing is één van de beschermde 
criteria.

Bovendien vervat het voorstel ook het principe van de 
omkering van de bewijslast. Bij het indienen van een klacht zal de 
eiser feiten of ander bewijsmateriaal moeten aanreiken die kunnen 
leiden tot een vermoeden van discriminatie ; de verweerder moet 
dit vermoeden omkeren.

Klachten kunnen ingediend worden bij Unia. Unia is 
gemachtigd elke vorm van discriminatie, onderscheid, uitsluiting, 
beperking of voorkeur onder andere op grond van geloof of 
levensbeschouwing te bestrijden.

Unia is bevoegd om meldingen te ontvangen, te behandelen 
en elke bemiddelings- of verzoeningsopdracht uit te voeren die 
het nuttig acht. De dotatie die het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
aan Unia in 2017 toekent in het kader van deze samenwerkings-
overeenkomst bedroeg 52.000 euro.
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Question n° 335 de Mme Zoé Genot du 17 juillet 2017 
(Fr.) :

La création d’un hébergement d’urgence du type « Le 
Refuge » sur le territoire de la Région de Bruxelles-Capitale.

La Belgique est un des États les plus avancés au monde 
en matière d’égalité de droits et de traitements des individus 
LGBTQI+. Notre pays apparait comme un précurseur au niveau 
institutionnel avec entre autres l’accès juridique au mariage dès 
2003 et à l’adoption à partir de 2006. Si les écologistes se félicitent 
de ces avancées sociétales majeures, tout n’est cependant pas 
parfait et nous ne pouvons pas tomber dans l’autosatisfaction.

En effet, de nombreux jeunes sont aujourd’hui encore victimes 
de discriminations en raison de leurs préférences sexuelles ou 
de leur genre, et ce parfois même au sein de la sphère familiale. 
Ces personnes en situation de détresse se retrouvent trop souvent 
livrées à elles-mêmes dans un environnement hostile.

Certes, des associations existent et elles effectuent sur cette 
problématique un travail notable. Cependant, aucune n’est en 
mesure d’offrir à ces personnes un hébergement d’urgence et un 
accompagnement juridique à l’image des refuges pour femmes 
battues mis en place dans notre Région. Or, ces personnes 
nécessitent elles aussi un encadrement spécifique.  

Outre-Quiévrain, il existe depuis 2003 une association – Le 
Refuge – dont la vocation est de proposer un hébergement 
temporaire et un accompagnement social, médical, psychologique 
et juridique aux jeunes majeurs victimes d’homophobie ou de 
transphobie. Conventionnée par l’État, cette structure unique 
a depuis lors démontré toute son importance et est devenue au 
fil des années un acteur incontournable de la lutte contre les 
discriminations faites aux membres de la communauté LGBTQI+ 
au point que depuis quelques années cette association française 
reçoit de nombreuses demandes de jeunes belges cherchant un 
établissement comparable sur notre territoire.

De ce fait, mes questions sont les suivantes :

–    Vers quelles structures d’accueil sont aujourd’hui redirigées 
les personnes LGBTQI+ exclues de leur foyer en raison de 
leurs préférences sexuelles et/ou de leur genre ?

–    Si ces personnes sont redirigées vers les accueils de nuit 
standard comment est gérée la diversité de genre ?

–    Quel accompagnement social et juridique la Région a-t-elle 
mis en place pour aider ces personnes discriminées ?

–    Quel est le budget régional alloué à l’accompagnement social, 
médical, psychologique et juridique des personnes victimes 
d’actes d’homophobie ou de transphobie ?

Réponse : J’ai l’honneur de communiquer à l’Honorable 
Membre les éléments de réponse suivants :

Il ressort des contacts avec les organisations actives dans le 
domaine des droits LGBTQI+ qu’il n’existe effectivement pas 

Vraag nr. 335 van mevr. Zoé Genot d.d. 17 juli 2017 (Fr.) : 

De oprichting van noodopvang zoals in « Le Refuge » op het 
Brussels Hoofdstedelijk grondgebied.

België is een van de meest vooruitstrevende landen ter 
wereld inzake gelijke rechten en behandeling van de LGBTQI+-
personen. Ons land is een voorloper op institutioneel vlak, met 
onder andere de juridische toegang tot het huwelijk vanaf 2003 
en tot adoptie vanaf 2006. Hoewel de ecologisten verheugd zijn 
over deze belangrijke maatschappelijke vooruitgang, is alles niet 
perfect en mogen wij niet vervallen in zelfgenoegzaamheid.

Vele jongeren zijn vandaag de dag immers nog slachtoffer van 
discriminatie wegens hun seksuele voorkeur of hun gender, soms 
zelfs binnen de gezinsomgeving. Deze personen verkeren in een 
situatie van wanhoop en zijn te vaak overgeleverd aan zichzelf in 
een vijandige omgeving.

Natuurlijk bestaan er verenigingen, die opmerkelijk werk 
verrichten inzake deze problematiek. Niemand is echter in 
staat deze personen noodopvang en juridische begeleiding te 
verschaffen, naar het voorbeeld van de opvanghuizen voor 
mishandelde vrouwen die in ons Gewest werden opgericht. 
Nochtans hebben ook deze personen nood aan specifieke 
begeleiding.

In Frankrijk bestaat er sedert 2003 een vereniging, « Le 
Refuge », met als taak tijdelijk onderdak en sociale, medische, 
psychologische en juridische begeleiding te verschaffen aan 
jonge slachtoffers van homofobie of transfobie. Deze unieke, 
door de staat erkende structuur, heeft intussen zijn nut bewezen 
en heeft door de jaren heen een essentiële rol gekregen in de strijd 
tegen discriminatie t.o.v. leden van de LGBTQI+-gemeenschap, 
in die mate dat deze Franse vereniging sedert enkele jaren vele 
aanvragen krijgt van jonge Belgen die een soortgelijke instelling 
zoeken op ons grondgebied.  

Graag een antwoord op volgende vragen :

–    Naar welke opvangstructuren worden de LGBTQI+-personen 
doorverwezen die hun thuis verliezen wegens hun seksuele 
voorkeur en/of hun gender ?

–    Indien deze personen worden doorverwezen naar gewone 
nachtopvang, hoe wordt de genderdiversiteit beheerd ?

–    Welke sociale en juridische begeleiding heeft het Gewest tot 
stand gebracht om deze gediscrimineerde personen te helpen ?

–    Welk budget kent het Gewest toe voor sociale, medische, psy-
chologische en juridische begeleiding van de personen die 
slachtoffer zijn van daden van homofobie of transfobie ?

Antwoord : Ik heb de eer het Geachte Lid volgend antwoord 
mee te delen :

Uit contacten met organisaties die werken in het domein van 
LGBTQI+ rechten, blijkt dat er inderdaad geen vaste structuren 
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de structure ou procédure fixe pour les personnes LGBTIQ+. En 
fonction de leur situation et de l’organisation où elles arrivent, 
elles sont transférées à d’autres centres ou maisons d’accueil. 
Différentes organisations indiquent qu’il existe effectivement un 
besoin en accueil adapté, que ce soit pour les LGBTQI+ ayant 
quitté la maison ou les réfugiés LGBTQI+.

Pour les accueils de nuit standard, les organisations d’aide 
pointent le manque d’accueil et de procédures adaptées. Selon 
ces dernières, l’approche adoptée et l’accueil des personnes 
LGBTQI+ dépendent fortement de l’accompagnant(e) qui les 
reçoit.

Comme vous le savez, au niveau législatif, la Belgique est un 
des meilleurs élèves de la classe. Ainsi en la Région bruxelloise, 
l’ordonnance tendant à lutter contre certaines formes de discri-
mination et à promouvoir l’égalité de traitement a été votés en 
commission finances le 17 juillet 2017. Le texte comprend 
l’orientation sexuelle et l’identité de genre comme motifs de 
discrimination. Le texte prévoit également la protection contre la 
discrimination pour des raisons de changement de sexe.

En outre, j’ai désigné également l’Institut pour l’égalité des 
Femmes et des Hommes ainsi qu’UNIA pour promouvoir l’égalité 
de traitement entre les personnes, conformément à leurs missions 
respectives.

Ainsi, Unia est compétente pour les discriminations relatives 
aux critères raciaux tels que la nationalité, la descendance et 
l’origine nationale ou ethnique, la religion ou les convictions, le 
handicap, l’âge et l’orientation sexuelle. L’Institut est en charge 
de l’égalité entre les femmes et les hommes et les personnes 
transgenres.

Ces organismes sont chargés du traitement des déclarations/
plaintes, de l’aide et du soutien aux victimes, de la réalisation 
d’études indépendantes, de l’adoption d’avis et/ou recommanda-
tions, d’actions d’information et de sensibilisation tout comme 
des rapports annuels.

À partir de la compétence égalité des chances, nous nous 
appliquons ensemble pour une meilleure protection de ces 
victimes, notamment par :

–    l’approbation de l’ordonnance tendant à lutter contre certaines 
formes de discriminations et à promouvoir l’égalité de 
traitement ;

–    l’ajout d’un volet LGBTQI+ à la campagne « Signale la 
violence » de 2016, qui visait à encourager les victimes 
à porter plainte et via laquelle nous leur avons donné des 
conseils de sécurité ;

–    l’organisation de formations pour la police bruxelloise dans 
le cadre de l’accueil des victimes de violence transphobe et 
homophobe. Ces formations nous ont permis de (mieux) faire 
connaitre aux agents les aspects LGBTQI+ et de les sensibili-
ser aux délits de haine ;

–    les engagements pris pendant le Forum Internation Idahot 
dans le document final « Call for actions » ;

of procedures zijn voor LGBTIQ+ personen. Afhankelijk 
van hun situatie en van de organisatie waar zij terecht komen, 
worden ze doorgestuurd naar andere centra of opvanghuizen. 
Verscheidene organisaties kaarten aan dat er inderdaad een nood 
is aan aangepaste opvang, en dat geldt overigens zowel wat betreft 
LGBTQI+ thuisverlaters als vluchtelingen.

Voor de standaard » nachtopvanghuizen wijzen hulporga-
nisaties op het tekort aan aangepaste opvang en procedures. De 
aanpak en opvang van LGBTQI+ personen hangt sterk af bij 
welke begeleid(st)er men terechtkomt, getuigen ze.  

Op wetgevend vlak is België zoals u weet één van de beste 
leerlingen van de klas. Zo werd ook in het Brussels Gewest de 
ordonnantie ter bestrijding van bepaalde vormen van discri-
minatie en ter bevordering van gelijke behandeling tijdens de 
commissie financiën van het Parlement gestemd op 17 juli 2017. 
De tekst bevat seksuele oriëntatie en genderidentiteit als discri-
minatiegrond. De tekst voorziet ook in de bescherming tegen 
discriminatie op grond van geslachtsverandering.

Daarnaast heb ik het Instituut voor de Gelijkheid van Vrouwen 
en Mannen en Unia aan als instellingen belast met het bevorderen 
van de gelijke behandeling. Deze opdrachten worden toegewezen, 
in overeenstemming met hun respectieve opdrachten.

Zo is Unia bevoegd voor discriminaties ivm met raciale 
criteria zoals nationaliteit, huidskleur, afkomst en nationale of 
etnische afstamming ; geloof of levensbeschouwing, handicap, 
leeftijd en seksuele oriëntatie. Het Instituut is bevoegd voor de 
gelijkheid tussen vrouwen en mannen en transgender personen.  

Deze instellingen worden belast met de behandeling van 
aangiftes/klachten, hulpverlening en steun aan slachtoffers, 
uitvoeren van onafhankelijke studies, het uitbrengen van adviezen 
en/of aanbevelingen, informatie- en sensibiliseringsactie evenals 
jaarlijkse rapporteringen

Vanuit de gelijke kansen-bevoegdheid, ijveren we mee voor 
een betere bescherming van deze slachtoffers, onder meer door :  

–    de goedkeuring van de ordonnantie ter bestrijding van 
bepaalde vormen van discriminatie en ter bevordering van 
gelijke behandeling ;

–    een LGBTQI+ luik toe te voegen in de Meld Geweld-
campagne uit 2016, waar slacht- offers werden aangemoedigd 
klacht in te dienen, en we hen veiligheidstips gaven ;  

–    opleidingen te organiseren voor de Brusselse politie in 
het kader van omgaan met slachtoffers van transfoob en 
homofoob geweld. Tijdens deze opleidingen maken we de 
agenten (beter) bekend met LGBTQI+ kwesties en sensibili-
seren we hen met betrekking tot haatmisdrijven ;

–    engagementen aangegaan tijdens de Internationaal Idahot 
Forum in het outcome document « Call for actions » ;
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–    la candidature de Bruxelles afin d’organiser l’europride en 
2020.

Nous avons également décidé récemment de soutenir via un 
subside l’ASBL Touche Pas à Ma Pote dans le développement 
d’une application GSM visant à signaler l’intimidation en rue en 
raison de l’identité de genre (ce projet doit encore être approuvé 
par le gouvernement).

Pendant les 2 rounds de subsides lancés en 2017, nous 
avons accordé des subsides pour un montant de 101.800 euros à 
des organisations qui élaborent des projets pour les droits et la 
protection des LGBTQI+ (Rainbowhouse, Pride, Genres Pluriels, 
Omnya, Rainbow Cops en Genres d’à Côté).

Question n° 336 de M. Jef Van Damme du 18 juillet 2017 
(N.) :

L’audit des centres de contrôle technique.

Fin 2014, les centres de contrôle technique de Forest et 
Anderlecht ont été mis en cause dans le cadre d’un scandale de 
corruption et de fraude. Moyennant paiement, ils laissaient passer 
des voitures qui n’étaient pas en règle.  

À l’époque, vous alliez faire mener une enquête et vous 
envisagiez de désigner un réviseur. En février dernier, vous avez 
annoncé quelques mesures. Le GOCA, la coupole des centres de 
contrôle technique, a été chargé de mettre au point un système de 
mystery shopping, des caméras ont été installées dans les centres 
de contrôle et on met également en place un système de contrôle 
qui soumet de façon aléatoire certaines voitures à un second 
contrôle.

Je voudrais vous poser les questions suivantes à cet égard :

1. Quel a été le résultat de votre enquête ? A-t-elle donné lieu à 
des sanctions ? Dans l’affirmative, lesquelles ?

2. Des personnes ont-elles été licenciées suite à l’enquête ? 
Combien et où ?

3. Avez-vous finalement désigné un réviseur ? Avec quel 
résultat ?

4. Manifestement les mesures annoncées sont toutes mises 
en œuvre par la coupole du secteur (GOCA). La pratique 
montre à satiété que l’autorégulation n’est pas efficace et 
rarement suffisante. Cette autorégulation est-elle soumise à 
un contrôle ? Quels contrôles supplémentaires la Région ou 
ses inspecteurs exercent-ils encore ?

Réponse : Je puis communiquer la réponse suivante à 
l’Honorable député.

Dès que l’enquête judiciaire a été évoquée dans les médias fin 
2014, la secrétaire d’État et son Administration ont convoqué la 
direction concernée.

–    de kandidatuur van Brussel voor de organisatie van de 
europride parade in 2020.

Recent beslisten we ook de vzw Touche Pas à Ma Pote via een 
subsidie te steunen in de ontwikkeling van een GSM-applicatie 
voor de melding van straatintimidatie omwille van genderiden-
titeit (dit project dient nog door de Regering goedgekeurd te 
worden).

Tijdens de 2 subsidierondes die in 2017 al uitgeschreven 
zijn, kenden we voor een bedrag van 101.800 euro subsidies 
toe aan organisaties die projecten opzetten voor de rechten en 
bescherming van LGBTQI+ (Rainbowhouse, Pride, Genres 
Pluriels, Omnya, Rainbow Cops en Genre d’à Côté).

Vraag nr. 336 van de heer Jef Van Damme d.d. 18 juli 2017 
(N.) :

De doorlichting van de autokeuringscentra.

Eind 2014 kwamen de keuringscentra van Vorst en Anderlecht 
in opspraak door een corruptie- en fraudeschandaal. Tegen 
betaling werden auto’s met mankementen door tekeuring gelaten. 
U ging dit toen laten onderzoeken en overwoog om een revisor 
aan te stellen.

Recent, in februari, hebt u enkele maatregelen aangekondigd. 
De koepel van autokeuringscentra GOCA is belast met het 
uitwerken van een mysteryshopping systeem ; er werden camera’s 
in de centra geïnstalleerd en er wordt ook een controle systeem 
geïntroduceerd waarbij auto’s op willekeurige basis een tweede 
keer worden gecontroleerd.  
 

Hierover de volgende vragen :

1. Wat was de uitkomst van het onderzoek van de minister ? 
Heeft dit geleid tot sancties ?

2. Zo ja, welke ? Zijn er van als gevolg van het onderzoek 
mensen ontslagen ? Hoeveel en waar ?

3. Heeft u uiteindelijk een revisor aangesteld ? Met welk 
resultaat ?

4. De aangekondigde maatregelen worden blijkbaar allemaal 
uitgevoerd door de eigen koepel (GOCA). De praktijk heeft 
meer dan genoeg aangetoond dat zelfregulering niet sluitend 
is en zelden voldoend is. Is er toezicht op deze zelfregulering ? 
Welke controles bestaat er daarnaast nog door (inspecteurs 
van) het Gewest ?

Antwoord : Ik heb de eer het Geachte Lid volgend antwoord 
mee te delen :

Zodra het gerechtelijk onderzoek in de media kwam eind 
2014 heeft de staatssecretaris samen met haar administratie de 
betrokken directie geconvoceerd.
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L’enquête subséquente a révélé que dans les centres de 
contrôle technique concernés toutes les règles imposées en 
matière de prévention de la fraude et de contrôle de la qualité pour 
le secteur de l’inspection du véhicule étaient suivies. De plus, il 
est apparu que le nombre de recontrôles internes nécessaires a 
été systématiquement dépassé et que la procédure suivie pouvait 
être mise en exergue comme le bon exemple à suivre. Cela a été 
confirmé par l’Administration, qui, avant la régionalisation, était 
entre autres responsable des inspections dans les centres d’examen 
de l’ensemble du pays.

Le taux élevé de refus comptabilisé au niveau de la station 
de contrôle technique concernée par rapport à toutes les autres 
stations environnantes ne démontrait aucune suspicion de fraude.

Dès que la direction a pu avoir accès au dossier, il était évident 
qu’il s’agissait pour l’essentiel d’un système via lequel, à la station 
de Forest, certains contrôleurs indiquaient, lors de contrôles de 
voitures d’occasion, des dégradations sans danger ou même des 
infractions fictives comme cause de rejet mais qu’ils acceptaient 
de ne pas notifier ce rejet en contre « rémunération ».

Ces pratiques ont finalement pu être découvertes via des 
écoutes téléphoniques qui ne font évidemment pas partie des 
possibilités de contrôle d’une direction ou de l’administration 
compétente. Le grand nombre de recontrôles inopinés dans cette 
station n’ont jamais pu faire en sorte de détecter cette fraude, par 
le fait que dans ces cas précis il ne s’agissait pas de véhicules 
dangereux qui étaient laissés en circulation ou de véhicules en 
ordre qu’on aurait refusé à tort.

Presque immédiatement après l’accès au dossier, la direction, 
sur la base des preuves et des aveux, a licencié les contrôleurs 
en question. Jusqu’à ce jour, aucune décision sur le fond n’est 
tombée dans le dossier judiciaire, et donc il n’y a aucune base 
pour d’autres licenciements.

La direction concernée a toujours communiqué et travaillé en 
toute transparence avec le gouvernement.

À la demande de la secrétaire d’État, on a, courant 2015, 
augmenté le nombre de caméras dans les stations et la présentation 
de la carte d’identité a été requise pour certaines procédures dans 
la lutte contre les abus de d’utilisation de plaques marchandes 
dans les centres d’examen et autour de ceux-ci.

Tous les mois, les sociétés de contrôle technique de la Région 
de Bruxelles-Capitale fournissent un rapport détaillé sur les 
recontrôles effectués dans chaque station, avec des commentaires 
sur les résultats et les mesures prises. À ce niveau, il apparait 
régulièrement que la société incriminée au départ ne se limite pas 
au nombre fixé de recontrôles mais qu » en moyenne plus de 1 sur 
40 véhicules qui ont passé le contrôle sont choisis de façon tout à 
fait aléatoire par l’ordinateur et soumis à un nouveau test partiel.  

À la demande de la secrétaire d’État, GOCA – la coupole 
des centres de contrôle technique et d’examen – a début mars 
négocié un contrat avec une firme externe pour soumettre toutes 
les stations bruxelloises à des contrôles « mystères » Bruxelles. 

Uit het daaropvolgende onderzoek is gebleken dat in de 
betrokken keuringsstations aan alle opgelegde voorschriften 
inzake fraudebestrijding en kwaliteitsbewaking voor de sector 
van de autokeuring was voldaan. Daarenboven bleek dat niet 
alleen het aantal voorgeschreven interne nacontroles systema-
tisch was overschreden maar ook de gehanteerde procedure als 
voorbeeld kon worden bestempeld. Dit werd ook bevestigd door 
de administratie, die vóór de regionalisering van de sector o.m. 
bevoegd was voor de inspecties op de keuringscentra van het hele 
land. 

Ook het hoge afkeurpercentage van het betrokken keuringsta-
tion in vergelijking met alle omringende centra kon geen fraude 
laten vermoeden.

Zodra de directie inzage heeft gekregen in het dossier, werd 
duidelijk dat er hoofdzakelijk sprake was van een systeem waarbij 
in het station van Vorst, bepaalde controleurs tijdens tweede-
handskeuringen van voertuigen een ongevaarlijke degradatie of 
zelfs fictieve inbreuk meedeelden als reden voor afkeuring maar 
deze tegen « betaling » niet registreerden.

Het blootleggen van dergelijke praktijken bleek uiteindelijk 
enkel mogelijk via telefoontaps, hetgeen uiteraard niet behoort tot 
de mogelijkheden van een directie noch bevoegde administratie. 
De vele onaangekondigde nacontroles in dat station konden dit 
soort fraude nooit aan het licht brengen, vermits er in die gevallen 
niet echt sprake was van gevaarlijke voertuigen die in het verkeer 
werden gelaten noch van correcte voertuigen die onterecht zouden 
zijn afgekeurd.

Vrijwel meteen na inzage van het dossier heeft de directie 
op basis van de voorliggende bewijslast en bekentenissen de 
controleurs in kwestie ontslagen. Vermits er tot op heden geen 
uitspraak ten gronde is in het gerechtelijk dossier, is er ook geen 
enkele grond voor verdere ontslagen.

De betrokken directie heeft steeds in alle transparantie 
gecommuniceerd en samengewerkt met de overheid.

Op vraag van de staatssecretaris werd in de loop van 2015 het 
aantal camera’s in de stations opgedreven en werd het voorleggen 
van de identiteitskaart verplicht bij welbepaalde procedures in de 
strijd tegen het misbruik van de commerciële platen in en rond de 
keuringscentra.

Elke maand leveren de ondernemingen van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest een gedetailleerd maandelijks verslag over 
de uitgevoerde nacontroles in elk station, met commentaar bij de 
resultaten en genomen acties. Ook daaruit blijkt keer op keer dat 
de betrokken onderneming zich niet beperkt tot de voorgeschre-
ven aantallen nacontroles, maar dat in de betrokken onderneming 
gemiddeld meer dan 1 op de 40 voorgereden voertuigen op 
volledig willekeurige basis door de computer wordt aangeduid en 
aan een gedeeltelijke nacontrole onderworpen.

Op vraag van de staatssecretaris heeft de koepel van de auto-
keuringscentra GOCA begin maart een contract genegotieerd met 
een externe firma om alle Brusselse keuringscentra aan mystery 
controles te onderwerpen. De eerste campagne werd afgerond in 
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La première campagne a été achevée dans la seconde moitié 
du mois de juillet et le cabinet devrait obtenir un rapport d’un 
jour à l’autre. Pendant ce temps, une procédure a également été 
lancée par l’administration en vue de la nomination d’un auditeur 
externe.

En outre, la secrétaire d’État encourage toutes les initiatives 
des directions concernées afin d’automatiser davantage le 
processus d’inspection pour réduire encore davantage le risque 
de fraude. C’est ainsi qu’il a été décidé en concertation avec les 
deux autres Régions de remplacer, dans les mois à venir, tous 
les appareils analogiques pour la vérification du réglage des 
phares par des appareils numériques qui fonctionnent sur la base 
de caméras CCT, qui permettront d’objectiver les rejets et la 
d’améliorer la traçabilité.

Question n° 337 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
18 juillet 2017 (Fr.) :

Les méthodes alternatives à l’expérimentation animale en 
Région bruxelloise.

Faisant suite à la sixième réforme de l’État, soit depuis le 
1er juillet 2014, les Régions sont devenues compétentes pour le 
développement et la recherche de méthodes alternatives à l’expé-
rimentation animale.

Interrogée par mes soins en décembre 2016 sur l’absence d’un 
Centre bruxellois de recherche pour les méthodes alternatives, 
vous aviez répondu que vous organiseriez une concertation avec 
les autres Régions pour parvenir à une éventuelle collaboration et, 
in fine, arriver à un cofinancement pour des études de faisabilité 
en ce sens.

Début juillet, nous apprenions dans la presse les avancées 
réalisées en la matière du côté de la Région wallonne. C’est donc 
l’occasion que je saisis pour vous demander l’état de vos réalisa-
tions depuis ma précédente intervention. Dès lors,

1. Avez-vous pris contact avec vos homologues des autres 
Régions du pays pour une éventuelle collaboration et mise 
en commun des expertises pour développer davantage les 
méthodes alternatives à l’expérimentation animale ?

2. Quels sont les points qui achoppent dans les discussions et 
quels sont les partenaires qui ont été invités à participer à ce 
processus ? Les chercheurs scientifiques ont-ils été appelés à 
y participer et quel est leur point de vue défendu ?

3. Les Pays-Bas sont les grands pionniers européens en matière 
de méthodes alternatives. Des contacts ont-ils été entrepris 
avec vos homologues néerlandais ?

4. Le gouvernement a octroyé, en 2015 et 2016, une subvention 
de 30.000 euros à la VUB pour un projet de recherche destiné 
au développement de méthodes alternatives à l’expérimenta-
tion animale étalé sur plusieurs années. En ce qui concerne 
les animaux d’expérience il était prévu de lancer différentes 
actions en 2017. Quel est l’état de ce chantier, les avancées 

de tweede helft van juli en het kabinet verwacht eerstdaags het 
verslag hiervan. Ondertussen werd ook een procedure opgestart 
door de administratie met het oog op het aanstellen van een 
externe auditor.  

Verder stimuleert de staatssecretaris alle initiatieven van de 
betrokken directies om het keuringsproces verder te automati-
seren om zodoende de kans op fraude verder te beperken. Zo is 
intussen beslist in overleg tussen de regio’s om in de komende 
maanden alle analoge apparaten voor de controle op de afstelling 
van de lichten te vervangen door digitale toestellen die werken op 
basis van CCT-camera’s, hetgeen zal toelaten om de afkeuringen 
te objectiveren en de naspeurbaarheid te verbeteren.  

Vraag nr. 337 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
18 juli 2017 (Fr.) :

Alternatieve methodes voor experimenten met dieren in het 
Brussels Gewest.

Naar aanleiding van de zesde staatshervorming, te weten op 
1 juli 2014, zijn de Gewesten bevoegd voor de ontwikkeling en 
het onderzoek naar alternatieve methodes voor experimenten met 
dieren.

Toen ik u in december 2016 ondervroeg over het gebrek aan 
een Brussels onderzoekscentrum inzake alternatieve methodes, 
antwoordde u dat u overleg zou organiseren met de andere 
Gewesten met het oog op eventuele samenwerking, en in fine, 
cofinanciering voor haalbaarheidsstudies ter zake.  

Begin juli lazen wij in de pers over de vooruitgang ter zake in 
het Waals Gewest. Naar aanleiding daarvan wens ik u te vragen 
wat u hebt verwezenlijkt sedert mijn vraag.  

1. Hebt u contact opgenomen met uw collega’s van de andere 
Belgische Gewesten voor eventuele samenwerking en het 
delen van de expertise om de alternatieve methodes voor 
experimenten met dieren verder te ontwikkelen ?

2. Wat zijn de struikelblokken in de besprekingen en welke 
partners werden uitgenodigd om deel te nemen aan dit proces ? 
Werden wetenschappelijke onderzoekers opgeroepen om 
eraan deel te nemen en welk standpunt hebben zij verdedigd ?

3. Nederland is een grote Europese pionier op het vlak van 
alternatieve methoden. Werd contact opgenomen met uw 
Nederlandse collega’s ?

4. De regering heeft in 2015 en in 2016 een subsidie 
van30.000 euro toegekend aan de VUB voor een meerjarig 
onderzoeksproject met het oog op de ontwikkeling van alter-
natieve methodes voor experimenten met dieren. Inzake de 
proefdieren werden verschillende acties gepland in 2017. 
Hoe staat het met dit werk, welke vorderingen en resultaten 



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 september 2017 (nr. 32) 
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 septembre 2017 (no 32)314

réalisées et quels sont les résultats qui ont été jusqu’à présent 
engrangés ? Qu’en est-il également de la mise en place du 
Comité régional déontologique d’experts ?  

5. La Région compte développer un outil ou une plateforme 
d’échange en matière de méthodes alternatives en collabo-
ration avec des universités, ce qui permettra d’améliorer 
la transparence et la communication entre les centres de 
recherche qui utilisent des animaux d’expérience. Cet outil 
est-il à présent disponible et quel est le premier bilan y relatif 
que vous pouvez d’ores et déjà nous communiquer ? La 
journée d’étude dédiée au thème des animaux d’expérience 
a-t-elle été organisée et quelles sont les pistes qui en ont été 
dégagées pour les actions futures ?

Réponse : 

1. Pour une collaboration dans le cadre du développement de 
méthodes alternatives aux expérimentations animales, des 
contacts ont en effet été établis avec les deux autres Régions. 
Ces contacts ont eu lieu tant au niveau des administrations 
qu’au niveau des cabinets compétents en la matière.

2. Il y a eu des contacts avec différentes universités et également 
avec des instituts de recherche. Le sujet de débat principal 
qui est abordé est la question d’objectifs plus concrets dans 
la diminution du nombre d’expérimentations animales en 
Région bruxelloise. Au travers ces concertations, nous 
essayons de parvenir à un accord afin d’atteindre l’objectif 
fixé dans l’accord de majorité.

3. Il n’y a pas encore eu de contacts directs avec la secrétaire 
d’État néerlandaise chargée de cette matière. Ceci dit, 
nous avons pris connaissance avec grand intérêt de l’avis 
« Transitie naar proefdiervrij onderzoek » (« Transition vers 
des expérimentations sans animaux ») qui a été élaboré par 
le Comité National néerlandais d’avis pour la politique des 
expérimentations animales.

4. Pour cette année également, un nouveau subside de 
30.000 euros a été octroyé à la recherche du Professeur 
Vera Rogiers (VUB) pour le développement de méthodes 
de recherche alternatives, en remplacement d’expérimenta-
tions animales. Cette recherche est basée sur l’utilisation de 
cellules souches de peau humaines comme nouvelle source 
pour l’étude « in vitro » de l’hépatotoxicité des médicaments. 
A terme, l’objectif est que les modèles développés in vitro 
puissent être commercialisés, de telle sorte que les entreprises 
pharmaceutiques, qui ont encore aujourd’hui recours aux expé-
rimentations animales pour l’élaboration de médicaments, 
puissent à l’avenir utiliser des modèles 3D.

Via le soutien au projet de la Vrije Universiteit Brussel, le 
gouvernement bruxellois participe à une recherche qui en 
finalité mènera :

–  à la diminution du nombre d’expérimentations animales 
utilisées dans le cadre d’études pour la confection de 
médicaments ;

–  à la contribution à l’objectif lié aux expérimentations 
animales tel que spécifié dans l’Accord de gouvernement 
bruxellois ;

–  au rayonnement national et international de la Région de 
Bruxelles-Capitale sur le plan de la recherche de méthodes 
alternatives aux expérimentations animales.

werden tot nog toe geboekt ? Hoe staat het met de oprichting 
van het Gewestelijk deontologisch deskundigencomité ?  

5. Het Gewest is voornemens samen met de universiteiten een tool 
of platform voor de uitwisseling van alternatieve methodes uit 
te werken, wat de mogelijkheid zou bieden de transparantie 
en de communicatie tussen de onderzoekerscentra die gebruik 
maken van proefdieren te verbeteren. Deze tool is thans 
beschikbaar ; welke eerste resultaten kan u ons al meedelen ? 
Werd de studiedag inzake proefdieren georganiseerd en welke 
pistes werden er bereikt voor toekomstige acties ?  
 

Antwoord : 

1. Voor een samenwerking in het kader van de ontwikkeling 
van alternatieve methoden voor dierproeven zijn contacten 
geweest met de twee andere gewesten. Deze contacten hebben 
plaatsgevonden zowel op het niveau van de administratie als 
op niveau van de bevoegde kabinetten.

2. Er zijn contacten geweest met zowel verschillende universi-
teiten als met onderzoeksinstellingen. Het centrale discussie-
punt dat daarbij aan bod komt is de vraag naar meer concrete 
doelstellingen in de afbouw van het aantal dierproeven in het 
Brussels gewest. Via dit overleg proberen wij overeenstem-
ming te vinden om de in het regeerakkoord opgenomen doel-
stelling te bereiken.

3. Er zijn nog geen directe contacten met de bevoegde 
Nederlandse staatssecretaris geweest. Wij hebben wel met 
bijzondere interesse kennis genomen van het advies « Transitie 
naar proefdiervrij onderzoek », dat door het Nederlandse 
Nationaal comité advies dierproevenbeleid opgesteld werd.  
  

4. Ook dit jaar werd een nieuwe subsidie van 30.000 euro 
toegekend aan het onderzoek van Vera Rogiers (VUB) 
betreffende de ontwikkeling van alternatieve onderzoeksme-
thoden ter vervanging van proefdieren. Dit onderzoek richt 
zich op het gebruik van menselijke huidstamcellen als een 
nieuwe bron voor de « in vitro studie » van levertoxiciteit 
van geneesmiddelen. Op termijn is het de bedoeling dat de 
ontwikkelde in vitro modellen kunnen worden gecommerci-
aliseerd, zodat farmaceutische bedrijven, die nu nog gebruik 
maken van proefdieren in het kader van de ontwikkeling van 
geneesmiddelen, in de toekomst een beroep kunnen doen op 
3D-modellen.

Door het ondersteunen van het project van de Vrije Universiteit 
Brussel draagt de Brusselse Hoofdstedelijke Regering bij tot 
onderzoek dat op termijn zal leiden tot :

–  de vermindering van het aantal proefdieren dat gebruikt 
wordt in het kader van onderzoek naar geneesmiddelen ;  

–  het bijdragen tot het doel met betrekking tot proefdieren, 
vooropgesteld in het Brussels regeerakkoord ;  

–  de nationale en internationale uitstraling van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest op het vlak van onderzoek naar 
alternatieven voor proefdieren.
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Deux autres projets pour 2017 sont l’étude concernant 
l’analyse de risques dans les laboratoires et l’étude 
comparative des législations en lien avec la protection des 
animaux de laboratoire dans les différents États membres. 
Les deux études seront terminées cet automne et les résultats 
pourront être utilisés pour affiner davantage la politique en la 
matière.

En ce qui concerne la mise sur pied de la commission 
bruxelloise des expérimentations animales en remplacement 
du Comité déontologique, un projet d’Arrêté a déjà été 
approuvé en première lecture par le gouvernement le 18 mai 
dernier. Le texte sera soumis au gouvernement en 2e lecture 
dans le courant du mois de septembre. Un appel à candidatures 
pour cette commission a déjà été lancé au mois de juin dernier.

5. Un subside de 50.000 euros est prévu pour l’organisme 
qui sera l’initiateur d’un cadastre offrant un aperçu des 
expériences alternatives qui ont lieu dans les institutions 
établies sur le territoire bruxellois. Les différents organismes 
bruxellois intéressés peuvent introduire leur candidature 
jusqu’au 15 septembre. Via ce cadastre, les institutions auront 
la possibilité de vérifier quels tests ont déjà été mis en œuvre 
sans utilisation d’animaux. Ce cadastre serait ensuite relié à 
une plateforme européenne, ce qui augmentera davantage la 
transparence des alternatives.Ensuite, un groupe de pilotage 
sera réuni, associant tous les autres organismes bruxellois qui 
réalisent des expérimentations animales, dans le but de mener 
à bien la création du cadastre.  

Le 8 novembre, une journée d’étude sera organisée par le 
Département Bien-être animal de Bruxelles Environnement 
où un point de la situation sera fait des méthodes alternatives 
qui sont actuellement développées sur le territoire bruxellois, 
mais aussi dans nos pays voisins (Allemagne, Pays-Bas et 
France). Un représentant de la Commission européenne sera 
également présent pour aborder les progrès qui ont déjà été 
accomplis ainsi que les défis qui demeurent en Europe sur ce 
sujet. Cette journée d’étude se clôturera par un débat avec des 
scientifiques, des professionnels et des philosophes qui ont 
réfléchi sur les perspectives dans ce domaine.

Question n° 338 de M. Marc Loewenstein du 24 juillet 
2017 (Fr.) :

Subsides aux associations travaillant sur la sécurité routière 
à Bruxelles.

Dans le cadre de vos attributions liées à la sécurité routière, 
vous soutenez financièrement diverses associations.

–    Pourriez-vous me communiquer les conditions et critères 
d’octroi des subventions pour l’appel à projets publié pour 
l’année 2017 ?

–    Quel est le montant total des subsides prévus pour les associa-
tions en 2017 ?

–    Combien de projets ont-ils été introduits en 2017 ? Par qui et 
pour quels montants respectifs ?

Twee andere projecten voor 2017 zijn de studie betreffende 
de risicoanalyse in de laboratoria en de vergelijkende studie 
naar de regelgeving inzake de bescherming van proefdieren 
in de verschillende lidstaten. Beide studies zullen dit najaar 
afgeleverd worden en de resultaten benut om het beleid verder 
te verfijnen.  

Wat betreft de oprichting van de Brusselse Commissie voor 
dierproeven ter vervanging van het deontologisch comité werd 
reeds een ontwerp van besluit door de regering in eerste lezing 
goedgekeurd op 18/5. De tekst wordt in september in tweede 
lezing aan de Regering voorgelegd. Een oproep tot kandidaats-
telling voor deze Commissie werd reeds gelanceerd in juni.  

5. Een budget van 50.000 euro wordt voorzien om als subsidie 
toe te kennen aan de instelling die de trekker wil zijn van een 
kadaster met een overzicht van de alternatieve proeven die 
plaatsvinden aan de instellingen op het Brussels grondgebied. 
De verschillende Brusselse instellingen hebben nog tot 15 
september de tijd om zich hiervoor kandidaat te stellen. Via 
dat kadaster kunnen de verschillende instellingen nagaan 
welke proeven reeds uitgevoerd werden zonder het gebruik 
van dieren. Dit kadaster zou vervolgens aansluiten op een 
Europees platform, wat de transparantie inzake de alternatie-
ven nog meer zal vergroten. Vervolgens zal er een stuurgroep 
samengebracht worden waarin ook alle andere Brusselse 
instellingen die dierproeven uitvoeren betrokken zijn, met als 
doel de oprichting van het kadaster in goede banen te leiden.

Op 8 november zal een studiedag georganiseerd worden 
door het Departement Dierenwelzijn van Leefmilieu Brussel 
waarbij een stand van zaken opgemaakt wordt van de alterna-
tieve methodes die vandaag op het Brussels grondgebied maar 
ook bij onze buren (Duitsland, Nederland, Frankrijk) worden 
ontwikkeld. Hierbij zal ook een vertegenwoordiger van de 
Europese Commissie de reeds geboekte vooruitgangen en de 
uitdagingen binnen Europa aankaarten. Deze studiedag zal 
tenslotte afgesloten worden met een debat met wetenschap-
pers, professionals en filosofen die hebben nagedacht over de 
perspectieven in dit domein.

Vraag nr. 338 van de heer Marc Loewenstein d.d. 24 juli 
2017 (Fr.) :

Subsidies voor verenigingen die voor verkeersveiligheid in 
Brussel ijveren.

In het kader van uw bevoegdheden verleent u financiële steun 
aan verschillende verenigingen.

–    Kunt u de voorwaarden en criteria voor de toekenning van 
subsidies meedelen voor de projectoproep die werd bekend-
gemaakt voor het jaar 2017 ?

–    Wat is het totaalbedrag van de subsidies die in 2017 voor de 
verenigingen zijn uitgetrokken ?

–    Hoeveel projecten werden ingediend in 2017 ? Door wie ? 
Voor welke respectieve bedragen ?
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–    Combien de projets ont-ils été acceptés en 2017 et pour quel 
montant ?

–    Pour chaque projet accepté, pourriez-vous m’informer du 
montant déjà libéré, du montant à encore verser et des raisons 
pour lesquelles le reliquat du subside n’a pas encore été versé ?

–    L’appel à projets pour l’année 2018 a-t-il déjà été lancé ? Dans 
l’affirmative, pourriez-vous également me communiquer les 
conditions et critères d’octroi des subventions prévus dans ce 
nouvel appel et me préciser la date limite à laquelle les projets 
doivent être introduits ?

Réponse : J’ai le plaisir de communiquer la réponse suivant à 
l’honorable député.

Comme vous le savez, nous voulons au travers des 
subventions à des ASBL soutenir des actions et des projets précis 
pour atteindre des publics spécifiques via des organisations qui les 
représentent ou qui ont l’expérience et l’expertise dans le domaine 
de la sécurité routière.

Les projets doivent s’inscrire dans les objectifs du Plan 
d’action bruxellois de sécurité routière. Plus concrètement, voici 
les sujets éligibles en 2017 pour les subsides sécurité routière :  

1. Thèmes spécifiques (tous âges) :

a) Vitesse adaptée, vitesse réduite (zone 30) : augmentation 
du soutien et de la compréhension de cette mesure.

b) Respect entre usagers de la route : séniors et jeunes, 
processus participatif, intergénérationnel pour la conscien-
tisation mutuelle des spécificités et des handicaps.

2. Offre au profit des écoles :

a) Éducation à la sécurité routière pour différents groupes de 
jeunes en fonction de leur âge. Le public cible est l’enfant 
/ le jeune en tant que piéton, cycliste, passager, utilisateur 
des transports publics, etc.

b) Comment je me comporte dans le trafic en tant que piéton 
ou cycliste ? Comment je me déplace de manière sûre ? 
Brevet du piéton et brevet du cycliste.

c) La sécurité routière dans les environs de l’école et sur le 
chemin de l’école ainsi que le chemin inverse. Cela peut 
aussi concerner l’organisation des rues d’écoles.

d) Spécifique pour des écoles secondaires :

–  sensibilisation à la vitesse, alcool/drogues, respect… 
dans le trafic ;

–  avancer en toute sécurité à vélo, à pied, avec un 
scooter…

3. Offre au profit de maisons de jeunes

a) Sensibilisation concernant le comportement à risque : 
alcool/drogues dans le trafic, vitesse, jouer en rue, le 
respect entre les usagers de la route.

4. La Sécurité routière dans le cadre de sorties et fêtes

a) Alcool/drogues dans le trafic

b) Actions spécifiques à des endroits de sortie ou à des 
évènements

–    Hoeveel projecten werden aanvaard in 2017 ? Voor welk 
bedrag ?

–    Kunt u voor elk aanvaard project het reeds gestorte bedrag 
en het nog te storten bedrag vermelden, alsook de redenen 
waarom het saldo van de subsidie nog niet werd gestort ?

–    Is de projectoproep voor het jaar 2008 al gedaan ? Zo ja, kunt 
u eveneens de voorwaarden en criteria voor de toekenning 
van subsidies voor de nieuwe projectoproep meedelen, 
alsook de uiterste datum waarop de projecten moeten worden 
ingediend ?

Antwoord : Ik heb de eer het Geachte Lid volgend antwoord 
mee te delen :

Zoals u weet, willen wij door middel van subsidies aan 
vzw’s gerichte acties of projecten ondersteunen om specifieke 
doelgroepen te bereiken via organisaties die hen vertegenwoordi-
gen of beschikken over de ervaring en expertise op het vlak van 
verkeersveiligheid.

De projecten dienen zich in te schrijven in de doelstellingen 
van het Brussels Verkeersveiligheidsactieplan. Concreet komen 
volgende onderwerpen in aanmerking voor subsidies verkeersvei-
ligheid 2017 :

1. Specifieke onderwerpen (alle leeftijden) :

a) Aangepaste snelheid, lage snelheid (zone 30) : verhoging 
van het draagvlak en begrip van deze maatregel.

b) Respect tussen weggebruikers : senioren en jongeren, 
participatief, intergenerationeel proces ter wederzijdse 
bewustwording van beperkingen.

2. Aanbod ten voordele van scholen :

a) Verkeersveiligheidseducatie naar specifieke leeftijdsgroe-
pen afgestemd op de leeftijd. Het doelpubliek is het kind / 
de jongere als voetganger, fietser, passagier, gebruiker van 
het OV,…

b) Hoe gedraag ik mij in het verkeer als voetganger of 
fietser ? Hoe verplaats ik me veilig ? Voetgangersbrevet 
en fietsbrevet.

c) Verkeersveiligheid in de omgeving van de school en op 
de weg van en naar school. Dit kan ook de organisatie van 
schoolstraten betreffen.

d) Specifiek voor secundaire scholen :

–  sensibilisering snelheid, alcohol/drugs, respect,… in 
het verkeer ;

–  verkeersveilig met de fiets, te voet, per scooter,…  

3. Aanbod ten voordele van jeugdhuizen

a) Sensibilisering betreffende risicogedrag : alcohol/drugs 
in het verkeer, snelheid, spelen op straat, respect tussen 
weggebruikers…

4. Verkeersveiligheid in het kader van uitgaan en feesten

a) Alcohol/drugs in het verkeer

b) Specifieke acties op uitgangsplaatsen of evenementen  
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c) Développement et soutien d’initiatives privées pour des 
moyens de transport alternatifs pour rentrer à la maison

5. Formations multimodales pour séniors afin qu’ils se déplacent 
de façon active

a) Comment se déplacer à pied de manière sûre ?

b) Se remettre en selle, vélo traditionnel, vélo électrique…

c) Prendre les transports en commun.

d) En voiture, connaitre ses limites et travail d’anticipation, 
choisir ses moments de déplacement.

6. Actions par rapport à des moyens de déplacement spécifiques : 
être sur la route de manière sûre, visibilité pour cyclistes ou 
piétons, angle mort des camions, etc.

7. Création d’un label « Sécurité routière » pour entreprises

8. La participation – encourager l’interaction entre les citoyens 
et les pouvoirs publics dans le cadre de la sécurité routière

9. Innovation

Pour cet appel à projets, un montant de 500.000 euros a été 
prévu.

À la suite de l’approbation du conseil des ministres, Bruxelles 
Mobilité a été chargé de rédiger l’appel à projets. Cet appel sera 
lancé dans le courant du mois de septembre. Néanmoins, jusqu’à 
ce jour, deux projets avaient déjà été soumis :  

–  Une demande de subsides de 123.548 euros de Mobiel 21 
pour le projet Ping !

–  Une demande de subsides de 28.400 euros pour « Trage 
Wegen » (« Routes lentes »).

La demande de Mobiel 21 a entretemps été approuvée. Il y a 
déjà eu un premier montant de 98.838,4 euros qui a été libéré. La 
deuxième partie de 24.709,6 euros sera libérée à la conclusion du 
projet et après présentation des pièces justificatives.

En ce qui concerne les subsides pour l’année 2018, les 
conditions spécifiques seront définies au cours du premier 
trimestre de 2018. Le budget qui y sera affecté dépendra de l’éla-
boration du budget général qui se fera fin 2017.

Question n° 339 de Mme Carla Dejonghe du 1er aout 2017 
(N.) :

Les examinateurs exclusivement francophones du centre 
d’examens de Schaerbeek.

On a appris récemment qu’aucun examinateur néerlandophone 
n’était présent ou disponible lorsqu’un Bruxellois néerlandophone 
a présenté son examen de conduite pratique au centre d’examens 
de Schaerbeek. Il est difficile de savoir s’il s’agit d’une situation 
exceptionnelle ou si ce centre d’examens n’emploie effectivement 
aucun examinateur néerlandophone.

c) Ontwikkeling of ondersteuning van privéinitiatieven voor 
alternatieve verplaatsingsmodi om terug naar huis te keren

5. Multimodale opleidingen voor senioren om zich actief te 
verplaatsen

a) Veilig te voet verplaatsen.

b) Terug met de fiets, traditionele fiets, elektrische fiets,…

c) Het openbaar vervoer nemen.

d) Met de auto, de beperkingen kennen en anticipatie, kiezen 
van het moment van verplaatsing.

6. Acties ten aanzien van bepaalde verplaatsingsmodi : verkeers-
veilig de weg op, zichtbaarheid voor fietsers of voetgangers, 
dode hoek bij vrachtwagens,…

7. Creatie van een label « Verkeersveilig » voor bedrijven

8. Participatie — bevorderen van interactie tussen burger en 
overheid in het kader van verkeersveiligheid

9. Innovatie

Voor deze projectoproep werd een bedrag voorzien van 
500.00 euro.

Volgend op de goedkeuring door de Ministerraad werd 
Brussel Mobiliteit belast met het uitschrijven van de oproep tot 
projecten. Deze oproep zal in de loop van de maand september 
gelanceerd worden. Desalniettemin werden er tot op vandaag 
reeds twee aanvragen ingediend :

–  Een subsidieaanvraag van 123.548 euro door Mobiel 21 
voor het project Ping !

–  Een subsidieaanvraag van 28.400 euro door Trage Wegen 

De aanvraag door Mobiel 21 werd ondertussen goedgekeurd. 
Er werd een eerste schijf van 98.838,4 euro vrijgegeven. De 
tweede schijf van 24.709,6 euro zal vrijgegeven worden bij afloop 
van het project en na voorlegging van de verantwoordingsstukken.

Voor wat betreft de subsidies voor het jaar 2018 zullen de 
specifieke voorwaarden vastgelegd worden in het eerste kwartaal 
van 2018. Het budget dat hiertoe voorzien wordt, zal onderwerp 
uitmaken van de begrotingsopmaak eind 2017.

Vraag nr. 339 van mevr. Carla Dejonghe d.d. 1 augustus 
2017 (N.) :

De uitsluitend Franstalige examinators in examencentrum 
Schaarbeek.

Wij vernamen onlangs dat er geen Nederlandstalige examinator 
aanwezig/beschikbaar was wanneer een Nederlandstalige 
Brusselaar zijn praktisch motorijexamen aflegde in het examen 
centrum te Schaarbeek. Het is onduidelijk of dit een uitzonder-
lijke situatie was of dat er effectief geen enkele Nederlandstalige 
examinator tewerkgesteld is in het betreffende examencentrum.
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La loi sur l’emploi des langues en matière administrative 
s’applique pourtant, dans le cadre et les limites de la tâche qui 
leur a été confiée, aux centres agréés pour l’organisation des 
examens théoriques et pratiques en vue de l’obtention du permis 
de conduire. Par conséquent, il nous semble qu’en vertu de la loi 
les deux centres d’examens bruxellois sont tenus de permettre 
également de passer son examen de conduite tant théorique que 
pratique en néerlandais. La bonne compréhension de toutes les 
manœuvres et questions est en effet cruciale pour les chances de 
réussite.

En outre, le centre d’examens a remis au candidat conducteur 
une liste de tous les centres d’examens bruxellois et wallons. 
Aucune information sur les centres d’examens flamands.

Je voudrais dès lors vous poser les questions suivantes :

1. Comment garantit-on le bilinguisme dans les deux centres 
d’examens bruxellois ? Pourquoi aucun examinateur néer-
landophone n’était-il présent dans le centre de Schaerbeek le 
13 juillet 2017 ? Comment peut-on éviter cela à l’avenir ?  

2. Pourquoi le centre d’examens de Schaerbeek donne-t-il 
uniquement des informations sur les centres d’examens 
bruxellois et wallons ? Les centres d’examens flamands 
peuvent-ils être joints à cette liste ?

Réponse : Voici la réponse que j’ai l’honneur de fournir à 
l’honorable députée :

Comme vous le savez, l’examen pour l’obtention du permis 
de conduire catégorie A comprend une première partie sur un 
terrain non situé sur la voie publique et une deuxième partie sur 
la voie publique.

D’après les statistiques du centre d’examen de Schaerbeek, 
aucun examen de conduite pour le permis A ne s’est déroulé le 
13 juillet dernier en dehors de la voie publique.

En ce qui concerne les examens sur la voie publique, pas un 
seul candidat qui était enregistré pour un examen catégorie A n’a 
été refusé et il n’y a pas eu de report d’examen non plus.  

Pour les examens moto, il est prévu qu’ils se passent 
uniquement sur rendez-vous. À la prise du rendez-vous, le candidat 
indique s’il souhaite un examen en français ou en néerlandais. 
En fonction de ce choix, un examinateur néerlandophone ou 
francophone est mis à la disposition du candidat.

Pour le 13 juillet dernier, il n’y avait aucun rendez-vous 
planifié pour un examen moto en néerlandais.

Par rapport à la liste des candidats inscrits ce jour-là pour un 
examen catégorie A, la question porte sur un candidat de nationalité 
néerlandaise qui est domicilié à Bruxelles. Cette personne a passé 
son examen théorique en néerlandais. Cependant, il a suivi des 
cours dans une auto-école bruxelloise francophone. Il a passé son 

De taalwet bestuurszaken is wel degelijk van toepassing op 
de erkende centra voor de organisatie van de theoretische en 
praktische examens voor het verkrijgen van een rijbewijs binnen 
het kader en de perken van de hen opgedragen taak. Bijgevolg 
lijkt het ons wettelijk verplicht dat mensen in beide Brusselse 
centra zowel hun theoretisch als praktisch (moto)rijexamen 
ook in het Nederlands kunnen afleggen. Het correct begrijpen 
van alle manœuvres en vragen is immers allesbepalend voor de 
slaagkansen.  

Daarenboven bezorgde het examencentrum de kandidaat-be-
stuurder een lijst met alle Brusselse en Waalse examencentra. 
Over de Vlaamse examencentra had men geen informatie.

Vandaar volgende vragen :

1. Hoe wordt de tweetaligheid in de twee Brusselse examen-
centra gegarandeerd ? Waarom was er op 13 juli 2017 geen 
enkele Nederlandstalige examinator aanwezig in het centrum 
te Schaarbeek ? Op welke manier kan dit voortaan vermeden 
worden ?

2. Waarom verdeelt het examencentrum te Schaarbeek enkel 
informatie over de Brusselse en Waalse examencentra ? 
Kunnen de Vlaamse examencentra worden toegevoegd aan 
deze lijst ?

Antwoord : Ik heb de eer het geachte lid volgend antwoord 
mee te delen :

Zoals u weet, omvat het examen tot het verkrijgen van een 
rijbewijs categorie A een eerste gedeelte op een terrein dat niet tot 
de openbare weg behoort en een tweede gedeelte op de openbare 
weg.

Volgens de statistieken van het examencentrum in Schaarbeek 
werden er op 13 juli ll. geen rijexamens categorie A afgenomen op 
een terrein buiten de openbare weg.

Wat betreft het examen op de openbare weg werd er op 
diezelfde 13 juli geen enkele kandidaat die ingeschreven was voor 
een examen categorie A geweigerd, noch diende een examen te 
worden uitgesteld.

Het is zo dat praktische moto examens steeds op afspraak 
worden afgenomen. Bij de afspraak meldt de kandidaat of hij een 
Franstalig dan wel een Nederlandstalig examen wenst. Op basis 
van deze keuze wordt dan een Nederlandstalige of Franstalige 
examinator ter beschikking gehouden van de kandidaat.

Voor 13 juli jongsleden, was er geen enkele afspraak gepland 
voor een Nederlandstalig moto examen.

Voortgaande op de lijst van kandidaten die deze dag inge-
schreven waren voor het examen categorie A heeft de kwestie 
betrekking op een kandidaat met Nederlandse nationaliteit die 
gedomicilieerd is in Brussel. Deze persoon heeft zijn theorie 
examen in het Nederlands afgelegd. Hij heeft echter les gevolgd 
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examen pratique en terrain privé le 5 juillet et son examen sur la 
voie publique le 13 juillet, à chaque fois en français.  

Vraisemblablement, le candidat a voulu changer sur place la 
langue dans laquelle il devait passer l’examen. Mais exception-
nellement, cela fut impossible en raison d’un congé de maladie de 
l’examinateur néerlandophone ce jour-là.

ACT dispose d’assez d’examinateurs néerlandophones pour 
les examens des candidats néerlandophones puissent se dérouler 
en néerlandais. Concrètement, il y a 14 examinateurs, dont 3 néer-
landophones. C’est largement suffisant compte tenu du nombre 
d’examens passés en néerlandais en Région bruxelloise.  

Sur demande, les centres d’examen continueront de fournir 
une liste de tous les centres d’examen belges : bruxellois, wallons 
et flamands. Tous les centres belges d’examen peuvent également 
être consultés sur le site internet du GOCA.

Question n° 340 de M. Pierre Kompany du 3 aout 2017 
(Fr.) :

Le télétravail au sein de la fonction publique régionale.

Le télétravail prend une place de plus en plus importante au 
sein des entreprises privées. Les avantages pour les employeurs, les 
employés mais également pour l’environnement sont nombreux. 
Si l’écobilan complet du télétravail n’a pas été calculé, il semble 
pouvoir fortement diminuer certaines dépenses et le temps perdu 
à cause des transports.

Le secteur public a lui aussi investi dans ce nouveau mode 
de travail. Pourriez-vous me fournir sous forme de tableau, pour 
les années 2014, 2015, 20l6 et 2017, les informations suivantes :

–    Combien de travailleurs au sein de vos administrations et OIP 
profitent-ils de ce mode de travail ?

–    Pourriez-vous me transmettre le nombre de jours actuellement 
prestés à domicile ?

–    Pourriez-vous également différencier au sein de votre réponse 
les différents types de travail à domicile (le travail dit 
structurel, le travail occasionnel et le travail de circonstance) ?

–    Le travail à domicile a-t-il influencé la productivité des tra-
vailleurs ? De quelle manière ?

–    Pourriez-vous m’éclairer quant à la proportion de femmes/
hommes utilisant ce mode de travail ?

Réponse : Je peux vous fournir les informations suivantes en 
ce qui concerne les services relevant de ma compétence. Pour ce 
qui concerne Bruxelles Environnement :

Les chiffres de la présente réponse concernent le département 
Bien-être animal de Bruxelles Environnement.

in een Franstalige Brusselse rijschool. Hij heeft op 5 juli zijn 
rijexamen op het terrein buiten het verkeer afgelegd en op 13 juli 
zijn examen op de openbare weg, telkens in het Frans.

Vermoedelijk wenste de kandidaat ter plekke de taal waarin 
hij het examen aflegde, te veranderen. Dit was uitzonderlijk niet 
mogelijk wegens ziekte van een Nederlandstalige examinator die 
dag.

Automobiel-Controle & Techniek beschikt over 
voldoende Nederlandstalige examinatoren om het examen 
van Nederlandstalige kandidaten in het Nederlands af te 
nemen. In concreto gaat het om 14 examinatoren waarvan 3 
Nederlandstaligen. Dit is ruim in verhouding met het aantal 
Nederlandstalige examens in het Brussels Gewest.

Desgevraagd zullen de examencentra steeds een lijst met 
alle Belgische examencentra verstrekken, Brusselse, Waalse 
en Vlaamse. Alle Belgische examencentra kunnen bovendien 
worden teruggevonden op de website van GOCA.

Vraag nr. 340 van de heer Pierre Kompany d.d. 3 augustus 
2017 (Fr.) :

Het thuiswerk in het gewestelijk openbaar ambt.

Het thuiswerk krijgt een steeds ruimere plaats binnen de private 
bedrijven. De voordelen voor de werkgevers, de werknemers en 
voor het milieu zijn talrijk. De volledige ecologische balans van 
thuiswerk is niet berekend, maar het zou bepaalde uitgaven en de 
verloren tijd tijdens het transport sterk kunnen verminderen.  

De openbare sector heeft ook geïnvesteerd in dit nieuw soort 
werken. Graag in de vorm van een overzicht en voor de jaren 
2014, 2015, 2016 en 2017 de volgende informatie.

–    Hoeveel werknemers binnen uw bestuur en de ION’s maken 
gebruik van de mogelijkheid van thuiswerk ?

–    Graag een overzicht van het aantal dagen die thans thuis 
gepresteerd worden.

–    Graag een opsplitsing volgens het soort thuiswerk (het 
zogeheten structurele werk, het occasionele werk en het 
gelegenheidswerk).

–    Heeft het thuiswerk invloed gehad op de productiviteit van de 
werknemers ? Hoe ?

–    Wat is de verhouding vrouwen en mannen bij dit soort werk ?  

Antwoord : Wat betreft de diensten die onder mijn 
bevoegdheid vallen kan ik u het onderstaande meedelen. Voor wat 
betreft Leefmilieu Brussel :

De cijfers van dit antwoord betreffen het departement 
Dierenwelzijn van de administratie Leefmilieu Brussel.
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Ci-dessous, vous trouvez le nombre de travailleurs du 
département qui profitent de ce mode de travail, ainsi que la 
différenciation selon le type de travail à domicile :

Type 2014 2015 2016 2017

Structurel 0 0 2 2

Occasionnel 0 0 0 1

Mobile 0 0 0 0

Le télétravail structurel est autorisé pour 1 jour par semaine. 
Le télétravail occasionnel est autorisé pour maximum 3 jours par 
mois. Le nombre de jours de télétravail effectivement effectués 
n’est pas connu, car il est fréquent que le jour soit déplacé ou 
annulé pour des raisons de nécessité de service.  

Le télétravail est fort apprécié par les personnes le pratiquant, 
qui y trouvent notamment un meilleur équilibre entre vie privée 
et vie professionnelle. La motivation et l’épanouissement des 
travailleurs apporte une meilleure productivité personnelle, ce qui 
bénéficie au service.

En ce qui concerne votre dernière question, les membres du 
personnel du département Bien-être animal qui télétravaillent sont 
toutes des femmes.

En ce qui concerne le CIRB et IRISteam :

Au sein du CIRB et l’ASBL IRISteam, un projet pilote 
télétravail a été mené au cours de l’année 2015.

Pour ce projet pilote, quelques fonctions étaient concernées, 
pour un total de 57 collaborateurs.

Ce projet pilote autorisait un max de 3j/mois de télétravail.  

Afin de tirer les enseignements de ce projet pilote, nous avons 
évalué cette expérience via une enquête destinée aux collabora-
teurs ayant effectué du télétravail dans la phase pilote ainsi qu’à 
leurs managers.

L’analyse des résultats de ce projet pilote a mis en lumière les 
points suivants :

–  amélioration des relations avec les collaborateurs 
concernés ;

–  amélioration de la qualité du travail ;

–  amélioration de l’efficacité et donc de la productivité ;

–  amélioration du bien-être.

Sur la base de ces résultats très encourageants, la direction 
du CIRB et de l’ASBL IRISteam a décidé d’étendre le télétravail 

Hieronder vindt u een overzicht van het aantal medewerkers 
van het departement dat gebruik maakt van deze manier van 
werken, alsook een opdeling naargelang het soort thuiswerken :

Type 2014 2015 2016 2017

Structureel 0 0 2 2

Occasioneel 0 0 0 1

Mobiel 0 0 0 0

Structureel thuiswerken is toegelaten ten belope van 1 dag 
per week. Occasioneel thuiswerken is toegestaan maximum ten 
belope van 3 dagen per maand. Het aantal effectief thuis gewerkte 
dagen is niet bekend, aangezien het regelmatig gebeurt dat zo’n 
dag ofwel verzet ofwel geannuleerd wordt omwille van noodwen-
digheden van de dienst.

Thuiswerken wordt sterk gewaardeerd door de personen die 
er gebruik van maken, die op die manier een betere balans vinden 
tussen hun privéleven en hun werk. Deze motivatie en stimulans 
voor de medewerkers zorgt voor een grotere persoonlijke produc-
tiviteit, wat de dienst ten goede komt.

Wat betreft uw laatste vraag, kan ik u meedelen dat de leden 
van het departement Dierenwelzijn die gebruik maken van 
telewerk allen dames zijn.

Voor wat betreft het CIBG en IRISteam :

Binnen het CIBG en de vzw IRISteam is een proefproject 
telewerken in 2015 gebeurd.

Bij dit proefproject waren een aantal functies betrokken, voor 
een totaal van 57 medewerkers.

Dit proefproject gaf toelating voor een maximum van 3 dagen/
maand telewerken.

Om lessen uit dit proefproject te trekken hebben we deze 
ervaring geanalyseerd via een enquête voor medewerkers 
die telewerk hebben verricht in de proefperiode, alsook voor 
managers.

De analyse van de resultaten van dit proefproject heeft de 
volgende punten aan het licht gebracht :

–  verbetering van de betrekkingen met de betrokken 
medewerkers ;

–  verbetering van de werkkwaliteit ;

–  verbetering van de efficiëntie en dus de productiviteit ;

–  verbetering van het welzijn.

Op basis van deze zeer bemoedigende resultaten heeft 
de directie van het CIBG en de vzw IRISteam beslist om het 
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à l’ensemble des collaborateurs (sauf quelques fonctions bien 
délimitées), sur base volontaire, à partir de début 2016.  

Au 31/12/2016, après une année de télétravail généralisé, 203 
collaborateurs avaient signé l’avenant permettant le télétravail.  

Pour l’année 2016, 2.504 jours de télétravail ont été 
comptabilisés.

Le télétravail s’inscrit dans le cadre suivant :

–  La participation au télétravail se fait sur base volontaire

–  Un maximum de 3 jours de télétravail est autorisé par mois. 

–  Pour pouvoir prétendre pratiquer le télétravail, chaque col-
laborateur doit signer un avenant à son contrat de travail

–  Respect de la charte télétravail

Tous ces jours de télétravail s’inscrivent dans le cadre du 
télétravail structurel.

L’accès au télétravail se fait sur base volontaire, et est permis 
pour toutes les fonctions (hormis quelques-unes), il n’y a pas de 
distinction liée au sexe.

Question n° 341 de M. Hamza Fassi-Fihri du 3 aout 2017 
(Fr.) :

L’application Fix My Street.

Fix My Street est une initiative de Bruxelles Mobilité en 
collaboration avec les communes et les institutions bruxelloises. 
Il s’agit d’une mise en pratique de la Smart City. Rencontre-t-elle 
le succès attendu ?

Pourriez-vous me transmettre un tableau intégrant, par 
catégories d’incident :

–  leur nombre ;

–  le délai moyen d’intervention afin de traiter le problème ;  

–  le nombre de signalements par communes ?

Au niveau de l’application en tant que telle :

–  Combien de personnes l’ont-elles téléchargée ?

–  Les utilisateurs sont-ils occasionnels ou réguliers ?

–  Quel est son cout pour la Région ?

–  Quel est son cout pour les communes et comment s’effectue 
sa répartition ?

telewerken uit te breiden tot het geheel van de medewerkers 
(behalve een aantal welomschreven functies) op vrijwillige basis, 
vanaf begin 2016.

Op 31/12/2016, na een jaar veralgemeend telewerken, hadden 
203 medewerkers het aanhangsel waarmee telewerken toegestaan 
is ondertekend.

Voor het jaar 2016 zijn 2.504 dagen telewerken meegerekend.
 

Het telewerken gebeurt binnen het volgende kader :

–  Deelname aan telewerken gebeurt op vrijwillige basis

–  Een maximum van 3 dagen telewerken per maand is 
toegestaan.

–  Om telewerken te kunnen verrichten moet elke medewerker 
een aanhangsel van zijn arbeidsovereenkomst tekenen.

–  Inachtneming van het charter Telewerken

Al deze dagen telewerken passen in het kader van het 
structureel telewerken.

De toegang tot telewerken gebeurt op vrijwillige basis en 
is toegestaan voor alle functies (behalve een aantal), er is geen 
onderscheid op basis van geslacht.

Vraag nr. 341 van de heer Hamza Fassi-Fihri d.d. 
3 augustus 2017 (Fr.) :

De app Fix My Street.

Fix My Street is een initiatief van Brussel Mobiliteit in samen-
werking met de gemeenten en de Brusselse instellingen. Het is 
een praktische toepassing van Smartcity. Wordt het verhoopte 
succes bereikt ?

Kunt u me een overzicht bezorgen, bij de categorie ongevallen, 
met :

–  het aantal ;

–  de gemiddelde interventietijd om het probleem aan te 
pakken ;

–  het aantal meldingen bij de gemeente ?

Wat de app betreft :

–  Hoeveel personen hebben die gedownload ?

–  Gaat het over occasionele of regelmatige gebruikers ?

–  Hoeveel kost dat aan het Gewest ?

–  Hoeveel kost dat aan de gemeenten en hoe wordt een en 
ander verdeeld ?



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 september 2017 (nr. 32) 
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 septembre 2017 (no 32)322

Réponse : Fix My Street :

L’application FMS a été lancée en 2013 par le CIRB et fait 
régulièrement l’objet d’ajustements.

Outre les communes, les partenaires du projet sont également 
des gestionnaires de réseau comme Vivaqua, Sibelga, Proximus, 
la STIB. Actuellement, le projet est géré par le CIRB, Bruxelles 
Mobilité et les cabinets respectifs.

En 2017, Bruxelles-Propreté a été directement lié à l’appli-
cation. Ainsi, les signalements ne passent plus d’abord par la 
commune avant d’arriver chez Bruxelles-Propreté et les catégories 
ont été étendues.

Voici le nombre d’incidents par catégorie :

1. Nombre d’incidents par catégorie pour l’année 2016

Pour l’année 2016, nous comptons au total 24 784 incidents, 
répartis par catégorie :

–  Avaloir - Avaloir bouché : 704

–  Avaloir - Grille manquante : 133

–  Déchets - propreté publique- Déchets de chantier : 745

–  Déchets - propreté publique- Encombrants : 3278

–  Déchets - propreté publique - Sac éventré : 5930  

–  Déchets - propreté publique- Signalisation : 533

–  Eclairage - Allumée en continu : 195

–  Eclairage - Autres : 237

–  Eclairage - Clignote : 25

–  Eclairage Dégats 335

–  Eclairage Éteint 1183

–  Fontaine Déborde 22

–  Fontaine Hors service 13

–  Mobilier urbain Accidenté 998

–  Mobilier urbain Manquant 1691

–  Plantation Branche 109

–  Plantation Élagage 73

–  Plantation Végétation gênante 366

–  Revêtement Marquage 657

–  Revêtement Nid de poule 1601

–  Revêtement Revêtement dégradé 3901

–  Signalisation Feu tricolore 440

–  Signalisation Panneau 1546

–  Taque Bruyante 69

2. Nombre d’incidents signalés par commune et catégorie.

Antwoord : Fix my street :

De applicatie FMS werd in 2013 opgestart door het CIBG en 
wordt regelmatig aangepast.

Partners in het project naast de gemeentes zijn ook netbeheer-
ders zoals Vivaqua, Sibelga, Proximus, MIVB) Momenteel wordt 
het project beheerd door CIBG, Brussel mobiel en respectievelijke 
kabinetten.

In 2017 werd Net Brussel rechtstreeks aan de applicatie 
gekoppeld. Zo gaan de meldingen niet meer via een omweg van de 
gemeente naar Net Brussel en werden de categorieën uitgebreid.  

Hierbij het aantal incidenten per categorie :

1. Aantal incidenten per categorieën voor het jaar 2016

Voor het jaar 2016 komen we uit op een totaal aantal van 24 
784 incidenten per categorie :

–  Rioolkolk - verstopte rioolkolken : 704

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 133

–  Afval - Openbare netheid - Werfafval : 745

–  Afval - Openbare netheid - Grofvuil : 3278

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak 
5930

–  Afval - Openbare netheid - Signalisatie : 533

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 195

–  Verlichting - Overige 237

–  Verlichting - Flikkert : 25

–  Verlichting Schade 335

–  Verlichting Uitgeschakeld 1183

–  Fontein die overloopt 22

–  Fontein buiten dienst 13

–  Stadsmeubilair Beschadigd 998

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 1691

–  Planten Takken 109

–  Planten Snoeien 73

–  Planten Hinderlijke gewassen

–  Bekleding Markering 657

–  Bekleding Gaten in het wegdek 1601

–  Bekleding Beschadigde bekleding 3901

–  Signalisatie Verkeerslicht 440

–  Signalisatie Bord 1546

–  Riooldeksel Geluidshinder 69

2. Aantal incidenten gemeld per gemeente en categorie
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Pour l’année 2016, le nombre de signalements par commune, 
répartis par catégorie :

Anderlecht : 6173 incidents pour l’année 2016

–  Avaloir - Avaloir bouché : 252

–  Avaloir - Grille manquante : 29

–  Déchets - propreté publique - Déchets de chantier : 211

–  Déchets - propreté publique - Encombrants : 1588

–  Déchets - propreté publique - Sac éventré : 2100  

–  Déchets - propreté publique- Signalisation : 60

–  Eclairage - Allumé en continu : 25

–  Eclairage - Autres : 26

–  Eclairage - Dégâts : 54

–  Eclairage - Éteint : 85

–  Fontaine - Déborde : 5

–  Fontaine - Hors service : 1

–  Mobilier urbain - Accidenté : 154

–  Mobilier urbain - Manquant : 201

–  Plantation - Branche : 50

–  Plantation – Élagage : 20

–  Plantation - Végétation gênante : 105

–  Revêtement - Marquage : 87

–  Revêtement - Nid de poule : 281

–  Revêtement - Revêtement dégradé : 505

–  Signalisation - Feu tricolore : 49

–  Signalisation - Panneau : 280

–  Taque - Bruyante : 5

Auderghem : 341 incidents en 2016

–  Avaloir - Avaloir bouché : 5

–  Avaloir - Grille manquante : 2

–  Déchets - propreté publique - Déchets de chantier : 1

–  Déchets - propreté publique – Encombrants : 2

–  Déchets - propreté publique - Sac éventré : 7

–  Déchets - propreté publique – Signalisation : 2

–  Eclairage - Allumé en continu : 16

–  Eclairage – Autres : 8

–  Eclairage – Dégâts : 13

–  Eclairage – Éteint : 32

–  Fontaine - Hors service : 2

–  Mobilier urbain – Accidenté : 17

–  Mobilier urbain  - Manquant : 16

–  Plantation – Branche : 1

Hieronder het aantal meldingen per gemeente verdeeld per 
categorie :

Anderlecht : 6173 incidenten voor het jaar 2016

–  Rioolkolk - verstopte rioolkolken : 252

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 29

–  Afval - Openbare netheid - Werfafval : 211

–  Afval - Openbare netheid - Grofvuil : 1588

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 
2100

–  Afval - Openbare netheid - Signalisatie : 60

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 25

–  Verlichting - Overige : 26

–  Verlichting - Schade : 54

–  •Verlichting - Uitgeschakeld : 85

–  Fontein die overloopt : 5

–  Fontein buiten dienst : 1

–  Stadsmeubilair - Beschadigd : 154

–  Stadsmeubilair - Ontbrekend : 201

–  Planten - Takken : 50

–  Planten - Snoeien : 20

–  Planten - Hinderlijke gewassen : 105

–  Bekleding - Markering : 87

–  Bekleding - Gaten in het wegdek : 281

–  Bekleding - Beschadigde bekleding : 505

–  Signalisatie - Verkeerslicht : 49

–  Signalisatie - Bord : 280

–  Riooldeksel - Geluidshinder : 5

Oudergem : 341 incidenten in 2016

–  Rioolkolk - verstopte rioolkolken : 5

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 2

–  Afval - Openbare netheid - Werfafval : 1

–  Afval - Openbare netheid - Grofvuil : 2

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 7

–  Afval - Openbare netheid - Signalisatie : 2

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 16

–  Verlichting - Overige : 8

–  Verlichting - Schade : 13

–  Verlichting - Uitgeschakeld : 32

–  Fontein - buiten dienst : 2

–  Stadsmeubilair - Beschadigd : 17

–  Stadsmeubilair - Ontbrekend : 16

–  Planten - Takken : 1
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–  Plantation – Élagage : 2

–  Plantation - Végétation gênante : 9

–  Revêtement – Marquage : 11

–  Revêtement - Nid de poule : 39

–  Revêtement - Revêtement dégradé : 83

–  Signalisation - Feu tricolore : 12

–  Signalisation – Panneau : 57

–  Taque – Bruyante : 4

Berchem-Sainte-Agathe : 192 incidents en 2016

–  Avaloir - Avaloir bouché : 1

–  Avaloir - Grille manquante : 2

–  Déchets - propreté publique - Sac éventré : 1

–  Déchets - propreté publique – Signalisation : 1

–  Eclairage - Allumé en continu : 9

–  Eclairage – Autres : 4

–  Eclairage – Clignote : 2

–  Eclairage – Dégâts : 13

–  Eclairage – Éteint : 50

–  Mobilier urbain – Accidenté : 15

–  Mobilier urbain – Manquant : 21

–  Plantation – Branche : 1

–  Plantation - Élagage : 1

–  Plantation - Végétation gênante : 3

–  Revêtement - Marquage : 1

–  Revêtement - Nid de poule : 9

–  Revêtement - Revêtement dégradé : 31

–  Signalisation - Feu tricolore : 1

–  Signalisation - Panneau : 25

–  Taque – Bruyante : 1

Bruxelles-Ville : 1770 incidents en 2016

–  Avaloir - Avaloir bouché : 39

–  Avaloir Grille manquante 18

–  Déchets - propreté publique Déchets de chantier 6

–  Déchets - propreté publique Encombrants 3

–  Déchets - propreté publique Sac éventré 22

–  Déchets - propreté publique Signalisation 2

–  Eclairage Allumé en continu 13

–  Eclairage Autres 30

–  Eclairage Clignote 1

–  Eclairage Dégâts 44

–  Eclairage Éteint 159

–  Fontaine Déborde 2

–  Planten - Snoeien : 2

–  Planten - Hinderlijke gewassen : 9

–  Bekleding - Markering : 11

–  Bekleding - Gaten in het wegdek : 39

–  Bekleding - Beschadigde bekleding : 83

–  Signalisatie - Verkeerslicht : 12

–  Signalisatie - Bord : 57

–  Riooldeksel - Geluidshinder : 4

Sint-Agatha-Berchem : 192 incidenten in 2016

–  Rioolkolk - verstopte rioolkolken : 1

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 2

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 1

–  Afval - Openbare netheid - Signalisatie : 1

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 9

–  Verlichting - Overige : 4

–  Verlichting - Flikkert : 2

–  Verlichting - Schade : 13

–  Verlichting - Uitgeschakeld : 50

–  Stadsmeubilair - Beschadigd : 15

–  Stadsmeubilair - Ontbrekend : 21

–  Planten - Takken : 1

–  Planten - Snoeien : 1

–  Planten - Hinderlijke gewassen : 3

–  Bekleding - Markering : 1

–  Bekleding - Gaten in het wegdek : 9

–  Bekleding - Beschadigde bekleding : 31

–  Signalisatie - Verkeerslicht : 1

–  Signalisatie - Bord : 25

–  Riooldeksel - Geluidshinder : 1

Brussel-Stad : 1770 incidenten in 2016

–  Rioolkolk - verstopte rioolkolken : 39

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 18

–  Afval - Openbare netheid - Werfafval : 6

–  Afval - Openbare netheid - Grofvuil : 3

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 22

–  Afval - Openbare netheid - Signalisatie : 2

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 13

–  Verlichting Overige 30

–  Verlichting Flikkert 1

–  Verlichting Schade 44

–  Verlichting Uitgeschakeld 159

–  Fontein die overloopt 2
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–  Fontaine Hors service 3

–  Mobilier urbain Accidenté 90

–  Mobilier urbain Manquant 89

–  Plantation Branche 4

–  Plantation Élagage 3

–  Plantation Végétation gênante 25

–  Revêtement Marquage 120

–  Revêtement Nid de poule 240

–  Revêtement Revêtement dégradé 576

–  Signalisation Feu tricolore 101

–  Signalisation Panneau 178

–  Taque Bruyante 2

Etterbeek : 6834 incidents en 2016

–  Avaloir Avaloir bouché 80

–  Avaloir Grille manquante 12

–  Déchets - propreté publique Déchets de chantier 396

–  Déchets - propreté publique Encombrants 1573

–  Déchets - propreté publique Sac éventré 3587  

–  Déchets - propreté publique Signalisation 116

–  Eclairage Allumé en continu 17

–  Eclairage Autres 34

–  Eclairage Clignote 3

–  Eclairage Dégâts 23

–  Eclairage Éteint 74

–  Fontaine Déborde 1

–  Fontaine Hors service 2

–  Mobilier urbain Accidenté 166

–  Mobilier urbain Manquant 98

–  Plantation Branche 17

–  Plantation Élagage 11

–  Plantation Végétation gênante 54

–  Revêtement Marquage 43

–  Revêtement Nid de poule 88

–  Revêtement Revêtement dégradé 244

–  Signalisation Feu tricolore 54

–  Signalisation Panneau 128

–  Taque Bruyante 13

Evere : 664 incidents en 2016

–  Avaloir Avaloir bouché 74

–  Avaloir Grille manquante 8

–  Déchets - propreté publique Déchets de chantier 3

–  Fontein buiten dienst 3

–  Stadsmeubilair Beschadigd 90

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 89

–  Planten Takken 4

–  Planten Snoeien 3

–  Planten Hinderlijke gewassen 25

–  Bekleding Markering 120

–  Bekleding Gaten in het wegdek 240

–  Bekleding Beschadigde bekleding 576

–  Signalisatie Verkeerslicht 101

–  Signalisatie Bord 178

–  Riooldeksel Geluidshinder 2

Etterbeek : 6834 incidenten in 2016

–  Rioolkolk Verstopt rioolkolk 80

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 12

–  Afval - Openbare netheid - Werfafval : 396

–  Afval - Openbare netheid - Grofvuil : 1573

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 
3587

–  Afval - Openbare netheid - Signalisatie : 116

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 17

–  Verlichting Overige 34

–  Verlichting Flikkert 3

–  Verlichting Schade 23

–  Verlichting Uitgeschakeld 74

–  Fontein die overloopt 1

–  Fontein buiten dienst 2

–  Stadsmeubilair Beschadigd 166

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 98

–  Planten Takken 17

–  Planten Snoeien 11

–  Planten Hinderlijke gewassen 54

–  Bekleding Markering 43

–  Bekleding Gaten in het wegdek 88

–  Bekleding Beschadigde bekleding 244

–  Signalisatie Verkeerslicht 54

–  Signalisatie Bord 128

–  Riooldeksel Geluidshinder 13

Evere : 664 incidenten in 2016

–  Rioolkolk Verstopt rioolkolk 74

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 8

–  Afval - Openbare netheid - Werfafval : 3
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–  Déchets - propreté publique Encombrants 2

–  Déchets - propreté publique Sac éventré 32

–  Déchets - propreté publique Signalisation 5

–  Eclairage Allumé en continu 6

–  Eclairage Autres 10

–  Eclairage Clignote 4

–  Eclairage Dégâts 32

–  Eclairage Éteint 63

–  Fontaine Déborde 6

–  Mobilier urbain Accidenté 76

–  Mobilier urbain Manquant 31

–  Plantation Branche 2

–  Plantation Élagage 1

–  Plantation Végétation gênante 21

–  Revêtement Marquage 32

–  Revêtement Nid de poule 27

–  Revêtement Revêtement dégradé 109

–  Signalisation Feu tricolore 9

–  Signalisation Panneau 100

–  Taque Bruyante 11

Forest : 248 incidents en 2016

–  Avaloir Avaloir bouché 13

–  Avaloir Grille manquante 3

–  Déchets - propreté publique Déchets de chantier 2

–  Déchets - propreté publique Encombrants 1

–  Déchets - propreté publique Sac éventré 2

–  Déchets - propreté publique Signalisation 1

–  Eclairage Allumé en continu 5

–  Eclairage Autres 7

–  Eclairage Clignote 3

–  Eclairage Dégâts 2

–  Eclairage Éteint 18

–  Mobilier urbain Accidenté 12

–  Mobilier urbain Manquant 38

–  Plantation Branche 1

–  Plantation Élagage 3

–  Plantation Végétation gênante 7

–  Revêtement Marquage 6

–  Revêtement Nid de poule 31

–  Revêtement Revêtement dégradé 72

–  Signalisation Feu tricolore 4

–  Signalisation Panneau 11

–  Afval - Openbare netheid - Grofvuil : 2

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 32

–  Afval - Openbare netheid - Signalisatie : 5

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 6

–  Verlichting Overige 10

–  Verlichting Flikkert 4

–  Verlichting Schade 32

–  Verlichting Uitgeschakeld 63

–  Fontein die overloopt 6

–  Stadsmeubilair Beschadigd 76

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 31

–  Planten Takken 2

–  Planten Snoeien 1

–  Planten Hinderlijke gewassen 21

–  Bekleding Markering 32

–  Bekleding Gaten in het wegdek 27

–  Bekleding Beschadigde bekleding 109

–  Signalisatie Verkeerslicht 9

–  Signalisatie Bord 100

–  Riooldeksel Geluidshinder 11

Vorst : 248 incidenten in 2016

–  Rioolkolk Verstopt rioolkolk 13

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 3

–  Afval - Openbare netheid - Werfafval : 2

–  Afval - Openbare netheid - Grofvuil : 1

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 2

–  Afval - Openbare netheid - Signalisatie : 1

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 5

–  Verlichting Overige 7

–  Verlichting Flikkert 3

–  Verlichting Schade 2

–  Verlichting Uitgeschakeld 18

–  Stadsmeubilair Beschadigd 12

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 38

–  Planten Takken 1

–  Planten Snoeien 3

–  Planten Hinderlijke gewassen 7

–  Bekleding Markering 6

–  Bekleding Gaten in het wegdek 31

–  Bekleding Beschadigde bekleding 72

–  Signalisatie Verkeerslicht 4

–  Signalisatie Bord 11
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–  Taque Bruyante 6

Ganshoren : 73 incidents en 2016

–  Avaloir Avaloir bouché 1

–  Avaloir Grille manquante 1

–  Eclairage Clignote 1

–  Eclairage Dégâts 1

–  Eclairage Éteint 13

–  Fontaine Déborde 1

–  Mobilier urbain Accidenté 3

–  Mobilier urbain Manquant 10

–  Plantation Végétation gênante 2

–  Revêtement Marquage 2

–  Revêtement Nid de poule 3

–  Revêtement Revêtement dégradé 21

–  Signalisation Feu tricolore 7

–  Signalisation Panneau 6

–  Taque Bruyante 1

Ixelles : 2429 incidents en 2016

–  Avaloir Avaloir bouché 51

–  Avaloir Grille manquante 16

–  Déchets - propreté publique Déchets de chantier 45

–  Déchets - propreté publique Encombrants 27

–  Déchets - propreté publique Sac éventré 148

–  Déchets - propreté publique Signalisation 61

–  Eclairage Allumé en continu 11

–  Eclairage Autres 16

–  Eclairage Clignote 2

–  Eclairage Dégâts 16

–  Eclairage Éteint 48

–  Fontaine Déborde 2

–  Fontaine Hors service 1

–  Mobilier urbain Accidenté 99

–  Mobilier urbain Manquant 369

–  Plantation Branche 10

–  Plantation Élagage 10

–  Plantation Végétation gênante 26

–  Revêtement Marquage 131

–  Revêtement Nid de poule 326

–  Revêtement Revêtement dégradé 865

–  Signalisation Feu tricolore 24

–  Signalisation Panneau 119

–  Taque Bruyante 6

–  Riooldeksel Geluidshinder 6

Ganshoren : 73 incidenten in 2016

–  Rioolkolk Verstopt rioolkolk 1

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 1

–  Verlichting Flikkert 1

–  Verlichting Schade 1

–  Verlichting Uitgeschakeld 13

–  Fontein die overloopt 1

–  Stadsmeubilair Beschadigd 3

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 10

–  Planten Hinderlijke gewassen 2

–  Bekleding Markering 2

–  Bekleding Gaten in het wegdek 3

–  Bekleding Beschadigde bekleding 21

–  Signalisatie Verkeerslicht 7

–  Signalisatie Bord 6

–  Riooldeksel Geluidshinder 1

Elsene : 2429 incidenten in 2016

–  Rioolkolk Verstopt rioolkolk 51

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 16

–  Afval - Openbare netheid - Werfafval : 45

–  Afval - Openbare netheid - Grofvuil : 27

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 148

–  Afval - Openbare netheid - Signalisatie : 61

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 11

–  Verlichting Overige 16

–  Verlichting Flikkert 2

–  Verlichting Schade 16

–  Verlichting Uitgeschakeld 48

–  Fontein die overloopt 2

–  Fontein buiten dienst 1

–  Stadsmeubilair Beschadigd 99

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 369

–  Planten Takken 10

–  Planten Snoeien 10

–  Planten Hinderlijke gewassen 26

–  Bekleding Markering 131

–  Bekleding Gaten in het wegdek 326

–  Bekleding Beschadigde bekleding 865

–  Signalisatie Verkeerslicht 24

–  Signalisatie Bord 119

–  Riooldeksel Geluidshinder 6
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Jette : 295 incidents en 2016

–  Avaloir Avaloir bouché 7

–  Avaloir Grille manquante 4

–  Déchets - propreté publique Déchets de chantier 1

–  Déchets - propreté publique Sac éventré 1

–  Eclairage Allumé en continu 5

–  Eclairage Autres 10

–  Eclairage Clignote 1

–  Eclairage Dégâts 5

–  Eclairage Éteint 23

–  Fontaine Déborde 1

–  Mobilier urbain Accidenté 25

–  Mobilier urbain Manquant 24

–  Plantation Élagage 3

–  Plantation Végétation gênante 16

–  Revêtement Marquage 11

–  Revêtement Nid de poule 32

–  Revêtement Revêtement dégradé 91

–  Signalisation Feu tricolore 7

–  Signalisation Panneau 28

Koekelberg : 68 incidents en 2016

–  Avaloir Avaloir bouché 1

–  Eclairage Allumé en continu 2

–  Eclairage Dégâts 4

–  Eclairage Éteint 16

–  Mobilier urbain Accidenté 6

–  Mobilier urbain Manquant 4

–  Plantation Végétation gênante 1

–  Revêtement Marquage 4

–  Revêtement Nid de poule 3

–  Revêtement Revêtement dégradé 18

–  Signalisation Feu tricolore 2

–  Signalisation Panneau 4

–  Taque Bruyante 3

Molenbeek-Saint-Jean : 315 incidents en 2016

–  Avaloir Avaloir bouché 8

–  Avaloir Grille manquante 2

–  Déchets - propreté publique Déchets de chantier 1

–  Déchets - propreté publique Encombrants 3

–  Déchets - propreté publique Sac éventré 1

–  Eclairage Allumé en continu 4

–  Eclairage Autres 11

Jette : 295 incidenten in 2016

–  Rioolkolk Verstopt rioolkolk 7

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 4

–  Afval - Openbare netheid - Werfafval : 1

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 1

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 5

–  Verlichting Overige 10

–  Verlichting Flikkert 1

–  Verlichting Schade 5

–  Verlichting Uitgeschakeld 23

–  Fontein die overloopt 1

–  Stadsmeubilair Beschadigd 25

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 24

–  Planten Snoeien 3

–  Planten Hinderlijke gewassen 16

–  Bekleding Markering 11

–  Bekleding Gaten in het wegdek 32

–  Bekleding Beschadigde bekleding 91

–  Signalisatie Verkeerslicht 7

–  Signalisatie Bord 28

Koekelberg : 68 incidenten in 2016

–  Rioolkolk Verstopt rioolkolk 1

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 2

–  Verlichting Schade 4

–  Verlichting Uitgeschakeld 16

–  Stadsmeubilair Beschadigd 6

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 4

–  Planten Hinderlijke gewassen 1

–  Bekleding Markering 4

–  Bekleding Gaten in het wegdek 3

–  Bekleding Beschadigde bekleding 18

–  Signalisatie Verkeerslicht 2

–  Signalisatie Bord 4

–  Riooldeksel Geluidshinder 3

Sint-Jans-Molenbeek : 315 incidenten in 2016

–  Rioolkolk Verstopt rioolkolk 8

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 2

–  Afval - Openbare netheid - Werfafval : 1

–  Afval - Openbare netheid - Grofvuil : 3

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 1

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 4

–  Verlichting Overige 11
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–  Eclairage Dégâts 5

–  Eclairage Éteint 42

–  Fontaine Hors service 2

–  Mobilier urbain Accidenté 21

–  Mobilier urbain Manquant 15

–  Plantation Élagage 2

–  Plantation Végétation gênante 6

–  Revêtement Marquage 35

–  Revêtement Nid de poule 31

–  Revêtement Revêtement dégradé 95

–  Signalisation Feu tricolore 12

–  Signalisation Panneau 19

Saint-Gilles : 1641 incidents en 2016

–  Avaloir Avaloir bouché 98

–  Avaloir Grille manquante 12

–  Déchets - propreté publique Déchets de chantier 63

–  Déchets - propreté publique Encombrants 55

–  Déchets - propreté publique Sac éventré 5

–  Déchets - propreté publique Signalisation 233

–  Eclairage Allumé en continu 26

–  Eclairage Autres 23

–  Eclairage Dégâts 34

–  Eclairage Éteint 283

–  Fontaine Hors service 1

–  Mobilier urbain Accidenté 88

–  Mobilier urbain Manquant 276

–  Plantation Branche 3

–  Plantation Élagage 1

–  Plantation Végétation gênante 6

–  Revêtement Marquage 17

–  Revêtement Nid de poule 55

–  Revêtement Revêtement dégradé 223

–  Signalisation Feu tricolore 23

–  Signalisation Panneau 113

–  Taque Bruyante 3

Saint-Josse-ten-Noode : 294 incidents en 2016

–  Avaloir Avaloir bouché 4

–  Avaloir Grille manquante 1

–  Déchets - propreté publique Encombrants 3

–  Déchets - propreté publique Sac éventré 1

–  Déchets - propreté publique Signalisation 2

–  Eclairage Allumé en continu 2

–  Verlichting Schade 5

–  Verlichting Uitgeschakeld 42

–  Fontein buiten dienst 2

–  Stadsmeubilair Beschadigd 21

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 15

–  Planten Snoeien 2

–  Planten Hinderlijke gewassen 6

–  Bekleding Markering 35

–  Bekleding Gaten in het wegdek 31

–  Bekleding Beschadigde bekleding 95

–  Signalisatie Verkeerslicht 12

–  Signalisatie Bord 19

Sint-Gillis : 1641 incidenten in 2016

–  Rioolkolk Verstopt rioolkolk 98

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 12

–  Afval - Openbare netheid - Werfafval : 63

–  Afval - Openbare netheid - Grofvuil : 55

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 5

–  Afval - Openbare netheid - Signalisatie : 233

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 26

–  Verlichting Overige 23

–  Verlichting Schade 34

–  Verlichting Uitgeschakeld 283

–  Fontein buiten dienst 1

–  Stadsmeubilair Beschadigd 88

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 276

–  Planten Takken 3

–  Planten Snoeien 1

–  Planten Hinderlijke gewassen 6

–  Bekleding Markering 17

–  Bekleding Gaten in het wegdek 55

–  Bekleding Beschadigde bekleding 223

–  Signalisatie Verkeerslicht 23

–  Signalisatie Bord 113

–  Riooldeksel Geluidshinder 3

Sint-Joost-ten-Node : 294 incidenten in 2016

–  Rioolkolk Verstopt rioolkolk 4

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 1

–  Afval - Openbare netheid - Grofvuil : 3

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 1

–  Afval - Openbare netheid - Signalisatie : 2

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 2
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–  Eclairage Autres 3

–  Eclairage Dégâts 2

–  Eclairage Éteint 16

–  Fontaine Hors service 1

–  Mobilier urbain Accidenté 20

–  Mobilier urbain Manquant 12

–  Plantation Branche 2

–  Plantation Élagage 1

–  Plantation Végétation gênante 1

–  Revêtement Marquage 16

–  Revêtement Nid de poule 58

–  Revêtement Revêtement dégradé 105

–  Signalisation Feu tricolore 8

–  Signalisation Panneau 36

Schaerbeek : 1063 incidents en 2016

–  Avaloir Avaloir bouché 15

–  Avaloir Grille manquante 6

–  Déchets - propreté publique Déchets de chantier 1

–  Déchets - propreté publique Encombrants 2

–  Déchets - propreté publique Sac éventré 1

–  Eclairage Allumé en continu 19

–  Eclairage Autres 28

–  Eclairage Clignote 2

–  Eclairage Dégâts 25

–  Eclairage Éteint 98

–  Fontaine Déborde 2

–  Mobilier urbain Accidenté 53

–  Mobilier urbain Manquant 89

–  Plantation Élagage 9

–  Plantation Végétation gênante 17

–  Revêtement Marquage 58

–  Revêtement Nid de poule 143

–  Revêtement Revêtement dégradé 341

–  Signalisation Feu tricolore 24

–  Signalisation Panneau 128

–  Taque Bruyante 2

–  Uccle : 1300 incidents en 2016

–  Avaloir Avaloir bouché 40

–  Avaloir Grille manquante 9

–  Déchets - propreté publique Déchets de chantier 11

–  Déchets - propreté publique Encombrants 9

–  Déchets - propreté publique Sac éventré 11

–  Verlichting Overige 3

–  Verlichting Schade 2

–  Verlichting Uitgeschakeld 16

–  Fontein buiten dienst 1

–  Stadsmeubilair Beschadigd 20

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 12

–  Planten Takken 2

–  Planten Snoeien 1

–  Planten Hinderlijke gewassen 1

–  Bekleding Markering 16

–  Bekleding Gaten in het wegdek 58

–  Bekleding Beschadigde bekleding 105

–  Signalisatie Verkeerslicht 8

–  Signalisatie Bord 36

Schaarbeek : 1063 incidenten in 2016

–  Rioolkolk Verstopt rioolkolk 15

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 6

–  Afval - Openbare netheid - Werfafval : 1

–  Afval - Openbare netheid - Grofvuil : 2

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 1

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 19

–  Verlichting Overige 28

–  Verlichting Flikkert 2

–  Verlichting Schade 25

–  Verlichting Uitgeschakeld 98

–  Fontein die overloopt 2

–  Stadsmeubilair Beschadigd 53

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 89

–  Planten Snoeien 9

–  Planten Hinderlijke gewassen 17

–  Bekleding Markering 58

–  Bekleding Gaten in het wegdek 143

–  Bekleding Beschadigde bekleding 341

–  Signalisatie Verkeerslicht 24

–  Signalisatie Bord 128

–  Riooldeksel Geluidshinder 2

–  Ukkel : 1300 incidenten in 2016

–  Rioolkolk Verstopt rioolkolk 40

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 9

–  Afval - Openbare netheid - Werfafval : 11

–  Afval - Openbare netheid - Grofvuil : 9

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 11
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–  Déchets - propreté publique Signalisation 42

–  Eclairage Allumé en continu 18

–  Eclairage Autres 13

–  Eclairage Clignote 1

–  Eclairage Dégâts 43

–  Eclairage Éteint 61

–  Fontaine Déborde 1

–  Mobilier urbain Accidenté 97

–  Mobilier urbain Manquant 323

–  Plantation Branche 11

–  Plantation Élagage 1

–  Plantation Végétation gênante 20

–  Revêtement Marquage 33

–  Revêtement Nid de poule 139

–  Revêtement Revêtement dégradé 248

–  Signalisation Feu tricolore 41

–  Signalisation Panneau 117

–  Taque Bruyante 11

Watermael-Boitsfort : 172 incidents en 2016

–  Avaloir Avaloir bouché 2

–  Eclairage Allumé en continu 7

–  Eclairage Autres 3

–  Eclairage Dégâts 2

–  Eclairage Éteint 10

–  Mobilier urbain Accidenté 3

–  Mobilier urbain Manquant 4

–  Plantation Branche 4

–  Plantation Végétation gênante 7

–  Revêtement Marquage 4

–  Revêtement Nid de poule 25

–  Revêtement Revêtement dégradé 63

–  Signalisation Feu tricolore 11

–  Signalisation Panneau 26

–  Taque Bruyante 1

Woluwe-Saint-Lambert : 390 incidents en 2016

–  Déchets - propreté publique Encombrants 2

–  Déchets - propreté publique Sac éventré 2

–  Déchets - propreté publique Signalisation 1

–  Eclairage Allumé en continu 6

–  Eclairage Autres 5

–  Eclairage Clignote 3

–  Eclairage Dégâts 7

–  Afval - Openbare netheid - Signalisatie : 42

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 18

–  Verlichting Overige 13

–  Verlichting Flikkert 1

–  Verlichting Schade 43

–  Verlichting Uitgeschakeld 61

–  Fontein die overloopt 1

–  Stadsmeubilair Beschadigd 97

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 323

–  Planten Takken 11

–  Planten Snoeien 1

–  Planten Hinderlijke gewassen 20

–  Bekleding Markering 33

–  Bekleding Gaten in het wegdek 139

–  Bekleding Beschadigde bekleding 248

–  Signalisatie Verkeerslicht 41

–  Signalisatie Bord 117

–  Riooldeksel Geluidshinder 11

Watermaal-Bosvoorde : 172 incidenten in 2016

–  Rioolkolk Verstopt rioolkolk 2

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 7

–  Verlichting Overige 3

–  Verlichting Schade 2

–  Verlichting Uitgeschakeld 10

–  Stadsmeubilair Beschadigd 3

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 4

–  Planten Takken 4

–  Planten Hinderlijke gewassen 7

–  Bekleding Markering 4

–  Bekleding Gaten in het wegdek 25

–  Bekleding Beschadigde bekleding 63

–  Signalisatie Verkeerslicht 11

–  Signalisatie Bord 26

–  Riooldeksel Geluidshinder 1

Sint-Lambrechts-Woluwe : 390 incidenten in 2016

–  Afval - Openbare netheid - Grofvuil : 2

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 2

–  Afval - Openbare netheid - Signalisatie : 1

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 6

–  Verlichting Overige 5

–  Verlichting Flikkert 3

–  Verlichting Schade 7
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–  Eclairage Éteint 57

–  Mobilier urbain Accidenté 9

–  Mobilier urbain Manquant 15

–  Plantation Branche 1

–  Plantation Élagage 2

–  Plantation Végétation gênante 18

–  Revêtement Marquage 17

–  Revêtement Nid de poule 25

–  Revêtement Revêtement dégradé 104

–  Signalisation Feu tricolore 39

–  Signalisation Panneau 77

Woluwe-Saint-Pierre : 522 incidents en 2016

–  Avaloir Avaloir bouché 13

–  Avaloir Grille manquante 8

–  Déchets - propreté publique Déchets de chantier 4

–  Déchets - propreté publique Encombrants 8

–  Déchets - propreté publique Sac éventré 9

–  Déchets - propreté publique Signalisation 7

–  Eclairage Allumé en continu 4

–  Eclairage Autres 6

–  Eclairage Clignote 2

–  Eclairage Dégâts 10

–  Eclairage Éteint 35

–  Fontaine Déborde 1

–  Mobilier urbain Accidenté 44

–  Mobilier urbain Manquant 56

–  Plantation Branche 2

–  Plantation Élagage 3

–  Plantation Végétation gênante 22

–  Revêtement Marquage 29

–  Revêtement Nid de poule 46

–  Revêtement Revêtement dégradé 107

–  Signalisation Feu tricolore 12

–  Signalisation Panneau 94

3. Le délai moyen d’intervention par catégorie.

Les incidents clôtures dans l’application par délai en 2016 :

8.418 plus de 1 mois

4.901 1 mois

7.100 1 semaine

2.901 1 jour

23.320 total

–  Verlichting Uitgeschakeld 57

–  Stadsmeubilair Beschadigd 9

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 15

–  Planten Takken 1

–  Planten Snoeien 2

–  Planten Hinderlijke gewassen 18

–  Bekleding Markering 17

–  Bekleding Gaten in het wegdek 25

–  Bekleding Beschadigde bekleding 104

–  Signalisatie Verkeerslicht 39

–  Signalisatie Bord 77

Sint-Pieters-Woluwe : 522 incidenten in 2016

–  Rioolkolk Verstopt rioolkolk 13

–  Rioolkolk - Ontbrekend rooster : 8

–  Afval - Openbare netheid - Werfafval : 4

–  Afval - Openbare netheid - Grofvuil : 8

–  Afval - Openbare netheid - Opengescheurde vuilniszak : 9

–  Afval - Openbare netheid - Signalisatie : 7

–  Verlichting - voortdurend brandend gehouden : 4

–  Verlichting Overige 6

–  Verlichting Flikkert 2

–  Verlichting Schade 10

–  Verlichting Uitgeschakeld 35

–  Fontein die overloopt 1

–  Stadsmeubilair Beschadigd 44

–  Stadsmeubilair Ontbrekend 56

–  Planten Takken 2

–  Planten Snoeien 3

–  Planten Hinderlijke gewassen 22

–  Bekleding Markering 29

–  Bekleding Gaten in het wegdek 46

–  Bekleding Beschadigde bekleding 107

–  Signalisatie Verkeerslicht 12

–  Signalisatie Bord 94

3. Gemiddelde interventietermijn per categorie.

De verholpen incidenten in de applicatie per termijn in 2016 :

8.418 meer dan 1 maand

4.901 binnen 1 maand

7.100 binnen 1 week

2.901 dag zelf

23.320 totaal
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A noter que les impétrants n’ont pas l’obligation de clôturer 
dans FMS directement. Il y a donc des catégories qui sont 
« faussées » en termes de délais.  
(voir annexe 1 (*))

Les incidents clôtures dans l’application par délai en 2017 
(deux premiers trimestres)

5.720 plus de 1 mois

3.224 1 mois

3.775 1 semaine

2.067 1 jour

14.786 total

4. Nombre de téléchargements

Pour la période de 2014 à 2016, nous comptabilisons un 
nombre de 9.795 téléchargements répartis de la manière 
suivante :

–  Android : 5.650

–  iOS : 4.145

5. Utilisateurs récurrents/ nouveaux

En 2016, nous constatons que 72.1 % des utilisateurs sont des 
utilisateurs récurrents, 27.9 % sont de nouveaux utilisateurs.

6. Quels sont les couts pour la Région ?

Le budget global pour l’année 2016 est de 305.384 euros.

Le cout pour la Région sont répartis de la manière suivante :

–  50 % à charge de Bruxelles Mobilité, soit un budget estimé 
à 152.692 euros.

–  50 % à charge du CIRB, soit un budget estimé à 
152.692 euros.

7. Quel sont les couts pour les communes ?

Le financement de Fix My Street est entièrement pris en 
charge par le budget de la région. Les communes et impétrants 
utilisent gratuitement la plateforme.

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 342 de M. Pierre Kompany du 3 aout 2017 
(Fr.) :

Les nouveaux moyens de déplacement.

Une récente enquête menée par l’IBSR soulignait qu’un 
utilisateur sur deux des nouveaux moyens de déplacement style 

Er moet worden opgemerkt dat de nutsleidingen niet zijn 
verplicht om de incidenten rechtstreeks in FMS als afgesloten 
te melden. De termijnen van een aantal categorieën zijn 
hierdoor vertekend. (zie bijlage 1 (*))

De verholpen incidenten in de applicatie per termijn in 2017 
(twee eerste kwartalen) :

5.720 meer dan 1 maand

3.224 1 maand

3.775 1 week

2.067 1 dag

14.786 totaal

4. Aantal downloads

Voor de periode tussen 2014 en 2016 hebben we een 9.795 
downloads geregistreerd (verdeeld als volgt) :  

–  Android : 5.650

–  iOS : 4.145

5. Recurrente/nieuwe gebruikers

In 2016 stellen we vast dat 72.1 % van de gebruikers recurrente 
gebruikers zijn en 27.9 % nieuwe gebruikers zijn.

6. Wat zijn de kosten voor het Gewest ?

Het globaal budget voor het jaar 2016 bedraagt 305.384 euro.

De kosten voor het Gewest zijn verdeeld als volgt :

–  50 % ten laste van Brussel Mobiliteit, zijnde een budget 
geraamd op 152.692 euro.

–  50 % ten laste van het CIBG, zijnde een budget geraamd 
op 152.692 euro.

7. Wat zijn de kosten voor de gemeenten ?

De financiering van Fix My Street is volledig ten laste 
genomen door het budget van het Gewest. De gemeenten en 
de nutsleidingen maken gratis gebruik van het platform.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 342 van de heer Pierre Kompany d.d. 3 augustus 
2017 (Fr.) :

De nieuwe vervoersmodi.

Uit een recent onderzoek van het BIVV blijkt dat één 
gebruiker op twee van de nieuwe vervoersmodi zoals elektrische 



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 september 2017 (nr. 32) 
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 septembre 2017 (no 32)334

trottinettes électriques, gyropodes et autres hoverboards ignoraient 
qu’ils devaient être dûment assurés lorsqu’ils circulaient dans 
l’espace public.

Pouvez-vous me transmettre le nombre d’accidents de 
circulation impliquant l’un de ces nouveaux modes de transport ? 
Pourriez-vous moduler votre réponse en fonction de la gravité des 
blessures causées et en incluant :

–    la responsabilité des parties ;

–    les causes de l’accident ;

–    le nombre de défauts d’assurance constatés ?

Réponse : À l’heure actuelle, il n’existe aucun chiffre fiable à 
ce sujet, étant donné que la police n’a pas la possibilité d’indiquer 
les « nouveaux véhicules électriques » dans la base de données 
des accidents. En effet, à ce jour, cette catégorie n’existe pas dans 
le logiciel utilisé pour enregistrer les accidents corporels.

Ainsi, les accidents impliquant les usagers de ces nouveaux 
véhicules électriques sont assimilés à des accidents de piétons, de 
cyclistes ou de véhicules à moteur, en fonction des constatations 
faites par le policier, selon que l’usager circulait à l’« allure du 
pas » ou plus vite, s’il se trouvait sur un passage piéton, sur une 
piste cyclable, s’il utilisait un véhicule à moteur dépassent les 
18km/h, etc.

Il m’est donc matériellement impossible de vous donner plus 
de précisions concernant le nombre de ces accidents, leurs causes, 
la gravité des blessures, et le nombre de défauts d’assurance.

Seule la police fédérale peut ajouter une catégorie d’usagers 
dans la base de données des accidents.

Nous restons vigilant par rapport à l’évolution de l’utilisation 
de ces véhicules dans l’espace public.

Nous réfléchissons par ailleurs à une sensibilisation spécifique 
dans les mois à venir afin de mieux informer l’ensemble des 
usagers, sur le comportement, les droits et les devoirs incombant 
à ces nouveaux moyens de déplacements.

steps, segways en andere hoverboards niet zou weten dat hij 
degelijk moet zijn verzekerd wanneer hij zich in de openbare 
ruimte verplaatst.

Kunt u me zeggen hoeveel ongevallen er hebben plaatsgehad 
waarbij een van die nieuwe vervoersmodi betrokken waren. Kunt 
u uw antwoord opsplitsen naargelang de ernst van de opgelopen 
kwetsuren en me ook het volgende mededelen :

–    de verantwoordelijkheid van de partijen ;

–    de oorzaken van het ongeval ;

–    het aantal vastgestelde niet verzekerde personen ?

Antwoord : Vandaag de dag bestaat er geen betrouwbaar 
cijfer daarover, aangezien de politie niet kan aangeven welke « de 
nieuwe elektrische voertuigen » zijn in de ongevallendatabank. 
Deze categorie bestaat immers niet in de software die gebruikt 
wordt om letselongevallen te registreren.

Zo worden ongevallen waarbij gebruikers van deze nieuwe 
voertuigen zijn betrokken gelijkgesteld aan ongevallen met 
voetgangers, fietsers, of motorvoertuigen, in functie van de 
vaststellingen door de politieman, naargelang de gebruiker 
« stapvoets » of sneller reed, hij zich op een zebrapad bevond, 
of een fietspad, of hij een motorvoertuig gebruikte die meer dan 
18 km/u reed, enz.

Het is dus materieel onmogelijk om u meer details te geven 
over het aantal ongevallen, hun oorzaken, de ernst van de verwon-
dingen en het aantal onverzekerden.

Enkel de federale politie kan een type weggebruiker toevoegen 
aan de ongevallendatabank.

Wij blijven de evolutie van het gebruik van deze toestellen in 
de openbare ruimte in de gaten houden.

Mogelijke sensibiliseringsacties om alle gebruikers beter te 
informeren over het gedrag, de rechten en plichten met betrekking 
tot deze nieuwe vervoersmiddelen, worden onderzocht.  
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Question n° 198 de M. Emin Özkara du 6 juin 2017 (Fr.) :  

L’impact de la réglementation concernant l’abattage des 
animaux sans étourdissement préalable sur les exportations 
belges de viande.

Avec un total des exportations belges en valeur de près de 
29 milliards d’euros, le secteur agroalimentaire est un secteur 
commercial important (1). Les producteurs belges ont grand 
besoin des exportations pour être rentables et maintenir les prix.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. Quelle est la valeur des exportations bruxelloises du secteur 
de la viande ?

2. En ce qui concerne les exportations, à combien est estimé le 
marché de la viande

a) bruxellois?

b) halal et casher bruxellois?

3. En ce qui concerne la production de viande respectant les rites 
religieux (ou autrement dit : viande « halal » ou « casher »),

a) Quels sont les principaux débouchés? Vers quels pays 
cette viande est-elle exportée ?

b) Quels sont les volumes de viandes exportés (année par 
année depuis 2014) ?

c) Quelles sont les parts de marché ?

4. Existe-t-il une cellule « exportation » en Région de Bruxelles-
Capitale ? Quelqu’un a-t-il déjà estimé la perte de revenus 
des exportations du secteur de la viande dans le cas où une 
interdiction de l’abattage sans étourdissement préalable serait 
approuvée par la Région de Bruxelles-Capitale dans les mois 
à venir ?

5. En ce qui concerne le marché du halal et du casher, quels sont 
les accords bilatéraux ou certificats conclus depuis 2014 ? 
Quels sont les dossiers d’ouverture de marché en cours de 
traitement ?

Réponse : Selon les statistiques fournies par la Banque 
nationale de Belgique, les exportations de viande et abats 
comestibles de la Région bruxelloise vers le reste du monde 
s’élevaient à 22.419.008 euros en 2016, 39.494.080 euros en 
2015 et 19.572.192 euros en 2014.

(1)  I.L., « Les exportations agricoles belges dopées par la diplomatie », 
Publié le jeudi 9 mars 2017 à 13h32 - Mis à jour le jeudi 9 mars 
2017 à 14h05, http://www.lalibre.be/economie/conjoncture/les-ex-
portations-agricoles-belges-dopees-par-la-diplomatie-58c13a95c-
d705cd98dd6cf60, consulté le 30 mai 2017.  

Vraag nr. 198 van de heer Emin Özkara d.d. 6 juni 2017 
(Fr.) :

De weerslag van de regelgeving inzake slachten zonder 
voorafgaande verdoving op de Belgische vleesexport.  

Met een totale export voor een waarde van 29 miljard euro, 
is de landbouw-voedingssector een belangrijke commerciële 
sector (1) . De Belgische producenten hebben export zeer nodig 
om rendabel te blijven en de prijzen te handhaven.

Graag een antwoord op volgende vragen :

1. Wat is de waarde van de Brusselse export in de vleessector?  

2. Wat is de geraamde waarde van de export:  

a) van de Brusselse vleesmarkt ?

b) van de Brusselse Halal en Koosjer vleesmarkt ?

3. Inzake de productie van vlees met inachtneming van de 
religieuze rites (m.a.w. « Halal » of « Koosjer »):

a) Wat zijn de voornaamste afzetmarkten? Naar welke 
landen wordt dit vlees uitgevoerd ?

b) Welk volume vlees wordt uitgevoerd (jaar na jaar sedert 
2014) ?

c) Wat zijn de marktaandelen ?

4. Bestaat er een cel « export » in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest ? Heeft iemand de gederfde inkomsten uit export van 
de vleessector geraamd ingeval een verbod op slachten zonder 
voorafgaande verdoving zou goedgekeurd worden in het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest in de komende maanden ?  

5. Inzake de markt voor Halal- en Koosjervlees, welke bilaterale 
overeenkomsten of certificaten werden gesloten sedert 2014 ? 
Welke dossiers inzake de opening van de markt worden thans 
behandeld ?

Antwoord : Volgens de statistieken van de Nationale Bank 
van België bedroeg de export van vlees en eetbaar slachtafval van 
het Brussels Gewest naar de rest van de wereld 22.419.008 euro 
in 2016, 39.494.080 euro in 2015 en 19.572.192 euro in 2014.  

(1)  I.L.« Les exportations agricoles belges dopées par la diplomatie », 
gepubliceerd op donderdag 9 maart 2017 om 13.32 uur – Bijgewerkt op 
donderdag 9 maart 2017 om 14.05 uur, http://www.lalibre.be/economie/
conjoncture/les-exportations-agricoles-belges-dopees-par-la-diploma-
tie-58c13a95cd705cd98dd6cf60, geraadpleegd op 30 mei 2017.  

Staatssecretaris belast 
met Buitenlandse Handel 
en Brandbestrijding en 

Dringende Medische Hulp

Secrétaire d’État chargée du 
Commerce extérieur et de 

la Lutte contre l’Incendie et 
l’Aide médicale urgente
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Une analyse de la répartition géographique de ces exportations 
montre que la quasi-totalité de celles-ci est destinée à l’Union 
européenne (22.169 millions d’euros en 2016, 38.942 millions en 
2015, 18.815 millions d’euros en 2014, soit entre 96 % et 99 %).

En ce qui concerne la production de viande respectant les rites 
religieux (viande « halal » ou « casher ») la Banque nationale de 
Belgique ne dispose d’aucune information spécifique à ce sujet et 
mes services ne sont pas en mesure de la quantifier.

Bruxelles Invest & Export (BI&E) soutient tous les exporta-
teurs bruxellois, y compris de produits Halal et Casher, et les aide 
à trouver de nouveaux marchés à l’international.

Actuellement, personne, au sein de BIE, n’est spécifiquement 
chargé de la perte de revenus des exportations du secteur de la 
viande dans le cas où l’interdiction de l’abattage sans étourdisse-
ment préalable serait approuvé par le gouvernement de la Région 
bruxelloise.

Enfin, je peux vous informer que BI&E est en discussion avec 
le club Halal déjà actif en Wallonie pour permettre aux entreprises 
bruxelloises de bénéficier également de leurs services et de leur 
expertise.

Questions n° 200 de M. Emin Özkara, n° 201 de M. Bea 
Diallo, n° 202 de M. Zahoor Ellahi Manzoor et n° 203 de M. 
Julien Uyttendaele du 9 juin 2017 (Fr.) :

La note stratégique Smart City, le Smart City Program 
Office et la procédure d’accompagnement du CIRB pour 
aider votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City. 

Dans sa déclaration de politique régionale 2014-2019, le 
gouvernement a émis le souhait de faire de Bruxelles une capitale 
numérique et s’est engagé à faire de la transition numérique un 
axe fort de son programme de développement. Pour concrétiser 
ses engagements, le gouvernement bruxellois a décidé de piloter à 
l’avenir une stratégie numérique unifiée qui se veut ambitieuse et 
coordonnée : Digital.Brussels. (1) La Smart City constitue l’épine 
dorsale de cette nouvelle stratégie numérique bruxelloise. (2)  

En février 2017, le gouvernement bruxellois a signé une note 
stratégique Smart City.

« La note Smart City fixe les trajectoires concernant les 
priorités numériques et Smart City pour la Région. Elle se 

(1)   CIRB : « Digital.Brussels, une nouvelle stratégie numérique unifiée 
pour la Région bruxelloise », posté le 01/02/2017, http://cirb.brussels/
fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-nu-
merique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise, consulté le 2 juin 2017  
  

(2) Idem  

Uit een analyse van de geografische verdeling van deze 
export blijkt dat deze export quasi volledig gaat naar de Europese 
Unie (22.169 miljoen euro in 2016, 38.942 miljoen in 2015, 
18.815 miljoen euro in 2014, hetzij tussen 96 % en 99 %).

De Nationale Bank van België beschikt niet over specifieke 
informatie over de productie van vlees waarbij religieuze riten 
worden nageleefd (« halal » of « koosjer »-vlees) en mijn diensten 
kunnen deze productie niet becijferen.

Brussel Invest & Export (BI&E) steunt alle Brusselse 
exporteurs, inclusief die van halal- en koosjer-producten, en helpt 
hen nieuwe internationale markten te vinden.

Op dit ogenblik beheert niemand binnen BIE de kwesties met 
betrekking tot het inkomstenverlies van de export in de vleessector 
indien het verbod op onverdoofd slachten goedgekeurd zou 
worden door De Brusselse Hoofdstedelijke Regering.  

Tot slot kan ik u meedelen dat BI&E besprekingen voert met 
de Halal club die reeds actief is in Wallonië zodanig dat Brusselse 
ondernemingen ook van hun diensten en expertise kunnen 
genieten.

Vragen nr. 200 van de heer Emin Özkara, nr. 201 van de 
heer Bea Diallo, nr. 202 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor en 
nr. 203 van de heer Julien Uyttendaele d.d. 9 juni 2017 (Fr.) :

De strategische nota inzake Smart City, het Smart City 
Program Office en de begeleidingsprocedure van het CIBG 
om uw kabinet te helpen bij het denkwerk over een Smart 
City-project.

In haar gewestelijke regeringsverklaring 2014-2019 heeft 
de regering de wens geformuleerd om van Brussel een digitale 
hoofdstad te maken en daarbij heeft zij zich ertoe verbonden om 
van digitalisering een krachtlijn te maken in haar ontwikkelings-
programma. Om dat engagement concreet te maken, heeft de 
Brusselse Regering beslist om voortaan met één ambitieuze en 
gecoördineerde digitale strategie op te treden : Digital.Brussels (1). 
Smart City vormt de ruggengraat van de nieuwe Brusselse digitale 
strategie (2).

In februari 2017 heeft de Brusselse Regering een strategische 
nota inzake Smart City ondertekend :

« De Smart City-nota legt de roadmaps vast voor de digitale 
en Smart City-prioriteiten voor het Gewest. Zij bouwt daarbij op 

(1)  CIBG, « Digital.Brussels nieuwe eengemaakte digitale strategie 
voor Brussel », geplaatst op 01/02/2017, http://cibg.brussels/nl/
nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-di-
gitale-strategie-voor-brussel ?set_language=nl, geraadpleegd op 2 juni 
2017. 

(2) Idem  

http://cirb.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise
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http://cirb.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise
http://cibg.brussels/nl/nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-digitale-strategie-voor-brussel ?set_language=nl
http://cibg.brussels/nl/nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-digitale-strategie-voor-brussel ?set_language=nl
http://cibg.brussels/nl/nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-digitale-strategie-voor-brussel ?set_language=nl
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fonde à cet égard sur les priorités liées à l’agenda numérique 
européen (indice DESI) et détermine d’autres priorités liées au 
contexte Smart City (transversalité, mutualisation et réutilisation, 
inclusion digitale, dimension européenne, gouvernance et mesure 
de performance).

La première partie de la note propose une série de projets 
concrets pour 2017, projets qui ont été identifiés sur la base des 
priorités et des axes retenus dans la note globale relative à la 
Smart City et l’utilisation des éléments issus de l’indice DESI. 
Pour chacun des piliers, au moins un projet spécifique est prévu 
afin de s’assurer que Bruxelles puisse se positionner en tant que 
« Région intelligente » et capitale numérique.

Cette note Smart City définit le rôle de la Région et le rôle 
du CIRB, son partenaire clé dans la réalisation des projets Smart 
City.

La Région a pour mission de gérer au moins une partie 
de l’infrastructure physique, de développer une stratégie des 
données, de collaborer avec l’écosystème des entreprises actives 
dans la Smart City et d’établir de nouveaux moyens d’interac-
tion avec le citoyen (comme les « living lab » par exemple). Le 
ClRB continuera de mutualiser les infrastructures et les solutions 
régionales, de remplir sa fonction de carrefour pour l’échange de 
données, et mettra en place le Smart City Program Office. » (1)  

Le CIRB devra aussi mettre en place une procédure d’ac-
compagnement pour aider chacun des organismes et chacun des 
membres du gouvernement bruxellois à réfléchir à un chantier 
Smart City dans l’une de ses compétences.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. La procédure d’accompagnement prévue par le CIRB a-t-elle 
été initiée et a-t-elle débuté ? Avez-vous déjà débuté une 
réflexion au sujet d’un chantier Smart City et si oui, dans 
laquelle de vos compétences ? Quel est le planning des 
travaux ? Quels sont les budgets et l’infrastructure nécessaires 
pour mener à bien ce chantier ?

2. Quels sont les projets Smart City en cours de réalisation et 
les plateformes actuellement en service qui relèvent de vos 
compétences ministérielles ?

3. Quels sont les membres du gouvernement et les organismes 
avec lesquels vous collaborez sur des projets et des plateformes 
Smart City ? Pouvez-vous nous décrire brièvement ces 
projets et plateformes ? Quels sont les services offerts par 
ces plateformes ? Des échanges de données et une mise à 
disposition des données sont-ils envisagés ? Si oui, avec qui, 
comment et quand ?

4. Participez-vous activement à la plateforme Smart City ? Si 
oui, de quelles manières et depuis quand ?

5. Pour chacun des organismes qui relèvent de vos compétences 
et qui participent à un chantier ou à une plateforme Smart 
City, les « Smart City Officer » ou « Data officer » ont-ils déjà 

(1)  SMART CITY STRATEGIE, http :/ /cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-
smart-city-strategie, consulté le 2 juin 2017.  

de prioriteiten van de Europese digitale agenda (DESI-index) en 
legt nog andere prioriteiten vast in de context van de Smart City 
(transversaliteit, mutualisering en hergebruik, digitale inclusie, 
Europese dimensie, governance en prestatiemeting).  

In het eerste deel stelt de nota voor 2017 een aantal concrete 
projecten voor, die geïdentificeerd werden op basis van de prio-
riteiten en de assen die weerhouden werden in de globale Smart 
City-nota en het gebruik van de elementen uit de DESI-index. 
Voor elk van de pijlers wordt voorzien in minstens een specifiek 
project om ervoor te zorgen dat Brussel als « Slim Gewest » en 
digitale hoofdstad op de kaart gezet kan worden.

Deze nota tekent de rol uit van het Gewest en de rol van 
het CIBG, dé partner bij uitstek voor het uitrollen van Smart 
City-projecten.

Het Gewest heeft tot taak minstens een deel van de fysische 
infrastructuur te beheren, een datastrategie uit te werken, samen 
te werken met het ecosysteem van de ondernemingen met 
Smart City-activiteiten, en nieuwe manieren uit te werken voor 
interacties met de burger (zoals de « living labs » bijvoorbeeld). 
Het CIBG zal doorgaan met het mutualiseren van de geweste-
lijke infrastructuren en oplossingen, met het vervullen van zijn 
kruispuntfunctie voor de uitwisseling van gegevens, en met het 
uitrollen van de Smart City Program Office. » (1)

Het CIBG zal ook een begeleidingsprocedure moeten instellen 
om iedere instelling en ieder lid van de Brusselse Regering te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project binnen een 
van zijn bevoegdheden.

Graag wil ik u de volgende vragen stellen :

1. Werd de begeleidingsprocedure van het CIBG ingeleid en is 
die van start gegaan ? Heeft u al denkwerk gestart over een 
Smart City-project en zo ja, binnen welke van uw bevoegd-
heden ? Wat is de planning voor de werkzaamheden ? Welke 
middelen en infrastructuur zijn nodig om dit project tot een 
goed einde te brengen ?

2. Welke Smart City-projecten worden momenteel uitgevoerd 
en welke platforms zijn momenteel in gebruik die onder uw 
ministeriële bevoegdheden vallen ?

3. Met welke regeringsleden en instellingen werkt u samen voor 
Smart City-projecten en -platforms ? Kunt u die projecten en 
platforms kort beschrijven ? Welke diensten worden door die 
platforms aangeboden ? Zijn er plannen om gegevens uit te 
wisselen en ter beschikking te stellen ? Zo ja, met wie, hoe en 
wanneer ?  

4. Werkt u actief mee aan het Smart City-platform ? Zo ja, op 
welke manieren en sinds wanneer ?

5. Werden, voor elk van de instellingen die onder uw bevoegd-
heden vallen en die meewerken aan een Smart City-project 
of platform, al « Smart City Officers » of « Data Officers » 

(1)  SMART CITY STRATEGIE, http://cibg.brussels/nl/bestanden/brus-
sels-smart-city-strategie, geraadpleegd op 2 juni 2017.
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été désignés ? Avez-vous déjà eu des contacts avec le Smart 
City Ambassador ? Si oui, dans les grandes lignes, quels ont 
été les sujets abordés depuis votre premier contact ?

Réponse : Je peux vous informer, à ce stade, que BI&E a 
rejoint les acteurs du portail smartcity.brussels en mai 2016. 
Ce chantier Smart City est géré au sein de BIE par la cellule 
Communication. L’objectif est de partager les initiatives et 
projets labellisés « smart city », qu’il s’agisse d’actions pour aider 
les entreprises bruxelloises du secteur à s’internationaliser, ou 
d’accompagnement des entreprises étrangères à venir développer 
leurs services smart city à Bruxelles. Un premier article (« La 
smart city, un concept qui s’exporte ») à ce sujet a été publié par 
BI&E sur son portail le 12 mai 2016.

Par ailleurs, une première participation bruxelloise est prévue 
au salon Smart City Expo World Congress mi-novembre.

Au niveau du SIAMU, je peux vous informer que suite à 
l’Hackaton, au mois de mai, 2016 qui était dédié aux services 
d’aide médicale urgente, une collaboration entre MolenGeek et 
le SIAMU a été mise en place afin de développer l’application 
CitizenMap.

Concrètement, cette application permettra de collecter 
des données sur l’accessibilité, la validité et les spécifications 
techniques des défibrillateurs en Région bruxelloise. Cela 
concerne non seulement les défibrillateurs qui se trouvent dans les 
lieux publics mais aussi ceux présents dans des magasins, centres 
commerciaux, salles de sport,…

Après une phase test, l’application sera mise à disposition du 
public.

En outre, depuis juillet 2017, un dispositif de gestion des feux 
de signalisation a été mis en place au carrefour Yser/Sainctelette. 
Ce dispositif permet aux services de secours du SIAMU en 
partance de la caserne de l’état-major de faire passer certains feux 
stratégiques au vert depuis le dispatching du Centre d’appels 112 
et d’offrir ainsi un passage dégagé au niveau de ce carrefour très 
fréquenté et souvent encombré. Le projet a été mené à bien en 
collaboration avec Bruxelles Mobilité.

Le SIAMU porte d’ailleurs une attention particulière et 
permanente à la mobilité de ses services de secours. En effet, pour 
sauver une vie, chaque minute gagnée est précieuse. Dans cette 
optique, une réunion de travail est planifiée en septembre afin 
de déterminer les projets Smart City sur lesquels travailler pour 
faciliter ladite mobilité des services de secours du SIAMU.  

Question n° 204 de M. Marc-Jean Ghyssels du 27 juin 
2017 (Fr.) :

La formation des pompiers aux feux de forêts.

aangeduid ? Hebt u al contacten gehad met de Smart City 
Ambassador ? Zo ja, wat waren in grote lijnen de onderwerpen 
die werden behandeld sinds uw eerste contact ?

Antwoord : Ik kan u in dit stadium meegeven dat BI&E in mei 
2016 de actoren van het portaal smartcity.brussels heeft vervoegd. 
Dit Smart City project wordt binnen BI&E beheerd door de 
Communicatiecel. De bedoeling is om de initiatieven en projecten 
met het label « smart city » met elkaar te delen. Of het nu gaat 
om acties bedoeld om Brusselse ondernemingen uit de sector te 
helpen bij hun internationalisering of om buitenlandse bedrijven 
te begeleiden bij de ontwikkeling van hun smart city diensten 
in Brussel. BI&E heeft op 12 mei 2016 een eerste artikel (« De 
Smart City, een exportconcept ») op haar portaal gepubliceerd.

Bovendien is een eerste Brusselse deelname aan de Smart 
City Export World Congress midden november voorzien.

Wat de DBDMH betreft, kan ik u meedelen dat, ten gevolge 
de Hackaton voor de diensten van dringende medische hulp 
in mei 2016, een samenwerking tussen MolenGeek en de 
DBDMH uitgewerkt werd teneinde de applicatie CitizenMap te 
ontwikkelen.

Concreet zal het dankzij deze applicatie mogelijk zijn om 
gegevens te verzamelen over toegankelijkheid, geldigheid en 
technische specificaties van de defibrillatoren in het Brussels 
Gewest. De applicatie heeft niet alleen betrekking op de defi-
brillatoren die zich op openbare plaatsen bevinden maar ook in 
winkels, shoppingcentra, sportzalen,…

Na de testfase, zal de applicatie ter beschikking worden 
gesteld van het publiek.

Bovendien werd in juli 2017 een systeem ingevoerd voor de 
regeling van de verkeerslichten op het kruispunt Yser/Sainctelette. 
Met dit systeem kunnen de hulpdiensten van de DBDMH die 
vertrekken uit de stafkazerne, vanuit de dispatching van het 
Oproepcentrum 112, bepaalde strategische lichten op groen laten 
springen zodat de weg kan worden vrijgemaakt op dit vaak zeer 
drukke kruispunt. Dit project werd in goede banen geleid in 
samenwerking met Brussel Mobiliteit.

De DBDMH hecht overigens bijzonder en voortdurend veel 
aandacht aan de mobiliteit van haar hulpdiensten.Elke minuut 
is namelijk kostbaar als een leven gered moet worden. In dit 
opzicht staat in september een werkvergadering op de agenda 
om te bepalen aan welke Smart City projecten er gewerkt zal 
worden om deze mobiliteit van de hulpdiensten van de DBDMH 
te vergemakkelijken.

Vraag nr. 204 van de heer Marc-Jean Ghyssels d.d. 27 juni 
2017 (Fr.) :

Opleiding bosbranden voor de brandweerlieden.
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Au vu des récents évènements dramatiques au Portugal où les 
forêts étaient en proie aux flammes, même si la situation n’est 
pas comparable en Belgique, le risque 0 n’existe jamais. Bien 
entendu, la Belgique est un pays humide et il y a donc moins 
de risques mais au regard de la période de sécheresse que nous 
connaissons actuellement, il me semble essentiel de tenir compte 
de ces nouveaux paramètres afin d’éviter le pire.

Actuellement, comme confirmé dans la DH (1), nos pompiers 
ne disposent pas de la formation adaptée pour faire face à de telles 
catastrophes naturelles et encore moins des moyens adéquats pour 
faire face à ce risque. Sans compter la communication entre les 
gestionnaires des installations et les corps de pompiers qui doit 
être optimale dans ce genre de situation.

Dès lors, il me semble essentiel pour nos pompiers d’être 
sensibilisés à l’organisation générale de la lutte contre les feux de 
forêts et les aménagements en terme de défense des forêts contre 
l’incendie.

–    La question de ce type de stage dans le cursus a-t-elle déjà fait 
l’objet d’une discussion ?

–    En termes de financement, disposons-nous des ressources 
nécessaires pour intégrer un tel stage ?

Réponse : La formation initiale et les formations complémen-
taires des pompiers bruxellois sont essentiellement axées sur les 
interventions dans un environnement urbain : feux de tunnels, 
incendies d’appartements, interventions chimiques, interventions 
en hauteur (équipe d’escalade),…

Etant donné qu’autour de la Région bruxelloise, plusieurs 
corps plus ruraux disposent de matériel et de formation/expérience 
adéquats, il sera bien entendu fait appel à leur assistance en cas 
de besoin tout comme Bruxelles leur vient régulièrement en aide. 
dans le cadre de « l’aide adéquate la plus rapide ».  

Pour terminer, je voudrais ajouter que, même sans formation 
ni véhicules spécifiques de lutte contre les feux de forêts, 
le service d’incendie bruxellois n’est pas totalement sans 
préparation. Il existe, par exemple, un plan d’intervention pour 
la Forêt de Soignes reprenant les différents points d’eau et points 
de rendez-vous.

Lors d’un feu de forêt, et surtout en cas de grande sécheresse, 
le service d’incendie de Bruxelles procèdera immédiatement à une 
augmentation d’échelle et enverra des moyens supplémentaires. 
Il fera également appel, comme déjà mentionné, à l’assistance 
des zones avoisinantes (Overijse, Wavre, Nivelles, Leuven) qui 
disposent de véhicules d’incendie adaptés.

Enfin, l’assistance de pompiers-officiers ayant acquis 
beaucoup de savoir-faire en matière de feux de forêt (p.ex. zone 
Rand-Antwerpse Kempen) peut toujours être sollicitée.

(1)  http://www.dhnet.be/actu/belgique/feux-de-foret-les-pompiers-
belges-n-ont-aucune-formation-pour-y-faire-face-5946b397c-
d709410f3255369

Gelet op de recente dramatische gebeurtenissen in Portugal 
waar bossen gebrand hebben, is er ook in België geen nulrisico, 
ook al is de toestand niet vergelijkbaar. België is natuurlijk een 
vochtig land en er zijn dus minder gevaren maar de huidige 
droogteperiode moet ons dus doen nadenken om het ergste te 
voorkomen.  

Zoals bevestigd wordt in de krant La Dernière Heure (1), 
hebben onze brandweerlieden geen aangepaste opleiding 
gekregen om dergelijke natuurrampen aan te pakken en zeker niet 
de middelen. En dan hebben wij het nog niet over de communica-
tie tussen de beheerders van de installatie en de brandweerkorpsen 
die in dit soort situatie optimaal moet zijn.

Ik vind het dan ook belangrijk dat onze brandweerlieden 
gesensibiliseerd worden voor een algemene organisatie van de 
bestrijding van bosbranden en de maatregelen om zich daar tegen 
te wapenen.

–    Heeft een aangepaste stage in de opleiding reeds het voorwerp 
van debat uitgemaakt ?

–    Beschikken wij over voldoende financiële middelen om een 
dergelijke stage in de opleiding op te nemen ?

Antwoord : De basisopleiding en de bijkomende opleidingen 
van de Brusselse brandweer zijn vooral gericht op tussenkomsten 
in een stedelijke omgeving : tunnelbranden, appartementsbranden, 
chemische tussenkomsten, interventies op hoogte (klimploeg),…  

Gezien er rondom het Brussels Gewest verschillende, meer 
landelijke korpsen zijn die over adequaat materieel en ervaring/
opleiding beschikken, zal er natuurlijk op hen beroep gedaan 
worden om Brussel bij te staan indien nodig. Net zoals Brussel 
hen regelmatig helpt in het kader van de « snelste adequate 
hulpverlening ».

Tot slot zou ik ook nog willen opmerken dat de Brusselse 
brandweer, ook zonder specifieke opleiding of specifieke 
voertuigen voor bosbrandbestrijding, niet helemaal onvoorbereid 
is. Zo is er bijvoorbeeld een interventieplan van het Zoniënwoud 
met de verschillende waterwinningspunten en rendez-vouspunten.
 

Bij een bosbrand, en dan vooral bij grote droogte, zal de 
Brusselse brandweer trouwens meteen opschalen en extra 
middelen uitsturen. Ook, zoals reeds aangehaald, zal de hulp 
van de omringende zones (Overijse, Wavre, Nivelles, Leuven), 
die wel beschikken over aangepaste blusvoertuigen, ingeroepen 
worden. 

Bovendien kan er steeds bijstand gevraagd worden van brand-
weerofficieren die reeds veel know-how hebben opgebouwd in 
verband met bosbranden (bvb zone Rand-Antwerpse Kempen).

(1)  (1)  http://www.dhnet.be/actu/belgique/feux-de-foret-les-pompiers-
belges-n-ont-aucune-formation-pour-y-faire-face-5946b397c-
d709410f3255369
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http://www.dhnet.be/actu/belgique/feux-de-foret-les-pompiers-belges-n-ont-aucune-formation-pour-y-fa
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Question n° 205 de M. Amet Gjanaj du 27 juin 2017 (Fr.) :
 

La poursuite des contacts avec l’autorité fédérale pour 
l’obtention d’un juste financement du SIAMU.

Depuis de nombreuses années la Région bruxelloise demande 
à la justice de condamner l’État fédéral à verser les montants 
auxquels Bruxelles peut légitimement prétendre au même titre 
que les autres zones de secours (dotations fédérales, subvention 
pour le matériel d’intervention, financement des interventions 
effectuées par le SIAMU en dehors des 19 communes de la Région 
de Bruxelles-Capitale). Une bataille judiciaire a été engagée avec 
comme objectif l’obtention d’un juste financement du SIAMU 
pour notre Région au même titre que les deux autres Régions du 
pays.

En effet, d’une part, un litige est pendant auprès de la Cour 
d’appel à propos des montants de la dotation des années 2013 et 
2014. Le jugement rendu par le tribunal de première instance est 
défavorable à la Région mais selon votre note d’orientation, des 
arguments solides font en sorte que la voix de la Région peut être 
entendue en appel.

D’autre part, le gouvernement fédéral a adopté le 19 avril 
2014 un arrêté royal fixant les conditions d’octroi d’une dotation 
spécifique au SIAMU mettant ainsi en œuvre l’article 70 de la loi 
du 15 mai 2007. Cet arrêté prévoit le versement d’une dotation 
conditionné au respect de certaines procédures.  

Selon votre note d’orientation, « La décision de la Cour 
d’appel peut permettre à la Région bruxelloise de se voir octroyer 
une juste dotation pour les années précédant l’adoption de l’arrêté 
royal fixant les conditions d’octroi d’une dotation spécifique au 
SIAMU. »  

–    Quelles sont les avancées et les collaborations avec l’autorité 
fédérale pour clarifier les modalités d’octroi de cette dotation ? 
Avez-vous chiffré le montant auquel notre Région aurait 
effectivement droit ?  

–    Qu’en est-il du droit du SIAMU (1) de recevoir le montant de 
la dotation fixée pour l’année 2017 ?

Réponse : Avant de répondre à vos différentes questions, il me 
semble utile de préciser la position de la Région bruxelloise.  

L’argumentation de la Région repose sur deux axes.

Le premier axe consiste à demander un financement pour 
les années qui précèdent 2014. En effet, le SIAMU était exclu 
du financement fédéral visant à mettre en place la réforme de la 
sécurité civile sous prétexte qu’il était organisé sous une forme 

(1)  Note d’orientation budgétaire année 2017 du SIAMU, p. 1322.  

Vraag nr. 205 van de heer Amet Gjanaj d.d. 27 juni 2017 
(Fr.) :

De voortzetting van de contacten met de federale overheid 
met het oog op een billijke financiering van de brandweerdienst.

Al tal van jaren vraagt het Brussels Gewest aan het gerecht 
om de federale Staat te veroordelen tot de betaling van de 
bedragen waarop Brussel terecht aanspraak kan maken net als 
de andere hulpzones (federale dotaties, subsidie voor materieel 
voor interventies, financiering van de interventies van de brand-
weerdienst buiten de 19 gemeenten van het Brussels Gewest). 
Er is een gerechtelijke strijd aangegaan met als doel een billijke 
financiering van de brandweerdienst van ons Gewest net als de 
twee andere Gewesten van het land.  

Een deel van het geschil is immers hangende voor het hof van 
beroep wat betreft de bedragen van de dotatie voor 2013 en 2014. 
Het vonnis van de rechtbank van eerste aanleg is ongunstig voor 
het Gewest maar volgens de oriëntatienota van de staatssecretaris 
zijn er gegronde argumenten om in beroep te gaan.  

De federale regering heeft anderzijds op 19 april 2014 een 
koninklijk besluit goedgekeurd tot vaststelling van de toekennings-
voorwaarden voor een specifieke dotatie aan de brandweerdienst 
waarbij dus artikel 70 van de wet van 15 mei 2007 uitgevoerd 
wordt. Dit besluit voorziet in de storting van een dotatie die 
onderworpen is aan de naleving van bepaalde procedures.

Volgens de oriëntatienota van de staatssecretaris kan de 
beslissing van het hof van beroep het Brussels Gewest helpen 
om een billijke dotatie te krijgen voor de jaren voorafgaand aan 
de goedkeuring van het koninklijk besluit tot vaststelling van 
de toekenningsvoorwaarden voor een specifieke dotatie voor de 
brandweerdienst (1).

–    Wat is de vooruitgang en de samenwerking met de federale 
overheid om de voorwaarden voor de toekenning van deze 
dotatie te verduidelijken ? Heeft de staatssecretaris een 
becijferd bedrag waarop ons Gewest effectief recht zou 
hebben ?

–    Hoe staat het met het recht van de brandweerdienst om het 
bedrag van de dotatie voor 2017 te krijgen ?

Antwoord : Alvorens een antwoord te geven op uw verschil-
lende vragen, lijkt het mij nuttig om de positie van het Brussels 
Gewest te verduidelijken.

De bewijsvoering van het Gewest berust op twee pijlers.

De eerste pijler bestaat erin een financiering te vragen 
voor de jaren voorafgaand aan 2014. De DBDMH was immers 
niet opgenomen in de federale financiering met het oog op de 
uitvoering van de hervorming van civiele veiligheid onder het 

(1)  Budgettaire oriëntatienota jaar 2017 van de brandweerdienst, blz. 
1322.
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juridique différente que les zones de secours et que, fonctionnant 
déjà comme une zone de secours, il n’avait pas besoin d’un 
financement pour mettre en œuvre la réforme.  

Cette absence de financement a perduré pendant des années 
(7) alors que la loi du 15 mai 2007 relative à la sécurité civile 
prévoyait la possibilité d’un financement pour le SIAMU.

Il a fallu attendre le 19 avril 2014 pour que le gouvernement 
fédéral active enfin ce mécanisme de financement en faveur du 
SIAMU.

Toutefois, ce mécanisme de financement est également 
interrogé car il nous semble discriminatoire envers le SIAMU et, 
indirectement, envers les habitants de la Région. Cette réflexion 
constitue le deuxième axe de notre argumentation.  

Premièrement, le financement du SIAMU n’est pas garanti 
puisqu’il s’agit d’une possibilité pour le gouvernement fédéral 
alors que le financement des zones de secours est garanti par la 
loi. 

Deuxièmement, le montant octroyé au SIAMU est arbitraire 
et ne repose sur aucune méthode de calcul alors que les montants 
octroyés aux zones de secours sont déterminés selon une clé de 
répartition basée sur des critères objectifs.

Par ailleurs, la demande comporte également d’autres griefs 
relatifs au financement du matériel et aux interventions en dehors 
de la Région dans les zones de secours.

En première instance, le juge a retenu l’argumentation de 
l’autorité fédérale mais la motivation nous semble peu satisfai-
sante, raison pour laquelle nous avons fait appel. Notre demande 
en appel se fait encore plus précise sur les montants auxquels le 
SIAMU aurait droit sur la base de la dotation de droit commun.  

Le montant réclamé s’élève à plus de 8 millions d’euros. Ce 
montant porte sur les années 2012 et 2013. Un euro provisionnel 
est également demandé au titre de la dotation fédérale due au 
SIAMU pour les années 2014, 2015, 2016 et 2017. Cela signifie 
que des montants complémentaires pourraient être réclamés si le 
juge fait droit à notre raisonnement.

Au niveau des délais, la procédure d’appel a débuté et le 
calendrier arrêté prévoit des conclusions de synthèse pour le mois 
de mai 2018. Nous pouvons donc espérer un arrêt en 2018.  

Nos relations avec l’autorité fédérale ne portent pas sur ce 
sujet puisque dorénavant la question se règle devant les juridic-
tions. 

voorwendsel dat de juridische vorm van de organisatie verschil-
lend was van die van de hulpverleningszones en dat, aangezien 
het reeds als een hulpverleningszone werkte, het geen financiering 
nodig had om de hervorming uit te voeren.

Dit gebrek aan financiering heeft jaren geduurd (7) terwijl de 
wet van 15 mei 2007 betreffende civiele veiligheid voorzag in de 
mogelijkheid tot een financiering voor de DBDMH.

Het is pas op 19 april 2014 dat de Koning eindelijk het finan-
cieringsmechanisme voor de DBDMH heeft geactiveerd.  

Er worden echter vragen gesteld bij dit financieringsme-
chanisme want het lijkt ons discriminerend ten aanzien van de 
DBDMH, en onrechtstreeks ten aanzien van de inwoners van 
het Gewest. Deze aanmerking vormt de tweede pijler van onze 
bewijsvoering.

In de eerste plaats wordt de financiering van de DBDMH niet 
gewaarborgd aangezien het ging om een mogelijkheid voor de 
Koning, terwijl de financiering van de hulpverleningszones wel 
gewaarborgd wordt door de wet.

Ten tweede is het bedrag dat aan de DBDMH wordt toegekend 
arbitrair en berust het op geen enkele berekeningsmethode, terwijl 
de bedragen toegekend aan de hulpverleningszones bepaald zijn 
volgens een verdeelsleutel op basis van objectieve criteria.

Overigens bevat de vraag ook andere aanklachten met 
betrekking tot de financiering van het materiaal en tot de interven-
ties buiten het Gewest in de hulpverleningszones.

In eerste instantie heeft de rechter de bewijsvoering van 
de federale overheid weerhouden, maar de motivering lijkt 
ons weinig bevredigend, reden waarom we beroep hebben 
aangetekend. Onze vraag in beroep spitst zich nog meer toe op de 
bedragen waarop de DBDMH recht zou hebben op basis van de 
gemeenrechtelijke dotatie.

Het geëiste bedrag bedraagt meer dan 8 miljoen euro. Dit 
bedrag heeft betrekking op 2012 en 2013. Een provisionele 
euro wordt ook gevraagd als een aan de DBDMH verschuldigde 
federale dotatie voor 2014, 2015, 2016 en 2017. Dit betekent dat 
bijkomende bedragen zouden geëist kunnen worden indien de 
rechter onze redenering volgt.

Wat de termijnen betreft is de beroepsprocedure van start 
gegaan en voorziet het vastgestelde tijdschema syntheseconclusies 
voor de maand mei 2018. We mogen dus een besluit verwachten 
in 2018.

Onze contacten met de federale overheid hebben gaan niet 
over dit onderwerp aangezien de kwestie voortaan geregeld wordt 
voor de rechterlijke instanties.
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À l’heure actuelle, le SIAMU perçoit donc un financement 
du fédéral mais qui, comme expliqué, nous semble insuffisant par 
rapport à ce qu’ont droit les zones de secours, et ceci au détriment 
des Bruxellois.

Les montants ont été fixés en 2014 jusqu’en 2018 mais il est 
impossible de dire ce que l’autorité fédérale consacrera comme 
budget au SIAMU par la suite puisqu’il n’y a aucune garantie de 
financement.

Question n° 206 de Mme Hannelore Goeman du 5 juillet 
2017 (N.) :

Le recrutement de Bruxellois au Service d’incendie et d’aide 
médicale urgente.

Dans l’accord de gouvernement, on peut lire ceci : « Le gou-
vernement se donne pour objectif, dans les cinq ans, d’augmenter 
de 10 % par rapport à 2013 le nombre de Bruxellois dans l’admi-
nistration régionale (Ministère et OIP) sans pour autant augmenter 
le nombre total d’agents publics. »

Le moment est venu de dresser un état des lieux.

1. Quelle est actuellement (en chiffres absolus et en pourcentage) 
la proportion de Bruxellois dans les effectifs globaux du 
SIAMU ? Quelle était-elle en 2013 ?

2. Combien de personnes le SIAMU a-t-il recrutées en 2016 ? 
Combien d’entre elles habitent-elles en Région bruxelloise ? 
Pouvez-vous ventiler ces chiffres comme suit : 

a) par niveau de qualification et/ou de recrutement ; 

b) par catégorie d’âge ; 

c) par lieu de résidence (commune) ?

3. Quelle est la proportion de Bruxellois au sein du conseil de 
direction et du conseil d’administration du SIAMU ?

4. Quelles actions spécifiques a-t-on entreprises en 2016 afin de 
recruter davantage de Bruxellois dans cet organisme ?  

Réponse :

La part de Bruxellois dans l’effectif total du SIAMU  
s’élevait à :

–    fin 2016 : 339 bruxellois sur un effectif total de 1.247 
personnes, soit 27,19 % ;

–    2013 : 339 bruxellois sur un effectif total de 1.170 personnes, 
soit 28,97 %.

En ce qui concerne les engagements en 2016, 26 personnes 
ont été engagées dont 16 sont des Bruxellois, soit 61,50 %.  

Op heden krijgt de DBDMH dus een federale financiering 
maar deze, lijkt ons, zoals uitgelegd, onvoldoende ten opzichte 
van hetgeen waarop de hulpverleningszones recht hebben, en dit 
ten nadele van de Brusselaars.

In 2014 werden de bedragen vastgelegd tot in 2018 maar het 
is onmogelijk om te zeggen hoeveel de federale overheid daarna 
als budget zal besteden aan de DBDMH aangezien er geen enkele 
garantie op financiering is.

Vraag nr. 206 van mevr. Hannelore Goeman d.d. 5 juli 
2017 (N.) :

Het aanwerven van Brusselaars bij de Dienst voor 
Brandbestrijding en Dringende Medische Hulp.

In het regeerakkoord staat het volgende : « De Regering 
streeft ernaar om binnen de vijf jaar het aantal Brusselaars in 
de gewestelijke administratie (ministerie en ION’s) met 10 % te 
verhogen ten opzichte van 2013, zonder dat dit evenwel leidt tot 
een stijging van het totale aantal overheidspersoneelsleden. »

Tijd voor een stand van zaken.

1. Wat is momenteel het aandeel (absoluut en percentueel) 
inwoners van het Brussels Gewest in het totale personeelsbe-
stand van het DBDMH ? Wat was dit in 2013 ?

2. Hoeveel mensen heeft het DBDMH aangeworven in 2016 ? 
Hoeveel daarvan zijn inwoners van het Brussels Gewest ? 
Kan de minister dit ook onderverdelen :

a) per scholingsniveau en/of het aanwervingsniveau ;

b) per leeftijdscategorie ;

c) per woonplaats (gemeente) ?

3. Wat is het aandeel Brusselaars in de directieraad en de raad 
van bestuur van DBDMH ?

4. Welke specifieke acties werden in 2016 ondernomen om meer 
inwoners uit het Brussels Gewest binnen deze instelling aan 
te werven ?

Antwoord : 

Het aandeel Brusselaars in het totale personeelsbestand van 
de DBDMH bedroeg einde :

–    2016 : 339 Brusselaars op een totaal personeelsbestand van 
1.247 personen, hetzij 27,19 % ;

–    2013 : 339 Brusselaars op een totaal personeelsbestand van 
1.170 personen, hetzij 28,97 %.

Voor wat betreft de aanwervingen in 2016 werden er 26 
personen aangeworven waarvan er 16 Brusselse inwoners zijn, 
hetzij 61,50 %.
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Les 16 Bruxellois engagés se répartissent comme suit :  

1. par niveau d’engagement :

–  niveau A : 2 personnes

–  niveau B : 4 personnes

–  niveau C : 8 personnes

–  niveau D : 1 personne

–  niveau E : 1 personne

2. par catégorie d’âge :

–  < 26 ans : 8 personnes

–  de 26 à 35 ans : 6 personnes

–  de 36 à 45 ans : 1 personne

–  de 46 à 60 ans : 1 personne

3. par commune :

–  Anderlecht : 2 personnes

–  Berchem-Ste-Agathe : 1 personne

–  Bruxelles (Ville) : 1 personne

–  Evere : 2 personnes

–  Forest : 2 personnes

–  Ganshoren : 1 personne

–  Ixelles : 2 personnes

–  Jette : 1 personne

–  Molenbeek-St-Jean : 1 personne

–  Schaerbeek : 1 personne

–  St-Josse-ten-Noode : 1 personne

–  Watermael-Boitsfort : 1 personne

Au 1/8/2017, le conseil de direction du SIAMU comprend 8 
membres dont 3 habitent la Région bruxelloise, soit 37,50 %.

En ce qui concerne des actions spécifiques pour engager 
davantage de Bruxellois, je voudrais avant tout mentionner 
que les offres d’emploi statutaires doivent obligatoirement être 
publiées dans la presse nationale et dans le Moniteur belge et que 
la sélection du personnel statutaire, tant administratif qu’opéra-
tionnel se fait via le Selor. Lors des étapes de sélection, seule la 
correspondance aux critères de sélection et au profil recherché, 
ainsi que les résultats aux épreuves, sont pris en compte, confor-
mément à la législation en vigueur.

Néanmoins, pour la campagne de recrutement de pompiers 
statutaires en 2016, un partenariat avec Beezy Brussels a été mis 
en place afin de proposer une aide aux candidat(e)s habitant la 
Région de Bruxelles-Capitale dans leur préparation aux épreuves.
 

Pour ce qui de l’engagement de personnel contractuel admi-
nistratif, Actiris reste le partenaire privilégié dans la recherche 
de candidats. Etant donné qu’Actiris veut favoriser l’emploi des 

De onderverdeling van de 16 aangeworven Brusselaars is als 
volgt :

1. per aanwervingsniveau :

–  niveau A : 2 personen

–  niveau B : 4 personen

–  niveau C : 8 personen

–  niveau D : 1 persoon

–  niveau E : 1 persoon

2. per leeftijdscategorie :

–  < 26 jaar : 8 personen

–  van 26 tot 35 jaar : 6 personen

–  van 36 tot 45 jaar : 1 persoon

–  van 46 tot 60 jaar : 1 persoon

3. per gemeente :

–  Anderlecht : 2 personen

–  Brussels (Stad) : 1 persoon

–  Elsene : 2 personen

–  Evere : 2 personen

–  Ganshoren : 1 persoon

–  Jette : 1 persoon

–  Schaarbeek : 1 persoon

–  Sint-Agatha-Berchem : 1 persoon

–  Sint-Jans-Molenbeek : 1 persoon

–  Sint-Joost-ten-Noode : 1 persoon

–  Vorst : 2 personen

–  Watermaal-Bosv. : 1 persoon

Op 1/8/2017 telt de directieraad van de DBDMH 8 leden 
waarvan er 3 in het Brussels Gewest wonen, hetzij 37,50 %.

Voor wat betreft specifieke acties om meer Brusselaars aan 
te werven, wil ik toch even meegeven dat de statutaire vacatures 
verplicht gepubliceerd moeten worden in de nationale pers en 
in het Belgisch Staatsblad en dat de selectie van het statutair 
personeel, zowel administratief als operationeel, via Selor gebeurt. 
Bij de selectierondes wordt enkel de overeenkomst met de selec-
tiecriteria en het gezochte profiel, in aanmerking genomen, alsook 
de resultaten op de proeven, overeenkomstig de in voege zijnde 
wetgeving

Wel is het zo dat er voor de aanwervingscampagne van 
statutaire brandweerlui in 2016, een partnerschap met Beezy 
Brussels werd afgesloten om de kandidaten die in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest wonen hulp te bieden bij hun voorberei-
ding op de proeven.

Voor wat betreft het aanwerven van contractueel administratief 
personeel blijft Actiris een bevoorrechte partner in de zoektocht 
naar kandidaten. Aangezien Actiris de tewerkstelling van de 
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habitants de la Région bruxelloise, cette collaboration favorise 
donc de fait l’emploi de bruxellois au SIAMU.  

Le SIAMU continue également de s’inscrire pleinement dans 
la politique des contrats d’insertion tant pour les jeunes bruxellois 
que pour les chômeurs de longue durée bruxellois.

La politique du SIAMU en matière de recrutement ne se 
concentre donc pas tellement sur des actions spécifiques mais 
correspond plutôt à une action permanente par sa présence aux 
salons de l’emploi bruxellois et à sa politique de diversité. Le 
large éventail de fonctions au service d’incendie de Bruxelles, (il 
y a tellement plus que le pompier), les opportunités de carrière 
y compris pour les personnes peu qualifiées,… et plus générale-
ment l’attractivité du SIAMU en tant qu’employeur y sont mis en 
exergue.

Question n° 207 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 
14 juillet 2017 (Fr.) :

Réforme de l’organisation et du financement de l’Aide 
médicale urgente (AMU) et du transport des patients

Le 14 mai 2017, un communiqué concernant une réforme 
de l’organisation et du financement de l’AMU (Aide Médicale 
Urgente) a été publié sur le site de la Ministre fédérale de la Santé, 
Maggie de Block. Le gouvernement fédéral dégage 35 millions 
d’euros pour lancer le plan de réforme en 2018. Une augmentation 
du subside de permanence est envisagée afin que les communes y 
contribuent moins. Le système de facturation de services d’ambu-
lances va aussi changer. La facturation au kilomètre disparaitra et 
un système plus transparent sera mis en place.  

La nouvelle réforme doit être fondée sur les normes de qualité 
et des nouvelles normes concernant les caractéristiques requises 
des ambulances, de l’équipement et des membres du personnel 
seront déterminées. En ce qui concerne la possibilité de collabo-
ration avec des services privés, elle est actuellement à l’étude.

Mes questions sont les suivantes :

–    Avez-vous été concertée sur ce sujet par vos homologues au 
niveau fédéral ? La réforme de l’organisation et du financement 
de l’aide médicale urgente et du transport des patients a-t-elle 
été le sujet ou sera-t-elle le sujet d’une Conférence intermi-
nistérielle ? Dans l’affirmative, pourriez-vous nous en dire un 
peu plus ? Quelle est votre avis sur cette réforme ?

–    Savez-vous comment/selon quels principes les subsides des 
permanences seront accordés pour alléger les contributions 
des communes ? Vu la densité de la population dans les 
communes bruxelloises, obtiendrons-elles plus de subsides ? 
Quel serait l’impact de cette réforme pour les communes 
bruxelloises ?

inwoners van het Brussels Gewest wil bevorderen, bevordert deze 
samenwerking eveneens de tewerkstelling van Brusselaars bij de 
DBDMH.

Verder blijft de DBDMH gebruik maken van inschake-
lingscontracten zowel voor jonge Brusselaars als voor langdurige 
Brusselse werklozen.

Het beleid inzake recrutering van de DBDMH focust dus niet 
zozeer op specifieke acties maar kadert meer in een permanente 
actie via zijn zijn aanwezigheid op Brusselse jobbeurzen en zijn 
diversiteitsbeleid. De nadruk wordt hierbij vooral gelegd op de 
brede waaier van functies bij de Brusselse brandweer (er is zoveel 
meer dan enkel brandweerman), de carrièrekansen, ook voor lager 
geschoolden,…, en meer in het algemeen, de aantrekkingskracht 
van de DBDMH als werkgever.  

Vraag nr. 207 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor d.d. 
14 juli 2017 (Fr.) :

Hervorming van de organisatie en financiering van de 
dringende medische hulp (DMH) en het patiëntenvervoer.

Op 14 mei 2017 is een persbericht over een hervorming van 
de organisatie en financiering van de dringende medische hulp 
(DMH) geplaatst op de internetsite van federaal minister van 
Volksgezondheid Maggie De Block. De federale regering trekt 
35 miljoen uit om het hervormingsplan op te starten in 2018. Er 
wordt een verhoging van de permanentiesubsidie overwogen om 
de bijdragen van de gemeenten te verminderen. De facturering 
van de ambulancediensten zal ook veranderen. De facturering per 
kilometer wordt afgeschaft en vervangen door een transparanter 
systeem.

De nieuwe hervorming moet gebaseerd zijn op de kwali-
teitsnormen en er zullen nieuwe normen voor de vereiste eigen-
schappen van de ambulances, de uitrusting en de personeelsleden 
vastgesteld worden. De mogelijkheid om samen te werken met 
privédiensten wordt thans bestudeerd.

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld :

–    Hebben uw federale tegenhangers met u overleg gepleegd 
over de hervorming ? Stond de hervorming van de organisatie 
en financiering van de dringende medische hulp (DMH) en 
het patiëntenvervoer op de agenda van een interministeriële 
conferentie of zal dat het geval zijn ? Zo ja, kunt u daar iets 
meer over lossen ? Wat is uw standpunt over de hervorming ?

–    Weet u hoe/volgens welke principes de permanentiesubsidies 
zullen worden toegekend om de bijdragen van de gemeenten 
te verminderen ? Zullen de Brusselse gemeenten, gelet op 
hun bevolkingsdichtheid, meer subsidies krijgen ? Wat zou de 
impact van de hervorming op de Brusselse gemeenten zijn ?  
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–    Quels sont les systèmes de facturation proposés en vue de 
remplacer la facturation au kilomètre ? Que pensez-vous de 
ce changement ?

–    Savez-vous si les représentants du secteur à Bruxelles ont été 
concertés ? Avez-vous eu des rencontres concernant ce sujet 
avec les représentants du secteur à Bruxelles ? Dans l’affirma-
tive, quelles sont leurs positions ?

Réponse : En réponse à votre question, je peux vous 
communiquer que je n’ai pas été consultée par mes homologues 
du niveau fédéral au sujet de la réforme de l’organisation et 
du financement de l’aide médicale urgente et du transport des 
patients.

À ma connaissance, le processus de décision n’est pas encore 
clôturé. Ni moi ni le SIAMU n’avons en tout cas été informés 
d’une décision officielle quant à ladite réforme.  

En revanche, mon cabinet a participé au groupe de travail mis 
sur pied dans le cadre de la Conférence interministérielle santé 
publique suite aux attentats de mars 2016. Ce groupe de travail 
a proposé la conclusion d’un protocole d’accord qui a été signé 
le 27 mars 2017. Il constitue un cadre pour l’harmonisation des 
politiques entre l’autorité fédérale et celles des Communautés / 
Régions en ce qui concerne tous les aspects associés au transport 
des patients aussi bien dans le cadre de l’aide médicale urgente 
(AMU) que du transport non-urgent de patients.  

L’objectif est d’uniformiser les caractéristiques extérieures 
spécifiques aux véhicules actifs dans le cadre de l’aide médicale 
urgente et du transport non urgent de personnes, afin de créer une 
reconnaissance et une identification de ceux-ci par la population.  

Pour ce qui concerne les tenues d’intervention pour le 
personnel affecté tant au transport urgent que non-urgent de 
patients, seules deux couleurs seront utilisées (du jaune, conforme 
à la norme EN 20471 et le bleu émaillé, pantone 18-4733 TCX).  

Pour ce qui la concerne, l’autorité fédérale a traduit les 
intentions exprimées par le protocole dans un arrêté royal qui 
devrait prochainement faire l’objet d’une publication au Moniteur 
belge.

Question n° 208 de M. Hamza Fassi-Fihri du 3 aout 2017 
(Fr.) :

Le télétravail au sein de la fonction publique régionale.

Le télétravail prend une place de plus en plus importante au 
sein des entreprises privées. Les avantages pour les employeurs, 
les employés mais également pour l’environnement sont 

–    Welke factureringssystemen worden voorgesteld om de 
facturering per kilometer te vervangen ? Wat vindt u van die 
verandering ?

–    Weet u of er overleg is gepleegd met de vertegenwoordigers 
van de sector in Brussel ? Hebt u met de vertegenwoordi-
gers van de sector in Brussel ontmoetingen gehad over dat 
onderwerp ? Zo ja, wat is hun standpunt?

Antwoord : In antwoord op uw vraag, kan ik u meegeven dat 
mijn federale ambtgenoten met mij niet overlegd hebben over 
de hervorming van de organisatie en van de financiering van de 
dringende medische hulp en van het ziekenvervoer.  

Voor zover mij bekend is, werd de beslissingsprocedure nog 
niet afgesloten. Noch ikzelf, noch de DBDMH werden in ieder 
geval geïnformeerd over een officiële beslissing met betrekking 
tot voornoemde hervorming.

Mijn kabinet heeft daarentegen deelgenomen aan de 
werkgroep opgericht in het kader van de Interministeriële 
Conferentie Volksgezondheid naar aanleiding van de aanslagen 
van maart 2016. Deze werkgroep heeft voorgesteld om een 
protocolakkoord te sluiten en deze werd ondertekend op 27 maart 
2017. Dit akkoord biedt een kader voor de harmonisering van het 
beleid tussen de federale overheid en dat van de Gemeenschappen 
/ Gewesten wat betreft alle aspecten met betrekking tot het zie-
kenvervoer zowel in het kader van de dringende medische hulp 
(DMH) als van het niet-dringend ziekenvervoer.

De bedoeling is om de externe karakteristieken eigen aan 
de voertuigen die worden ingezet in het kader van de dringende 
medische hulp en het niet-dringend personenvervoer te uniform 
te maken, opdat deze herkend en geïdentificeerd worden door de 
bevolking.

Wat betreft de interventiekledij voor de personeelsleden die 
actief zijn in het kader van zowel het dringend als het niet-drin-
gend vervoer van patiënten, zullen slechts twee kleuren worden 
gebruikt (geel, conform met EN 20471 en enamel blauw, pantone 
18-4733 TCX).

De federale overheid heeft, voor wat het haar aanbelangt, 
de intenties in het protocol vertaald in een koninklijk besluit die 
binnenkort het gepubliceerd zal worden in Belgisch Staatsblad.  

Vraag nr. 208 van de heer Hamza Fassi-Fihri d.d. 3 augustus 
2017 (Fr.) :

Het thuiswerk in het gewestelijk openbaar ambt.

Het thuiswerk krijgt een steeds ruimere plaats binnen de private 
bedrijven. De voordelen voor de werkgevers, de werknemers en 
voor het milieu zijn talrijk. De volledige ecologische balans van 
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nombreux. Si l’écobilan complet du télétravail n’a pas été calculé, 
i1 semble pouvoir fortement diminuer certaines dépenses et le 
temps perdu à cause des transports.

Le secteur public a lui aussi investi dans ce nouveau mode 
de travail. Pourriez-vous me fournir sous forme de tableau, pour 
les années 2014, 2015, 2016 et 2017, les informations suivantes :

–    Combien de travailleurs au sein de vos administration et OIP 
profitent-ils de ce mode de travail ?

–    Pourriez-vous me transmettre le nombre de jours actuellement 
prestés à domicile ?

–    Pourriez-vous également différencier au sein de votre réponse 
les différents types de travail à domicile (le travail dit 
structurel, le travail occasionnel et le travail de circonstance) ?

–    Le travail à domicile a-t-il influencé la productivité des tra-
vailleurs ? De quelle manière ?

–    Pourriez-vous m’éclairer quant à la proportion de femmes/
hommes utilisant ce mode de travail ?

Réponse : En ce qui concerne le SIAMU, dont le personnel 
est composé majoritairement d’agents opérationnels d’interven-
tion agissant dans l’urgence, l’organisation et la mise en place du 
télétravail doivent être réfléchies en profondeur.

D’une part, le SIAMU se doit en effet d’assurer un service 
public continu et de qualité aux citoyens mais, d’autre part, le 
service d’incendie souhaite également s’inscrire dans ce nouveau 
mode de travail pour les tâches et les missions qui ne nécessitent 
pas spécifiquement la présence de l’agent à la caserne.  

Une réflexion en la matière a été menée et a résulté en un 
projet « télétravail ». La concrétisation de ce projet suivra le 
processus classique de concertation avec les différentes parties. 
Si le projet est approuvé, le télétravail serait possible au sein du 
SIAMU au plus tôt à partir du premier janvier 2018.

Pour ce qui concerne Brussels Invest & Export, le SPRB étant 
considéré pour ses aspects de Fonction publique comme une seule 
entité, cette question devrait être adressée à la secrétaire d’État en 
charge de cette matière.

thuiswerk is niet berekend, maar het zou bepaalde uitgaven en de 
verloren tijd tijdens het transport sterk kunnen verminderen.  

De openbare sector heeft ook geïnvesteerd in dit nieuw soort 
werken. Graag in de vorm van een overzicht en voor de jaren 
2014, 2015, 2016 en 2017 de volgende informatie.

–    Hoeveel werknemers binnen uw bestuur en de ION’s maken 
gebruik van de mogelijkheid van thuiswerk ?

–    Graag een overzicht van het aantal dagen die thans thuis 
gepresteerd worden.

–    Graag een opsplitsing volgens het soort thuiswerk (het 
zogeheten structurele werk, het occasionele werk en het 
gelegenheidswerk).

–    Heeft het thuiswerk invloed gehad op de productiviteit van de 
werknemers ? Hoe ?

–    Wat is de verhouding vrouwen en mannen bij dit soort werk ?  

Antwoord : Voor wat de DBDMH betreft, bestaat het personeel 
er hoofdzakelijk uit operationele interventieagenten die optreden 
bij noodgevallen, en moet over de organisatie en de invoering van 
telewerken grondig worden nagedacht.

Enerzijds komt het immers toe aan de DBDMH om een 
onafgebroken en kwaliteitsvolle openbare dienstverlening te 
verzekeren aan de burgers, maar anderzijds wenst de brandweer-
dienst ook deze nieuwe manier van werken te integreren voor de 
taken en missies waarbij de aanwezigheid van de ambtenaar in de 
kazerne niet specifiek vereist is.

Hierover werd een reflectie gevoerd die geleid heeft tot een 
voorstel voor « telewerken ». De realisatie van dit voorstel zal het 
klassieke overlegproces met de verschillende partijen doorlopen. 
Indien het goedgekeurd wordt, zou telewerken mogelijk zijn bij 
de DBDMH ten vroegste vanaf 1 januari 2018.

Voor wat Brussels Invest & Export betreft, wordt de GOB 
voor al zijn aspecten die het openbaar ambt aanbelangen als één 
enkele entiteit beschouwd en zou deze vraag dus moeten worden 
gesteld aan de staatssecretaris die bevoegd is voor deze materie.
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Minister-President belast met Plaatselijke Besturen, Territoriale Ontwikkeling,  
Stedelijk Beleid, Monumenten en Landschappen, Studentenaangelegenheden, Toerisme,  

Openbaar Ambt, Wetenschappelijk Onderzoek en Openbare Netheid 
Ministre-Président chargé des Pouvoirs locaux, du Développement territorial, de la 

Politique de la Ville, des Monuments et Sites, des Affaires étudiantes, du Tourisme, de 
la Fonction publique, de la Recherche scientifique et de la Propreté publique

06.06.2017 755 Annemie Maes ** De kapvergunningen afgeleverd door het Gewest. 24
Les permis d’urbanisme pour l’abattage d’arbres délivrés par la 

Région.
 

 
06.06.2017 757 Emin Özkara * De prostitutie op straat in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. 3

La prostitution de rue en Région de Bruxelles-Capitale.  
 

09.06.2017 758 Emin Özkara * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

3

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
09.06.2017 759 Bea Diallo * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 

en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

3

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
09.06.2017 760 Zahoor Ellahi Manzoor * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 

en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

3

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
9.06.2017 761 Julien Uyttendaele * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 

en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

3

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
12.06.2017 762 Gaëtan Van Goidsenhoven ** De verlenging van de openingsuren van de sluizen in Wallonië en de 

gevolgen voor de Haven van Brussel.
27

L’allongement des heures d’ouverture des écluses en Wallonie et 
l’incidence sur le Port de Bruxelles.

 

 
12.06.2017 763 Emin Özkara ** Struikelstenen in het Brussels Gewest. 28

Les pavés de la mémoire installés en Région bruxelloise.  
 

12.06.2017 764 Cieltje Van Achter ** De vergoedingen en de kosten van NEO. 30
Les rémunérations et les couts liés à NEO.  
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14.06.2017 767 Annemie Maes ** De verharding van het Brussels Gewest. 31
La bétonisation de la Région bruxelloise.  

 
15.06.2017 768 Dominique Dufourny ** Evolutie van de Gewestelijke School voor Openbaar Bestuur. 32

Évolution de l’École régionale d’administration publique.  
 

15.06.2017 769 Gaëtan Van Goidsenhoven * Islamopleidingen bij de GIPS. 4
Les formations sur l’islam dispensées par l’ERIP.  

 
21.06.2017 771 Emin Özkara ** De projectoproep aan sportverenigingen voor de jonge Brusselaars 

(seizoen 2017-2018).
35

L’appel à projets auprès des associations sportives qui s’adressent aux 
jeunes bruxellois (saison 2017-2018).

 

 
26.06.2017 772 Emin Özkara ** Toegang tot vastgoedkrediet en het risico op uitsluiting van 

eigendomsverwerving voor de minder gegoeden.
36

L’accès au crédit immobilier et le risque d’exclusion de l’accès à la 
propriété pour les moins fortunés.

 

 
26.06.2017 773 Zahoor Ellahi Manzoor ** Toegang tot vastgoedkrediet en het risico op uitsluiting van 

eigendomsverwerving voor de minder gegoeden.
36

L’accès au crédit immobilier et le risque d’exclusion de l’accès à la 
propriété pour les moins fortunés.

 

 
22.06.2017 774 Johan Van den Driessche ** De interne controle bij lokale besturen. 37

Le contrôle interne des pouvoirs locaux.  
 

22.06.2017 775 Emin Özkara ** Het waarschuwingssysteem BE-Alert. 38
Le système d’avertissement BE-Alert.  

 
27.06.2017 776 Arnaud Verstraete * De vergoedingen van de bestuurders bij perspective.brussels. 5

Les rémunérations des administrateurs de perspective.brussels.  
 

27.06.2017 777 Arnaud Verstraete ** De vergoedingen van de bestuurders bij Citydev. 41
Les rémunérations des administrateurs de Citydev.  

 
27.06.2017 778 Arnaud Verstraete ** De vergoedingen van de bestuurders bij MSI. 45

Les rémunérations des administrateurs de la SAU.  
 

27.06.2017 779 Michel Colson ** De verkoop van het Charle-Albertkasteel. 48
La vente du château Charle-Albert.  

 
27.06.2017 780 Michaël Verbauwhede ** Herziening van het aantal mandatarissen in het Brussels Gewest. 50

Étude sur la réforme du nombre de mandataires à Bruxelles.  
 

05.07.2017 781 Alain Destexhe * Aantal gesubsidieerde vzw’s en controle. 5
Nombre et vérification des ASBL subsidiées.  

 
05.07.2017 782 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars bij de Haven van Brussel. 52

Le recrutement de Bruxellois au Port de Bruxelles.  
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05.07.2017 783 Hannelore Goeman * Het aanwerven van Brusselaars bij Brussel Preventie en Veiligheid. 6
Le recrutement de Bruxellois à Bruxelles Prévention et Sécurité.  

 
05.07.2017 784 Hannelore Goeman * Het aanwerven van Brusselaars bij het Agentschap voor Territoriale 

Ontwikkeling.
7

Le recrutement de Bruxellois à l’Agence de développement territorial.  
 

05.07.2017 785 Hannelore Goeman * Het aanwerven van Brusselaars binnen visit.brussels. 7
Le recrutement de Bruxellois à visit.brussels.  

 
05.07.2017 786 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars bij het BISA. 54

Le recrutement de Bruxellois à l’IBSA.  
 

11.07.2017 787 Carla Dejonghe ** Het herdenkingsbord in de Brouwerstraat dat de schietpartij op 
Verlaine en Rimbaud in herinnering brengt.

55

La plaque commémorative installée rue des Brasseurs, à l’endroit où 
Verlaine a tiré sur Rimbaud.

 

 
18.07.2017 788 Gaëtan Van Goidsenhoven * Zichtbaarheid van het Brussels Gewest op de internetsite van Wiels. 8

La visibilité de la Région bruxelloise sur le site internet du Wiels.  
 

25.07.2017 789 Jamal Ikazban * Het bedreigde bestaan van de cel ter bestrijding van radicalisme van 
de gemeente Molenbeek.

8

La menace qui plane sur la cellule antiradicalisme de la commune de 
Molenbeek.

 

 
25.07.2017 790 Jef Van Damme ** Nieuwe parkeernormen in de aangepaste gewestelijke 

stedenbouwkundige verordening.
56

Les nouvelles normes de stationnement dans la version modifiée du 
règlement régional d’urbanisme.

 

 
28.07.2017 791 Michel Colson ** Vervoerskosten van het gemeentepersoneel. 60

Les frais de déplacement du personnel communal.  
 

03.08.2017 792    Hamza Fassi-Fihri       * Het thuiswerk in het gewestelijk openbaar ambt 9
Le télétravail au sein de la fonction publique régionale.  

 
14.08.2017 793 Alain Maron * De termijnen voor het verkrijgen van de stedenbouwkundige 

inlichtingen.
10

Les délais pour l’obtention des renseignements urbanistiques.  
 

Minister belast met Financiën, Begroting, Externe Betrekkingen en Ontwikkelingssamenwerking 
Ministre chargé des Finances, du Budget, des Relations extérieures et de la Coopération au Développement

12.05.2015 46 Benoît Cerexhe ❍ De regels inzake het gebruik van het internet voor privédoeleinden. 22
Les règles régissant l’utilisation d’internet à des fins privées.  

 
16.11.2015 76 Emmanuel De Bock ❍ Berekeningen van de FOD Financiën betreffende de personenbelasting 

(PB) van de gemeenten.
22

Les calculs du SPF Finances concernant l’impôt des personnes 
physiques (IPP) des communes.
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15.12.2015 82 Benoît Cerexhe ❍ Belastingen op motorvoertuigen. 22
Les taxes sur les véhicules automobiles.  

 
09.02.2016 97 Michaël Verbauwhede ❍ De verkoop van het Actirisgebouw. 23

La vente du bâtiment Actiris.  
 

20.03.2017 167 Emmanuel De Bock ❍ De gemeentelijke en gewestelijke return van de federale fiscale 
regularisaties.

23

Les retours communaux et régionaux des régularisations fiscales 
fédérales.

 

 
21.06.2017 187 Emin Özkara ** De projectoproep aan sportverenigingen voor de jonge Brusselaars 

(seizoen 2017-2018).
61

L’appel à projets auprès des associations sportives qui s’adressent aux 
jeunes bruxellois (saison 2017-2018). 

 

 
26.06.2017 188 Emin Özkara ** Toegang tot vastgoedkrediet en het risico op uitsluiting van 

eigendomsverwerving voor de minder gegoeden.
62

L’accès au crédit immobilier et le risque d’exclusion de l’accès à la 
propriété pour les moins fortunés.

 

 
26.06.2017 189 Zahoor Ellahi Manzoor ** Toegang tot vastgoedkrediet en het risico op uitsluiting van 

eigendomsverwerving voor de minder gegoeden.
62

L’accès au crédit immobilier et le risque d’exclusion de l’accès à la 
propriété pour les moins fortunés.

 

 
22.06.2017 190 Emmanuel De Bock ** Subsidies aan de vzw Euro 2020. 64

Les subsides à l’ASBL Euro 2020.  
 

27.06.2017 191 Abdallah Kanfaoui ** Opmerkingen van de Europese Commissie inzake het systeem van de 
kilometerheffing voor vrachtwagens.

66

Observations de la Commission européenne relatives au système de 
prélèvement kilométrique des poids lourds.

 

 
30.06.2017 192 Michaël Verbauwhede ** Overheidsopdracht voor gerechtsdeurwaarders belast met de inning 

van onbetaalde gewestbelastingen en administratieve boetes.
67

Le marché public relatif aux huissiers de justice chargés de récupérer 
les taxes régionales et amendes administratives impayées.

 

 
05.07.2017 193 Gaëtan Van Goidsenhoven ** De gevolgen van de nieuwe financieringswet voor het Brussels Gewest. 69

Les conséquences de la nouvelle loi de financement pour la Région 
bruxelloise.

 

 
13.07.2017 194 Marc Loewenstein ** Ontvangsten van de kilometerheffing i.v.m. het eurovignet voor 2016 

en 2017.
73

Revenus de la taxe kilométrique par rapport à l’eurovignette pour les 
années 2016 et 2017.

 

 
18.07.2017 195 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Niet-naleving van een reglementaire bepaling in geval van subsidiëring. 74

Le non-respect d’une disposition règlementaire en cas de subsidiation.  
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28.07.2017 196 Jef Van Damme ** Het inzetten van fiscale instrumenten in de strijd tegen luchtvervuiling. 75
Le recours à des instruments fiscaux dans la lutte contre la pollution 

atmosphérique.
 

 
03.08.2017 197     Hamza Fassi-Fihri     ** Het thuiswerk in het gewestelijk openbaar ambt. 78

Le télétravail au sein de la fonction publique régionale.  
 

04.08.2017 198 Benoît Cerexhe ** De aanwijzing door het gewestelijk belastingbestuur van de 
gerechtsdeurwaarders belast met de inning van onbetaalde 
bedragen.

79

La désignation des huissiers de justice chargés du recouvrement des 
impayés par l’administration fiscale régionale

 

 
11.08.2017 199 Olivier de Clippele ** Verwerping van het passief dat ontdekt wordt na de aangifte van 

nalatenschap.
80

Le rejet du passif découvert après le dépôt de la déclaration de 
succession.

 

 
Minister belast met Tewerkstelling, Economie en Brandbestrijding en Dringende Medische Hulp 

Ministre chargé de l’Emploi, de l’Économie et de la Lutte contre l’Incendie et l’Aide médicale urgents

06.06.2017 1025 Vincent De Wolf ** De toekenning van speciale premies aan personeel van de 
overheidsdiensten.

82

L’octroi de primes spéciales aux agents des services publics.  
 

09.06.2017 1027 Emin Özkara ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

86

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
09.06.2017 1028 Bea Diallo ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 

en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

86

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
09.06.2017 1029 Zahoor Ellahi Manzoor ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 

en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

86

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
09.06.2017 1030 Julien Uyttendaele ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 

en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

86

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.
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21.06.2017 1031 Isabelle Emmery ** Stijging van het aantal start-ups in 2016. 90

La croissance entrepreneuriale en 2016.  
 

21.06.2017 1032 Emin Özkara ** Projectoproep 2017 « Begeleiding bij de uitvoering van de maatregelen 
van de Small Business Act ».

93

L’appel à projets 2017 « Accompagnement à la mise en œuvre des 
mesures du Small Business Act bruxellois ».

 

 
22.06.2017 1034 Emin Özkara ** Oproep tot projecten 2017 « Steun aan innovatieve projecten in de 

sociale economie ».
96

L’appel à projets 2017 « Appui aux entreprises sociales innovantes ».  
 

27.06.2017 1036 Isabelle Emmery ** De beurs « Viva Technology » in Parijs. 98
La foire « Viva Technology » à Paris.  

 
30.06.2017 1037 Ahmed El Ktibi ** De Brusselse bedrijvencentra. 99

Les centres d’entreprises bruxellois.  
 

05.07.2017 1038 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars binnen de Gewestelijke 
Investeringsmaatschappij voor Brussel. 

101

Le recrutement de Bruxellois à la Société régionale d’investissement 
de Bruxelles.

 

 
05.07.2017 1039 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars binnen Citydev. 102

Le recrutement de Bruxellois à Citydev.  
 

05.07.2017 1040 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars binnen impulse.brussels. 103
Le recrutement de Bruxellois à impulse.brussels.  

 
05.07.2017 1041 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars binnen Atrium. 104

Le recrutement de Bruxellois à Atrium.  
 

05.07.2017 1042 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars binnen Evoliris. 106
Le recrutement de Bruxellois à Evoliris.  

 
05.07.2017 1043 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars binnen Actiris. 106

Le recrutement de Bruxellois à Actiris.  
 

11.07.2017 1044 Vincent De Wolf ** Stand van zaken inzake de uitvoeringsbesluiten betreffende het Brussels 
Agentschap voor de Ondersteuning van het Bedrijfsleven.

108

L’état d’avancement des arrêtés d’exécution relatifs à l’Agence 
bruxelloise pour l’accompagnement de l’entreprise.

 

 
11.07.2017 1045 Vincent De Wolf ** De nieuwe investeringen van de luchtvaartmaatschappij Emirates 

en de nieuwe door het Brussels Airport House beheerde 
tewerkstellingsperspectieven.

109

Les nouveaux investissements de la compagnie Emirates et les 
perspectives d’emplois gérées par la Brussels Airport House.
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13.07.2017 1046 Vincent De Wolf ** Impact van de werken aan het Spiegelplein op de handelsactiviteiten. 110
L’impact des chantiers de la place du Miroir sur les activités des 

commerçants.
 

 
18.07.2017 1047 Hannelore Goeman ** Het beleid rond studentenjobs. 111

La politique en matière de jobs étudiants.  
 

18.07.2017 1048 Hannelore Goeman * Talenkennis en interregionale mobiliteit. 10
La connaissance des langues et la mobilité interrégionale.  

 
18.07.2017 1049 Vincent De Wolf ** Overzicht van de activiteiten van de dienst Select Actiris. 113

Le bilan des activités du service Select Actiris.  
 

18.07.2017 1050 Vincent De Wolf ** Beheer van de knelpuntberoepen op de arbeidsmarkt. 114
La gestion des fonctions critiques sur le marché de l’emploi.  

 
18.07.2017 1051 Vincent De Wolf ** Sluiting van Europese filialen van de bank Monte dei Paschi. 117

La fermeture de succursales européennes de la banque Monte dei 
Paschi.

 

 
18.07.2017 1052 Vincent De Wolf ** Steun van Actiris bij de rekrutering van de medewerkers van de 

bioscoop Pathé Palace.
118

Le soutien d’Actiris au recrutement des collaborateurs du cinéma 
Pathé Palace.

 

 
18.07.2017 1053 Vincent De Wolf ** Nieuwe beheersovereenkomst van Actiris. 119

Le nouveau contrat de gestion de l’opérateur Actiris.  
 

18.07.2017 1054 Vincent De Wolf * Teambuilding in de overheidsdiensten. 11
Le recours au « team-building » dans les services publics.  

 
18.07.2017 1055 Vincent De Wolf ** Door Actiris toegekende subsidies aan verenigingen. 120

Les subsides accordés par l’opérateur Actiris aux opérateurs 
associatifs.

 

 
18.07.2017 1056 Vincent De Wolf ** Follow-up van de aanbevelingen in het kader van de audit van de 

GIMB.
123

Le suivi des recommandations formulées dans le cadre de l’évaluation 
de la SRIB. 

 

 
18.07.2017 1057 Vincent De Wolf ** Stand van de uitvoering van het informaticaplan bij Actiris. 124

L’état d’avancement du plan informatique chez Actiris.  
 

18.07.2017 1058 Vincent De Wolf ** Toekenning van arbeidskaarten van type C in het Brussels Gewest. 125
L’attribution des permis de travail de type C en Région bruxelloise.  

 
18.07.2017 1059 Vincent De Wolf ** Stand van zaken inzake de nieuwe ordonnantie betreffende de steun 

voor economische expansie.
126

L’état d’avancement de la nouvelle ordonnance sur les aides à 
l’expansion économique. 
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18.07.2017 1060 Vincent De Wolf * Inschakeling van studie- en adviesbureaus. 12
Le recours aux bureaux d’étude et de consultance.  

 
18.07.2017 1061 Vincent De Wolf ** Het Beroepencentrum in het Brussels Gewest. 127

La Cité des Métiers en Région bruxelloise.  
 

18.07.2017 1062 Vincent De Wolf * Terbeschikkingstelling van voertuigen in de overheidsdiensten. 12
La mise à disposition de véhicules au sein des services publics.  

 
18.07.2017 1063 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Sint-Pieters-Woluwe 1150.
127

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEETs) à 
Woluwe-Saint-Pierre 1150. 

 

 
18.07.2017 1064 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Sint-Lambrechts-Woluwe 1200.
131

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Woluwe-Saint-Lambert 1200. 

 

 
18.07.2017 1065 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Watermaal-Bosvoorde 1170.
131

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Watermael-Boitsfort 1170.

 

 
18.07.2017 1066 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Ukkel 1180.
131

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Uccle 1180.

 

 
18.07.2017 1067 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Schaarbeek 1030.
131

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Schaerbeek 1030.

 

 
18.07.2017 1068 Emin Özkara ** De beeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Sint-Joost-ten-Node 1210.
132

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Saint-Josse-ten-Noode 1210.

 

 
18.07.2017 1069 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Sint-Gillis 1060.
132

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Saint-Gilles 1060.

 

 
18.07.2017 1070 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Sint-Jans-Molenbeek 1080.
132

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Molenbeek Saint-Jean 1080.

 

 
18.07.2017 1071 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Koekelberg 1081.
132

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Koekelberg 1081.
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18.07.2017 1072 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 
Jette 1090.

132

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à Jette 
1090.

 

 
18.07.2017 1073 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Elsene 1050.
133

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Ixelles 1050.

 

 
18.07.2017 1074 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Ganshoren 1083.
133

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Ganshoren 1083.

 

 
18.07.2017 1075 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Vorst 1190.
133

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Forest 1190.

 

 
18.07.2017 1076 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Evere 1140.
133

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Evere 1140.

 

 
18.07.2017 1077 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Etterbeek 1040.
133

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Etterbeek 1040.

 

 
18.07.2017 1078 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Brussel Stad 1000, 1020, 1130, 1120.
134

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à la 
ville de Bruxelles 1000, 1020, 1130, 1120.

 

 
18.07.2017 1079 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Sint-Agatha-Berchem 1082.
134

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Berchem-Sainte-Agathe 1082.

 

 
18.07.2017 1080 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Oudergem 1160.
134

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Auderghem 1160.

 

 
18.07.2017 1081 Emin Özkara ** De begeleiding van inactieve jongeren en schoolafhakers (NEETs) in 

Anderlecht 1070.
134

L’accompagnement des jeunes inactifs et en décrochage (NEET) à 
Anderlecht 1070.

 

 
18.07.2017 1082 Hannelore Goeman ** De bestuurlijke complexiteit waarbinnen de terreinorganisaties van de 

Jongerengarantie moeten werken.
134

La complexité administrative à laquelle les associations de terrain de 
la Garantie Jeunes sont confrontées.
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18.07.2017 1083 Hannelore Goeman ** Het werken met ervaringsdeskundigen bij Actiris. 137
Le recours à des experts du vécu par Actiris.  

 
18.07.2017 1084 Johan Van den Driessche ** De GIMB en de oneerlijke concurrentiestructuren opgezet door het oud 

management van Hello Agency.
139

La SRIB et la concurrence déloyale des structures créées par l’ancien 
management de Hello Agency.

 

 
18.07.2017 1085 Isabelle Emmery ** Aanbevelingen van de Europese Commissie inzake werkgelegenheid en 

economische ontwikkeling.
140

Recommandations de la Commission européenne en matière d’emploi 
et de développement économique.

 

 
19.07.2017 1086 Emin Özkara ** Projectoproep (editie 2017) inzake de strijd tegen discriminatie in het 

Brussels Gewest.
142

L’appel à projets (édition 2017) consacré à la lutte contre la 
discrimination en Région bruxelloise. 

 

 
27.07.2017 1087 Vincent De Wolf ** Toekenning van facultatieve subsidies voor projecten inzake 

sensibilisering van jongeren voor het ondernemerschap.
145

L’octroi de subsides facultatifs pour des projets liés à la sensibilisation 
des jeunes à l’entrepreneuriat. 

 

 
27.07.2017 1088 Vincent De Wolf ** Toekenning van een subsidie van 250.000 euro aan de VZW European 

Data Innovation Hub.
146

L’octroi d’un subside de 250.000 euros à l’ASBL European Data 
Innovation Hub.

 

 
27.07.2017 1089 Vincent De Wolf ** Toekenning van een subsidie van 40.000 euro aan Actiris voor de 

ontwikkeling en ondersteuning van alternerend leren.
148

L’octroi d’une subvention de 40.000 euros à Actiris pour le 
développement et le soutien de la formation en alternance.

 

 
27.07.2017 1090 Vincent De Wolf ** Externe evaluatie van het programma « Jongerengarantie ». 149

L’évaluation externe du programme « Garantie pour la Jeunesse ».  
 

27.07.2017 1091 Vincent De Wolf * Huur van lokalen van de GIMB door Hello Agency. 13
La location de locaux de la SRIB par Hello Agency.  

 
27.07.2017 1092 Vincent De Wolf * Tewerkstellingspremies voor Brusselse werknemers. 13

Les primes à l’emploi pour les travailleurs bruxellois.  
 

27.07.2017 1093 Vincent De Wolf ** Premies voor opleidingen in knelpuntberoepen. 149
Les primes à la formation dans les métiers en pénurie.  

 
27.07.2017 1094 Vincent De Wolf ** Gewestelijke steun voor het festival Saint-Jazz-ten-Noode. 151

Le soutien régional au festival Saint-Jazz-ten-Noode.  
 

27.07.2017 1095 Vincent De Wolf ** Toekenning van subsidies aan de actoren van de sociale economie. 151
L’attribution de subsides aux acteurs de l’économie sociale.  
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27.07.2017 1096 Vincent De Wolf ** Vacant mandaat van directeur-diensthoofd van de directie « Zelfstandige 
diensten » bij Actiris.

155

La vacance du mandat de directeur-chef de service de la direction 
« Service aux indépendants » au sein de l’organisme Actiris.

 

 
03.08.2017 1097 Hamza Fassi-Fihri ** Het thuiswerk in het gewestelijk openbaar ambt.                                             157 157

Le télétravail au sein de la fonction publique régionale.  
 

03.08.2017 1098 Hamza Fassi-Fihri * Het innoverend ondernemerschap. 13
L’entreprenariat innovant.  

 
03.08.2017 1099 Hamza Fassi-Fihri ** Het geweld bij Actiris. 159

Les violences chez Actiris.  
 

24.08.2017 1103 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Steun aan bedrijven die het slachtoffer zijn van de besmetting van 
eieren met fipronil.

162

Les aides aux entreprises victimes de la contamination d’œufs au 
fipronil.

 

 
25.08.2017 1104 Ahmed El Ktibi ** De Chinese investeringen in het Brussels Gewest. 163

Les investissements chinois en Région de Bruxelles-Capitale.  
 

Minister belast met Mobiliteit en Openbare Werken 
Ministre chargé de la Mobilité et des Travaux publics

12.06.2017 809 Alain Maron ** Mobiliteitssubsidie voor de opvang van daklozen die in de metro- en 
premetrostations schuilen.

165

La subvention « mobilité » pour l’hébergement des sans-abris ayant 
trouvé refuge dans les stations de métro et de prémétro.

 

 
09.06.2017 815 Emin Özkara ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 

en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

165

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
09.06.2017 816 Bea Diallo ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 

en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

165

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
09.06.2017 817 Zahoor Ellahi Manzoor ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 

en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

165

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.
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09.06.2017 818 Julien Uyttendaele ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

165

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
21.06.2017 824 Dominique Dufourny ** Feiten van vandalisme in de voertuigen van de MIVB. 168

Les faits de vandalisme dans les véhicules de la STIB.  
 

05.07.2017 827 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars binnen het Parkeeragentschap. 169
Le recrutement de Bruxellois à l’Agence du stationnement.  

 
05.07.2017 828 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars binnen de MIVB. 172

Le recrutement de Bruxellois à la STIB.  
 

06.07.2017 829 Marc Loewenstein ** De aanwerving van 28,5 VTE ingevolge de externe audit van Brussel 
Mobiliteit.

174

Le recrutement de 28,5 ETP suite à l’audit externe de Bruxelles 
Mobilité.

 

 
11.07.2017 830 Carla Dejonghe ** De inzet van nieuwe tramstellen. 176

La mise en service de nouvelles rames de tram.  
 

11.07.2017 831 Emin Özkara * De premies voor de aankoop van een fiets in het Brussels Gewest. 14
Les primes octroyées à l’achat d’un vélo en Région bruxelloise.  

 
13.07.2017 832 Marc Loewenstein ** Referentietools om het standpunt van Brussel te bepalen bij de uitbouw 

van het GEN/S-netwerk.
178

Outils de référence visant à fonder la position de Bruxelles dans le 
cadre du développement du réseau RER/S.

 

 
13.07.2017 833 Marc Loewenstein ** Signalisatie van het S-net in Brussel. 179

La signalisation du réseau S à Bruxelles.  
 

17.07.2017 834 André du Bus de Warnaffe ** De « Bike Experience » campagne. 181
La campagne « Bike Experience ».  

 
19.07.2017 835 Carla Dejonghe ** De real-timecommunicatie aan openbare vervoershaltes. 182

La communication en temps réel aux arrêts des transports en commun.  
 

03.08.2017 836    Hamza Fassi-Fihri   ** Het thuiswerk in het gewestelijk openbaar ambt.                                                 183 183
Le télétravail au sein de la fonction publique régionale.  

 
03.08.2017 837 Pierre Kompany ** De verzekering van de voertuigen van de MIVB. 186

L’assurance des véhicules de la STIB.  
 

03.08.2017 838 Pierre Kompany ** Oneigenlijk gebruik van de MIVB-voertuigen. 187
Utilisation inadéquate des véhicules de la STIB.  

 
03.08.2017 839 Pierre Kompany ** ControleBXL. 187

ContrôleBXL.  
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03.08.2017 840 Pierre Kompany ** De controles uitgevoerd door de MIVB. 188
Les contrôles opérés par la STIB.  

 
03.08.2017 841 Pierre Kompany ** De dienstverlening van de MIVB op 21 juli. 189

Les services de la STIB lors du 21 juillet.  
 

03.08.2017 842 Pierre Kompany ** Het tramarsenaal van de MIVB. 190
Le charroi – tram – de la STIB.  

 
03.08.2017 843 Pierre Kompany ** Het metroarsenaal van de MIVB. 192

Le charroi – métro – de la STIB.  
 

03.08.2017 844 Pierre Kompany * Het statuut van de MIVB-controleurs. 15
Le statut des contrôleurs de la STIB.  

 
03.08.2017 845 Pierre Kompany * Wifi in de stations. 16

L’équipement en wifi des stations.  
 

04.08.2017 846 Bruno De Lille ** Het personeelsbestand van de MIVB en diversiteit. 194
Le personnel de la STIB et la diversité.  

 
11.08.2017 847 Bernard Clerfayt * Spoorwegkunstwerk op de nieuwe rotonde aan de Van Praet-brug. 16

Œuvre d’art ferroviaire sur le nouveau rond-point du pont Van Praet.  
 

31.08.2017 850 Vincent De Wolf ** Ombudsdienst bij de MIVB. 195
Service médiation auprès de la STIB.  

 
Minister belast met Huisvesting, Levenskwaliteit, Leefmilieu en Energie 

Ministre chargée du Logement, de la Qualité de Vie, de l’Environnement et de l’Énergie

14.06.2017 567 Marc Loewenstein ** Overname van het beheer van de gemeenteparken door Leefmilieu 
Brussel.

197

La reprise de la gestion des parcs communaux par Bruxelles 
Environnement.

 

 
14.06.2017 568 Annemie Maes ** De verharding van het Brussels Gewest. 198

La bétonisation de la Région bruxelloise.  
 

14.06.2017 570 Emin Özkara ** De installatie van « City Trees » 200
L’installation de « City Trees » ou « Arbres urbains ».  

 
21.06.2017 571 Carla Dejonghe ** Het nieuwe concept « kluswoningen ». 202

Le nouveau concept de « logements à rafraichir ».  
 

22.06.2017 575 Sevket Temiz ** Brandpreventiemaatregelen in de woningen van meer dan negen 
verdiepingen.

205

Dispositif de prévention d’incendie dans les logements de plus de neuf 
étages.

 

 
22.06.2017 576 Arnaud Pinxteren ** Overheidsopdrachten gesloten door Leefmilieu Brussel. 207

Les marchés publics conclus par Bruxelles Environnement.  
 



Datum Vraag nr.
Auteur

Voorwerp Bladzijde
Date Question n° Objet Page

*    Vraag zonder antwoord
❍  Vraag met voorlopig antwoord
** Vraag met antwoord 
De vragen waarop het antwoord al in een 
vorig Bulletin werd gepubliceerd worden 
niet in dit zaakregister vermeld.

*    Question sans réponse
❍  Question avec réponse provisoire
** Question avec réponse 
Les questions dont la réponse a été 
publiée dans un Bulletin antérieur ne  
figurent plus dans le présent sommaire.

Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 september 2017 (nr. 32) 
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 septembre 2017 (no 32)360

27.06.2017 577 Emin Özkara ** Het nieuw systeem voor steun voor de huurwaarborg om de 
achtergestelde Brusselaars bij te staan.

208

Le nouveau système d’aide à la garantie locative visant à aider les 
Bruxellois précarisés. 

 

 
30.06.2017 578 Emin Özkara ** De cartografie per maatschappij en per gemeente van het patrimonium 

van de sociale woningen zoals aangekondigd op de site van 
de BGHM en de terbeschikkingstelling van data op Opendata.
brussels.be.

209

La cartographie « par société, par commune » du patrimoine du 
logement social annoncée sur le site de la SLRB et la mise à 
disposition de données sur Opendata.brussels.be.

 

 
04.07.2017 579 Emin Özkara ** De informatie inzake brandveiligheid en conformiteit van gas en 

elektriciteit in de sociale huisvesting.
210

La transparence des SISP au sujet des informations en matière de 
sécurité incendie et de conformité gaz/électricité dans les logements 
sociaux.

 

 
04.07.2017 580 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Anderlecht (1070).
212

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune d’Anderlecht (1070).

 

 
04.07.2017 581 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Oudergem (1160).
219

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune d’Auderghem (1160).

 

 
04.07.2017 582 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Sint-Agatha-Berchem (1082).
220

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune de Berchem-Ste-Agathe (1082).

 

 
04.07.2017 583 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Brussel Stad (1000, 1020, 1130, 1120).
220

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune Ville de Bruxelles (1000, 1020, 1130, 1120).

 

 
04.07.2017 584 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Etterbeek (1040).
220

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune d’Etterbeek (1040)

 

 
04.07.2017 585 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Evere (1140).
220

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune d’Evere (1140).

 

 
04.07.2017 586 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Vorst (1190).
220

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune de Forest (1190).
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04.07.2017 587 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 
van de gemeente Ganshoren (1083).

221

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune de Ganshoren (1083).

 

 
04.07.2017 588 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Elsene (1050).
221

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune d’Ixelles (1050).

 

 
04.07.2017 589 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Jette (1090).
221

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune de Jette (1090).

 

 
04.07.2017 590 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Koekelberg (1081).
221

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune de Koekelberg (1081).

 

 
04.07.2017 591 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Sint-Jans-Molenbeek (1080).
221

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune de Molenbeek-Saint-Jean (1080).

 

 
04.07.2017 592 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Sint-Gillis (1060).
222

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune de Saint-Gilles (1060).

 

 
04.07.2017 593 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Sint-Joost-ten-Node (1210).
222

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune de Saint-Josse-ten-Noode (1210).

 

 
04.07.2017 594 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Schaarbeek (1030).
222

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune de Schaerbeek (1030).

 

 
04.07.2017 595 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Ukkel (1180).
222

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune d’Uccle (1180).

 

 
04.07.2017 596 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 

van de gemeente Watermaal-Bosvoorde (1170).
222

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune de Watermael-Boitsfort (1170).

 

04.07.2017 597 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 
van de gemeente Sint-Lambrechts-Woluwe (1200).

223

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune de Woluwe-Saint-Lambert (1200).
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04.07.2017 598 Emin Özkara ** De sociale woningen en de openbare vastgoedmaatschappijen (OVM’s) 
van de gemeente Sint-Pieters-Woluwe (1150).

223

Les logements sociaux et les Sociétés immobilières de service public 
(SISP) de la commune de Woluwe-Saint-Pierre (1150).

 

 
05.07.2017 599 Ahmed El Khannouss ** Sensibilisering van de Brusselaars voor een levenswijze zonder 

afvalproductie.
223

La sensibilisation des Bruxellois à un mode de vie zéro déchets.  
 

05.07.2017 600 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars binnen de Brusselse Gewestelijke 
Huisvestingsmaatschappij.

226

Le recrutement de Bruxellois à la Société du logement de la Région de 
Bruxelles-Capitale.

 

 
05.07.2017 601 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars binnen Leefmilieu Brussel. 227

Le recrutement de Bruxellois à Bruxelles Environnement.  
 

10.07.2017 602 Marc Loewenstein ** De voorwaarden voor het welslagen van de invoering van de lage 
uitstootzone in Brussel.

230

Les conditions de réussite de la mise en œuvre de la zone de basses 
émissions à Bruxelles.

 

 
11.07.2017 603 Annemie Maes ** Het gebruik van landbouwgronden in Brussel. 233

L’utilisation de terres agricoles à Bruxelles.  
 

11.07.2017 604 Annemie Maes ** De isolatie van de Brusselse woningen. 234
L’isolation des logements bruxellois.  

 
11.07.2017 605 Marc Loewenstein ** Gevolgen van de lage-emissiezone voor het voertuigenpark van de 

gemeenten.
235

Incidence de la zone de basses émissions sur le charroi communal.  
 

13.07.2017 606 Sevket Temiz ** De graad van vervuiling (fijne stofdeeltjes) in de metrostations en 
stations.

237

Niveau de pollution de particules fines dans les métros et gares.  
 

17.07.2017 607 Zoé Genot ** De oprichting van noodopvang zoals in « Le Refuge » op het Brussels 
Hoofdstedelijk grondgebied.

239

La création d’un hébergement d’urgence du type « Le Refuge » sur le 
territoire de la Région de Bruxelles-Capitale.

 

 
18.07.2017 608 Emin Özkara ** Cartografie van de zonnepanelen in 2018. 242

La cartographie des panneaux solaires en 2018.  
 

18.07.2017 609 Claire Geraerts ** Overzicht van alle structuren die openbare of daarmee gelijkgestelde 
woningen beheren.

243

Relevé de toutes les structures gérant des logements publics ou 
assimilables à des logements publics.

 

 
24.07.2017 610 Annemie Maes ** De bomen gekapt door Leefmilieu Brussel. 244

Les arbres abattus par Bruxelles Environnement.  
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28.07.2017 611 Annemie Maes ** Het samenwerkingsakkoord betreffende de preventie en het beheer van 
verpakkingsafval.

245

L’accord de coopération concernant la prévention et la gestion des 
déchets d’emballages.

 

 
03.08.2017 612    Hamza Fassi-Fihri   ** Het thuiswerk in het gewestelijk openbaar ambt.                                                248 248

Le télétravail au sein de la fonction publique régionale.  
 

03.08.2017 613 Michel Colson ** De subsidies voor het agentschap Alter. 252
Les subsides prévus pour l’agence Alter.  

 
03.08.2017 614 Arnaud Pinxteren ** Waterarmoede. 253

La précarité hydrique.  
 

14.08.2017 615 Bertin Mampaka 
Mankamba

** Vooruitgang van het project Versailles. 254
L’état d’avancement du projet Versailles.  

 
14.08.2017 616 Bertin Mampaka 

Mankamba
** Vooruitgang van het project Loof. 255

L’état d’avancement du projet Verdure.  
 

14.08.2017 617 Bertin Mampaka 
Mankamba

** Vooruitgang van het project Verdun. 255
L’état d’avancement du projet Verdun.  

 
14.08.2017 618 Bertin Mampaka 

Mankamba
** Vooruitgang van het project Tivoli. 255

L’état d’avancement du projet Tivoli.  
 

14.08.2017 619 Bertin Mampaka 
Mankamba

** Vooruitgang van het project Huidevetters. 255
L’état d’avancement du projet Tanneurs.  

 
14.08.2017 620 Bertin Mampaka 

Mankamba
** Vooruitgang van het project Steyls. 256

L’état d’avancement du projet Steyls.  
 

14.08.2017 621 Bertin Mampaka 
Mankamba

** Vooruitgang van het project Zinnik. 257
L’état d’avancement du projet Soignies.  

 
14.08.2017 622 Bertin Mampaka 

Mankamba
** Vooruitgang van het project Heerlijkheid. 257

L’état d’avancement du projet Seigneurie.  
 

14.08.2017 623 Bertin Mampaka 
Mankamba

** Vooruitgang van het project Rad. 257
L’état d’avancement du projet Roue.  

 
14.08.2017 624 Bertin Mampaka 

Mankamba
** Vooruitgang van het project Pluim. 258

L’état d’avancement du projet Plume.  
 

14.08.2017 625 Bertin Mampaka 
Mankamba

** Vooruitgang van het project Navez. 259
L’état d’avancement du projet Navez.  

 
14.08.2017 626 Bertin Mampaka 

Mankamba
** Vooruitgang van het project Molenblok. 259

L’état d’avancement du projet Molenblok.  
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14.08.2017 627 Bertin Mampaka 
Mankamba

** Vooruitgang van het project Middelweg. 260
L’état d’avancement du projet Middelweg.  

 
14.08.2017 628 Bertin Mampaka 

Mankamba
** Vooruitgang van het project Beukennootjes. 261

L’état d’avancement du projet Faînes.  
 

14.08.2017 629 Bertin Mampaka 
Mankamba

** Vooruitgang van het project Modelwijk Bis. 262
L’état d’avancement du projet Cité Modèle Bis.  

 
14.08.2017 630 Bertin Mampaka 

Mankamba
** Vooruitgang van het project Modelwijk. 263

L’état d’avancement du projet Cité Modèle.  
 

14.08.2017 631 Bertin Mampaka 
Mankamba

** Vooruitgang van het project Groenweg. 263
L’état d’avancement du projet Chemin vert.  

 
14.08.2017 632 Bertin Mampaka 

Mankamba
** Vooruitgang van het project Bolivar. 264

L’état d’avancement du projet Bolivar.  
 

Staatssecretaris belast met Openbare Netheid, Vuilnisophaling en -verwerking,  
Wetenschappelijk Onderzoek, Gemeentelijke Sportinfrastructuur en Openbaar Ambt 

Secrétaire d’État chargée de la Propreté publique et de la Collecte et du Traitement des Déchets, de 
la Recherche scientifique, des Infrastructures sportives communales et de la Fonction publique

17.05.2016 260 Elke Roex * De projecten en prioriteiten van Easy Brussels gericht naar de non-
profit.

17

Les projets et priorités d’Easy Brussels à l’égard du non-marchand.  
 

14.06.2017 423 Barbara d’Ursel-de 
Lobkowicz

** Reiniging van de containers die Net-Brussel verhuurt. 265
Le nettoyage des containers loués par Bruxelles-Propreté.  

 
15.06.2017 424 Emin Özkara ** De ondergrondse afvalcontainers. 265

Les conteneurs à déchets enterrés.  
 

22.06.2017 425 Dominique Dufourny ** Het absenteïsme van lange duur binnen de Gewestelijke Overheidsdienst 
Brussel.

267

L’absentéisme de longue durée au sein du Service public régional de 
Bruxelles.

 

 
22.06.2017 426 Arnaud Pinxteren ** Overheidsopdrachten gesloten door Net-Brussel. 269

Les marchés publics conclus par Bruxelles-Propreté.  
 

22.06.2017 427 Vincent De Wolf ** Onvolledige afvalophalingen. 270
Les tournées incomplètes de collecte des déchets.  

 
05.07.2017 428 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars binnen Innoviris. 271

Le recrutement de Bruxellois à Innoviris.  
 

05.07.2017 429 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars binnen Net Brussel. 272
Le recrutement de Bruxellois à Bruxelles-Propreté.  

 



Datum Vraag nr.
Auteur

Voorwerp Bladzijde
Date Question n° Objet Page

*    Vraag zonder antwoord
❍  Vraag met voorlopig antwoord
** Vraag met antwoord 
De vragen waarop het antwoord al in een 
vorig Bulletin werd gepubliceerd worden 
niet in dit zaakregister vermeld.

*    Question sans réponse
❍  Question avec réponse provisoire
** Question avec réponse 
Les questions dont la réponse a été 
publiée dans un Bulletin antérieur ne  
figurent plus dans le présent sommaire.

Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 september 2017 (nr. 32) 
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 septembre 2017 (no 32) 365

05.07.2017 430 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars binnen de Gewestelijke overheidsdienst 
Brussel.

275

Le recrutement de Bruxellois au Service public régional de Bruxelles.  
 

11.07.2017 431 Marc Loewenstein ** De evacuatie van asbestafval voor privépersonen in Brussel. 277
L’évacuation de déchets d’amiante pour les particuliers à Bruxelles.  

 
13.07.2017 432 Hamza Fassi-Fihri ** De maatregelen inzake wetenschappelijk onderzoek. 279

Les politiques de recherche scientifique.  
 

02.08.2017 433 Michaël Vossaert ** De balans van de ophaling van de oranje zakken. 282
Le bilan du ramassage des sacs orange.  

 
03.08.2017 434    Hamza Fassi-Fihri   ** Het thuiswerk in het gewestelijk openbaar ambt.                                                283 283

Le télétravail au sein de la fonction publique régionale.  
 

14.08.2017 435 Bertin Mampaka 
Mankamba

* Subsidies voor sportinfrastructuur in Anderlecht. 17
Subsides accordés aux infrastructures sportives à Anderlecht.  

 
14.08.2017 436 Bertin Mampaka 

Mankamba
* Subsidies voor sportinfrastructuur in Oudergem. 18

Subsides accordés aux infrastructures sportives à Auderghem.  
 

14.08.2017 437 Bertin Mampaka 
Mankamba

* Subsidies voor sportinfrastructuur in Etterbeek. 18
Subsides accordés aux infrastructures sportives à Etterbeek.  

 
14.08.2017 438 Bertin Mampaka 

Mankamba
* Subsidies voor sportinfrastructuur in Evere. 18

Subsides accordés aux infrastructures sportives à Evere.  
 

14.08.2017 439 Bertin Mampaka 
Mankamba

* Subsidies voor sportinfrastructuur in Vorst. 18
Subsides accordés aux infrastructures sportives à Forest.  

 
14.08.2017 440 Bertin Mampaka 

Mankamba
* Subsidies voor sportinfrastructuur in Ganshoren. 18

Subsides accordés aux infrastructures sportives à Ganshoren.  
 

14.08.2017 441 Bertin Mampaka 
Mankamba

* Subsidies voor sportinfrastructuur in Elsene. 19
Subsides accordés aux infrastructures sportives à Ixelles.  

 
14.08.2017 442 Bertin Mampaka 

Mankamba
* Subsidies voor sportinfrastructuur in Jette. 19

Subsides accordés aux infrastructures sportives à Jette.  
 

14.08.2017 443 Bertin Mampaka 
Mankamba

* Subsidies voor sportinfrastructuur in Koekelberg. 19
Subsides accordés aux infrastructures sportives à Koekelberg.  

 
14.08.2017 444 Bertin Mampaka 

Mankamba
* Subsidies voor sportinfrastructuur in Sint-Jans-Molenbeek. 19

Subsides accordés aux infrastructures sportives à Molenbeek-Saint-
Jean.

 

 
14.08.2017 445 Bertin Mampaka 

Mankamba
* Subsidies voor sportinfrastructuur in Sint-Gillis. 19

Subsides accordés aux infrastructures sportives à Saint-Gilles.  
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14.08.2017 446 Bertin Mampaka 
Mankamba

* Subsidies voor sportinfrastructuur in Sint-Joost-ten-Node. 20
Subsides accordés aux infrastructures sportives à Saint-Josse-ten-

Noode.
 

 
14.08.2017 447 Bertin Mampaka 

Mankamba
* Subsidies voor sportinfrastructuur in Schaarbeek. 20

Subsides accordés aux infrastructures sportives à Schaerbeek.  
 

14.08.2017 448 Bertin Mampaka 
Mankamba

* Subsidies voor sportinfrastructuur in Ukkel. 20
Subsides accordés aux infrastructures sportives à Uccle.  

 
14.08.2017 449 Bertin Mampaka 

Mankamba
* Subsidies voor sportinfrastructuur in Watermaal-Bosvoorde. 20

Subsides accordés aux infrastructures sportives à Watermael-Boitsfort.  

14.08.2017 450 Bertin Mampaka 
Mankamba

* Subsidies voor sportinfrastructuur in Sint-Lambrechts-Woluwe. 20
Subsides accordés aux infrastructures sportives à Woluwe-Saint-

Lambert.
 

 
14.08.2017 451 Bertin Mampaka 

Mankamba
* Subsidies voor sportinfrastructuur in Sint-Pieters-Woluwe. 20

Subsides accordés aux infrastructures sportives à Woluwe-Saint-Pierre.  
 

Staatssecretaris belast met Ontwikkelingssamenwerking, Verkeersveiligheidsbeleid, Gewestelijke  
en Gemeentelijke Informatica en Digitalisering, Gelijkekansenbeleid en Dierenwelzijn 

Secrétaire d’État chargée de la Coopération au Développement, de la Sécurité routière, de l’Informatique 
régionale et communale et de la Transition numérique, de l’Égalité des Chances et du Bien-être animal

24.05.2017 313 Emin Özkara ** De in het Brussels Gewest opgevangen gewonde dieren. 287
Les animaux blessés recueillis en Région bruxelloise.  

 
06.06.2017 314 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Het gebruik van een telefoon aan het stuur. 290

L’utilisation du téléphone au volant.  
 

12.06.2017 319 Paul Delva ** Het aantal ongevallen met jongeren. 291
Le nombre d’accidents impliquant des jeunes.  

 
12.06.2017 320 Paul Delva ** Het aantal ongevallen met elektrische fietsen. 291

Le nombre d’accidents impliquant des vélos électriques.  
 

09.06.2017 323 Emin Özkara ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

293

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
09.06.2017 324 Bea Diallo ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 

en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

293

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.
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09.06.2017 325 Zahoor Ellahi Manzoor ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

293

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
09.06.2017 326 Julien Uyttendaele ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 

en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

293

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
09.06.2017 327 Emin Özkara ** Informaticaveiligheid van de gewestelijke instellingen. 296

La sécurité informatique des institutions régionales.  
 

21.06.2017 328 Dominique Dufourny ** Huisdieren en hitte. 298
Les fortes chaleurs et les animaux domestiques.  

 
05.07.2017 329 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars binnen het Centrum voor Informatica 

voor het Brussels Gewest.
299

Le recrutement de Bruxellois au Centre d’informatique pour la Région 
bruxelloise.

 

 
05.07.2017 330 Alain Destexhe ** Samenwerking met de federatie Wallonië-Brussel om de pedagogische 

voordelen van online spellen te promoten.
301

Coopération avec la Fédération Wallonie-Bruxelles pour la promotion 
des vertus pédagogiques des jeux en ligne.

 

 
11.07.2017 331 Dominique Dufourny ** Elektrische halsbanden voor honden. 302

Les colliers électriques pour chiens.  
 

11.07.2017 332 Marc Loewenstein ** Organisatie van de Brusselse dag van de motorrijder. 303
Organisation de la Journée bruxelloise de la moto.  

 
13.07.2017 333 Ahmed El Khannouss ** Het achterlaten van huisdieren in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. 305

L’abandon des animaux domestiques en Région de Bruxelles-Capitale.  
 

13.07.2017 334 Olivier de Clippele ** Discriminatie ten aanzien van de ziekenbezoekers in het UZ-Sint-Pieter. 307
Discrimination des visiteurs des malades au CHU Saint-Pierre.  

 
17.07.2017 335 Zoé Genot ** De oprichting van noodopvang zoals in « Le Refuge » op het Brussels 

Hoofdstedelijk grondgebied.
309

La création d’un hébergement d’urgence du type « Le Refuge » sur le 
territoire de la Région de Bruxelles-Capitale.

 

 
18.07.2017 336 Jef Van Damme ** De doorlichting van de autokeuringscentra. 311

L’audit des centres de contrôle technique.  
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18.07.2017 337 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Alternatieve methodes voor experimenten met dieren in het Brussels 
Gewest.

313

Les méthodes alternatives à l’expérimentation animale en Région 
bruxelloise. 

 

 
24.07.2017 338 Marc Loewenstein ** Subsidies voor verenigingen die voor verkeersveiligheid in Brussel 

ijveren.
315

Subsides aux associations travaillant sur la sécurité routière à 
Bruxelles.

 

 
01.08.2017 339 Carla Dejonghe ** De uitsluitend Franstalige examinators in examencentrum Schaarbeek. 317

Les examinateurs exclusivement francophones du centre d’examens de 
Schaerbeek.

 

 
03.08.2017 340 Pierre Kompany ** Het thuiswerk in het gewestelijk openbaar ambt. 319

Le télétravail au sein de la fonction publique régionale.  
 

03.08.2017 341 Hamza Fassi-Fihri ** De app Fix My Street. 321
L’application Fix My Street.  

03.08.2017 342 Pierre Kompany ** De nieuwe vervoersmodi. 333
Les nouveaux moyens de déplacement.  

 
Staatssecretaris belast met Buitenlandse Handel en Brandbestrijding en Dringende Medische Hulp

Secrétaire d’État chargée du Commerce extérieur et de la Lutte contre l’Incendie et l’Aide médicale urgente

06.06.2017 198 Emin Özkara ** De weerslag van de regelgeving inzake slachten zonder voorafgaande 
verdoving op de Belgische vleesexport.

335

L’impact de la règlementation concernant l’abattage des animaux sans 
étourdissement préalable sur les exportations belges de viande.

 

 
09.06.2017 200 Emin Özkara ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 

en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

336

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
09.06.2017 201 Bea Diallo ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 

en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

336

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
09.06.2017 202 Zahoor Ellahi Manzoor ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 

en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

336

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.
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09.06.2017 203 Julien Uyttendaele ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project.

336

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

 

 
27.06.2017 204 Marc-Jean Ghyssels ** Opleiding bosbranden voor de brandweerlieden. 338

La formation des pompiers aux feux de forêts.  
 

27.06.2017 205 Amet Gjanaj ** De voortzetting van de contacten met de federale overheid met het oog 
op een billijke financiering van de brandweerdienst.

340

La poursuite des contacts avec l’autorité fédérale pour l’obtention 
d’un juste financement du SIAMU.

 

 
05.07.2017 206 Hannelore Goeman ** Het aanwerven van Brusselaars bij de Dienst voor Brandbestrijding en 

Dringende Medische Hulp.
342

Le recrutement de Bruxellois au Service d’incendie et d’aide médicale 
urgente.

 

 
14.07.2017 207 Zahoor Ellahi Manzoor ** Hervorming van de organisatie en financiering van de dringende 

medische hulp (DMH) en het patiëntenvervoer.
344

Réforme de l’organisation et du financement de l’Aide médicale urgente 
(AMU) et du transport des patients

 

 
03.08.2017 208    Hamza Fassi-Fihri ** Het thuiswerk in het gewestelijk openbaar ambt                                       345             345

Le télétravail au sein de la fonction publique régionale.  
 

14.08.2017 209 Bertin Mampaka 
Mankamba

* De hulpvoertuigen. 21
Les véhicules d’intervention.  

 




